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افول اقتصاد ایران
معاونت راهبردی رییس جمهور تحلیل کرد

FATF  آخرین سنگ اندازی های مخالفان
همزمان با بررسی لوایح CFT و پالرمو در نشست غیرعلنی مجلس مطرح شد

               چنــد هفته ای از گشــایش 
مجدد پرونده همکاری جمهوری اسلامی 
و گروه ویژه اقدام مالی در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام می گذرد و این نهاد انتصابی 
حالا در شرایطی از هفتم بهمن ماه امسال، 
بار دیگــر دو لایحه بلاتکلیــف از لوایح 

چهارگانــه مرتبــط بــا FATF  را در 
دســتور کار خود قــرار داده کــه هر دو 
لایحــه پیش از این، زمــانی که مجلس 
 دهم و دولت دوازدهم بر ســر کار بودند،

به تصویب رسیده بــود؛ لوایحی که اولی 
به  منظور الحاق دولت جمهوری اسلامی 

به کنوانسیون ســازمان ملل متحد برای 
مبــارزه با جرائم ســازمان یافته فراملی یا 
همان کنوانسیون پالرمو تدوین شــده بود 
و ســرانجام 14بهمن ماه 96، پس از بحث 
و بررسی در صحن علنی مجلس دهم به 

تصویب رسید...

                جمهوری اسلامی از همان
 نخستین روزهای استقرار در ایران توانست 
توجــه جهان را به خود جلــب کند. نظام 
سیاسی برخاســته از انــقلاب اسلامی با 
تکیه بر سرمایه اجتماعی بالا، داشتن منابع 
عظیم ثروت های طبیعی و درآمد حاصل از 

صادرات نفت خام آرمان های سیاسی خود را 
به جهان اعلام کرد.

 در همه 46ســال سپری شده از عمر 
نظام جمهوری اسلامی تحولات منطقه ای 
و تحولات جهانی سایه سنگین این نظام 
را احســاس کرده و جمهــوری اسلامی 

توانسته است خود را یک قدرت منطقه ای 
سیاسی نیرومند نشــان دهد. با این همه و 
به مرور زمان و شــرایط ســخت سیاست  
خارجی، اقتصاد ایران در یک روند کاهنده 
اهمیــت خود را در بازار جهانی نفت و گاز 

3از دست داد.  صفحه

 اقتصاددانان داستان را
 تا آخر بنویسند

محمدصادق جنان صفت 
ایــن روزهــا ایرانیان در 
گوناگون  تنگناهــای  ژرفای 
به ویژه در ژرفای مشــکلات 
معاش  تامین  و  کســب وکار 
خود غرق شده و با دلسردی 
به رخدادهای کشــور نگاه می کننــد. ایرانیان به 
چشم می بینند کیک اقتصاد کوچک  شده و هر روز 
که می گذرد با توجــه به توزیع بسیار نابرابر کیک 
درآمدی به سود گروه های نوکیسه و رانت خواران، 
ســهم آنها کوچک و کوچک تر می شــود. رشــد 
تولید ناخالص داخلی ایران چندین دهه اســت در 
اندازه هــای پایین قــرار دارد و ادامه این وضعیت 
می توانــد برای ایران خطرســاز باشــد. در چنین 
وضعیــتی گروه های اجتماعی، اقتصادی و سیاسی 
چه باید کنند؟ شوربختانه برخی اقتصاددانان ایرانی 
در چنین روزهای ســختی که برای ایرانیان آماده 
شــده است ترجیح داده اند لب ها را دوخته و قلم ها 
را کنار گذاشــته، چیزی نگویند و چیزی ننویسند. 
گروه هــایی از اقتصاددانان راه های تازه را در پیش 
گرفته و خود را به فعالیت های دور از مســائل روز 
سرگرم کرده اند. شماری از اقتصاددانان نیز با استناد 
به اینکه هرچه لازم بوده گفته شده است دست از 

کوشش برداشته اند. 
به نظر می رســد روش هایی کــه اقتصاددانان 
را از نوشــتن درباره داستان تلخ اقتصاد ایران دور 
می کند ناخوشایند است و کنار کشیدن ناخوشایندتر. 
اقتصاددانان باید راه هایی تازه برای رساندن نوشته ها 
و گفته های خود درباره کســب وکار و معیشت در 
دست انداز افتاده بیابند و داستان را تا آخر بنویسند. 
مســوولیت اقتصاددانان در این روزهای ســخت 
برای شــهروندان بیشــتر از پیش است و آنها باید 
بــا تیزهوشی و با درونگری دردها را بازگو کرده و 
راه هــای درمان اقتصاد بیمار ایران را برای بارها و 
بارها بازگو کنند و خســته نشوند. یادمان باشد این 
سرزمین جایی است که فرزندان همه نسل حاضر 
در هر گروه اجتماعی و اقتصادی باید در آن زندگی 
کنند و به همین دلیل و نیز برای ســرافرازی ایران 
نباید به هیچ صورت از کوشــش برای عبور دادن 
کشــور از بحران را کنار بگذارند. سیاســتمداران 
ایرانی به ویژه آن گروه از سیاســتمداران تندرو که 
اقتصاد کشــور برایشان اهمیتی ندارد باید در فشار 
روح- روانی قرار داد و آنها را به شهروندان شناساند 
و کاری کرد که آنها از لجبازی های سیاسی دست 

بردارند یا اینکه منزوی شوند. 
اقتصاد ایران در دست انداز افتاده و سیمای آن 
رنجور شــده و در درون نیز زخم های مهلک را با 
خود به این ســو و آن سو می کشاند. این دردها باید 
درمان شــوند تا شهروندان بیش از این رنج نبرند. 
رشدهای پایین تولید ناخالص داخلی با توجه به روند 
کاهنده ســرمایه گذاری و سرمایه ها تاریخی کیک 
کوچک تری تولید می کند و دهان های پرشماری را 
باز نگه می دارد. این را باید اقتصاددانان با کوشش 

خستگی ناپذیر بنویسند و بگویند.

پتانسیل ایران در تبدیل به هاب 
ترانزیت ریلی اوراسیا

محمد مهدی کریمی قهی*
ایــران از طریق مرزهــای خاکی و آبی با 15 
کشور همسایه ارتباط دارد. این تعداد همسایه، به 
همراه دسترسی به سواحل خزر و مرزهای آسیای 
میانه و قفقاز در شمال و همچنین دسترسی وسیع 
به سواحل استراتژیک خلیج فارس، تنگه هرمز و 
ســواحل مُکران در جنوب، موجب شده است که 
این کشــور در نقشه ژئوپلیتیک جهانی، موقعیتی 
کم نظیر برای ساماندهی مبادلات چند هزار میلیارد 

دلاری منطقه و فرامنطقه ای داشته باشد.
کارشناســان بر این باورند واقع شدن ایران در 
میانه کمربند اتصالی شــرق به غــرب به عنوان 
یکی از کوتاه ترین و ایمن ترین راه های دسترسی 
حمل ونقل و تجارت کالا بین دو قطب اقتصادی 
یعنی چیــن و اروپا در کنار تنــوع کریدورهایی 
کــه از مسیرهــای دریــایی، جــاده ای، ریلی و 
هوایی ایران عبور می کنند، موقعیت اســتراتژیک 
منحصربه فردی را ایجــاد کرده تا ظرفیت ایران 
تنها به کریدور شمال-جنوب و سایر دسترسی های 

منطقه ای محدود نشود.
موقعیــت ترانزیــتی ایران به عنــوان یکی از 
مسیرهای  مقرون به صرفه تریــن  و  کوتاه تریــن 
ترانزیتی در جهات مختلف شــناخته می شــود. 
همچنین خطوط راه آهن ایران با داشتن 15  هزار 
کیلومتر شــبکه ریلی شــامل مسیرهای اصلی، 
فــرعی و آنتن ها، نقش بسیــار مهمی در تقویت 

این موقعیت ایفا می کنند.
اتصال به کشور ترکمنستان از طریق دو مسیر 
پیوسته ریلی سرخس و اینچه برون، اتصال ریلی 
نوار شرقی کشور یعنی چابهار- سرخس، اتصال 
ریــلی ایران به ترکیه از چند مسیر، اتصال مرزی 
با افغانستان، پاکستان، خط ریلی در دست احداث 
رشت-آستارا برای اتصال به آذربایجان، راه آهن 
برقی غیرفعــال جلفا- نخجوان )دســترسی به 
قفقاز و دریای سیاه( و احداث خط جدید شــلمچه 
به بصره، در حقیقت یک شبکه گسترده ترانزیت 
ریلی با کشــورهای همسایه و در پی آن با سایر 

کشورها برای کشور فراهم کرده  است.
اگر شبکه داخلی خطوط ریلی ایران به تکامل  
واقــعی خود از طریــق ایجاد، بهبود و توســعه 
زیرساخت های شــبکه ریلی کشور برسد، موجب 
می شود تا کریدورهای  عبوری از ایران به عنوان 
کریدورهای توســعه ای یا اقتصادی شناخته شده 
و موجــب جریان انتقال وسیــع ظرفیت تجارت 
منطقــه در محدوده جغرافیایی ایران و رشــد و 

توسعه اقتصادی و اجتماعی کشور شود.
براســاس بند 1-الف ماده4۸ قانــون برنامه 
هفتم توســعه کشــور، ســازمان برنامه وبودجه 
بــه اجرای  و وزارت راه و شهرســازی موظــف 
طرح هــای عظیــم اقتصــادی ملی، پیشــران، 
تکمیــل  و  آینده نگــری  مبتنی بــر  و  روزآمــد 
زنجیــره  ارزش و جهــش اقتصــادی هســتند 
 کــه موجــب ایجــاد و تکمیــل کریدورهــای

 ترانزیتی می شود. 

بر سر شاخ نشسته بن می برند
 »جهان صنعت«- پندها و راستگویی های 
سعدی خردمند اگر در ذهن ایرانیان نهادینه شود 
و از گفتن بی اســتفاده بــه ابزاری برای به کار 
گرفتن در زندگی برســد می تواند کارآمد باشد. 

سعدی دانا از جمله می گوید:
یکی بر سر شاخ بن می برید   
خداوند بستان نظر کرد و دید

بگفتا که این شخص بد می کند  
 نه بر من که بر نفس خود می کند

این هشدار سرشار از تیزبینی و تجربه است. 
بدون تردید برای گروه های گوناگون اجتماعی 
و نیــز برای تک تک مردم درس آموز اســت و 
اگر به کار گرفته شــود بسیاری از خطرها را از 

جامعه دور می کند. 
شوربختانه این هشدار شریف سعدی خردمند 
و دنیادیده در میان بــرخی طیف های سیاسی 
جناح اصولگرایان ایرانی هرگز شــنیده نشده یا 
اگر شنیده شــده از کنارش گذر کرده و به آن 

توجه نکرده اند.
 ایــن طیف های سیاسی کــه در هر دوره 
سیاسی به ویژه پس از شکست در یک انتخابات 
از رقبا کینه به دل می گیریند و بردباری از دست 
می دهند در هر دوره گونه ای با داستان ســازی 
سیاسی کســب وکار و معیشت شهروندان را به 
بیراهه کشــانده و راه را برای آسایش و آرامش 
می بندنــد.  این افراد و گروه ها با نادیده گرفتن 
همه تهدیدهای کســب وکار ایران در ســطح 
خانوار و در ســطح بنگاه و ســطح کلان برسر 
شــاخ اقتصاد ایران نشســته و می خواهند بیخ 
و بن را بزنند. این افراد و احزاب برای نشــان 
دادن ناتــوانی دولت چهاردهم هر کاری در هر 
حــوزه ای از جمله حوزه اقتصاد انجام می دهند 
تا ایــن دولت در طوفان و گــرداب تنگناهای 
گوناگون فرو رود و پرچم وادادگی را در دست 
گیــرد و بگوید حالا که نمی شــود کاری کرد، 

بگذارید هرچه می شود بشود.
 ایــن بریــدگان از اقتصــاد کشــور کــه 
چشم هایشــان را بر فقر و نابرابری بسته و تنها 
و تنها به بقای گروه خود چشــم دوخته اند این 
روزها بیش از هر جایی دیپلماسی و سیاســت 
خارجی ایران را نشانه گرفته اند و هر روزنه ای 
را که قرار اســت باز شــود کور می کنند. آنها 
که بر ســر شــاخ اقتصاد نشســته و بیخ آن را 
در می آورند یا اینکه برای نجات خود کشــتی 
جداگانه ســاخته اند و با آرامش به چپ و راست 
شدن کشتی دولت و مردم نگاه می کنند یا اینکه 
از شدت حســادت و از التهاب قدرت خواهی و 
کشتی اقتصاد را سوراخ می کنند. این طیف های 
سیاسی انگار نه انگار که نیمی از جمعیت ایران 
در سیر فقر بیشتر قرار دارند و با ادامه وضعیت 
موجود چیزی برای از دســت دادن ندارند هر 
روز یک داســتان درســت می کنند که دولت 
چهاردهــم نتواند اقتصاد را ســامان دهد و با 
گفت وگو و مذاکره رودررو و مستقیم گره های 

تحریم را باز کند.

صدای مدیران یادداشت نقد روز سرمقاله

 نقش هوش مصنوعی
 در هوش تجاری

پریسا حاجی محمدی* 
کاربردها، مزایا و چالش های 
هوش مصنــوعی  حضــور 
در هــوش تجاری چیســت؟ 
ابزارهــای هوش مصنوعی در 
حال تبدیل شــدن به بخش 
کلیــدی سیســتم های هوش تجاری هســتند که 
هم بــرای افــزودن قابلیت های جدیــد تجزیه و 
تحلیل و هم ســاده کــردن وظایف کاربرد خواهند 
داشــت. هوش تجاری بــه یک جزء حیــاتی در 
 تصمیم گیری سازمانی تبدیل شده است. سیستم های

 Business intelligence یــا BI اگــر به 
عنوان داشــبوردهای متمرکز ســاخته شده توسط 
تیم های IT و BI  یا حتی اگر به عنوان برنامه های 
کاربردی مســتقر شــوند، یک ابزار استاندارد برای 
کاربران تجاری و مدیران کسب وکارها هستند. با این 
حال، هوش مصنوعی رابطه بین تصمیم گیرندگان و 
داده های تجاری تجزیه و تحلیل شده در سیستم های 

برنامه ریزی هوش تجاری را متزلزل می کند.
هوش مصنــوعی مزایــای بالقوه زیــادی در 
کســب وکارها و کاربردهای بسیار متنوعی دارد که 
برخی مکمل هوش تجاری و برخی دیگر در تضاد 
با آن عمل می کنند. می خواهیم بدانیم هوش مصنوعی 
چگونه می تواند ارزش جدیــدی را هنگام ادغام با 
هوش تجاری در کســب وکارمان به ارمغان بیاورد 
و بــا ادامــه روند ترکیب آنها بــه دنبال چه چیزی 
باشیم. مهم ترین ســوال این است که بدانیم نقش 
هوش مصنوعی در هوش تجاری چیست؟ برنامه های 
کاربردی هوش تجاری، مانند داشــبوردهای BI و 
گزارش های تعاملی، بیشتر به جمع آوری و تجزیه و 
تحلیل داده های قبلی به همراه اطلاعات فعلی برای 
دریافت تصویری از عملیات تجاری مربوط می شوند 
که به عنوان تجزیه و تحلیل توصیفی شناخته می شود 
یعنی در واقع ما وضعیت کسب وکار را در حال حاضر 

و در گذشته توصیف می کنیم.
با این حال، این تنها نیمی از داســتانی اســت 
که بسیــاری از کاربران تجــاری از داده های خود 
می خواهند. آنها همچنین سیستم های تجزیه و تحلیل 
داده هــا را اینچنین می خواهند که به آنها بگوید چه 
اتفاقی ممکن است در آینده بیفتد یعنی نیاز به تجزیه 
و تحلیل پیش بینی کننده دارند و در مورد ادامه مسیر 
کســب وکار چه روند و چه کاری باید انجام دهند؛ 
رویکردی که گاهی اوقــات آن را تجزیه و تحلیل 

تجویزی می نامند.
در گذشته، مانع بزرگی برای استقرار موفقیت آمیز 
چنین سیســتم هایی وجود داشت: ســاختن آنها و 
اغلــب اوقات درک و عمل کــردن به آنها پیچیده 
اســت. هوش مصنوعی با قدرت تحلیلی و تجربیات 
کاربر ســاده شــده مبتنی بر پردازش زبان می تواند 
بــه تغییر از رویکردهای توصیــفی به رویکردهای 
پیش بینی کننــده و در نهایت تجویزی کمک کند. 
این امر به کسب وکارها امکان می دهد تا روندها را 
پیش بینی کرده و اقدامات پیشگیرانه را انجام دهند

تریبون بورس

 پایان ریسک پلتفرم های طلا 
با توکن سازی دارایی های مالی

 محمد فرخیان*
 مدتی است پلتفرم های طلا به 
صورت قابل توجهی رشد کرده اند و 
نسبت به  آسان تر  دلیل دسترسی  به 
ســرمایه گذاری سنتی در طلا مورد 
استقبال هم قرار گرفته اند. استقبال 
از این اپلیکیشن ها نشان داده است که هر چقدر دسترسی 
به ابزارهای ســرمایه گذاری ســاده تر باشد، تقاضا برای 
آنهــا افزایش می یابــد اما این پلتفرم هــا با چالش های 
متعددی نظیر شــفافیت پایین و کارمزد بالاتر نسبت به 
صندوق های طلا و توکن طلا روبه رو هستند و به همین 
دلیل، توسعه توکنایز دارایی های مالی در چارچوب های 
قانونی و شــفاف می تواند یک جایگزین امن و مطمئن 
برای چنین پلتفرم های پرریسکی باشد. نگاهی به کارمزد 
توکن های طلا )۰/  1۲ درصد( و پلتفرم های طلا )حدود 
۰/  5 درصد( نشــان می دهد که بــا وجود کارمزد بالاتر، 
پلتفرم های طلا، مورد اســتقبال قرار گرفته اند و قاعدتا 
هرچقدر توکن های دارایی های مالی گسترش پیدا کنند 
و اطلاع رســانی صحیح در مورد آنها انجام شود، ریسک 
وجــود پلتفرم های طلا می تواند کاهش پیدا کند. تبدیل 
دارایی های سنتی به توکن های دیجیتال مزایای متعددی 
بــه همراه دارد که در ادامه به بــرخی از مهم ترین آنها 

اشاره می شود:
معاملات ۲۴ساعته: برخلاف بازارهای سنتی که 
ساعات محدودی برای معاملات دارند، توکن ها می توانند 
در هر ساعت از شبانه روز معامله شوند. این ویژگی نه تنها 
انعطاف پذیری بیشــتری به سرمایه گذاران می دهد بلکه 

نقدشوندگی بازار را نیز افزایش می دهد.
شــفافیت: یــکی از ویژگی های اصــلی فناوری 
بلاکچین، شفافیت و ثبت غیرقابل تغییر تراکنش هاست. 
این امر موجب افزایش اعتماد ســرمایه گذاران و کاهش 

احتمال تقلب و سوءاستفاده می شود.
افزایش نقدشوندگی: با توکنایز کردن دارایی ها 
امکان خرید و فروش سریع تر و آسان تر فراهم می شود، 
همچنیــن توکنایز کردن دارایی هــا امکان تقسیم بندی 
و معاملــه  دارایی های بزرگ تــر را مهیا می کند. به این 
ترتیب، سرمایه گذاران با سرمایه های کمتر نیز می توانند 

در بازار شرکت کنند.
تســهیل تامین مالی: طبیعتا هرچقدر ابزارهای 
مالی متنوع شــوند تامین مالی که هدف اصلی بازارهای 

سرمایه هستند تسهیل می شود.
تنوع دارایی های مالی: یکی از مهم ترین مزایای 
توکنایز، افزایش تنوع گزینه های سرمایه گذاری است. با 
متنوع شدن دارایی های مالی، مدیریت ریسک سبد دارایی 

سرمایه گذاران با سهولت بالاتری انجام می شود.
جلوگیری از خروج سرمایه:  با ظهور ابزارهای 
مالی جدیدی نظیر ETF بیت کوین در ایران خطر خروج 

سرمایه از کشور می تواند کاهش پیدا کند.
امکان دسترسی جهانی: توکنایز کردن دارایی ها 
مرزهــای جغرافیایی را از بین می برد و افراد از هر جای 
دنیــا می توانند به دارایی های دیجیتال دســترسی پیدا 
کنند. این ویژگی با ســبک زندگی دیجیتالی نسل جدید 

کاملا همخوانی دارد.
* کارشناس بازار های مالی

پارس جنوبی دوباره متولد می شود
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پرسش روز

پرسش درباره طلسم شدن 
اف ای تی اف  

یکم- هنگامی که گفته می شــود یک پدیده طلسم 
شده است منظور چیست و چه زمانی این اصطلاح به کار 
برده می شــود؟ در زبان مردم عادی وقتی یک کاری در 
جایی به بن بست می رسد و با وجود کوشش ها و خواست 
اکثریت اما کار جلو نمی رود می گویند طلسم شده است. این 
عبارت ناظر به جادو شدن نیز هست. یعنی نیرویی خارج از 

نیروهای شناخته شده راه وقوع را می بندند. 
دوم- می توانید در ادامه نوشــته یک مثال بزنید که 
بشود معنای طلسم شدن را بیشتر درک کرد؟ بله. داستان 
پیوســتن اف ای تی اف  و پذیرش مفاد این قرارداد جهانی 
بانکی در ایران طلسم شده است. به عبارت دیگر با وجودی 
که ۲۰۰کشور در جهان این قرارداد را امضا کرده اند اما در 
ایران ســال های درازی است که درباره آن بحث می شود 
اما کار پیش نمی رود. یعنی با وجود اصرارهای دولت فعلی 
و نیز با وجود پیگیری ها و پافشاری دولت های روحانی برای 
پیوستن ایران به این قرارداد اما به هیچ نتیجه ای نرسیده ایم.

سوم- آیا جز دولت هایی که اسم برده شد نهادهای 
دیگر نیز خواستار پیوستن ایران به این نهاد جهانی هستند؟ 
بله. مجلس قانونگذاری ایران نیز این خواست را داشته و آن 
را تصویب کرده است. مصوبه به شورای نگهبان رفته و از 
آنجا به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شده است. 
به جز نهادهای دولت و مجلس نهادهای بخش خصوصی 
مثل اتاق های بازرگانی ایران و دیگر استان ها و همچنین 
اقتصاددانان ایرانی و فعالان اقتصادی نیز خواستار پیوستن 

ایران به اف ای تی اف  شده اند. 
چهارم- آخرین تصمیم گیری ها در این باره به کجا 
رسیده است؟ در روزهای تازه سپری شده و با خبررسانی وزیر 
اقتصاد بر این پایه که مقام رهبری موافق بررسی دوباره 
پیوستن ایران به اف ای تی اف  شده اند و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در این مسیر حرکتی نشــان داده است اما 
تنها به همین نکته بسنده شده که تاریخی برای بررسی 

تعیین خواهد شد. 
پنجم- به این ترتیب گویا طلسم شدن پیوستن ایران 
به این نهاد جهانی در مرز شکستن است؟ واقعیت این است 
که مجمع تشخیص مصلحت یک نهاد با طمانینه است 
و برای بررسی ها شتاب نمی کند اما امیدواری وجود دارد 

که طلسم بشکند.
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 رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار شرکت کنندگان
 در مسابقات بین المللی قرآن:

شرط حل مشکلات، اعتماد به خدا و ورود به میدان است
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری- حضرت آیت الله خامنه ای، 
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روز گذشــته در دیدار استادان، قاریان و حافظان 
برتر شــرکت کننده در چهل و یکمین دوره مسابقات بین المللی قرآن و قشرهایی 
از مــردم، قرآن را معجزه جاودانه نبی مکرم اسلام خواندند و تاکید کردند: »توکل 
حقیقی به پروردگار، هر امر محالی را محقق می کند.« حضرت آیت الله خامنه ای با 
تبریک میلاد اباعبدالله الحسین)ع(، استمرار اعجاز قرآنی و نبوی را برکت عظیمی 
برای انســان و عالم وجود برشمردند و گفتند: »هنگام مراجعه و تلاوت قرآن باید 
توجه کامل داشــت که با معجزه رســول خاتم روبه رو هستیم.« ایشان لفظ، نظم، 
مفاهیم، بیان سنت های الهی و همه چیز قرآن را معجزه خواندند و گفتند: »اگر از 
این معجزه عظیم بهره گیری شــود، همه مشکلات بشر برطرف می شود و زندگی 

جوامع بشری سامان می یابد.«
رهبر معظم انقلاب با اشــاره به دسترسی اولیاء و علما و بزرگان به معارف بلند 
قرآنی گفتند: »برای آحاد بشــر نیز همین تعابیر ظاهری و درس های مشهود قرآن 
راهگشاست.« حضرت آیت الله خامنه ای در تبیین مفهوم قرآنی »توکل« گفتند: »به 

فرموده کلام الله مجید، هر کس به خدا توکل کند خدا برای او کافی است، بنابراین 
اگر شروط توکل رعایت شود، این وعده الهی حتما تحقق می یابد.« ایشان اعتماد و 
یقین به وعده های صادق الهی را شرط ذهنی توکل خواندند و افزودند: »باید بدون 
هیچ  گونه سوءظن، یقین داشت که به اذن پروردگار، هر امر محالی ممکن خواهد شد.«

رهبر معظم انقلاب پیروزی مردم غزه بر رژیم صهیونیســتی و رژیم آمریکا را 
نمونه ای از تحقق امر محال دانستند و گفتند: »اگر گفته می شد مردم منطقه کوچک 
غزه با قدرت بزرگی مثل آمریکا می جنگند و بر آن پیروز می شــوند، هیچ کس باور 
نمی کرد اما این امر محال به اذن پروردگار محقق شد.« حضرت آیت الله خامنه ای 
ل علی الله فَهُوَ حَسبُه« را حضور در میدان  شــرط دوم برای تحقق آیه »مَن یتَوَک�
عمل برشــمردند و گفتند: »خداوند در هر کاری، بخشی را بر عهده انسان گذاشته 
است و اگر علاوه بر یقین ذهنی به وعده های پروردگار، این وظایف هم انجام شود، 
بدون تردید هر کاری حتی اگر محال باشد، ممکن خواهد شد.« ایشان با اشاره به 
رویارویی اســتکبار با بسیاری از ملت های دنیا و نه فقط ملت ایران گفتند: »فرق 
ملت ایران با دیگران این اســت که جرأت گفتــن این واقعیت را دارند که آمریکا 
متجاوز، دروغگو، فریبکار و استعمارگر است و به هیچ اصلی از اصول انسانی پایبند 
نیســت، بنابراین »مرگ بر آمریکا« می گویند اما دیگران جرأت بیان این حقایق و 
ایستادگی در مقابل آمریکا و ادای سهم خود در مبارزه با استکبار را ندارند، بنابراین 
به نتیجه ای هم نمی رسند.« رهبر معظم انقلاب با تاکید بر ضرورت صبر و مجاهدت 

برای حصول نتیجه، صبر و تلاش ۴۶ســاله ملت ایران در مقابل صف آرایی همه 
مستکبرین جهان را باعث رشــد همه جانبه کشور خواندند و افزودند: »ملت ایران 
نه تنها در این رویارویی ضربه ندید بلکه در همه زمینه ها رشد و پیشرفت کرد.« ایشان 
تربیت  هزاران جوان و نوجوان قاری و حافظ قرآن در سراســر کشور را نمونه ای از 
پیشــرفت های معنوی کشور برشمردند و افزودند: »در جهات مادی نیز کشور رشد 
کرده و کارهای گوناگون و بزرگی به دست جوانان انجام شده که این پیشرفت ها با 
توکل به پروردگار تا رسیدن ملت به نقطه اوج و مطلوب خود ادامه خواهد یافت.«

رییس ســازمان اوقاف و امور خیریه در ابتدای این دیدار، گزارشی از برگزاری 
چهل و یکمین دوره مســابقات بین المللی قرآن کریم با حضور قاریانی از ۲۶کشور 
اسلامی در مشهد مقدس بیان کرد. برپایی دوره های حفظ و تلاوت، تفسیر و آموزش، 
مدیریت دانشــگاه علوم و معارف قرآن کریم و فعالیت های متنوع در زمینه ترویج 
معارف و فرهنگ قرآنی در کشور از محورهای گزارش حجت الاسلام خاموشی بود

شــایان ذکر است در این مراسم همچنین برخی شرکت کنندگان برتر مسابقات 
بین المللی اخیر قرآن کریم در مشهد مقدس، آقایان سیدمحمد حسینی پور نفر اول 
رشته قرائت، استاد محمدعلی جابین داور بین المللی از کشور مصر، محمد خاکپور 
نفر اول رشــته حفظ کل، محمدحسین محمد نفر دوم رشته قرائت از کشور مصر، 
 هاشــم روغنی قاری ممتاز بین الملــلی و جمعی از نوجوانان ممتاز قرآنی به قرائت 

فرازهایی از کلام الله مجید و اجرای ابتهال پرداختند.
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محمدجواد ظریف، معاون راهبردی رییس جمهور:
ایران همواره خواهان روابطی مبتنی بر احترام متقابل است

تابناک- محمدجواد ظریف، معاون 
راهبردی رییس جمهور در پاســخ به این 
ســوال که نقش ایران به  عنوان یکی از 
قدرت های بزرگ منطقه در ایجاد صلح 
منطقه ای چیســت، گفــت: »ایران به  
عنوان کشور بزرگ این منطقه، همواره 
خواهان آرامش و همــکاری در منطقه 
بوده اســت. به ویژه امروز که احســاس 
می کند توانایی ایستادن روی پای خود را 
دارد و می تواند بدون هرگونه حمایت خارجی، با اتکا به مردم و توان داخلی خود، 
در برابر هر تهدیدی ایســتادگی کرده و از خود دفاع کند. ایران می خواهد به دنیا 
نشان دهد که لقمه چرب و نرمی برای هیچ کس نیست.« او گفت: »این اتفاق را 
در واقع مرهون انقلاب و جمهوری اسلامی هســتیم. جمهوری اسلامی نخستین 
حکومتی در ۲۲۰ســال گذشته است که حتی یک وجب از خاک ایران را از دست 
نداده و این توانمندی بسیار بزرگی محسوب می شود. این کشور قدرتمند و بزرگ، 
خواهان روابطی مبتنی بر احترام متقابل و فرصت محور با کشور های منطقه است.« 
وزیر پیشین امور خارجه خاطرنشان کرد: »طرح مودت نیز از همین نگرش نشات 
گرفته است. البته این نظر شخصی بنده است اما براساس تجربه ای که دارم، این 
رویکرد مبتنی بر سیاســت همیشگی جمهوری اسلامی بوده است. از زمان جنگ 
تحمیلی و جنگ نفتکش ها، در نامه آقای ولایتی به دبیرکل ســازمان ملل متحد 
بر این موضوع تاکید شده و بار ها بعد از آن نیز تاکید شده است.« معاون راهبردی 
رییس جمهور در پایان گفت: »طرح هرمز که توســط آقای روحانی ارائه شــد نیز 
در همین چارچوب قرار دارد، همانند ســایر طرح هایی که در راستای صلح و ثبات 

منطقه ای پیشنهاد شده اند.«

برخی منابع خبری غیررسمی اعلام کردند
 علی عسگری و رحمانی فضلی، سفیران ایران

 در مسکو و پکن
خبر فوری- چند منبع خبری و کانال 
مجازی از مشخص شدن سفیران ایران 
در مســکو و پکن خبر داده اند. بنابر این 
گزارش، برخی کانال های مجازی عنوان 
کرده اند که آقایان عبدالعلی علی عسگری 
و عبدالرضــا رحمانی فضلی به ترتیب به  
عنوان ســفیران ایران در مسکو و پکن 
معرفی خواهند شــد. تاکنون وزارت امور 
خارجه جمهــوری اسلامی ایران در این 
خصوص اظهارنظری نداشــته و صحت دقیق این شــنیده ها معلوم نیست و باید 

منتظر اظهار رسمی وزارت امور خارجه بمانیم.

رضا سپهوند، نماینده مجلس:
باید مستقیم مذاکره کنیم، نه با حاشیه ها و واسطه ها

ایلنــا- رضــا ســپهوند، نماینده 
مجلس در خصــوص مخالفت جریانی 
در مجلس با بررسی مجدد اف ای تی اف 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
»اف ای تی اف در مجلس دهم تایید شده 
و به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفته 
و آنجاست که معطل گذاشته اند و در واقع 
مجمع باید آن را در دستور کار خود قرار 
دهد. مقام معظم رهبری هم که دســتور 
دادند دوباره بازنگری شود و مجمع است که باید این بررسی را داشته باشد.« این 
نماینده مجلس ادامه داد: این صحبت هایی که بعضی ها در مجلس می کنند در واقع 
یک کار تبلیغاتی است و می خواهند بر نظر مجمع تشخیص مصلحت تاثیر بگذارند.« 
او در پاسخ به اینکه چقدر گره گشایی در مواردی همچون بحث اف ای تی اف می تواند 
برای اقتصاد مفید باشد، خاطرنشان کرد:  »واقعیت این است که اف ای تی اف فقط 
برای دولت نیســت، اف ای تی اف یک معاهده بین المللی بین بانک های خصوصی 
است که تمام مردم دنیا هر پولی بخواهند جابه جا کنند باید کشورشان جزو معاهده 
باشــد.« این عضو کمیسیون انرژی تاکید کرد: »در حال حاضر مردم ما به شدت 
مشکل دارند، چه آنهایی که سرمایه گذار هستند و باید پول جابه جا کنند، چه آنهایی 
که دانشجو هســتند و پدر و مادرشان می خواهند پول جابه جا کنند، دچار مشکل 
شده اند. به هر حال همه دچار مشکل شده اند.« او ادامه داد: دولت هرچه صادرات 
دارد نمی تواند پولش را وارد کند و این ضربه شــدیدی به کشــور زده است. حال 
دوستانی که مخالف هستند مخالفت شان از نوعی است که اگر اف ای تی اف باشد 
آن کارها را می توانند انجام دهند، یعنی مشکلی برای جابه جایی پول از آن مسیرها 
برای شــان ایجاد نمی شود.« سپهوند تاکید کرد: »مخالفت ها کاری کرده که دچار 
خودتحریمی شده ایم، یعنی علاوه بر مخالفت های آمریکا ما یک عده ای داریم در 
داخل که با مخالفت با دولت برای پیوستن به اف ای تی اف ما را دچار خودتحریمی 
کرده اند و اینها اســتراتژی غلطی است. در صورتی که در روسیه پوتین در جلسه 
بریکس از ســران کشورهای عضو خواهش کرد کمک کنند که روسیه در لیست 
سیــاه اف ای تی اف قرار نگیرد و مــا در این بالعکس عمل می کنیم.« او ادامه داد: 
»نمایندگان  ما باید به این موضوع آگاه باشند و هم دولتمردان ما و هم از مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام این انتظار می رود که مصلحت ملی را بر منافع سیاسی 
ترجیح بدهند.« این نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: »من طرفدار مذاکره در هر 
شرایطی هستم. پیامبر گرامی در شعب ابی طالب بود و مذاکره را بر محاصره ترجیح 
داد. ما الان در محاصره انواع تحریم ها قرار گرفته ایم و هیچ کشوری در طول تاریخ 
این کار را با خودش نکرده اســت که خودش را از مذاکره محروم کند.« او یادآور 
شــد: »دولت ها حتی در شــرایط جنگی هم کانال هایی را برای ارتباط می گذارند. 
الان هم این کانال ها بین ایران و آمریکا وجود دارد ولی ما باید مذاکره کنیم البته 
مذاکره ای که براساس فرمایشــات مقام معظم رهبری توأم با مصلحت، عزت و 
حکمت و اقتدار باشد.« این نماینده مجلس گفت: »باید مستقیم مذاکره کنیم، نه 
با حاشیه ها و واســطه ها که منافع خودشان را در این مذاکرات ترجیح دهند. باید 
مذاکره مســتقیم کنیم و دولت هم فرآیند خوبی را آغاز کرده است. آقای ظریف 
سیاســتمدار اندیشمندی است که می تواند این مذاکرات را راهبری کند، همانطور 
کــه برجام را انجام داد این را هم می تواند خوب راهبری کند و این مخالفت هایی 
که تندروها از خیابان تا پارلمان علیه ایشــان انجام می دهند در واقع بیشتر جنبه 

سیاسی دارد و در راستای منافع ملی نیست.«

وزیر دارایی رژیم صهیونیستی خواستار شد 
لزوم اقدام تل آویو علیه فعالیت های هسته ای تهران

ایسنا- وزیر دارایی رژیم صهیونیستی تحقق اهداف ادعایی این رژیم در جنگ 
غزه را در آستانه خطر دید و از نتانیاهو خواست علیه ایران و فعالیت هسته ای آن وارد 
عمل شود. بتسلئیل اسموتریچ، وزیر دارایی رژیم صهیونیستی به بنیامین نتانیاهو، 
نخســت وزیر این رژیم گفت: »پیروزی کامل در غزه، نابودی حماس، بازگرداندن 
همه اســرا و تقویت امنیت ما در تمام مرزها در خطر اســت.« به نقل از تارنمای 
النشره، اسموتریچ در اظهاراتی ضدایرانی مدعی شد: »باید در سوریه و لبنان و علیه 
سر اختاپوس، ایران اقدام شود و خطر تهدید اتمی باید برطرف گردد.« او گفت: »ما 

باید کنترل و حاکمیت خود را بر کرانه باختری تقویت کنیم.«

دیپلماسی

چهره

دستاورد اصلی انقلاب این بود که 
دشمن نتوانست شکستش دهد

ایلنا- ســعید جلیلی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام: »بسیار بودند ملت هایی که انقلاب کردند و به پشت خیمه 
دشمن رسیدند ولی دچار تردید شدند و شکست خوردند. عظمت ملت ما این بود 
که با وجود فشارها و تحریم ها و عملیات های رسانه ای تردید نکردند و بزرگ ترین 
دستاورد انقلاب ما این بوده که دشمنان و ابرقدرت های دنیا نتوانستند این انقلاب 
را شکست دهند؛ این نرم افزار مقاومت است که دشمن را نگران می کند. دشمن 

تلاش کرد نسلی که انقلاب کرد، تکرار نشود اما موفق نشد.«

خدا نکند آخوندها و مسوولان گرفتار 
سفره چرب پولدارها شوند

جماران- سیدحســن خمینی، تولیت آستان 
بنیانگذار جمهوری اسلامی: »خدا نکند من آخوند و شــما مســوولان 
گرفتار سفره چرب پولدارها شویم. به فقرا توجه کنیم و شعار ندهیم. بیش از هر 
چیز به قلب خود بپردازیم. علت اینکه در دهه۶۰ با وجود اینکه قدرت و تجریه 
امروز را نداشتیم اما طوفان کردیم، این بود که دل های مان محکم تر بود. کسی 
که صبح برای شهادت از خواب بلند می شود، نمی ترسد. کسانی  که  زوال ما را 

می خواهند، امیدمان را هدف گرفته اند. بزرگ ترین وظیفه ایجاد امید است.«

 انقلاب ظرفیت های پیشرفت را 
از زیر چکمه ابرقدرت ها آزاد کرد

خانه ملت- محمدباقر قالیباف، رییس مجلس: 
»رشــادت سپاه طی بیش از چهار دهه گذشته چنان بوده که امروز می توان با 
قطعیت گفت تمامی دشــمنان انقلاب اسلامی طی این سال ها از سپاه سیلی 
خوردند. امروز هم اگر پشتیبانی از ولایت  فقیه، وحدت و یکپارچگی ملی برای 
تامین منافع مردم و کشــور را پیــش بگیریم و از دعواهای حیدری - نعمتی و 
قدرت طلبی و باندبازی پرهیز کنیم، پیروزی های دیگر در دسترس است. انقلاب 
ظرفیت های پیشرفت کشور را که زیر چکمه های قدرت های خارجی لگدکوب 

شده  بود، آزاد کرد.«
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گروه سیاسی- چند هفته ای از گشــایش 
مجــدد پرونده همکاری جمهــوری اسلامی و 
گــروه ویژه اقــدام مالی در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام می گذرد و این نهاد انتصابی حالا 
در شــرایطی از هفتم بهمن ماه امسال، بار دیگر 
دو لایحه بلاتکلیف از لوایح چهارگانه مرتبط با 
FATF  را در دســتور کار خود قرار داده که هر 
دو لایحه پیــش از این، زمانی که مجلس دهم 
و دولت دوازدهم بر ســر کار بودند، به تصویب 
رسیــده بود؛ لوایحی کــه اولی به  منظور الحاق 
دولت جمهوری اسلامی به کنوانسیون سازمان 
ملل متحد برای مبارزه با جرائم ســازمان یافته 
فراملی یا همان کنوانسیون پالرمو تدوین شــده 
بود و ســرانجام 1۴بهمن ماه 9۶، پس از بحث و 
بررسی در صحن علنی مجلس دهم به تصویب 
رسید و دومی کــه به  منظور الحاق دولت ایران 
به کنوانسیون بین الملــلی مقابله با تامین مالی 
تروریسم یا همان کنوانسیون CFT تهیه شده 
بود نیز در جریان نشست علنی 1۵مهرماه 97 در 
همان دوره دهم مجلس تصویب شد اما در این 
بیش از هفت سالی که از تصویب آخرین لایحه 
از لوایح چهارگانــه مرتبط باFATF  می گذرد، 
نه تنها شاهد همکاری جمهوری اسلامی و گروه 
ویژه اقدام مالی نبودیم بلکه تقریبا در تمامی این 
ســال ها، نام ایران در لیست سیاه FATF قرار 
داشته تا ایران نیز همچون کره شمالی و میانمار 
و برخلاف تمامی کشــورهای جهان، کشوری 
شناخته شود که گروه ویژه اقدام مالی، معتقد است 
فاقد نظام پولی- بانکی شفاف و سلامت است و 
بر این پایه تمامی کشورهای جهان را از هرگونه 

تبادل و مراوده بانکی با آنها بر حذر می دارد.
حالا بالاخره پس از هفت ســال بلاتکلیفی 
و تحمــل زیان های هنگفت مالی ناشی از این 
خودتحریــمی ناضــرور، اوضاع انــدکی تغییر 
کرده اســت. چه آنکه حالا چند هفته ای است 
که مجمع تشــخیص مصلحت نظام، بار دیگر 
بررسی لوایح پالرمو و CFT را در دســتورکار 
قــرار داده و در نتیجــه دســت کم روزنه های 
امید درخصــوص تغییر این اوضاع و خروج نام 
ایران از لیســت سیاه FATF زنده شده است؛ 
تحولی که پس از آن صورت گرفت که مسعود 
پزشــکیان در قامت رییس جمهور جدید ایران، 
شــخصا دست به کار شــد و پس از رایزنی با 
رهبــری، موفق به دریافت اذن ایشــان برای 
بــررسی مجدد دو لایحــه بلاتکلیف CFT و 
پالرمو در مجمع شــد. هرچند این تحول، لزوما 
به  معنای آن نیســت که مخالفان دولت این بار 
دســت از اعمال خودتحریمی بــر نظام بانکی 
کشــور کشیده اند؛ مخالفانی که بخشی از آنان 
هم اکنون شــماری از کرسی های پارلمان را در 
اختیار دارنــد و اینطور که در ایــن چند هفته 
گذشــته نیز نشــان داده اند، می خواهند از تمام 
اختیارات شــان به  عنوان نماینده مجلس برای 
ممانعــت از تعیین تکلیــف پرونده FATF در 
مجمع استفاده کنند. نمایندگانی که روز گذشته 
حتی از این نیز فراتر رفتند و در حالی که لوایح 
CFT و پالرمو پیش از این به تصویب مجلس 
رسیده اند و در نتیجه امکان بررسی مجدد آنها 
در مجلس وجــود ندارد اما بــاز هم حاضر به 
عقب نشینی نشــدند و در یک نشست غیرعلنی 

این بحث را مورد بررسی قرار دادند.

 بررسی FATF در نشست غیرعلنی  	
مجلس

نمایندگان عمدتا اصولگرای مجلس دوازدهم 
کــه در این چند هفته گذشــته، به ویژه از زمانی 
که پرونده FATF مجددا در دســتورکار مجمع 
تشخیص مصلحت نظام قرار گرفته، از هر فرصتی 
برای مخالف خــوانی علیه این پرونده اســتفاده 
کرده اند، روز گذشــته در یک نشســت غیرعلنی 
لوایــح CFT و پالرمو را مورد بررسی قرار دادند. 
هرچند با توجه به آنکه این بحث در یک نشست 
غیرعلنی مورد بررسی قرار گرفت، طبیعتا امکان 
رای گیری نیز وجود نداشت و وقتی بالاخره درهای 
صحن مجلس به  روی خبرنگاران باز شد و زنگ 
آغاز به کار نشســت علنی صبح دیروز پارلمان به 
صدا درآمد، رییس مجلس چند کلامی درباره آنچه 
در نشست غیرعلنی مجلس رقم خورد، توضیح داد

 ادعاهای عجیب سخنگوی مجلس  	
FATF علیه

با این همه اما توضیحات تکمیلی در این رابطه 
پس از اتمام سخنان محمدباقر قالیباف و از سوی 
عباس گودرزی ارائه شد. این نماینده اصولگرای 
مجلس که به  عنوان سخنگوی هیات رییسه مجلس 
در این رابطه به خبرنگاران توضیح می داد، اعلام 
کرد: »دو کنوانسیون پالرمو و CFT در مجلس 
دهم مورد تصویب نمایندگان وقت قرار گرفت و 
با توجه به اینکه شــورای نگهبان آن را رد کرد با 
اصرار مجلس وقت به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ارجاع شد و با توجه به پایان مهلت رسیدگی 
یک بار دیگر در دســتور کار این نهاد قرار گرفته، 
ما به  عنوان مجلس شــأنی بــرای تصمیم گیری 
مجــدد در این خصوص نداریــم.« او همچنین 
گفت: »با توجه به اینکه مجلس خانه ملت است 
و باید در حوزه های مختلف و تصمیمات کشــور 
اظهارنظر کند و تاثیرگذار باشد، نشستی با حضور 
کارشناسانی از مرکز پژوهش ها و سایر نمایندگان 
محترم برگزار شد؛ در این جلسه کارشناسان مرکز 
پژوهش ها، روسای کمیسیون های ذی ربط و برخی 
از نمایندگان اظهاراتی داشــتند و ابعاد و ماهیت 

FATF مورد بررسی قرار گرفت.«
ســخنگوی هیات رییسه مجلس که در ادامه 
سعی کرد بخشی از مواردی که در جریان نشست 

غیرعلنی دیروز مجلس ازسوی نمایندگان مختلف 
مطرح شده را تشــریح کند، در این رابطه گفت: 
»نکته مورد اهمیتی که در نشست غیرعلنی مجلس 
مورد تاکید نمایندگان بود، این بود که عمده عدم 
مبادلات پولی- بانکی متاثر از تحریم های ثانویه 
ایالات متحده آمریکا است و FATF  گره ای از 
گره های اقتصادی کشــور باز نخواهد کرد.« این 
نماینده اصولگرای مجلس کــه با علم به اینکه 
مجلس قادر به اعمال نظر در این رابطه نیســت، 
سعی داشت دست کم در فضای رسانه ای، مواردی 
را در ضدیــت با دو لایحــه بلاتکلیف مرتبط با 
FATF مطرح کند، مدعی شد: »گروه ویژه اقدام 
مالی به جهــت اینکه یک نهاد سیاسی و امنیتی 
است، می خواهد اراده استراتژیک جمهوری اسلامی 
را مخدوش کند و اســتقلال ملت ایران را هدف 
قرار دهد.« این نماینده منتسب  به جبهه پایداری 
همچنیــن اضافه کرد: »آنها می خواهند علاوه بر 
تحمیــل تحریم های فلج کننده، راه های دور زدن 

تحریم را هم از این طریق ببندند.«
	 FATF  صدای اقلیت در حمایت از 

در شــرایطی که به نظر می رســد فراکسیون 
اکثریت مجلس که عمدتا از نمایندگان اصولگرا 
تشکیل شده و به ویژه طیف تندروی این فراکسیون 
که همان پایداری های پارلمان باشند، به جد مخالف 
هرگونه همکاری جمهوری اسلامی با گروه ویژه 
اقدام مالی هســتند، گروه دیگــری از نمایندگان 
همین مجلــس نگاهی متفاوت بــه این پرونده 
دارند؛ گروهی که اگرچه به  لحاظ تعداد و عده در 
اقلیت قرار دارند اما در شرایطی که به هر حال قرار 
نیست مجلس در این رابطه رای گیری کند و تمام 
 FATF صداهایی کــه در موافقت و مخالفت با
از ســاختمان هرمی شکل میدان بهارستان بیرون 
می آید، صرفا کارکرد سیاسی و رســانه ای دارند، 
به نظر می رســد آنچه اعضای فراکسیون اقلیت 
می گویند نیز بی اهمیت نباشد. این در حالی است 
که همزمان با اعلام موضع صریح تندروهای جناح 
راست در مخالفت با FATF، گروهی از نمایندگان 
میانه روی مجلس معتقدند صلاح مملکت در این 
است که در اسرع وقت زمینه همکاری با گروه ویژه 
اقدام مالی را فراهم کند و شــرایطی را رقم بزند 
که نام ایران از لیســت سیاه FATF خارج شود. 

چنانکه احمد محمدی انارکی که ازجمله اعضای 
کمیسیون اقتصادی مجلس نیز اســت، در مورد 
لزوم پیوســتن ایران به FATF اظهارنظر کرده 
و در گفت وگویی مختصر با خبرگزاری برنا گفته: 
»ما در همه فعالیت های مالی کشورمان شفافیت 
داریم و وقتی شفافیت داریم، دلیلی ندارد به گروه 

ویژه اقدام مالی نپیوندیم.«
ایــن نماینده میانــه روی مجلس همچنین با 
تاکید بــر اینکه » FATFصرفا یک ســازوکار 
و دستورالعمل مالی اســت«، می گوید: »با توجه 
بــه اینکه دو لایحه از چهــار لایحه مورد نیاز ما 
برای پیوســتن به FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام تعیین تکلیف نشــد، بنابراین بنا 
به گفته رییس جمهــور، رهبری تاکید کردند که 
مجمع تشخیص مصلحت نظام یک بار دیگر این 
لوایح را بررسی کند.« این عضو فراکسیون اقلیت 
مجلس همچنین می گوید: »وقتی ۲۰۴کشور دنیا 
به FATF پیوسته   اند، ما نیز باید بررسی کرده و 
از هر سازوکاری که به نفع اقتصاد کشور باشد، با 

رعایت منافع ملی استفاده کنیم.«
نمایندگان در نشســت غیرعلنی  	  

چه گفتند
همزمان یکی دیگر از اعضای هیات رییســه 
نیز درباره آنچه در نشست غیرعلنی دیروز مجلس 
مطرح شــد، به ایسنا توضیح داد و گفت: »در این 
جلسه درباره FATF و موضوعات مرتبط با آن و 
سرنوشتش در کشور بحث شد.« احمد نادری اضافه 
کرد: »مرکز پژوهش های مجلس گزارشی در این 
رابطه ارائه کرد که در آن توضیحاتی درباره کلیت 
FATF، سازوکارهای آن و مسائل مرتبط با آن 
در حوزه ایران و کشورهای دیگر آمده بود.« این 
عضو هیات رییسه مجلس در ادامه گفت: »روسای 
کمیسیون هــای امنیت ملی و سیاســت خارجی، 
حقوقی و قضــایی و اقتصادی مجلس نظرات و 
مواضع هر یک از این ســه کمیسیون تخصصی 
را مطــرح کردند. در ادامه نیز چنــد نفر از دیگر 
نمایندگان به طرح دیدگاه های خود در موافقت و 
مخالفت با پیوستن به FATF پرداختند.« نادری با 
تاکید بر اینکه مجلس در مقام تصمیم گیری درباره

FATF  نیست و مجمع تشخیص مصلحت نظام 
 باید تصمیم گیری کند، یادآور شد: »لوایح مرتبط

بــا FATFو کنوانسیون های مرتبط با آن، یعنی 
پالرمو و CFT در مجلس دهم بحث و تصویب 
شــد که بعد از ایرادات شــورای نگهبان و اصرار 
مجلس دهم، برای اعلام نظر به مجمع تشخیص 
ارجاع شد. آن زمان به  دلیل طولانی  شدن فرآیند 
رسیــدگی و اتمام زمان بررسی در مجمع، پرونده 
آن مختومه شد. اکنون نیز مجدد پرونده با اجازه 
اخذ شــده از رهبری در مجمع تشخیص در حال 
رسیدگی است.« این عضو هیات رییسه مجلس 
گفت: »نشست غیرعلنی روز یکشنبه در راستای 
همفکــری و رسیدن به وحدت نظــر و نظرات 
مشترک و کسب اطلاعات بیشتر و جلسه ای برای 
بحث و تبادل نظر بود و در آن هیچ تصمیم گیری 
صورت نگرفت چراکه اساسا در این مرحله مجلس 
در مقام تصمیم گیری نیســت و رسیدگی به آن 
از اختیــار مجلس خارج اســت.« نادری در پایان 
تصریح کرد: »با توجه به اینکه در جلسات مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، رییس مجلس به  عنوان 
عضو حقوقی حضور دارد، در ابتدای جلسه به بیان 

توضیحات کوتاهی پرداخت.«
 اســتقبال لاریجانی از حل و فصل   	

FATF
دیــروز خبر مهم دیگری نیــز در این رابطه 
منتشر شد؛ خبری که در بخش هایی از آن، مواضع 
تازه علی لاریجانی درباره بــرخی از مهم ترین 
مسائل کشور ازجمله بحث FATF مطرح شده 
بود و نشان از این داشت که رییس ادوار مجلس، 
عضو کنونی مجمع تشخیص مصلحت نظام که 
هم اکنون از جمله معدود مشــاوران رهبری نیز 
بوده، به  نحوی تلویحی موافق حل و فصل این 
پرونده بلاتکلیف و همکاری جمهوری اسلامی 
با FATF اســت. لاریجانی که در گفت وگویی 
تفصیــلی در رابطه با آخریــن وضعیت بررسی 
FATF در مجمــع تشــخیص مصلحت نظام 
توضیح می داد، در بخشی از ســخنانش در این 
رابطه گفت: »پولشویی و مسائل مالی مربوط به 
تروریسم قانونش تصویب شده است. بحث این 
است که ما در مجموعه بین المللی مرتبط باشیم 
و بهره اش را ببریم. بانک ها مقررات FATF  را 
گذاشته اند و بانک هایی که این مقررات را بپذیرند، 
با آنها کار می کنند و نپذیرند، کار نمی کنند.« او 
گفت: »مــا دو قانون تصویب کرده ایم و باید به 
FATF  بپیوندیم. سوال این است که در شرایط 
فعلی آیا مفید اســت یا نه؟ وقتی تحریم ها باشد، 
خیلی موثر نیســت. ممکن است یکی، دو کشور 
بتوانند کار کنند ولی اگر FATF را بپذیریم، بعید 
می دانم بانک های اروپایی با ما کار کنند چراکه 
مشکل شان تحریم است. }در نتیجه{ ابتدا باید 

تحریم برداشته شود.«
لاریجــانی همچنین گفت: »اگــر تحریم 
برداشته شــود، پرونده FATF باید حل شود. 
اگر نشود، بانک های اروپایی و بانک های چین 
و روسیه هم با ما کار نمی کنند. یک مانع تحریم 
است و یک مانع FATF. هر دو باید برداشته 
شــود تا بانک ها کار کننــد. به نظر من اولویت 
تحریم هاســت. باید انرژی بگذاریم و تحریم ها 
را برداریم.« او گفت: »در موضوع پیوســتن به 
FATF دو نظر وجود دارد. دو نظر وجود دارد 
ولی دارند کار کارشناسی می کنند. اصل اینکه 
ما یک روز باید بپیوندیم، تردیدی نیســت. اگر 

نپیوندیم، بانک ها با ما کار نمی کنند.«

همزمان با بررسی لوایح CFT و پالرمو در نشست غیرعلنی مجلس مطرح شد

FATF  آخرین سنگ اندازی های مخالفان
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»جهان صنعت«- جمهــوری اسلامی از همان 
نخستین روزهای استقرار در ایران توانست توجه جهان 
را به خود جلب کند. نظام سیاسی برخاســته از انقلاب 
اسلامی با تکیه بر ســرمایه اجتماعی بالا، داشتن منابع 
عظیــم ثروت های طبیعی و درآمــد حاصل از صادرات 
نفت خام آرمان های سیاسی خود را به جهان اعلام کرد. 
در همه 46سال سپری شده از عمر نظام جمهوری اسلامی 
تحولات منطقه ای و تحولات جهانی سایه سنگین این 
نظام را احساس کرده و جمهوری اسلامی توانسته است 
خود را یک قدرت منطقه ای سیاسی نیرومند نشان دهد. 
با این همه و به مرور زمان و شــرایط ســخت سیاست  
خارجی، اقتصاد ایران در یک روند کاهنده اهمیت خود 
را در بازار جهانی نفت و گاز از دست داد. در حال حاضر 
ایران دیگر سهم عمده ای از صادرات حتی اوپک  را ندارد 
و نیز برای تامین گاز و برق با تنگنای ســاختاری دست 
و پنجه نرم می کند. رشدهای پایین به ویژه همراه با نرخ 
تورم بالا در یک دهه گذشته موجی از نارضایتی در میان 
شهروندان برانگیخته است. کاهش سرمایه اجتماعی در 
نظام سیاسی موجود و کاهش قدرت اقتصادی نسبت به 
رقبای منطقه ای ایران را از قدرت سیاسی نیز دور می کند

مرکز بررسی  های اســتراتژیک ریاست جمهوری که 
زیرمجموعه معاونت راهبردی رییس جمهور است، این  
پارادوکس را بررسی کــرده که بخش هایی از آن را در 

ادامه می خوانید.
با بالاگرفتن تنش در منطقه غرب آسیا در سال1403 
به دســت گرفتن ابتکار عمل بــرای تامین امنیت ملی 
امری ضروری به نظر می رسد. سیاستنامه حاضر، نگاه به 
مسائل داخلی و خارجی از نقطه ای تازه را در کنار طیفی 
گســترده از اقدامات عملی شامل تقویت توان دفاعی، 
اســتحکام پایه های اقتصادی، ارتقای سرمایه اجتماعی 
و  فعالیت های گســترده دیپلماتیک پیشــنهاد می کند. 
پایه نظری این توصیه سیاستی بر یک خوانش تاریخی 
از ایران در بیش از دو قرن گذشــته و تحلیلی از تاریخ 
تهدیدهای بیرونی امنیت ایران در این بازه زمانی استوار 
اســت و جمهوری اسلامی ایران را به عنوان موجودیت 
سیاسی مشــروع بــرای مطالبه و تامیــن امنیت ایران 

صورت بندی و نظریه پردازی می کند.
تبیین منطق تاریخی کنش های جمهوری اسلامی 
ایــران از ارائه تصویری غیرمنطــقی و غیرعقلانی از 
راهبردهای امنیتی جمهوری اسلامی ایران جلوگیری 
راهبردها،  تاریــخی  می کند. شفاف ســازی منطــق 
سیاســت ها و اقدامات ایران، زمینه ای برای شــناخت 
متقابــل، ارائــه تصویری معقول و واقــعی از ایران و 
بســتن راه بر امنیتی ســازی ایران فراهم می کند که 
این همه در راســتای امنیت و منافع ملی ایران است. 
جمهــوری اسلامی ایران به دلایل گوناگون- از جمله 
ضعف در راهبردهای ارتبــاطی داخلی و فعالیت های 
رســانه ای گروه های خارج از کشور- با چالش هایی در 
برقــراری مفاهمه با بخش هایی از مردم مواجه شــده 
است. جمهوری اسلامی ایران به مفاهمه با مردم برای 
روشن ساختن راهبردها، سیاست ها و اقدامات خود نیاز 
دارد. این متن می کوشــد تا روایتی اجماع ساز و همسو 

با واقعیت را در این خصوص به مردم منتقل کند.
همزمان تامین امنیت ملی ایران نیازمند شکل گیری 
اجماع و درک مشترکی از راهبردها، سیاست ها و اقدامات 
کشــور در بین کارگزاران جمهــوری اسلامی ایران در 
سطوح و حوزه های مختلف است که امید می رود خوانش 

تاریخی حاضر به چنین اجماعی کمک کند.

ایران در نظام جهانی اقتصاد 	
برخــلاف جایگاه ایــران در نظام قــدرت جهانی، 
روندهای زیر نشان دهنده تضعیف شدن در نظام جهانی 

اقتصاد هستند.
- تضعیــف جایگاه نفت ایران در تامین انرژی جهان و 

بالاخص محدود شدن تعداد مشتریان
- تحریم های اقتصادی و کاهش دســترسی به ارزهای 

جهان روا
- کاهش دسترسی به فناوری

- کاهش امکان مشــارکت با شــرکت های خارجی و 
دســترسی به فناوری، دانــش و ظرفیت های ناشی از 

همکاری
- جایگاه ضعیف در سرمایه گذاری مستقیم خارجی

- دشواری های شدید ناشی از تحریم ها برای دسترسی 
به نظام بانکی، پولی و مالی جهانی 

- توســعه کریدورهای مختلف در اطراف ایران بدون 
مشــارکت طرف ایــرانی و اســتفاده از ظرفیت های 

سرزمینی ایران
- تضعیف جایگاه ایران در شــبکه های بین المللی بار و 
مسافر )بنادر، فرودگاه ها و خطوط انتقال کالا و انرژی(

- کاهش ضریب پیچیــدگی کالای صادراتی ایران به 
کشورهای جهان و در نتیجه سهولت جایگزینی آنها

- جایگاه یابی ضعیف ایران در زنجیره های ارزش جهانی
بایسته های نزدیک کردن دو جایگاه 	

ایران امروز برای تداوم دستاورد رسیدن به وضعیت 
دولت »قادر و مطمئن به تامین مستقل امنیت خود« و 
تبدیل و ترجمه کردن این دســتاورد باید جایگاه خود در 
نظــام جهانی اقتصاد را بــه جایگاهش در نظام جهانی 
دولت هــا نزدیک کند. نزدیک کــردن این دو جایگاه 
الزاماتی دارد که مهم ترین آنها در ادامه تشریح شده است

توافق نخبگان درخصوص شــیوه اداره  	
کشور

ایران یکی از بالاترین توافق ســطوح فقدان و حتی 
مناقشه بین نخبگان- اعم از نخبگان جریان های سیاسی، 
رهبران رسانه ای، روشــنفکران و نخبگان اقتصادی و 
اجتماعی – درباره شــیوه اداره کشور را تجربه می کند. 

برخی زیان های این عدم توافق و مناقشه عبارتند از:
 - دشوار و شاید ناممکن شــدن شکل گیری اجماع

 درون نخبگانی بر سر بسیاری از راهبردی ترین مسائل 
کشور و تسری این اجماع به سطوح عموم مردم

- ایدئولوژیک شــدن مفاهیم و راهبردهایی که در 
شــرایط توافق میان نیروهای فــوق، هریک می توانند 
ابزاری برای تامین منافع ملی باشند. این وضعیت منجربه 
شــکل گیری دوگانه های نالازمی  شده است که هریک 
از دو ســوی این دوگانه ها در شرایط مختلف می توانند 
ابزارهای مناســبی برای استفاده باشند. به عنوان مثال، 

دوگانه های نالازم زیر قابل توجه هستند:
* دوگانه مذاکره / مقاومت

* دوگانه نگاه به شرق/ مذاکره با غرب
* دوگانه دیپلماسی/ قدرت نظامی 

* دوگانه روسیه و چین/ آمریکا و اروپا
- کشیده شدن مناقشه سیاسی نخبگانی به سطح جامعه 

و تشدید شکاف های اجتماعی
- دلسردی و گاهی طردشدن نخبگان اجتماعی علمی 
اقتصادی و سایر حوزه ها و عدم بهره گیری از مشارکت 

آنها برای حل مشکلات کشور
- کشیده شدن مناقشات نخبگانی به سطح بوروکراتیک و 
ناممکن شدن اجماع سازی بر سر راهبردهای اداره کشور 

در سطح دستگاه دولت و حاکمیت.
انتخابات ریاست جمهوری ســال 1403 و گفتمان 
وفاق دولت چهاردهم گام مناسبی به سمت ایجاد اجماع 
نخبگان بود اما هنوز لازم اســت تــا گام های دیگری 
برداشته شود. یکی از کارکردهای متصور برای سیاستنامه 
حاضر و الزامات ناشی از اســتدلال های مندرج در آن، 
رسیدن به همین توافق نخبگانی است که در ادبیات رایج 

امروز سیاست ایران »وفاق« خوانده می شود.
کاستن از التهابات فضای سیاسی 	

تفاوت جدی میان »شــور سیاســی« و »التهاب« 
وجود دارد. شــور سیاســی وضعیتی است که افراد- در 
جناح های سیاســی، نخبگان و مردم- انگیزه و انرژی 
مثبتی برای مشارکت در سیاست جهت تاثیر گذاری بر 
سرنوشت عمومی دارند. این اشتیاق محصول همبستگی 
اجتماعی، توافق بر ســر اصول و در عین حال اختلاف 
ســلیقه در جزئیات و اعتماد متقابل بین گروه های موثر 

درباره خیرخواهی همه طرف هاست.
اما التهاب سیاسی، وضعیتی کاملا متفاوت اســت. 
التهــاب نتیجــه زخم خوردن گروه ها و افــراد سیاسی، 
حاکم بودن جوی از بی اعتمادی بین نخبگان سیاسی و 
اجتماعی، بدبینی افراد و گروه ها به یکدیگر در خصوص 
اهداف فعالیت سیاسی، عدم توافق در راهبردها و مناقشه 
بر سر راهکارها و جزئیات است. التهاب سیاسی، کار را به 
مناقشات شخصی و سویه هایی از بی اخلاقی سیاسی و 
استفاده از داغ کردن مناقشات برای یارگیری می رساند. 
جامعه ایران امروز برای بسیج کنش جمعی به منظور حل 
مسائلش به کاستن از التهاب سیاسی و در پیش گرفتن 
مسیرهایی نیازمند است که شور سیاسی را تقویت کند 

و از التهاب سیاسی بکاهد.
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سال1403 یک 
گام به سوی شور سیاسی و دوری از التهاب بود. نامزدهای 

اصلی رفتاری اخلاقی داشــتند و روندهای طی شده بعد 
از برگــزاری انتخابات نیز در مسیر کاســتن از التهاب 
سیاسی پیش رفته است. این بدان معنا نیست که همه 
کنشگران سیاسی به الزامات این وضعیت تن داده اند اما 
تلاش آگاهانه برای کاستن از التهاب صورت گرفته است

شــکاف های 	 لتهــاب  ا از   کاســتن 
 اجتماعی- فرهنگی 

ایران دارای شکاف های اجتماعی و فرهنگی متعددی 
است. نفس وجود شکاف اجتماعی و فرهنگی باعث بروز 
مساله نمی شود. شکاف های اجتماعی و فرهنگی وقتی به 
نیروی حیات بخش تقابل ها و تخاصم ها تبدیل می شوند، 
التهاب اجتماعی و سیاســی تولید می کنند. شکاف های 
ملتهب در کنار عدم توافق نخبگان و التهاب سیاســی، 
سبب تشدید مناقشه و منازعه اجتماعی شده و هرگونه 
ثبات ضروری برای حل مسائل بنیادین ایران را با تهدید 
مواجه می سازند. برخی شکاف های اجتماعی ملتهب شده 

عبارتند از:
- شکاف های ناشی از تظاهر و ریا در رفتارهای خصوصی 

و اجتماعی
- شکاف های ناشی از رانت خواری های سیاسی، اقتصادی 

و اجتماعی
- شکاف های ناظر بر الگوهای سبک زندگی

- شکاف های ناظر بر الگوهای دینداری
- شــکاف های قومی )عمدتا ناشی از توسعه نیافتگی و 
ضعف در ارائه خدمات زیرساختی، امکان اشتغال و رفاه 
اقتصادی در استان های مرزی و محل سکونت قومیت ها(. 
البته برخی معتقدند که ایران با وجود داشتن تمایزات و 
بافت چندقومی، در معرض التهاب قومی ناشی از مساله 
قومیت نیست بلکه شکاف مرکز  -  پیرامون که برآمده 
از الگوی توسعه اقتصادی کشور است، توسعه نیافتگی و 
به تبع آن نابرخورداری را بر پیرامون کشور تحمیل کرده 

و سبب تحریک شــکاف های قومی شده است. به هر 
صورت شکاف قومی - خواه بر اثر نفس قومیت یا بر اثر 
توسعه نیافتگی پیرامون- یکی از مسائل مستعد التهاب 

در ایران امروز است.
- شــکاف جنسیتی نیز برآمده از تحولات مطالبات 
زنان جامعه اســت. تایید وجود چنین شکافی به معنای 
انکار دستاوردهای ایران امروز در افزایش نرخ تحصیلات، 
مشــارکت اجتماعی و اثر گذاری سیاسی زنان نیست اما 
واقعیت این است که زنان نیروی اثرگذار و متاثر از شکاف 

جنسیتی هستند.
ایران تحت تاثیر شکاف های مذکور، امروز به تفکرات 

و شیوه ای از اداره کشور نیازمند است.
 بازسازی ظرفیت دولت 	

کشور برای تحقق پیشــرفت، رسیدن به اهداف در 
نظرگرفته شده در برنامه ها و سندهای راهبردی پیشرفت، 
پاســخ گویی به نیــاز جمعیت حاضــر و آینده و تعدیل 
مساله های مهمی که برخی از آنها اهمیت راهبردی پیدا 

کرده اند، به دولتی باظرفیت نیاز دارد. 
دولت نمی تواند در فضای مناقشــه حداکثری بین 
گروه های سیاسی و نخبگان اجتماعی و اقتصادی شکل 
گیرد. مناقشــات و منازعات سیاسی- اجتماعی شدید 
حتی مانع از آن می شــود که نیروهای انسانی کارآمد 
در دولت به کار گرفته شــوند. بازسازی ظرفیت دولت، 
مســتلزم تغییر رویه های عمده در به کارگیری نیروی 
انسانی در دولت و گشودن درهای دولت به روی همه 
ایرانیان، مبتنی بر بیشترین شایستگی و کارآمدی است. 
البته بازسازی ظرفیت دولت فقط مستلزم بازنگری در 
سیاست های جذب و به کارگیری نیروی انسانی نیست 
و موارد بسیار بیشتری را شامل می شود. سازوکارهای 
تامین مالی دولت، ســاماندهی ساختار سازمانی دولت، 
افزایش ظرفیت حل مساله توسط دولت و تنظیم روابط 

بین اجزای گوناگون دولــت می تواند بخش مهمی از 
مسیر بازســازی ظرفیت دولت باشــد. نکته مهم این 
است که بازســازی ظرفیت دولت فقط مقوله ای فنی 
و بوروکراتیــک نیســت و عمیقا به کیفیــت فرآیند 
سیاسی بر آمدن دولت در هرم قدرت نیز بستگی دارد. 
فرآیندهای مولد سرمایه اجتماعی و اعتماد نقش مهمی 
در امکان پذیر شدن اقدامات اصلاحی منتهی به بازسازی 

ظرفیت دولت دارند.
تمرکز بر ظرفیت حل مساله 	

ایــران امروز با طیف گســترده ای از مســاله ها در 
عرصه های مختلف مواجه است. مسائلی از عرصه اقتصاد 
)ناترازی های گوناگون، تورم بالا، رشد اقتصادی پایین، 
بیــکاری بالا، بحران صندوق های بازنشســتگی و ...(، 
محیط زیست )مساله آب، فرسایش خاک، عواقب تغییر 
اقلیم، ناامنی در برابر زلزله، فرونشست زمین، بیابان زایی 
و غیره...(، جامعه )آسیب های اجتماعی، مهاجرت، تغییرات 
سریع الگوهای زندگی، پایین بودن نرخ زاد و ولد و ...( و 
فرهنگ )ناکارآمدی نظام آموزش وپرورش، ضعف شدید 
در اقتصاد فرهنگ و ...( و البته عرصه های دیگر باعث 
نارضایــتی اجتماعی مردم و اخلال در روند پیشــرفت 
شــده اند. نکته مهم این است که توسعه یافتگی به مثابه 
ظرفیت حل مســاله به شدت با مانع مواجه شده است. 
»هم بســته جامعه – حکومت« در ایران امروز، ظرفیت 
زیادی برای حل این مســائل از خود نشان نمی دهد و 
تبدیل شدن به »جامعه مســائل حل نشده«، روزنه های 

امید را تنگ و سطح امید اجتماعی افول کرده است. 
هم بســته جامعه- حکومت در ایــران امروز باید بر 
ارتقای ظرفیت حل مساله متمرکز شود. نکته بسیار مهم 
این است که بدون سطح مناسبی از: توافق بین نخبگان، 
کاسته شدن از التهاب سیاسی، تبدیل نگرش تهدیدمحور 
بــه نگرش فرصت محــور، جلوگیری از ملتهب شــدن 
شکاف های اجتماعی، بازسازی ظرفیت دولت و تضمین 
امنیت بدون تمرکز بر ابزارهای امنیت )و در اصل بدون 
امنیت اجتماعی- اقتصــادی( نمی توان بر ظرفیت حل 

مساله متمرکز شد.
تقویت »ایران جایی برای همه ایرانیان«  در عمل

به اوج رسیدن شــکاف در سیاســت داخــلی، نگاه 
تهدیدمحــور به مردم کشــور و اعمال ســنگین ترین 
تحریم های ظالمانه بین الملــلی علیه ایران و در نتیجه 
کاهش توان اقتصادی کشور، سبب برانگیختن موج هایی 
از ناامیدی، فقر، کاهش ظرفیت تولید کالای عمومی برای 
اقشار مختلف مردم و قوت گرفتن ایده ها درباره کاهش 

زیست پذیری کشور در ابعاد مختلف شده است.
مســائل محیط زیستی تشدیدشــده، سبب تقویت 
ایده »کاهش ظرفیت زیســت پذیری سرزمین« شده و 
بحران های اقتصادی، سیاسی و اجتماعی دیگر ســبب 
شده اند باور اقشــاری از مردم به توانایی زندگی مناسب 
بــرای همه مردم کاهش یابد. بــروز مصادیق بزرگی از 
فساد، نگاه تهدیدمحور نسبت به گرایش های سیاسی و 
اجتماعی، اقدامات رسانه ای و کنش های کلامی برخی 
مقامات سیاسی که مسبب دفع حداکثری بوده اند و بسیاری 
عوامل دیگر سبب شده اند ایده بنیادین »ایران جایی برای 
همه ایرانیان« تضعیف شود. مجموعه اصلاحاتی که در 
ایــران امروز باید صورت گیرد، در نهایت باید بتواند ایده 
»ایران جایی برای همه ایرانیان« را تقویت کرده و حرکت 
در مسیر تحقق این ایده را متجلی سازد. تحقق این هدف 
مســتلزم باور به این است که »ایرانیان در داخل و خارج 

کشور فرصتی برای کشور هستند و نه تهدید«

معاونت راهبردی رییس جمهور تحلیل کرد

افول اقتصاد ایران

وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به مطلب شانزدهم 
دی ماه ســال جاری روزنامه جهان صنعت با عنوان »آشفتگی 

سیاستگذاری«  جوابیه ای نوشت که در ادامه می خوانید. 
مطالب ارائه شده در این روزنامه بیش از آنکه بازتابی دقیق از 
اظهارات وزیر امور اقتصادی و دارایی باشد، متاثر از برداشت های 

نادرست و تحلیل های جهت دار است.
این رویکرد باعث شــده با اتکا به استدلال هایی غیرمعتبر 
و مبتنی بر برداشــت های گزینشی، نتیجه گیری هایی نادرست 
در خصــوص بیانات وزیــر اقتصاد و در عیــن  حال وضعیت 
سیاستگذاری اقتصادی در کشور ارائه شود. دکتر همتی به درستی 
به موانع موجود در فرآیندهای عرضه و تقاضا، به ویژه با تاکید بر 
درآمدهای ارزی و اعتبارات بانکی و نقدینگی به عنوان متغیرهای 

کلیدی اثرگذار بر سیاستگذاری اقتصادی اشاره کرده اند.
ایــن تاکید به معنای نادیده گرفتن ســایر عوامل نیســت، 
بلکه برجسته ســازی عواملی اســت که در شرایط فعلی نقش 
محوری تری دارند. از ســوی دیگر، اشاره نویسنده به  ضرورت 
طــراحی الگوهای تامین مالی، بدون توجــه به  پیش نیازهای 
ساختاری و محدودیت های طرف عرضه و تقاضا، می تواند ناشی 

از عدم اشراف کافی بر روابط متقابل میان این متغیرها باشد.
هرگونه طراحی الگوی موثر تامین مالی نیازمند درکی عمیق 
از موانع ســاختاری موجود در اقتصاد کلان اســت؛ موانعی که 
بدون شناســایی و اولویت بندی آنها، هرگونه سیاستگذاری در 
حوزه تامین مالی محکوم به شکســت خواهد بود چرا که بدون 
توجه به این پیش شــرط اساسی، هرگونه نقد یا پیشنهادی در 

این حوزه فاقد اعتبار لازم خواهد بود.
به طورکلی، به نظر می رسد در این نوشتار به جای تمرکز بر 
تحلیل های دقیق و همه جانبه، با ساده ســازی و تقلیل مسائل 
پیچیده به یک یا دو عامل، از درک صحیح چالش های پیش روی 

سیاستگذاری اقتصادی بازمانده است.
این تحلیل در خصوص پارادوکس رشد و تورم، نشان دهنده 
برداشت های نادرست و جهت دار از سخنان وزیر امور اقتصادی 
و دارایی است. نویســنده روزنامه با استناد به فرضیاتی ناقص 
و بــدون درنظرگرفتن پیچیدگی های ســاختاری اقتصاد ایران 
نتیجه گیری هــایی ارائه کرده که فاقد دقــت علمی و منطق 

اقتصادی است.
وزیر اقتصاد ادعای قطعیــت در رابطه پارادوکسیکال میان 
رشد و تورم را مطرح نکرده اند بلکه به درستی اشاره کرده اند که 
در ســاختار نامناسب اقتصادی موجود، سیاست های ضدتورمی 

می توانند به توقف رشد اقتصادی منجر شوند.
تاکید دکتر همتی بر این نکته بوده است که در بستر اقتصاد 
ایران که با ناکارآمدی های نهادی، شــکنندگی زیرساخت ها و 
وابستگی بالای نظام تامین مالی به شبکه بانکی مواجه است، 

اجرای سیاســت های ضدتــورمی در کوتاه مــدت می تواند به 
محدودسازی ظرفیت های رشد اقتصادی منجر شود. این گزاره 

کاملا با مبانی نظری و تجربی اقتصاد کلان همخوانی دارد.
در شــرایطی که بنیان های تولید و نظام سرمایه گذاری در 
کشور دچار گسســت های ساختاری هســتند، هرگونه انتظار 
برای تحقق همزمان اهداف ضدتورمی و رشد اقتصادی، بدون 
اصلاحات عمیق در بخش های نهادی و مالی، صرفا یک نگاه 
آرمان گرایانه و غیرواقع بینانه خواهد بود. ادبیات اقتصادی بارها 
تاکید کرده اســت که سیاست های ضدتورمی انقباضی، به ویژه 
در شــرایط ضعف عرضه و کمبود سرمایه گذاری، می توانند به 

رکود اقتصادی منجر شوند.
دکتــر همتی به درســتی به این چالش اشــاره کرده اند که 
سیاست های کنترل تورم و دستیابی به رشد اقتصادی در برخی 
مقاطع می توانند در تضاد با یکدیگر قرار گیرند. این تعارض به 
معنای ناتوانی مطلق در تحقق همزمان این دو هدف نیســت، 
بلکه نیازمند اتخاذ سیاستگذاری های متوازن، تدریجی و مبتنی بر 
اصلاحات ساختاری اســت. تجربه کشورهای دیگر نیز نشان 
می دهــد که موفقیت در این حــوزه به طراحی دقیق ابزارهای 

سیاستگذاری و اجرای هماهنگ آنها بستگی دارد.
در عین  حال، ســخنان وزیر اقتصــاد مبنی بر اینکه چنانچه 
ابزارهای سیاســتگذاری به درســتی طراحی و اجرا شــوند، با 
بهره گیــری حداکثری از ظرفیت های بازار ســرمایه و کاهش 
وابســتگی نظام تامین مالی به شبکه بانکی، می توان به رشد 
اقتصادی پایدار در کنار کنترل تورم دست یافت، در همین راستا 
عنوان شــده است بنابراین سخنان وزیر اقتصاد نه تنها منطقی 
و همسو با نظریات اقتصادی است بلکه راهبردهای مطرح شده 
در آنها در صورت اجرا می تواند به تحقق پایدار اهداف رشــد و 
کنترل تورم منجر شود. دررابطه با موضوع نااطمینانی و بی ثباتی 
اقتصادی که توســط وزیر امور اقتصادی و دارایی مطرح شده 
اســت، باید توجه داشــت که نااطمینانی و بی ثباتی در فضای 
اقتصادی یــک پدیده چندوجهی و پیچیده اســت. این پدیده 
تحت تاثیر مجموعه ای از عوامل کلان از جمله سیاســت های 
اقتصادی، ثبات سیاسی، دیپلمــاسی بین المللی، عملکرد نظام 
بانــکی، کارایی بازار ســرمایه و حتی متغیرهــای فرهنگی و 

اجتماعی قرار دارد.
بنابرایــن انتظار از وزارت امور اقتصادی و دارایی برای ارائه 
یــک برنامه جامع و در یک بــازه کوتاه مدت جهت رفع کامل 
نااطمینانی، بدون در نظر گرفتن محدودیت های ســاختاری و 

حیطه اختیارات این وزارتخانه، انتظاری غیرواقع بینانه است.
در ایــن زمینه باید میان »ریســک« و »نااطمینانی« تمایز 
قائل شد؛ ریسک به شرایطی اشاره دارد که احتمال وقوع یک 
رویداد قابل پیش بینی و محاسبه است، درحالی که نااطمینانی به 

وضعیتی اطلاق می شود که نه تنها وقوع رویدادها بلکه احتمال 
وقــوع آنها نیز قابل پیش بینی نیســت. به همین دلیل کاهش 
نااطمینانی مستلزم اصلاحات ساختاری و عمیق در سطح کلان 
اقتصادی است و سیاستگذاری های کوتاه مدت معمولا تنها قادر 

به مدیریت ریسک هستند، نه نااطمینانی.
با این حال، وزیر اقتصاد به درستی به مجموعه ای از سیاست ها 
و ابزارهای نهادی اشــاره کرده اند که می تواند نقش موثری در 
کاهش ریســک و بهبود ثبات اقتصادی ایفا کند. از جمله این 
سیاست ها می توان به توسعه سیاستگذاری ها و ابزارهای نهادی 
برای یکپارچه ســازی سهم مالی، سیاســت های ضدتورمی با 
محوریت کاهش نقدینگی از کانال محدود کردن ترازنامه های 
بانکی و خطوط اعتباری، تشــکیل شــورای ملی تامین مالی 
جهت یکپارچه سازی تصمیمات اتخاذشده در حوزه تامین مالی 
به ویژه در زمینه طراحی و توسعه ابزارهای این حوزه، بازنگری 
در محدودیت های موجود در مسیر تسهیلات دهی بانک ها جهت 
مسدودسازی روند تشدید اضافه برداشت های بانکی، ضرورت 
ایجاد گشایش برای بخش های مولد و پیشران اقتصاد از طریق 
خــروج بانک ها از فعالیت های بنگاه داری و حرکت به ســمت 
بنگاه سازی با مدیریت بهینه دارایی ها و بهینه سازی آن، اصلاح 
مدل کسب وکار بانک ها از طریق اجتناب از تاسیس شرکت های 
تولیدی و حرکت به سمت ارائه خدمات مشاوره ای و تامین مالی 

و در نتیجه افزایش سهم درآمدهای غیرمشاع اشاره کرد.
در نهایت، چنانچه این سیاســت با دقت طراحی و به صورت 
عملیاتی اجرا شوند، می توان انتظار داشت که بخشی از ریسک ها 
و بی ثباتی های موجود در فضای اقتصادی کشــور کاهش یابد 
و بستر لازم برای تحقق رشد پایدار و کنترل عوامل ناپایداری 

اقتصادی فراهم شود.
در مطلــب منتشرشــده در روزنامــه مذکور بــه موضوع 
رتبه بندی های اعتباری بین المللی اشــاره شده است. بی تردید، 
وجــود نظام های رتبه بندی اعتباری معتبر و شــفاف به عنوان 
زیرســاختی اســاسی، نقش موثری در بهبود تصویر اقتصادی 
کشور، تسهیل فرآیندهای جذب سرمایه گذاری خارجی و ارتقای 

اعتماد سرمایه گذاران بین المللی دارد.
ایــن رتبه بندی ها به عنوان ابزاری اســتاندارد برای ارزیابی 
ریسک اعتباری کشورها، می توانند به تقویت جایگاه اقتصادی 
کشــور در عرصه جهانی کمک کنند. با این حال، لازم اســت 
توجه داشــت که شــاخص های رتبه بندی اعتباری، تحت تاثیر 
مجموعه ای از عوامل کلان اقتصادی و غیراقتصادی قرار دارند

این عوامل شــامل سیاست های کلان مالی و پولی، میزان 
شفافیت اقتصادی، حکمرانی شرکتی، ثبات سیاسی و اجتماعی، 

دیپلماسی اقتصادی، مدیریــت بدهی های خارجی و همچنین 
تحریم های بین المللی هســتند بنابراین لازمه بهبود رتبه بندی 
اعتباری در ســطح بین المللی نه تنها سیاســت های اتخاذشده 
از ســوی وزارت اقتصاد بلکه مســتلزم هماهنگی و انســجام 

سیاستگذاری در سطوح مختلف حاکمیتی و بین المللی است.
در واقع، تمرکز بیش از حد بر عملکرد یک وزارتخانه و انتظار 
از آن برای بهبود شاخص های رتبه بندی اعتباری مذکور، بدون 
در نظر گرفتن نقش سایر عوامل کلیدی، رویکردی تک بعدی و 

نادرست به این مساله خواهد بود.
تحقق بهبود رتبه بندی اعتباری کشور نیازمند یک استراتژی 
جامع، هماهنگ و فرابخشی اســت کــه در آن همه نهادهای 
سیاســتگذار اقتصادی، سیاسی و بین المللی در راستای اهداف 

مشترک گام بردارند.
وزیر اقتصاد از تصویب قانون تامین مالی و زیرساخت ها به 
عنوان زیرســاختی کلیدی برای تامین مالی تولید یاد کرده اند 
و بر این نکته تاکید داشــته اند که اجــرای صحیح این قانون 
می تواند با بهره گیری از ابزارهای مالی متنوع، فشــار بر نظام 

بانکی کشور را کاهش دهد.
این قانون در تلاش اســت تا با ارائه چارچوب های شــفاف 
و مــدون، مسیر تامین مالی بخش تولید را تســهیل کرده و از 
وابستگی بیش از حد به شبکه بانکی بکاهد. بدون تردید، برخی 
مفاد این قانون با سایر قوانین پیشین در حوزه تامین مالی دارای 
همپوشــانی هستند؛ با این حال، آنچه از نگاه نویسنده روزنامه 
مغفول مانده، پراکندگی و عدم انسجام حاکم بر قوانین پیشین 
و نبود وحدت رویــه در طراحی و اجرای ابزارهای تامین مالی 

بوده است.
این چالش ها، همواره یکی از موانع اساسی در تحقق اهداف 
کلان سیاســتگذاری مالی و اعتباری کشــور به شمار می روند. 
قانــون تامین مالی و زیرســاخت ها در این زمینه تلاش کرده 
است تا با ایجاد یکپارچگی و هماهنگی در فرآیندهای مرتبط، 
بســتری کارآمد و قابل اتکا برای تامین مالی بخش های مولد 

اقتصاد فراهم آورد.
هرچند انتقاد به تعدد قوانین در حوزه تامین مالی قابل تامل 
اســت اما باید در نظر داشــت که هر قانون جدید در پاسخ به 
شــرایط خاص اقتصادی و متناسب با الزامات و نیازهای زمانه 
به روزرسانی می شود. بنابراین قانون تامین مالی و زیرساخت ها 
را می توان گامی مهم در جهت بهبود سازوکارهای تامین مالی 
کشــور دانست؛ به ویژه آنکه این قانون تلاش دارد تا به صورت 
نظام مند به چالش های ســاختاری و اجرایی این حوزه پاســخ 
دهــد و مسیر پایدارتری برای تحقــق اهداف کلان اقتصادی 

کشور ترسیم کند.
در ارتباط با ادعای مطرح شــده مبنی بر اســتفاده از عبارات 
مبهم و کلی در بیانات وزیر اقتصاد و ضرورت شفافیت و تدقیق 
در تحقق عملی آنها، باید توجه داشــت که اصطلاحاتی نظیر 
»اصلاح محیط کسب وکار«، »تقویت سرمایه فیزیکی، نهادی 
و اجتماعی« و »بهبود مدل کسب وکار و درآمد بانک ها« که در 
سخنان دکتر همتی مطرح شده اند، نشان دهنده رویکرد کلان نگر 

و جامع وزیر اقتصاد به مسائل اقتصادی است.
این مفاهیم، به عنــوان اصول راهبــردی، چارچوبی برای 
سیاســتگذاری های آتی فراهــم می آورند و در ســطح کلان 
به درستی نقش جهت دهنده به سیاست ها و برنامه های عملیاتی 
را ایفــا می کنند. بی تردید، تحقق ایــن اهداف نیازمند تدقیق، 
تعریف شــاخص های عملیاتی و برنامه ریزی اجرایی روشن در 

سطوح خرد و کلان است.
در این راستا، دستگاه های اجرایی ذی ربط و نهادهای مسوول 
باید با بهره گیری از این چارچوب ها، سیاســت ها و برنامه های 
عملیاتی را به صورت شفاف و با جزئیات کافی تدوین و اجرا کنند

همچنیــن این مفاهیــم به دلیل ماهیت چنــد بعدی خود، 
بــه هماهنگی و هم افزایی میــان نهادهای مختلف اقتصادی، 
اجتمــاعی و سیاسی نیاز دارند. در واقع ســخنان وزیر اقتصاد 
در ســطح کلان، بیشــتر به منزله نقشــه راهی برای اصلاح 
ســاختارهای اقتصادی و تعیین اولویت ها است و نه یک برنامه 

عملیاتی گام به گام.
بنابراین نقد وارد بر کلی گویی، در صورتی می تواند موضوعیت 
پیدا کند که دستگاه های اجرایی نتوانند این چارچوب های کلان 
را به برنامه های عملیاتی دقیق و قابل اندازه گیری تبدیل کنند

در مجموع، انتظار می رود اصحاب رســانه در انعکاس اخبار 
مربوط به موضوعات اقتصادی، به ابعاد تخصصی موضوع توجه 
ویژه کرده تا از ایجاد تصویر نادرست از موضوع در اذهان عموم 

جامعه جلوگیری شود.
انتشــار گزینشی و تفسیر نادرســت از اظهــارات مقامات 
اقتصــادی، به ویــژه وزیر اقتصــاد، نه تنها بــه درک صحیح 
واقعیت های اقتصادی کمکی نمی کنــد بلکه می تواند موجب 

تشویش اذهان عمومی و تضعیف اعتماد اجتماعی شود.
ضروری است که رسانه های محترم، با رعایت اصل امانتداری 
در انتقال مطالب و پرهیز از برداشــت های جهت دار، از طریق 
انتشــار تحلیل های دقیق، مستند و شفاف، زمینه را برای درک 

درست سیاست های اقتصادی فراهم کنند.
در این راستا، همراهی رسانه ها با مجموعه اقتصادی دولت 
در مدیریت انتظــارات تورمی، تحقق هدف کنترل پایدار تورم 
و دســتیابی به رشــد اقتصادی پایدار، نقشی کلیدی و اثرگذار 

خواهد داشت.

واکنش وزارت امور اقتصادی و دارایی به گزارش »جهان صنعت«
جوابیه
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نتانیاهو برای دیدار ترامپ به واشنگتن رفت
ایرنا- بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
رژیــم صهیونیســتی پیش از ســفر به 
واشنگتن برای دیدار با »دونالد ترامپ« 
رییس جمهوری آمریکا، پیروزی بر جنبش 
حماس و مقابله با محور مقاومت در منطقه 

را از محورهای این سفر عنوان کرد.
به گزارش شــبکه الجزیره، بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
روز یکشنبه پیش از سفر به واشنگتن در 
فرودگاه گفت: برای دیداری بسیار مهم با دونالد ترامپ، رییس جمهوری آمریکا به 

این کشور سفر خواهم کرد.
نتانیاهو بدون توجه به ناکامی رژیم خود در از بین بردن جنبش حماس با جنگ 
تجاوزگرانه علیه نوار غزه و در نهایت مجبور شدن تل آویو برای تن دادن به آتش 
بس با جنبش حماس و تبادل اسیران با این جنبش گفت: با رییس جمهوری آمریکا 
در مــورد پیروزی بر حمــاس و بازگرداندن تمام گروگان ها گفت وگو خواهم کرد. 
او همچنین آنچه را مقابله با »محور ایرانی« خواند، از دیگر اهداف ســفر خود به 
واشنگتن دانست. نتانیاهو با اشاره به حمایت آمریکا از جنگ افروزی و جنایت آفرینی 
رژیم صهیونیســتی در منطقه گفت: از طریق همکاری جدی با ترامپ می توانیم 
امنیت اسرائیل را تقویت و دامنه صلح را گسترش دهیم. او همچنین در اشاره به 
سازش برخی دولت های عربی با رژیم صهیونیستی مدعی شد: ما می توانیم دامنه 
عادی سازی را گسترش دهیم. نتانیاهو جنگ افروزی رژیم صهیونیستی و جنایات 
و نسل کشی این رژیم در منطقه را »تغییر  دهنده خاورمیانه« توصیف کرد و مدعی 
شد: تصمیمات ما در جریان جنگ، خاورمیانه را تغییر داد و امنیت اسرائیل را تقویت 
خواهیم کرد. پیش از این، »کارولین لیویت« سخنگوی جدید کاخ سفید به خبرنگاران 
گفته بود: نتانیاهو روز سه شنبه ۴ فوریه )۱۶ بهمن( به کاخ سفید می رود تا با ترامپ 
دیدار و گفت وگو کند. ســخنگوی دولت ترامپ افزوده بود که این دیدار ترامپ با 

نتانیاهو، تایید حمایت مداوم او از »اسرائیل« است.

دسترسی ایلان ماسک به اطلاعات حساس 
خبرگزاری  آســوشیتدپرس-   
آسوشیتدپرس به نقل از منابع آگاه نوشت 
که »ایلان ماســک« مســوول وزارت 
تازه تاسیس کارآمدی دولت، به اطلاعات 
حساس وزارت خزانه داری نیز دسترسی 

پیدا کرده است.
به گزارش این خبرگزاری آمریکایی، 
دو منبع آگاه که خواســتند نام شان فاش 
نشود، اعلام کردند که وزارت کارآمدی 
دولت آمریکا با مدیریت ماســک میلیاردر آمریکایی، به داده های حساس وزارت 
خزانه داری از جمله سیســتم های پرداخت مشتریان تامین اجتماعی و »مدیکر« 
دسترسی پیدا کرده است. گفته می شود اگرچه وظیفه وزارت تازه تاسیس کارآمدی 
دولت، یافتن راه هایی برای اخراج کارمندان فدرال، کاهش برنامه ها و مقررات فدرال 
تعیین شــده است، این نهاد منصوب دونالد ترامپ دسترسی بسیاری به داده های 
مهم مالیات دهندگان نیز دارد. آســوشیتدپرس خاطرنشان کرده است که روزنامه 
»نیویورک  تایمز« نخستین رسانه ای بود که خبر دسترسی این وزارتخانه جدید را 

به سیستم پرداخت فدرال گزارش کرد.
ران وایدن، سناتور ارشد دموکرات در کمیته مالی سنا، روز جمعه در نامه ای به 
اسکات بسنت، وزیر خزانه داری دولت ترامپ ابراز نگرانی کرد که مقامات مرتبط با 
ماسک ممکن است قصد دسترسی به این سیستم های پرداخت را داشته باشند تا 
به طور غیرقانونی از پرداخت ها خودداری کنند. وی تشریح کرد: »این سیستم های 
پرداخت به سادگی شکست نمی خورند و هرگونه مداخله با انگیزه سیاسی در آنها 
آسیب جدی به کشور و اقتصاد ما وارد می کند.« خبر دسترسی ماسک به اطلاعات 
حساس وزارت خزانه داری پس از آن منتشر شد که دیوید لیبریک، معاون موقت 
وزیر خزانه داری، با بیش از ۳۰ ســال خدمت، از ســمت خــود در این وزارتخانه 
کناره گیری کرد. براســاس گزارش روز جمعه روزنامه »واشنگتن پست«، لیبریک 
پس از درخواســت ماســک و وزارت کارآمدی دولت برای دسترسی به اطلاعات 
حســاس وزارت خزانه داری، از سمت خود استعفا کرد. از سوی دیگر، ماسک روز 
شنبه و اندکی پس از استعفای لیبریک از سمت خود، در پستی در شبکه »ایکس« 
بدون ارائه مستندات نوشت: »تیم وزارت کارآمدی دولت از میان سایر اکتشافات 
خود، دریافته اند که به افسران تایید پرداخت در وزارت خزانه داری دستور داده شده 
همیشه پرداخت ها را تایید کنند حتی به گروه های کلاهبردار یا تروریستی. آنها به 
معنای واقعی کلمه هرگز در تمام دوران حرفه ای خود هیچ پرداختی را رد نکرده اند.«

رونمایی چین از رادار غول پیکر استراتژیک
ایسنا- تلویزیون دولتی چین در جریان 
انتشار پیام سال نوی چینی شی جین پینگ از 
تصاویر مربوط به یک رادار غول پیکر دوربرد 

و استراتژیک رونمایی کرد.
جزئیــات این سیســتم راداری که در 
تلویزیون دولتی چین به نمایش گذاشــته 
شد، همچنان پنهان است. تصاویر نزدیک 
از این رادار ده ها آنتن را نشــان می دهد که 
در یک ساختار هشت ضلعی به ارتفاع یک 
ساختمان شش طبقه قرار گرفته اند. پایگاه خبری ساوت چاینا مورنینگ پست گزارش 
داد که تحلیلگران می گویند این رادار دوربرد نقش کلیدی در استراتژی پکن برای تقویت 
ظرفیت ها و توانایی هایش علیه تهدیدهای موشکی ایفا می کند. »سونگ ژونگ پینگ«، 
مفسر نظامی و از مربیان نظامی سابق ارتش چین نیز گفته که این سازه یک رادار فعال و 
استراتژیک است که می تواند تهدیدهای موشکی را از فاصله چند هزار کیلومتری رهگیری 
کند. وی در ادامه گفت: این سیستم راداری در خط مقدم سیستم دفاع ضدموشکی کشور 
قرار دارد. دریافت زودهنگام هشدارها، امری کلیدی است تا زمان کافی برای سازماندهی 

نیروهای ضدموشکی برای واکنش داشته باشید.
این مقام ســابق ارتش چین اشاره کرد که پکن به طور بالقوه از این سیستم برای 

شناسایی موشک های مافوق صوت استفاده خواهد کرد.
روز جمعه، ویدئویی از سوی ارتش چین به رییس جمهور این کشور ارسال شد که نشان 
می داد گروهی از سربازان بخش سامانه هشدار سریع در مقابل ایستگاه راداری مستقر 
در زمین ایستاده اند. این ویدئو شامل نمایندگانی از بخش های مختلف نیروهای مسلح 
چین از جمله نیروی زمینی، نیروی دریایی، نیروی هوایی و حتی نیروی هوافضای این 
کشور می شد. سیستم های راداری برپایه ارائه فازی، سرعت اسکن سریع تر و دقت بهتری 
نسبت به رادارهای قدیمی دارند. رادار به صورت فیزیکی حرکت نمی کند اما در عوض 
ارائه توسط کامپیوترها برای اسکن جهات مختلف به صورت الکترونیکی کنترل می شود. 
چین از دهه ۷۰ میلادی به عنوان بخشی از برنامه نوسازی ارتش خود، سرمایه گذاری 
زیادی در سیستم های راداری برپایه ارائه فازی انجام داده است. چین در کنار سیستم های 
جدید ضدبالستیک سطح به هوای خود به نام »HQ-۱9« که با سیستم ضدموشکی تاد 
آمریکا قابل مقایسه است، مدعی ساخت »نخستین رادار در کف دریا« است که می تواند 

از عمق ۱۰۰۰متری دریا، هواپیماها را در ارتفاع بالا رصد کند.
در حالی که سیســتم HQ-۱9 چین می تواند اهدافی در ارتفاع ۲۰۰کیلومتری را 
بزند و در نمایشگاه هوانوردی در »ژوهای« چین رونمایی شد، رادار بر بستر دریا هنوز 
یک پروژه مخفی است که شاید پویایی و دینامیک رزم را با توسعه قابلیت های تهاجمی 
زیردریایی تغییر دهد. پنتاگون نیز در گزارش ســال گذشته میلادی خود به یک سری 
از رادارهای ارائه فازی بزرگ مشابه رادارهای آمریکایی »PAVE PAWS« اشاره 

کرده بود که می توانند نقش هشدار اولیه موشکی را ایفا کنند.

دور دنیا

گــروه بین الملل- احمد الشــرع )محمد 
الجولانی( به عنوان رهبر فعلی سوریه که به تازگی 
سمت ریاست جمهوری دوران انتقالی این کشور را 
نیز برعهده گرفته، روز گذشــته در اقدامی معنادار 
نخستین سفر خارجی خود را به عربستان سعودی 
انجام داد. پیش از این الشــرع اعلام کرده بود که 
مقصد نخســتین ســفرش یا ترکیه یا عربستان 
خواهد بود و در حالی که پنجشــنبه گذشته و به 
محض اعلام ریاست جمهوری او، پادشاه و ولیعهد 
عربســتان به صورت جداگانــه ای برای وی پیام 
تبریک فرستادند، برای دیدار با محمد بن سلمان 
وارد ریاض شــد. لازم به ذکر است در حدود دو 
هفته پیش نیز سعودی ها میزبان نشستی با حضور 
وزرای خارجه کشورهای عربی و اروپایی در ریاض 
بودند که اسعد الشیبانی وزیر خارجه سوریه در آن 
حضور داشت؛ جایی بعد از آن اعلام شد اتحادیه 
اروپا لغو تحریم های مرتبط با سوریه را در دستور 

کار قرار خواهد داد.
چالش اصلی رهبران جدید سوریه 	

با اعلام ریاست جمهوری موقت احمد الشرع تا 
حدودی تکلیف دوران گذار در ســوریه به صورت 
رسمی مشخص شده و حالا حاکمان جدید در نظر 
دارند با برقراری ارتباط با بازیگران اثرگذار منطقه ای 
مانند عربســتان، ترکیه و قطر در نخستین گام از 
انزوای سیاسی سوریه خارج شوند. در واقع به گفته 
ناظران اکنون چالش های سوریه در دوران پسا اسد 
چندوجهی و پیچیده اســت به طوری که رهبران 
جدید علاوه بر موضوع بازســازی جنگ داخلی، 
خروج از انزوای بین المللی، رفع تحریم ها و ایجاد 
ساختارهای جدید با موضوع تشکیل یک حکومت 

مرکزی و آشتی ملی نیز مواجه هستند.
در همین رابطه طبق گزارشی که روز گذشته 

میدل ایســت آی منتشــر کرده، بازسازی سوریه 
پس از پیروزی در جنگ پس از ســال ها درگیری 
خشونت بار و جنگ داخلی، سوریه اکنون با چالشی 
جدیدی به نام بازسازی کشور از جنبه های مختلف 
روبه رو است؛ وظیفه ای که در عین دشواری، بسیار 
چالش برانگیز نیز هست زیرا سال ها جنگ داخلی، 
خسارات گسترده ای به کشور وارد کرده به طوری 
که بسیاری از شــهرها و روستاها ویران شده اند، 
زیرساخت ها تخریب و اقتصاد نیز به شدت آسیب 
دیده است. جمعیت زیادی از مردم سوریه آواره شده 
و بسیاری نیز به دلیل فقر و بیکاری با مشکلات 

فراوانی دست وپنجه نرم می کنند. در چنین شرایطی 
رهبران جدید سوریه در ظاهر نشان می دهند که 
با ایجاد همبستگی داخلی و کمک های بین المللی 
می توانند چالش بزرگ بازسازی کشور را پشت سر 

بگذارند.
در نتیجــه یــکی از اولویت هــای اصلی آنها 
بازسازی زیرســاخت های سوریه است چرا که به 
گفته تحلیلگران، جاده ها، راه ها، شبکه های آب و 
برق و سایر تاسیسات زیربنایی باید بازسازی شوند 
تــا زندگی عادی به ســوریه بازگردد. با این حال 
چنین اقدامی نیازمند ســرمایه گذاری های کلانی 

اســت که پتانسیل های داخلی سوریه جوابگوی 
آن نیســت. در نتیجه احیای اقتصاد سوریه یک 
اولویت کلیدی اســت و حاکمان جدید سوریه به 
دنبال این هستند که با احیای کسب وکار و ایجاد 
زیرســاخت های اساسی بتوانند هم فرصت جدید 
شــغلی فراهم کنند و هم زمینــه را برای جلب 

سرمایه های خارجی ایجاد کنند.
 زمینه ســازی بــرای نفــوذ ترکیه 	

 و عربستان
فارغ از موضوع اقتصادی و بازســازی کشور 
اکنون ســوریه با چالش پیچیده آشــتی ملی نیز 

مواجه است. این کشور در طول سال های جنگ 
داخــلی و میدانی بــرای گروه های فــرو ملی و 
همچنین رقابت نیابتی میان قدرت های منطقه ای 
و فرامنطقه ای بوده است. در نتیجه نخستین اقدام 
حاکمان جدید معطوف به موضوع احیای حکومت 
مرکزی و مهار نیروهای گزیر از مرکز خواهد بود. 
در همین رابطــه علاوه بر گروه های تندرو نظیر 
داعش که همچنان در سوریه فعال هستند، یکی 
از مسائل مهم الجولانی موضوع کردهای شمال 
سوریه است. از این رو در چنین وضعیت پر چالشی، 
حاکمــان جدید قصد دارنــد ضمن جلب حمایت 
ترکیه، عربســتان، قطر و برخی دیگر از بازیگران 
منطقه ای زمینه ســرمایه گذاری های خارجی به 
منظور بازســازی کشور را فراهم کنند تا در سایه 
آن بتوانند علاوه بر کســب مشروعیت، خود را به 
عنــوان تنها گزینه عبور از وضعیت فعلی به نظام 

بین المللی نشان دهند.
این اتفــاق در حالی صــورت می گیرد که از 
زمان سقوط حکومت اسد، ترکیه و قطر به میزان 
زیادی به دنبال کسب امتیازات اقتصادی به منظور 
بازسازی سوریه هستند. در همین رابطه در حالی 
که گفته می شود بازسازی سوریه حدود ۴۰۰ میلیارد 
دلار هزینه خواهد داشت، این موضوع یک فرصت 
دوجانبه را برای داخل سوریه و بازیگران منطقه ای 
فراهم می کند. از یک سو رهبران جدید می توانند 
سرمایه گذاری های لازم را برای امر بازسازی جذب 
کنند و از سوی دیگر حضور عربستان، ترکیه و قطر 
در این بخش، زمینه را برای تحکیم نفوذ آینده آنها 
در سوریه فراهم می کند. در نتیجه شاهد هستیم 
که امیر قطر شخصا به سوریه سفر می کند و احمد 
الشــرع نیز در اقدامی معنادار  ریاض را به عنوان 

نخستین مقصد خارجی خود انتخاب می کند.

»جهان صنعت« اهمیت سفر حاکمان جدید سوریه به عربستان را بررسی می کند

فرش قرمز بن سلمان برای احمد الشرع

سال بیست ویکم   دوشنبه15بهمن1403   شماره 5732

بهبــود روابط سیاسی میــان ترکیه و مصر منجر به تقویت 
همــکاری اقتصادی و افزایش ســفرهای متقابــل تاجران دو 
کشــور به منظور افزایش میزان مبادلات تجاری به ۱5 میلیارد 

دلار شده است.
به گزارش میدل ایست نیوز به نقل از العربی جدید، سفر »رجب 
طیب اردوغان«، رییس جمهور ترکیه به قاهره و سفر »عبدالفتاح 
السیسی«، رییس جمهور مصر به آنکارا در سال گذشته افق های 
جدیدی از همکاری اقتصادی میان دو کشور را باز کرد به ویژه 
آنکه این امر با ســفرهای متقابل هیات های تجاری دو کشور 
به اوج خود رسید. در این ســفرهای دوجانبه روسای جمهور دو 
کشــور چندین توافقنامه در زمینه های مختلف مانند آموزش، 
حمل ونقل و ارتباطات، کشاورزی، صنایع، انرژی و بهداشت به 
امضا رساندند و اردوغان بازرگانی و اقتصاد را »عامل همکاری 

دو کشور« توصیف کرد.
قرار است در سال جاری دیدار های متقابل هیات های تجاری 
و همچنین دیدار ها و جلســات در سطوح خاص در بخش های 

مختلف انجام شود.
در بیست وهشتم تا سی ام ژانویه گذشته، یک هیات تجاری از 
ترکیه به مصر سفر کرد و در آن دیدار ها،  نشست های دوجانبه 
و فرصت هــای جدید همکاری در زمینه های مختلف را بررسی 
کرد. قرار اســت یک هیات ترکیه ای شامل نمایندگان بخش 
صنعت خودرو در بازه زمانی سوم تا هفتم فوریه به منظور بررسی 

فرصت های همکاری به قاهره سفر کند.
در چارچوب همین ســفر هیات ترکیه ای با توزیع کنندگان 
شرکت های قطعات یدکی خودروها و عمده فروشان این بخش 
با هدف افزایش صادرات بخش قطعات یدکی به مصر دیدارهایی 

خواهند داشت.
مبادلات تجاری 6/ 8 میلیارد دلاری ترکیه و مصر 	

میزان مبادلات تجاری میان آنکارا و قاهره در ســال ۲۰۲۲ 
به حدود هفت میلیارد و ۱۰8 میلیون دلار و در سال بعد با کمی 
کاهش به هفت میلیارد دلار رسید. با ســفر روسای جمهور دو 
کشور و هیات های تجاری ترکیه و مصر به قاهره و آنکارا میزان 

مبادلات تجاری میان دو کشور در سال گذشته به هشت میلیارد 
و ۶۰8 میلیون دلار رسید. اردوغان و السیسی در این دیدار ها بر 
نیت خود برای افزایش میزان مبــادلات تجاری به ۱5 میلیارد 

دلار تاکید کرده بودند.
در همیــن راســتا، »مصطفی دنیــزر«، رییس شــورای 
بــازرگانی ترکیه و مصر بیان کرد: در ســال های اخیر اهتمام 
شرکت های ترکیه ای به مصر افزایش چشمگیری داشته است 
و سرمایه گذاری های ترکیه در مصر به ۳/5 میلیارد دلار رسیده 
و قرار اســت طی سال های ۲۰۲5 و ۲۰۲۶ سرمایه گذاری های 

جدیدی به ارزش 5۰۰ میلیون دلار افزوده شود.
دنیزر ضمن اشاره به اینکه این سرمایه گذاری ها در زمینه های 
پارچه و صنعت پوشاک و دیگر بخش ها از جمله لوازم خانگی و 
گردشگری متمرکز خواهد بود، به ایجاد ۱۰۰ هزار فرصت شغلی 

در مصر به واسطه این سرمایه گذاری ها اشاره کرد.
وی با اعلام اینکه شورای متبوعتش پیشتر به مصر سفری 
داشــته و انتظار می رود در ســال جاری پنج سفر دیگر به این 
کشور داشته باشد، گفت در صورتی که مصر امتیاز های ویژه ای 
به ترکیه اعطا کند، تحقق هدف افزایش مبادلات تجاری امری 
آســان خواهد بود و می توان به ۱5 میلیارد دلار و در افقی بالاتر 

می توان به ۲۰ میلیارد دلار مبادلات تجاری رساند.
مصر بازاری حیاتی برای صادرات ترکیه 	

از طرفی دیگر »عثمان افرن اریکان«، نماینده مصر در شورای 
بازرگانی جهانی ترکیه بیان کرد: میزان مبادلات تجاری میان 
مصــر و ترکیه بدون توجه به روابط سیاسی در طول ۱۰ســال 
گذشته به طور پایدار افزایش یافته است. اریکان ضمن اشاره به 
وجود فرصت های زیاد برای همکاری بازرگانی و صنعتی میان 

مصر و ترکیه بیان کرد: پیام های مثبت متقابل میان دولت های 
دو کشور اعتماد را برای دنیای کسب وکار به ارمغان آورده و زمینه 

را برای شراکت های تجاری جدید فراهم کرده است.
وی بــا بیان اینکــه مصر از بازاری پویا برخوردار اســت و 
صادرکننــدگان ترکیه و مصر را تنها به عنــوان بازاری برای 
فروش محصولات خود نمی بینند، بلکه آن را به عنوان مرکزی 
برای تولید و دروازه ای به بازار آفریقا به شمار می آورند. این مقام 
ترکیه ای اشــاره کرد، ســال جاری با صدمین سالگرد تاسیس 
روابط دیپلماتیک بین ترکیه و مصر مصادف اســت و این امر 
فرصت های جدیدی برای افزایش همکاری اقتصادی میان دو 

کشور فراهم می کند.
سال طلایی برای مبادلات تجاری 	

»عــادل اللمعی«، رییس بخش مصری شــورای بازرگانی 
ترکیــه و مصر بیان کرد: احیای روابــط سیاسی و دیپلماتیک 
و دیدار های متقابل روســای دو کشــور تاثیر مثبتی بر روابط 
تجاری و ســرمایه گذاری های متقابل بین دو کشــور داشته و 
سرمایه گذاری های ترکیه در مصر که حجم آن بیش از سه میلیارد 
دلار است، بیش از ۲۰۰ هزار فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم 

در زمینه های مختلف ایجاد می کند.
اللمعی افزود: ســرمایه گذاران ترکیه از موقعیت جغرافیایی 
استراتژیک مصر و توافق های تجاری مصر با کشورهای مختلف 

از جمله آمریکا، اتحادیه اروپا و جهان عرب استفاده می کنند.
وی به وجود هیات های تجاری متقابل میان دو کشور و سفر 
هیات تجاری بلندپایه به مصر در هفته گذشته و نشست های آن 
با سران اقتصادی برجسته مصری اشاره کرد و خبر داد: شورای 
بازرگانی مصر و ترکیه در ژانویه آتی به ترکیه سفر خواهد کرد. 
اللمــعی تاکید کرد: صنایع ترکیه در بازار مصر از اهمیت بالا و 
به دلیل کیفیت و قیمت های رقابتی، از شهرت خوبی برخوردار 
است. وی افزود: قاهره و آنکارا هدفی برای حجم تبادل تجاری 
بین خود به میزان ۱5 میلیارد دلار تعیین کرده اند و امیدواریم که 
در دوره آتی تحت حمایت و هدایت رهبران دو کشــور به این 

هدف دست یابیم.

میدل ایست نیوز گزارش داد

2025؛ سال طلایی تجارت میان ترکیه و مصر

دیدگاه

دونالد ترامپ تهدید های خود را عملی کرد و برای کالاهای 
وارداتی از کانادا، مکزیک و چین تعرفه های سنگینی وضع کرده 
اســت. جاستین ترودو، نخست وزیر کانادا نیز در واکنش به این 
اقــدام بر کالاهای آمریکایی تعرفه هایی را وضع کرد. ترودو در 
یک کنفرانس خبری در شامگاه شنبه ۱۳بهمن )۱فوریه( گفت که 
کانادا از سه شنبه ۴ فوریه تعرفه ای به میزان ۲5 درصد بر کالاهای 
آمریکایی به ارزش ۱55 میلیارد دلار آمریکایی )۱۰۶ میلیارد دلار 
کانــادایی( اعمال خواهد کرد. علاوه براین، دولت کانادا در حال 
بررسی اقدامات دیگری در زمینه های منابع مختلف مانند تجارت 
انرژی اســت. ترودو توضیحات کوتاه خود را با گفتن »زنده باد 

کانادا« به پایان رساند.
به گزارش دویچه وله، نخست وزیر کانادا روابط چندصدساله 
همســایگان آمریکا و کانادا را برجســته کــرد و گفت: »ما در 
کنارهم جنگیدیم و کشته شدیم.« او یادآوری کرد که سربازان 
کانادایی در جنگ های مختلف در کنار آمریکایی ها جنگیدند و 
همیشه در کنار آنها بودند. با این حال »جنگ تجاری یا جنگ 
تعرفه ها« میان دو کشــور همسایه آغاز شده و کانادا را وادار به 

پاسخی متقابل کرده است.
تعرفه های کانادا شامل کدام کالاهای آمریکایی  	

می شود؟ 
تعرفه هایی که اکنون کانــادا بر کالاهای آمریکایی اعمال 
خواهد کرد از نوشــابه های الکلی گرفته تا آب پرتقال یا مبلمان 
را شامل خواهد شــد. ترودو از کانادایی ها خواست که در مورد 
تعطیلات برنامه ریزی شده خود در ایالات متحده دوباره فکر کنند 
و توصیه کرد که در خانه بمانند. ترامپ اعلام کرده اســت که 
برای واردات انرژی، مانند نفت خام از کانادا، تعرفه ای به میزان 
۱۰ درصد تعیین خواهد شد. ایالات  متحده بزرگ ترین و مهم ترین 
شــریک تجاری کاناداست و نزدیک به  هزار میلیارد دلار کالا و 

خدمات بین این دو کشور مبادله می شود.

علاوه بــر همــکاری نزدیــک در صنعت خودروســازی، 
شرکت های کانادایی محصولات کشاورزی مختلفی همچون 
نفت، گاز و مواد معدنی به ایالات  متحده صادر می کنند. تعرفه های 
واشــنگتن بر تمامی واردات کانادا احتمالا باعث افزایش قیمت 
محصولات در بازار ایالات متحده خواهد شــد و در نهایت به 

تولیدکنندگان کانادایی نیز آسیب خواهد زد.
واکنش »خونسرد« مکزیک به تعرفه های ترامپ  	

از سوی دیگر کلودیا شینباوم، رییس جمهور مکزیک در شبکه 
ایکس )توئیتر سابق( از مقابله با تعرفه های ترامپ خبر داد اما گفت 
او خونسرد است چون »اقتصاد مکزیک بسیار قدرتمند است.« 

شینباوم به وزیر اقتصاد دولت خود دستور داده است در دفاع از 
منافع مکزیک تعرفه های مشابهی را وضع کند. شینباوم نوشت 
که او اتهامات نادرست کاخ سفید مبنی بر همکاری دولت مکزیک 
با گروه های جنایتکار سازمان یافته را به طور قاطع رد می کند. با 
این حال، او به دنبال مقابله نیست و به همکاری و گفت وگو با 
ایالات متحده تمایل دارد. خبرگزاری رویترز گزارش داده است 
مکزیک تعرفه هایی را آماده کرده اســت که بین 5 تا ۲۰ درصد 
خواهند بود و کالاهایی مانند گوشــت خوک و پنیر و همچنین 
فولاد و آلومینیوم را شــامل می شود. طبق این گزارش صنعت 

خودروسازی ابتدا از این تعرفه ها مستثنی خواهد بود.

چین علیه آمریکا به ســازمان تجارت جهانی  	
شکایت کند

چین نیز در واکنش بــه وضع تعرفه های گمرکی آمریکا 
علیــه کالاهای چیــنی اعلام کرد که »اقدامــات متقابل« 
انجام خواهد داد. سخنگوی وزارت تجارت چین گفته است: 
این کشــور قصد دارد علیه آمریکا به سازمان تجارت جهانی 

)WTO( شکایت کند. 
چین تعرفه های وضع شــده آمریــکا را نقض جدی قوانین 
سازمان تجارت جهانی دانسته اســت. وزارت تجارت چین در 
ارتباط با اقدامات متقابل توضیح بیشــتری نداده است اما این 
وزارتخانه از ایالات متحده خواســت ضمــن آغاز گفت وگوها 

همکاری را تقویت کند.
چرا ترامپ تعرفه های گمرکی وضع کرد؟ 	

دونالد ترامپ در دوران انتخابات تهدید به وضع تعرفه های 
گسترده علیه چندین کشور کرده بود تا کسری تجاری ایالات 

متحده را تامین کند.
او اتهاماتی را مطرح کرد مبنی بر اینکه مکزیک، کانادا و چین 
اقدام کافی علیه قاچاق موادمخدر و کشنده به ویژه »فنتانیل« 
انجام نداده اند. ترامپ همچنین مکزیک و کانادا را متهم کرده 
است که برای جلوگیری از مهاجرت های غیرقانونی به ایالات 

متحده تدابیر لازم اتخاذ نکرده اند.
رییس جمهور آمریکا از تعرفه ها به عنوان ابزار فشــار برای 
رسیدن به اقدامات سختگیرانه تر مکزیک در زمینه مهاجرت و 
کارتل های موادمخدر استفاده می کند. او همچنین ادعا می کند 
که شــرکت های چینی با سرمایه گذاری در مکزیک و صادرات 
از آنجــا به ایالات متحده تعرفه هــا را دور می زنند. با این حال 
ناظران بر این باورند که اقدامات ترامپ بیشتر به عنوان ابزاری 
برای فشار به منظور تغییر قراردادهای موجود و انعقاد توافقات 

تجاری جدید انجام می گیرد.

پیامدهای وضع تعرفه تجاری ترامپ برای کانادا، مکزیک و چین

مقابله به مثل می کنیم

تحلیل
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احسان کشاورز- ثبــات اقتصادی و مالی از 
ارکان کلیدی توســعه پایدار و رشد اقتصادی در هر 
کشور به  شمار می رود. در دهه های اخیر، بحران های 
مالی جهانی نشــان داده اند که بی ثباتی در بازارهای 
مالی و سرمایه گذاری می تواند اثرات مخربی بر اقتصاد 
کلان بگذارد و مسیر توسعه اقتصادی را مختل کند. 
از سوی دیگر، وجود یک سیستم مالی باثبات امکان 
جذب شوک های اقتصادی و هدایت بهینه سرمایه به 
بخش های مولــد را فراهم می کند. در این گزارش، 
ضمن بررسی اهمیت ثبات مالی و معیارهای ارزیابی 
آن، راهکارهای مختلف برای ارتقای پایداری اقتصادی 
و ایجاد بازارهای سرمایه ای مقاوم مورد تجزیه  و تحلیل 
قرار خواهند گرفت. ثبات مالی و اقتصادی از مهم ترین 
پیش نیازهای توسعه پایدار و رشد اقتصادی در هر کشور 
محسوب می شود. یک سیستم مالی باثبات قادر است 
منابع را به  صورت کارآمد تخصیص داده، ریسک های 
مالی را مدیریت کند و در برابر شوک های اقتصادی، 
مقاومت نشان دهد. در مقابل بی ثباتی مالی می تواند 
منجر به بحران های اقتصادی شود و تاثیرات منفی بر 
رفاه عمومی و سرمایه گذاری های مولد بگذارد. بازارهای 
سرمایه، به  عنوان یکی از ارکان کلیدی سیستم مالی، 
نقش تعیین کننده ای در تامین مالی بنگاه های اقتصادی 
و تخصیص بهینه منابع دارند. اگر این بازارها به  درستی 
تنظیم نشده باشند یا در معرض نوسانات شدید قرار 
گیرند، می توانند به بی ثباتی کلان اقتصادی دامن بزنند 

و ریسک های سیستمی را افزایش دهند.
در دهه هــای اخیر، بحران های مــالی جهانی 
نشــان داده اند که ضعف در ساختارهای مالی و نبود 
سازوکارهای مناسب برای نظارت و کنترل ریسک، 
می تواند پیامدهای سنگینی برای اقتصادهای ملی و 
بین المللی داشته باشــد. بحران مالی ۲۰۰۸ یکی از 
نمونه های بارز این موضوع اســت که در آن سقوط 
ارزش دارایی های مالی، ورشکستگی موسسات بزرگ 
و گسترش نااطمینانی در بازارهای سرمایه، به رکود 
اقتصادی جهانی منجر شد. چنین بحران هایی نشان 
می دهــد که بی ثباتی مالی نه تنها بخش مالی، بلکه 
کل اقتصاد را تحت تاثیر قرار داده و بر سطح اشتغال، 
رشد تولید ناخالص داخلی و رفاه عمومی اثرگذار است. 
بنابراین شناســایی عوامل موثر بر ثبات مالی و ارائه 
راهکارهای مناسب برای تقویت پایداری بازارهای 
مالی و ســرمایه، از جمله اولویت های سیاستگذاران 

اقتصادی در سطح ملی و بین المللی است.
تعریف ثبات مالی و ابعاد مختلف آن 	

ثبات مالی مفهومی گسترده دارد که تمام جنبه های 
سیستم مالی، از جمله موسسات مالی، بازارهای مالی 
و زیرســاخت های بازار مــالی را دربر می گیرد. یک 
سیستم مالی زمانی باثبات در نظر گرفته می شود که 
بتواند وظایف اصلی خود، از جمله واسطه گری وجوه، 
تخصیص بهینه منابع و مدیریت ریسک را به طور موثر 
انجام دهد، بدون آنکه دچار بحران های ساختاری یا 
اختلال در عملکرد شود. بانک مرکزی اروپا، ثبات مالی 
را توانایی سیستم مالی در مقاومت در برابر شوک ها 
و کاهش اثرات عدم تعادل های مالی تعریف می کند. 
به  عبارت دیگر، در شرایط باثبات، سیستم مالی قادر 
است نوسانات اقتصادی را جذب کرده و از تبدیل آنها 

به بحران های مالی جلوگیری کند.
معیارهــای ارزیابی ثبــات مالی در  	

سیستم های اقتصادی
برای سنجش میزان ثبات مالی در یک اقتصاد، 
شاخص های متعددی توســط نهادهای بین المللی 
همچون بانک جهانی و صنــدوق بین المللی پول 
معرفی شده اند. یکی از مهم ترین این معیارها، میزان 
نوسان در بازارهای مالی است، به  گونه ای که افزایش 
نوسانات نشان دهنده کاهش سطح ثبات مالی است. 
چولگی بازده سهام که نشان دهنده توزیع نامتقارن 
بازدهی دارایی های مالی است، می تواند معیاری برای 
ارزیابی ریسک های سیستماتیک بازار باشد. علاوه بر 
این، اختلاف میان بازده اوراق قرضه شرکتی و اوراق 
قرضه دولتی با ســررسید مشابه، به  عنوان معیاری 
برای بررسی سطح ریسک پذیری بازار مورد استفاده 
قرار می گیرد. در نهایت، میزان نقدشوندگی دارایی های 
مالی نیز به  عنوان یک شاخص کلیدی در ارزیابی ثبات 
مالی شناخته می شود زیرا بازارهای با نقدشوندگی بالا، 

کمتر در معرض بحران های مالی قرار دارند.
نقــش بانک ها، موسســات مالی و  	

سیاست های کلان در ایجاد ثبات اقتصادی
بانک ها و موسسات مالی نقش محوری در حفظ 
ثبات اقتصادی ایفا می کنند. یک سیستم بانکی سالم 
و قوی، نقدینگی لازم را برای فعالیت های اقتصادی 

تامین کرده و از بــروز بحران های مالی جلوگیری 
می کند. به طور مثال، در زمان رکودهای اقتصادی، اگر 
بانک ها وام دهی خود را کاهش دهند، کسب وکارها و 
خانوارها با کمبود نقدینگی مواجه شــده و این امر 
می تواند رکود اقتصادی را تشدید کند. از این  رو، وجود 
یک چارچوب نظارتی قوی برای تنظیم فعالیت های 
بانک ها و جلوگیری از ایجاد حباب های مالی، یکی از 

الزامات حفظ ثبات اقتصادی محسوب می شود.
علاوه بر بانک ها، سیاست های کلان اقتصادی نیز 
در ایجاد ثبات مالی تاثیر بسزایی دارند. سیاست های 
پولی و مالی در صورتی  که به  درستی تنظیم شوند، 
می توانند نقش مهمی در کاهش نوسانات اقتصادی و 
تقویت اعتماد سرمایه گذاران داشته باشند. بانک های 
مرکزی از طریق ابزارهایی همچون کنترل نرخ بهره 
و سیاست های اعتباری، می توانند جریان نقدینگی را 
در اقتصاد مدیریت کرده و از بروز بحران های مالی 
جلوگیــری کنند. در نهایت، ترکیب سیاســت های 
اقتصادی پایدار، بازارهای مالی شفاف و یک چارچوب 
نظارتی قوی، می تواند زمینه را برای افزایش مقاومت 
اقتصاد در برابر شوک های داخلی و خارجی فراهم کرده 

و رشد اقتصادی پایدار را تضمین کند.
چالش های پیش روی ثبات مالی در  	

بازارهای سرمایه
نوسانات بازارهای مالی و اثرات آن بر 
ســرمایه گذاران: یکی از مهم ترین چالش های 
ثبات مالی در بازارهای ســرمایه، نوسانات شدید و 
غیرقابل  پیش بینی قیمت دارایی هاست که می تواند 
تاثیرات گسترده ای بر رفتار سرمایه گذاران داشته باشد. 
در شرایطی که قیمت سهام و سایر دارایی های مالی 
با نوسانات شدید مواجه شوند، سرمایه گذاران خرد و 
نهادی ممکن اســت دچار تردید شوند و رفتارهای 
هیجانی مانند فروش گســترده دارایی ها را در پیش 
گیرند. این پدیده که به »اثر ســرایت« نیز معروف 
است، می تواند منجر به کاهش شدید ارزش دارایی ها 
و گسترش بحران های مالی شود. به  عنوان مثال، در 
بحران مالی ۲۰۰۸، سقوط ارزش وام های مسکن در 
ایالات متحده باعث ایجاد موجی از نوسانات شدید در 
بازارهای مالی جهانی شد که خروج گسترده سرمایه از 
بازارهای نوظهور و کاهش شدید ارزش سهام را در پی 
داشت. بنابراین کاهش نوسانات و ایجاد مکانیسم هایی 
برای کنترل رفتارهای هیجانی سرمایه گذاران، یکی از 

الزامات کلیدی در راستای افزایش ثبات مالی است.
نقش ریسک های درون زا و برون زا در 
بی ثباتی مالی: عوامل موثر بر بی ثباتی بازارهای 
مالی را می توان به دو دســته اصــلی تقسیم کرد: 

ریسک های درون زا و ریسک های برون زا.
 ریسک های درون زا شامل ضعف های ساختاری 
در بازارهای مالی، ناکارآمدی سیستم های نظارتی، 
رفتارهای سفته بازانه، حباب های قیمتی و نقدشوندگی 
پایین دارایی ها هستند. در مقابل، ریسک های برون زا 
عواملی هستند که از محیط کلان اقتصادی و سیاسی 
بر بازارهای مالی اثر می گذارند، مانند تغییرات نرخ بهره، 
سیاســت های پولی بانک های مرکزی، بحران های 
ژئوپلیتیکی و شوک های اقتصادی جهانی. برای مثال، 
تحولات اقتصادی در اقتصادهای بزرگ مانند ایالات 
متحده و چین، می تواند بر نرخ ارز، قیمت کالاهای 
اساسی و میزان سرمایه گذاری در بازارهای نوظهور 
تاثیر بگذارد. در همین راستا، نهادهای تنظیم گر مالی 

باید تدابیری اتخاذ کنند که بازارهای سرمایه بتوانند 
این ریسک ها را شناسایی کنند و اثرات مخرب آنها 

را کاهش دهند.
تجربیات جهانی از بحران های مالی  	

و درس های آموخته شده
تاریخ اقتصاد جهانی نشان می دهد که بحران های 
مالی، به ویژه آنهایی که به دلیل بی ثباتی در بازارهای 
سرمایه رخ داده اند، اثرات شدیدی بر اقتصاد جهانی 
گذاشــته اند. بحران مالی ۱۹۹۷ آسیا، بحران مالی 
۲۰۰۸ و ســقوط بازار ســهام ۲۰۲۰ ناشی از شیوع 
ویروس کرونا، نمونه هایی از بحران هایی هستند که 
باعث کاهش شــدید ارزش دارایی ها، فرار سرمایه و 

رکود اقتصادی شدند. 
تجربه این بحران ها نشان می دهد که نهادهای 
مالی باید مکانیســم های نظــارتی قوی تری برای 
مدیریت ریســک های مالی تدوین کنند و ابزارهای 
مناسبی برای کاهش نوسانات بازار ارائه دهند. افزایش 
شفافیت اطلاعاتی، ارتقای سازوکارهای نظارتی، تنظیم 
قوانین مناسب برای جلوگیری از ایجاد حباب های مالی 
و تقویت سرمایه گذاری بلندمدت، می تواند به کاهش 
وقوع بحران های مالی و افزایش پایداری بازارهای 

سرمایه کمک کند.
استراتژی های ارتقای ثبات مالی در  	

بازارهای سرمایه
مدیریت ریسک یکی از مولفه های کلیدی برای 
افزایش ثبات بازارهای مالی اســت. ابزارهایی مانند 
قراردادهای آتی، اختیار معامله، بازارهای مشــتقه و 
سازوکارهای بیمه ای، به سرمایه گذاران کمک می کند 
تا خود را در برابر نوسانات غیرمنتظره قیمت دارایی ها 

پوشش دهند.
 تجربه کشورهای پیشرفته نشان داده که توسعه 
بازارهای مشتقه می تواند به کاهش ریسک های مالی 
کمک کرده و نقش موثری در تثبیت بازارهای سرمایه 
ایفا کند. علاوه بر این، ایجاد نهادهای تنظیم گر مستقل 
و تقویــت قوانین نظارتی، به جلوگیری از رفتارهای 
سفته بازانه و کاهش اثرات بحران های مالی کمک 
می کند. برای مثــال، مقام های نظارتی می توانند با 
تعیین حد نوسان روزانه، متوقف کننده های خودکار 
معاملات و سایر ابزارهای مداخله جویانه، از نوسانات 

شدید بازار جلوگیری کنند.
نقش بانک های مرکزی و سیاست های  	

پولی در کنترل نوسانات بازار
بانک هــای مرکــزی به عنــوان نهادهــای 
سیاســتگذار، نقش مهمی در کنترل نوســانات 
بازارهای مالی دارند. با استفاده از ابزارهایی مانند 
تنظیم نرخ بهره، عملیات بازار باز و کنترل نقدینگی، 
بانک های مرکزی می توانند ثبات را در بازارهای 
ســرمایه حفظ کرده و از شکل گیری حباب های 
مالی جلوگیری کننــد. برای مثال، افزایش بیش 
 از حد نقدینــگی در اقتصــاد، می تواند منجر به 
افزایش ســرمایه گذاری های پرریســک و ایجاد 
حباب های دارایی شــود که در نهایت به بی ثباتی 
مالی می انجامد. از ســوی دیگر، کاهش شــدید 
نقدینگی نیز می تواند باعث افت قیمت دارایی ها 
و رکود اقتصادی شود. بنابراین اتخاذ سیاست های 
پولی مناسب و هماهنگی میان بانک های مرکزی 
و نهادهای نظارتی، برای حفظ تعادل در بازارهای 

مالی ضروری است.

اهمیت شفافیت اطلاعاتی و حاکمیت  	
شرکتی در ایجاد ثبات بازار

یکی از عوامل مهم در ایجاد ثبات مالی، افزایش 
شفافیت در اطلاعات مالی و عملکرد شرکت هاست. 
در بسیاری از بحران های مالی گذشته، عدم شفافیت 
اطلاعاتی و گزارش دهی نادرســت شــرکت های 
مالی، منجر به اتخاذ تصمیمات نادرســت از سوی 
سرمایه گذاران شده است. به همین دلیل، نهادهای 
نظارتی باید قوانین سختگیرانه ای برای گزارش دهی 
مالی شرکت ها و کنترل اطلاعات منتشرشده در بازار 
وضع کنند. حاکمیت شــرکتی قوی می تواند نقش 
موثری در افزایش اعتماد سرمایه گذاران داشته باشد. 
الزام شرکت ها به افشای اطلاعات مالی، تقویت نقش 
سهامداران در تصمیم گیری ها و ایجاد ساختارهای 
نظارتی مستقل، از جمله اقداماتی است که می تواند 
به افزایش شفافیت و کاهش ریسک های سیستماتیک 
کمک کند. در مجموع، ثبات مالی در بازارهای سرمایه 
مستلزم ترکیبی از سیاست های نظارتی کارآمد، توسعه 
ابزارهای مدیریت ریسک، هماهنگی میان بانک های 
مرکــزی و نهادهای نظارتی و افزایش شــفافیت 
اطلاعاتی اســت. اجرای ایــن راهبردها، علاوه بر 
کاهش نوسانات بازار، می تواند موجب افزایش اعتماد 
سرمایه گذاران، تقویت کارایی بازارهای مالی و دستیابی 

به رشد اقتصادی پایدار شود.
راهکارهای پیشنهادی گروه بورس  	

دویچه آلمان بــرای ارتقای ثبات بازار 
سرمایه

یــکی از نهادهای معتبــر بین المللی که به طور 
جدی بــر ارتقای ثبات مالی در بازارهای ســرمایه 
تمرکز دارد، گروه بورس دویچه آلمان اســت. این 
گروه پیشنهادهایی در راستای کاهش ریسک های 
سیستماتیک، بهبود مدیریت ریسک و افزایش شفافیت 
اطلاعات ارائه داده است. به طور خاص، اعمال الزامات 
سرمایه ای سختگیرانه تر برای واسطه های مالی، تقویت 
سیستم های مدیریت وثیقه و افزایش انعطاف پذیری 
بازارهای مالی، از جمله راهکارهایی است که بورس 
دویچه برای افزایش ثبات پیشنهاد کرده است. یکی 
از مهم ترین اقدامات این نهاد، توسعه سازوکارهای 
مدیریت بحران در بازارهای سرمایه، مانند الزام به ایجاد 
واسطه های مرکزی برای پایاپای معاملات اوراق بهادار 
و مشتقه است. این واسطه ها نقش مهمی در کاهش 
ریسک نکول و جلوگیری از سرایت بحران های مالی 
ایفا می کنند. بورس دویچه پیشنهاد کرده است که 
بازارهای سرمایه باید از طریق تقویت زیرساخت های 
فناوری اطلاعات، شفافیت بیشتری در اطلاعات مالی 
ایجاد کنند و از دستکاری های قیمتی جلوگیری شود

سیاست های صندوق بین المللی پول  	
برای مقابله با بی ثباتی مالی

صندوق بین المللی پول )IMF( یکی از مهم ترین 
نهادهای تنظیم گر مالی در ســطح جهانی بوده که 
سیاست های متعددی را برای مقابله با بی ثباتی مالی 
پیشنهاد داده است. این نهاد بر این باور است که برای 
جلوگیری از بحران های مالی، لازم اســت کشورها 
چارچوب های نظارتی قوی تری بر سیستم های بانکی 
و بازارهای سرمایه اعمال کنند. از جمله توصیه های 
کلیــدی IMF می توان به نظارت پیشــگیرانه بر 
موسســات مالی، ایجاد مکانیسم های شفاف برای 
مدیریت بحران های بانکی و تقویت نقش بانک های 

مرکزی در ثبات مالی اشاره کرد. این نهاد تاکید دارد 
که کشورها باید ابزارهای سیاست پولی و مالی خود 
را به  گونه ای تنظیم کنند که مانع ایجاد حباب های 
قیمتی در بازارهای دارایی شوند. علاوه بر این، صندوق 
بین المللی پول پیشنهاد کرده است که در صورت بروز 
بحران های مالی، دولت ها باید از طریق برنامه های 
حمایتی هدفمند، از خروج گسترده سرمایه و کاهش 

شدید نقدینگی در بازارهای سرمایه جلوگیری کنند.
نقش موسســات مالــی جهانی در  	

تنظیم گری بازارهای سرمایه
در ســطح بین المللی، نهادهای متعددی وظیفه 
تنظیم گری و نظــارت بر بازارهای مالی را بر عهده 
دارند که از جمله مهم ترین آنها می توان به بانک تسویه 
بین المللی )BIS(، سازمان بین المللی کمیسیون های 
 )FSB( و هیات ثبات مالی )IOSCO( اوراق بهادار
اشاره کرد. این نهادها با تدوین استانداردهای بین المللی 
و ارائه توصیه های سیاستی، به کشورها کمک می کنند 
تا چارچوب های نظارتی موثرتری برای حفظ ثبات 
مالی ایجاد کنند. برای مثال، سازمان IOSCO  بر 
مقررات گذاری بازارهای اوراق بهادار تمرکز دارد و در 
تلاش است تا از طریق افزایش شفافیت اطلاعاتی 
و بهبود فرآیندهــای گزارش دهی، ریســک های 
سیســتماتیک را کاهش دهد. از سوی دیگر، هیات 
ثبات مالی )FSB( به کشورهای مختلف پیشنهاد 
می کند که از طریق پایاپای مرکزی معاملات مشتقه، 
به کاهش اثرات منفی بحران های مالی بر بازارهای 
ســرمایه کمک کنند. در مجمــوع، این نهادهای 
بین المللی نقش مهمی در هماهنگی سیاست های 
مالی و افزایش ثبات سیستم های اقتصادی در سطح 

جهانی ایفا می کنند.
نقش دولــت و نهادهای نظارتی در  	

تقویت پایداری مالی
دولت ها و نهادهای نظارتی نقش اساسی در ایجاد و 
حفظ ثبات مالی ایفا می کنند. دولت ها می توانند با تدوین 
سیاست های پولی و مالی مناسب، از ایجاد نوسانات 
شدید در بازارهای سرمایه جلوگیری کنند. نهادهای 
نظارتی همچون بانک های مرکزی و سازمان های 
نظارت بر بازارهای مالی باید سیســتم های کنترل 
و پایش پیشــرفته ای را برای شناسایی بحران های 
احتمالی و جلوگیری از گسترش ریسک های سیستمی 
طراحی کنند. علاوه بر این، ایجاد چارچوب های قانونی 
ســختگیرانه تر برای کنترل رفتارهای سفته بازانه و 
جلوگیری از دستکاری بازار، از جمله اقداماتی است 
که می تواند به بهبود عملکرد بازارهای مالی کمک 
کند. از طرفی، سیاســتگذاران باید توجه ویژه ای به 
تنظیم قوانین برای افزایش شفافیت اطلاعاتی داشته 
باشند زیرا عدم شفافیت در گزارش های مالی شرکت ها 

می تواند زمینه ساز بحران های مالی شود.
بهبود  	 برای  پیشنهادی  راهکارهای 

ســاختارهای نظارتی و افزایش کارایی 
بازارهای مالی

برای ارتقای ثبات مالی و افزایش کارایی بازارهای 
سرمایه، لازم است ساختارهای نظارتی به طور مستمر 
مورد بازبینی و اصلاح قرار گیرند. یکی از پیشنهادهای 
کلیدی در این زمینه، اســتفاده از فناوری های نوین 
مالی )فین تک( برای بهبود نظارت بر بازارهای مالی 
اســت. به  عنوان مثال، بهره گیری از فناوری هوش 
مصنــوعی و تحلیل داده هــای کلان، می تواند به 
نهادهای نظارتی در شناســایی رفتارهای غیرعادی 
و پیشگیری از بحران های مالی کمک کند. اجرای 
سیاســت های کنترلی بر بازارهای مشتقه، می تواند 
از ایجــاد حباب های مالی و افزایش ریســک های 

سیستماتیک جلوگیری کند.
یکی دیگر از اقدامات ضروری برای بهبود کارایی 
بازارهای مالی، توسعه سرمایه گذاران نهادی داخلی 
اســت. در بسیاری از بازارهای نوظهور، تمرکز بیش 
 از حد بر سرمایه گذاران خرد، باعث افزایش نوسانات 
بازار شده اســت، در حالی که حضور سرمایه گذاران 
نهــادی بزرگ، مانند صندوق های بازنشســتگی و 
شرکت های بیمه، می تواند به تثبیت بازار و کاهش 
رفتارهــای هیجانی کمک کند. علاوه بر این، برای 
افزایش اعتماد سرمایه گذاران به بازارهای مالی، لازم 
است قوانین حمایت از حقوق سهامداران تقویت شود 

و ساختارهای حاکمیت شرکتی بهبود یابد.
در نهایــت افزایش همکاری هــای بین المللی 
میان نهادهای نظارتی مختلف، می تواند به تقویت 
پایداری مالی در سطح جهانی کمک کند. بسیاری 
از بحران های مالی اخیر نشان داده اند که بی ثباتی در 
یک کشور می تواند به  سرعت به سایر کشورها منتقل 
شود. بنابراین نهادهای نظارتی باید به طور مداوم با 
یکدیگر در ارتباط باشند و از طریق تبادل اطلاعات 
و هماهنگی سیاست های مالی، از وقوع بحران های 
گســترده جلوگیری کنند. با اجرای این راهکارها، 
می توان به ایجاد یک بازار مالی پایدار، مقاوم در برابر 
شوک های اقتصادی و قابل  اعتماد برای سرمایه گذاران 

دست یافت.

»جهان صنعت« بررسی می کند

نقش ثبات مالی در رشد بورس

کارنامه رینگ طلای بازار سرمایه در یک نگاه
روابط عمومی بورس کالا- به اســتناد آمارهای معــاملاتی بورس کالای 
ایران تا دوازدهم بهمن ماه جاری، عبور حجم معاملات شــمش طلا از مرز ۱5/3تن، 
معادل ۲ میلیون قطعه سکه تمام بهار آزادی و ثبت ۷۷همت ارزش معاملات همزمان 
با ســپرده گذاری بیش از ۱4/5تن از این فلز ارزشمند در خزانه فلزات گرانبها از ابتدای 
راه اندازی تاکنون در بازار گواهی سپرده شمش طلا به وضوح حاکی از جلب اعتماد عموم 
سرمایه گذاران به این معاملات بوده که در نبود آن این حجم نقدینگی می توانست در بازار 
سنتی التهاب آفرین شود و تعادل بازار سکه، طلا و ارز را نیز بر هم بزند. راه اندازی معاملات 
شمش نقره پس از معاملات مبتنی بر شمش طلا در بازار مالی و مشتقه بورس کالای 
ایران نیز در این راه نیروی محرک جدیدی را اعمال کرد تا با گذشت کمتر از دو ماه از 
شروع این معاملات، شاهد مبادله حدود ۶/۸تن شمش نقره به ارزشی بالغ بر ۶3۸ میلیارد 
تومان باشیم. در این بازار بیش از ۸/3تن شــمش نقره نیز در خزانه فلزات گرانبهای 
بورس کالا سپرده شده که قابلیت معامله دارد. صندوق های طلا نیز یکی از ابزارهای 
سرمایه گذاری جذابی هستند که اقشار گسترده  مردم اعم از افراد با تفکر سرمایه گذاری 
ســنتی گرفته تا امروزی، به آن اعتماد دارند چراکه این ابزار مالی قابل سرقت و جعل 
نبوده و با پول اندک هم می توان در آن سرمایه گذاری کرد؛ ابزاری که دارایی افراد در 
آن بر عهده کارشناسان و متخصصان مالی است تا بازده سرمایه گذاری به نحو احسن 

متناسب با ریسک، مدیریت شود. 
در این مسیر، عبور خالص ارزش دارایی صندوق ها از ۱۱۰همت و جذب 3۸/5همت 
نقدینگی به معاملات صندوق های طلا تنها در سال ۱4۰3، مهر تاییدی بر این مدعی 
اســت که این ابزار نیز به خوبی توانسته اعتماد سرمایه گذاران را به خود جلب کرده و 
سرمایه های سرگردان جامعه را به سمت بازار سرمایه هدایت کند. اینک بیش از ۷۰۰ هزار 
سرمایه گذار به صورت مستقیم و غیرمستقیم از طریق معاملات گواهی سپرده شمش طلا، 
نقره و صندوق های طلا امکان سرمایه گذاری در این بازار امن و شفاف را در اختیار دارند 
و این برگ زرینی در کارنامه بورس کالای ایران و در مسیر اعتمادسازی و امیدآفرینی 
برای سرمایه گذاران خرد است که با افزایش عمق معاملات اوراق بهادار مبتنی بر کالا 
روند اعتمادسازی در میان مردم و افزایش مشارکت آنها در تقویت تولید بیش از گذشته 
و با سرعت بیشتری پیگیری خواهد شد. در پایان باید عنوان کرد که قانون تامین مالی 
و زیرساخت ها، راه بورس کالا را برای راه اندازی معاملات گواهی سپرده کالاهایی که 
مشمول مالیات ارزش افزوده هستند، باز کرد، به گونه ای که در تاریخ ۲۰آذرماه امسال، 
اولین کالایی که برای راه اندازی معاملات گواهی سپرده انتخاب شد، شمش نقره بود و 

نقره آغاز راه جدیدی در بورس کالای ایران است.

خبر

شاخص کل بورس در 5 روز گذشته

عدد شاخص شاخص کل

۲۸۰۷۶۰۶ دوشنبه

۲۸۰۷۶۰۶ سه شنبه

۲۸۰۱435 چهارشنبه

۲۷۶4۱۱۶ شنبه

۲۷۷۶۸34 یکشنبه

بازار نما

نماگر کلی بازار طلا و ارز

رشد/ کاهشنرخعنوان

۰۸/ ۰ درصد۶۱۸۲۰۰۰۰۰سکه امامی

۱۷/ ۰ درصد5۹۰۷5۰۰۰۰سکه تمام بهار آزادی

۰4/ ۱ درصد33۹5۰۰۰۰۰نیم سکه طلا

۰۰/ ۰ درصد۱۸5۰۰۰۰۰۰ربع سکه طلا

۰5/ ۱- درصد۹4۰۰۰۰۰۰سکه یک گرمی

۰3/ ۰- درصد5۶۷۰5۰۰۰هر گرم طلا

۷۱/ ۰ درصد۸4۲۰۰۰دلار آزاد

۶۹/ ۰ درصد۸۷۶4۰۰یورو

4۶/ ۰ درصد۲۷۷۶۸34شاخص کل بورس در آخرین روز معاملاتی

۱4/ ۰ درصد۸۷۰3۸۰شاخص کل هم وزن در آخرین روز معاملاتی

سال بیست ویکم   دوشنبه15بهمن1403   شماره 5732

بدینوسیله به اطلاع می رســاند شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
در نظر دارد 3/000 تن لجن خشــک اکسیدی را از طریق برگزاری 
مزایده عمومی به فروش  رســاند، متقاضیان برای دریافت اســناد 
شــرکت در مزایــده و اطلاع از ســایر شــرایط حداکثر تــا تاریخ 
 1403/11/20 با در دست داشتن فیش واریزی به مبلغ پنج میلیون ریال

به حساب جاری 1854800000133 نزد بانک سپه شعبه بلوار اسفندیار 
)کد 1854( به نام شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو، برای دریافت 
اسناد مزایده به آدرس تهران- خیابان نلسون ماندلا )جردن(-خیابان 
عاطفی شرقی- کوچه رفیع- بن بست شبنم پ 28 طبقه همکف واحد 
دبیرخانه مراجعه و اسناد مزایده را دریافت نمایند. لازم به ذکر است 
محل بازدید در مجتمع صنعتی چادرملو به آدرس: اردکان- کیلومتر 

25 جاده اردکان- نائین می باشد.
تلفن تماس واحد فروش: تلفن تماس واحد فروش: 7946320079463200 و یا  و یا 2620803426208034 داخلی  داخلی 200200  

و و 202202 فکس:  فکس: 7946320679463206
Sales@chadormalu.comSales@chadormalu.com :پست الکترونیکی: پست الکترونیکی

 مزایده شماره:  مزایده شماره: 1212//403403
ولموضوع: فروش موضوع: فروش 000000//33 تن لجن خشک اکسیدی تن لجن خشک اکسیدی

ت ا
 آگهی دعوت به مجمع عمومی فوق العاده نوب

 صاحبان سهام شرکت توسعه قوای محرکه تیوان )سهامی خاص ( 
به شماره ثبت 486327 و شناسه ملی 14005574202

بدینوسیله از کلیه سهامداران محترم، وکیل یا نماینده قانونی صاحب سهم 
شرکت توسعه قوای محرکه تیوان )سهامی خاص( دعوت می شود تا در 
جلسه مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام که رأس ساعت 9 صبح روز 
شنبه مورخ 1403/11/27 در محل سالن همایش شرکت گروه بهمن واقع 
در تهران، بزرگراه شهید لشگری )جاده مخصوص کرج ( کیلومتر 13، پلاک 

279 تشکیل می گردد، حضور به هم رسانند.
دستور جلسه:

1- تصمیم گیری در خصوص افزایش سرمایه 
2- اصلاح اساسنامه در خصوص میزان سرمایه و تعداد سهام

3- سایر مواردی که تصمیم گیری راجع به آن در صلاحیت مجمع عمومی 
فوق العاده می باشد.

توجه:
* وفق ماده 99 لایحه اصلاح قسمتی از قانون تجارت، برگه ورود به جلسه 
مجمع از روز سه شنبه مورخ 1403/11/23 در نشانی فوق توزیع می گردد
هیأت مدیره شرکت توسعه قوای محرکه تیوان )سهامی خاص (هیأت مدیره شرکت توسعه قوای محرکه تیوان )سهامی خاص (

»سال مهار تورم و رشد تولید«

آگهی مناقصه عمومیآگهی مناقصه عمومی
نوبت اول

شــرکت برق منطقه ای آذربایجان در نظر دارد ارائه خدمات حفاظت و حراســت فیزیکی از تاسیسات و پست های متعلق به شرکت برق منطقه ای 
آذربایجان را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شماره فراخوان 2003001119000102 به آدرس الکترونیکی  www.setadiran.ir  برگزار نماید. 
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»جهان�صنعت«- اگرچــه دونالد ترامپ در انتخابات 
ریاست جمهوری 2024 آمریکا حمایت بیشتری از رای دهندگان 
طبقه کارگر جذب کرد اما او مدت هاست که از برنامه ای حمایت 
می کند که به نفع ثروتمندان آمریکایی است. با این حال، در 
دوره دوم ریاست جمهوری خود، به نظر می رسد ترامپ نه تنها 
متعهد به خدمت به ثروتمندان آمریکاست، بلکه قصد دارد اجازه 
دهد آنها خود قدرت دولتی را در دست بگیرند. این تفکر ترامپ 
زیر بوته نقد اقتصاددانان نوبلیست براساس پروژه سندیکیت 

قرار گرفته است که در زیر می آید.
دارون عجم اوغلو یک اقتصاددان برجسته است که در سال 
2024 جایزه نوبل اقتصاد را دریافت کرد. او اســتاد موسسه 
اقتصاد در MIT است و به خاطر همکاری اش با جیمز ای. 
رابینسون در کتاب چرا ملت ها شکست می خورند: ریشه های 
قدرت، رفاه و فقر )2019( شناخته شده است. او همچنین به 
همراه سیمون جانسون کتاب قدرت و پیشرفت: مبارزه هزار 
ساله ما بر سر فناوری و رفاه )2023( را تالیف کرده است. جی. 
بردفورد دی لانگ، استاد اقتصاد در دانشگاه کالیفرنیا برکلی، از 
سال 2002 برای پروژه سندیکیت می نویسد. او همچنین یک 
پژوهشگر در مرکز ملی تحقیقات اقتصادی است. دی لانگ، 
نویسنده کتاب به سوی آرمان شهر: تاریخ اقتصادی قرن بیستم 
)2022( است و در سیاست های اقتصادی نیز نقش برجسته ای 
داشــته است، از جمله در طراحی کمک مالی به مکزیک در 
بحران پزو در سال 1994. کاترینا پیستور، استاد حقوق تطبیقی 
در دانشکده حقوق دانشگاه کلمبیاست و نویسنده کتاب کد 
سرمایه: چگونه قانون ثروت و نابرابری می سازد )2019( است. 
او به طور گسترده ای در زمینه تقاطع قانون، ثروت و نابرابری در 

جوامع مدرن فعالیت کرده است.
تصویری�کلی�	

اگر هنوز تردیدی وجود داشت که ریاست جمهوری دوم 
دونالد ترامپ ایالات متحده را به سمت الیگارشی سوق خواهد 
داد، ردیف جلویی مراســم تحلیف او –که شــامل بزرگان 
سیلیکون ولی و سایر نخبگان تجاری بود– این تردیدها را از 
بین برد. اگر افراد سیاست را تعیین می کنند، نامزدهای کابینه 
ترامپ، انتصابات کاخ سفید و پاک سازی های انجام  شده در 
سازمان های دولتی به وضوح نشان می دهند که دولت او قصد 

دارد به چه کسانی خدمت کند.
رای دهندگان ترامپ - حتی آنهایی که پیام پوپولیســتی 
او را پذیرفتند- مشکلی با این موضوع ندارند زیرا همان طور 
کــه دارون عجم اوغلو، برنده جایــزه نوبل، توضیح می دهد، 
میلیاردرهــایی که ترامــپ انتخاب کرده اســت، به عنوان 
»نابغه های کارآفرینی« دیده می شوند که »سطوح بی نظیری 
از خلاقیت، جسارت، آینده نگری و تخصص در طیف وسیعی 
از موضوعات« را دارند اما »باید واضح باشــد که ثروت معیار 

مناسبی برای خرد و دانایی نیست.«
حامی مالی اصلی ترامپ، ایلان ماسک، بهترین مثال برای 
این موضوع است. جی. بردفورد دلانگ از دانشگاه کالیفرنیای 
برکلی، اشاره می کند که ماسک فقدان خرد خود را حتی پیش 
از مراسم تحلیف نشان داد، زمانی که او به »مختل کردن یک 
لایحه معمولی که برای ادامه کار دولت آمریکا طراحی شده 
بود« کمک کرد، رویدادی که »حکمرانی ناکارآمد« ناشی از 

رانت خواری دولت ترامپ را پیش بینی می کند.
جوزف ای. استیگلیتز برنده جایزه نوبل، نگران نتیجه ای 
حتی وخیم تر است زیرا بسیاری از افراد حاضر در حلقه ترامپ 
»ارزش های عصر روشــنگری« را کــه موجب بهبود امید 
به زندگی، سلامت و اســتانداردهای زنــدگی از اواخر قرن 
هجدهم شده است رد می کنند. ایالات متحده »مدت هاست 
که در پیشرفت علم و فناوری پیشرو بوده است« اما آیا واقعا 
می توان از »الیگارشی نوظهور« آمریکا –که »کاملا در پی 
کسب ثروت است«– انتظار داشت که »پیشرفت های مداوم 

و گسترده ای را هدایت کند«؟
کاترینا پیستور از دانشکده حقوق کلمبیا نتیجه می گیرد 
که با »واگذار کردن کل دولت به تجار«، دولت ترامپ اجماع 
واشــنگتن –که فرض می کند بخش خصوصی کارآمدتر از 
بخش دولتی است– را به ســطحی بالاتر رسانده است اما 
رای دهندگان طبقه کارگر ترامپ باید هوشیار باشــند: طبق 
»منطق کسب وکار«، هدف مردم فقط »کمک به حداکثر کردن 
ارزش سهامداران« است. مگر اینکه شما »جزو معدود افراد 
در رأس هرم باشید« که فضایی برای آزادی نخواهید یافت.

فرار�از�عصر�زراندود�جدید�	
دارون عجم اوغلو؛ در آمریکایی که ثروت به طور فزاینده ای 
به منبع اصلی جایگاه اجتماعی تبدیل شده است، میلیاردرها 
به عنوان نابغه های کارآفرینی دیده می شــوند که ســطوح 
منحصربه فردی از خلاقیت، جسارت، آینده نگری و تخصص 
در طیف گســترده ای از موضوعات دارند اما باید واضح باشد 

که ثروت معیار مناسبی برای خرد نیست.
میلیاردرهــای حوزه فناوری مانند بیــل گیتس، مارک 
زاکربرگ و ایلان ماســک نه تنها جزو ثروتمندترین افراد در 
تاریخ بشر هستند بلکه از نظر اجتماعی، فرهنگی و سیاسی 
قدرتی اســتثنایی دارند. این امر تا حــدی بازتاب جایگاهی 
است که جامعه ما به طور کلی برای ثروت قائل است اما کل 

داستان این نیست.
چیزی که حتی مهم تر از خودِ ثروت است، تصویری است 
کــه از این میلیاردرهای خاص ارائه می شــود؛ آنها به عنوان 
نابغه های کارآفرینی دیده می شوند که از خلاقیت، جسارت، 
آینده نگــری و تخصص بی نظیــری در زمینه های مختلف 
برخوردارند. علاوه براین، بسیــاری از آنها ابزارهای ارتباطی 
اصلی –یعنی پلتفرم های کلیدی رســانه های اجتماعی– را 
کنترل می کنند و همین مساله آنها را به موجوداتی با قدرتی 

بی سابقه در تاریخ معاصر تبدیل کرده است.
تصویر تاجر ثروتمند و شــجاعی کــه جهان را متحول 
می کند، حداقل به دوران ســرمایه داران انحصارطلب عصر 
زراندود بازمی گردد اما یکی از منابع اصلی جذابیت امروزی این 
 Atlas Shrugged تصویر، رمان اطلس شانه بالا انداخت
اثر آین رند است که شخصیت اصلی آن، جان گالت تلاش 
می کند تا سرمایه داری را صرفا از طریق نیروی اراده و ایده آلیسم 

خود بازآفرینی کند.
در حالی که این رمان مدت ها در میان کارآفرینان سیلیکون 
ولی و سیاستمداران گرایش  یافته به لیبرترینیسم جایگاهی 
کلاسیک داشته است، تاثیر الگوی مرکزی آن محدود به این 
محافل نیست. از بروس وین)بتمن( و تونی استارک) مرد آهنی( 
گرفته تا داریوس تانز در سریال رستگاری، نوآوران ثروتمند و 
آگاه از فناوری که جهان را از فاجعه نجات می دهند، به بخشی 

ثابت از فرهنگ عامه تبدیل شده اند.
قدرت�پول�	

برخی افراد همیشه نســبت به دیگران قدرت بیشتری 
خواهند داشت اما چه میزان قدرت بیش از حد است؟ در گذشته، 
قدرت به توانایی فیزیکی یا مهارت های نظامی مرتبط بود اما 
امروزه امتیازات آن معمولا از چیزی نشأت می گیرد که من و 
سایمون جانسون آن را »قدرت اقناع« می نامیم که در کتاب 
قدرت و پیشرفت توضیح داده ایم. این قدرت ریشه در جایگاه 
و پرستیژ دارد: هر چه جایگاه شما بالاتر باشد، توانایی بیشتری 

برای متقاعد کردن دیگران خواهید داشت.
منابــع جایگاه اجتماعی در جوامــع مختلف تفاوت های 
زیادی دارند و میزان نابرابری در توزیع آن نیز متغیر اســت. 
در ایالات متحده، جایگاه اجتماعی در دوران انقلاب صنعتی 
به طور محکم با پول و ثروت گره خورد و در نتیجه نابرابری 
درآمد و ثروت به شدت افزایش یافت. هر چند دوره هایی وجود 
داشته که دولت ها تلاش کرده اند این روند را معکوس کنند 
اما جامعه آمریکا همواره برپایه سلســله مراتب شدید جایگاه 

اجتماعی بنا شده است.
این ساختار از چندین جهت مشکل ساز است. برای شروع، 
رقابت دائمی برای جایگاه اجتماعی– و قدرت اقناع ناشی از 
آن– عمدتا یک بازی با حاصل جمع صفر است زیرا جایگاه 
اجتماعی یک »کالای موقعیتی« است. افزایش جایگاه شما 
به معنای کاهش جایگاه همســایه شماست و سلسله مراتب 
شدیدتر به این معناست که برخی افراد خوشحال خواهند بود، 
در حالی که بسیاری دیگر ناراضی و سرخورده باقی می مانند

علاوه براین، سرمایه گذاری در فعالیت های با حاصل جمع 
صفر معمولا نسبت به سرمایه گذاری در فعالیت های با حاصل 
جمع غیرصفر ناکارآمدتر و بیش از حد اســت. آیا بهتر است 
یک میلیون دلار را صرف خرید ساعت های رولکس طلایی 
کنیم یا برای یادگیری مهارت های جدید سرمایه گذاری کنیم؟

هر دو ممکن اســت ارزش ذاتی داشته باشند –زیبایی 
ساعت در برابر افتخار کسب دانش جدید– اما سرمایه گذاری 
اول صرفا نشان می دهد که شما ثروتمندتر هستید و توانایی 
بیشتری برای مصرف نمایشی دارید. در مقابل، سرمایه گذاری 
دوم سرمایه انسانی شما را افزایش داده و ممکن است به جامعه 
نیز کمک کند. اولی عمدتا یک بازی با حاصل جمع صفر است 
در حــالی که دومی یک بازی با حاصل جمع غیرصفر. بدتر 
از آن، سرمایه گذاری در مصرف نمایشی می تواند به راحتی از 
کنترل خارج شود زیرا همه برای جلو افتادن از دیگران هزینه 

بیشتری صرف آن می کنند.
مفسران اغلب این سوال را مطرح می کنند که چرا کسی 
کــه صدها میلیون دلار دارد، به صدها میلیون دلار بیشــتر 
نیاز دارد؟ وقتی از قبــل ۵00 میلیون دلار داری، چه چیزی 
هســت که نتوانی بخری که حالا بخواهی یک میلیارد دلار 
داشته باشی؟ پاسخ این است که »میلیاردر« یک رتبه جایگاه 
اجتماعی است. آنچه اهمیت دارد، نه قدرت خرید بلکه پرستیژ 
و قدرتی است که در مقایسه با همتایانت به شما می دهد. در 
شرایطی که »ثروت برابر با جایگاه اجتماعی« تلقی می شود، 
رقابت بی امان ابرثروتمندان برای انباشت هرچه بیشتر ثروت 

اجتناب ناپذیر خواهد شد.
دیکتاتوری�شبه�متخصصان�	

دلایل تکاملی و اجتماعی متعددی برای ارتباط بین قدرت 
اقناع و جایگاه اجتماعی و پرستیژ وجود دارد. در نهایت، منطقی 
است که افراد از کسانی که تخصص دارند یاد بگیرند و معقول 

به نظر می رسد که موفقیت را به تخصص مرتبط بدانیم.
علاوه براین، این نوع یادگیری برای جوامع نیز مفید است 
زیرا هماهنگی و حرکت به سمت بهترین شیوه ها را تسهیل 
می کند اما زمانی که جایگاه اجتماعی با ثروت پیوند می خورد 
و نابرابری ثروت بیش از حد افزایش می یابد، بنیان تخصص 

شروع به فروپاشی می کند.
ارزش�واقعی�تخصص�	

یک آزمایــش فکری را در نظر بگیریــد. چه کسی در 
زمینه نجاری مهارت بیشتری دارد –یک نجار ماهر و خبره 
یا یک میلیاردر صندوق های پوشش ریسک؟ به نظر طبیعی 
می رسد که گزینه اول را انتخاب کنیم اما هرچه ثروت جایگاه 
بیشــتری به همراه داشته باشــد، دیدگاه های میلیاردرهای 
صندوق های پوشش ریســک – حتی درباره نجاری– وزن 
بیشتری پیدا می کند. یا یک مثال معاصرتر را در نظر بگیرید. 
چــه کسی در بحث آزادی بیان دیدگاه معتبرتری دارد: یک 
میلیاردر حوزه فناوری یا یک فیلسوف که مدت ها درگیر این 
مســاله بوده و نظرات و شواهد او توسط متخصصان دیگر 
بررسی شده است؟ میلیون ها نفر در شبکه اجتماعی X )توئیتر( 

به طور ضمنی گزینه اول را انتخاب کرده اند.
هرچه بیشــتر در تعادل »ثروت= جایگاه اجتماعی« فرو 
برویم، بیشتر به برتری میلیاردرهای فناوری تن می دهیم اما 
دشــوار است باور کنیم که ثروت می تواند معیار کاملی برای 
شایســتگی یا خرد باشد، چه برسد به این که مرجع مفیدی 
برای نجاری یا آزادی بیان باشد. علاوه براین، ثروت همیشه 

تا حدی تصادفی است.
ما می توانیم بی پایان درباره اینکه لبرون جیمز بهتر است یا 
ویلت چمبرلین در اوج دوران حرفه ای اش بحث کنیم اما از نظر 
ثروت، جای هیچ رقابتی نیست. چمبرلین در زمان مرگش در 
سال 1999 حدود 10میلیون دلار دارایی داشت، در حالی که 

ثروت جیمز حدود 1/2میلیارد دلار برآورد می شود.
این تفاوت در نتیجه تفاوت در اســتعداد یا اخلاق کاری 
آنها نیســت بلکه ناشی از این واقعیت است که چمبرلین در 

دوره ای زندگی می کرد که ستاره های ورزشی آنچنان دستمزد 
بــالایی دریافت نمی کردند. این مســاله تا حدی به فناوری 
مربوط اســت )امروزه همه می تواننــد بازی های جیمز را از 
طریق تلویزیون و رسانه های دیجیتال تماشا کنند(، تا حدی به 
هنجارهای اجتماعی )پرداخت صدها میلیون دلار به ستاره های 
فرهنگی امری پذیرفته تر شده است( و تا حدی به مالیات )اگر 
ایالات متحده همچنان نرخ مالیات بر درآمد حاشیه ای بالای 
90درصد داشت، جیمز ثروت کمتری داشت و نابرابری ثروت 

در کشور کمتر می بود(.
به همین ترتیب، اگر بخش فناوری تا این حد به مرکزیت 
اقتصادی دســت نمی یافت و اگر این حوزه براساس پویایی 
»برنده همه  چیز را می برد« شکل نمی گرفت )که تا حدی به 
نحوه سازماندهی بازارها بستگی دارد(، میلیاردرهای فناوری 
امروز این قدر ثروتمند نمی شــدند. این واقعیت که گیتس و 
ماســک مالیات کمتری پرداخت کرده اند، آنها را خردمندتر 
نکرده است اما قطعا ثروتمندتر و در نتیجه در تعادل »ثروت= 

جایگاه اجتماعی« تاثیرگذارتر کرده است.
قدرت�فاسد�می�کند�	

این افراد همچنین از پویایی حتی زیان بارتری بهره می برند 
که من و سایمون جانسون در کتاب قدرت و پیشرفت با استفاده 

از مثال فردیناند دو لسپس به آن پرداخته ایم.
دو لسپس در اواخر قرن نوزدهم در فرانسه جایگاه اجتماعی 
عظیمی به دست آورد و به دلیل موفقیت در تکمیل پروژه کانال 
سوئز در برابر مخالفت های طولانی مدت بریتانیا به »فرانسوی 

بزرگ« مشهور شد.
دو لسپس آینده نگری داشت و مهارت زیادی در متقاعد 
کردن سیاستمداران در مصر و فرانسه برای پذیرش اهمیت 
تجارت بین المللی دریایی نشــان داد اما او همچنین به شدت 
خوش شــانس بود: فناوری های مورد نیاز برای ساخت کانال 
بدون اســتفاده از قفل های آبی –که در ابتدا به دلیل حجم 
زیاد حفاری ها غیرممکن بود– درست به موقع توسعه یافتند 
و پــروژه را نجات دادند. پس از پیروزی در پروژه ســوئز، دو 
لسپس به جایگاه اجتماعی بالایی دست یافت اما کاری که 
او با این جایگاه انجام داد، آموزنده اســت. او بی پروا متوهم و 
خودبزرگ بین شد و پروژه کانال پاناما را به مسیری غیرعملی 
سوق داد که در نهایت منجر به مرگ بیش از 20هزار نفر و 
نابودی مالی بسیاری دیگر )از جمله خانواده خودش( شــد. 
مانند همه اشــکال قدرت، قدرت اقناع می تواند فرد را دچار 
غرور، بی پروایی، ناهنجاری و رفتارهای اجتماعی مخرب کند

داستان دو لسپس همچنان مرتبط است زیرا به وضوح در 
رفتار بسیاری از میلیاردرهای امروزی طنین انداز می شود. در 
حالی که برخی از ثروتمندترین افراد آمریکا از جایگاه اجتماعی 
نــاشی از ثروت خود برای تاثیرگذاری در بحث های عمومی 
اســتفاده نمی کنند )مانند وارن بافت(، بسیاری دیگر این کار 
را انجام می دهند. گیتس، ماسک، جورج سوروس و دیگران 
به راحتی درباره موضوعاتی که برایشان مهم است اظهارنظر 
می کنند. شاید ما با نظرات برخی از آنها موافق باشیم اما باید 

در برابر این وسوسه مقاومت کنیم.
جامعه باید از دانش و خرد کسانی که در یک موضوع خاص 
تخصص دارند بهره ببرد اما بزرگ نمایی جایگاه کسانی که در 
حال حاضر از جایگاه اجتماعی زیادی برخوردارند )و ســخت 
در تلاش هســتند که آن را افزایش دهند( نه تنها بی فایده، 

بلکه مضر است.
راهی�دیگر�	

البته تمام تقصیر افزایش نابرابری عظیم در سیاست های 
ایالات متحده بر گردن میلیاردرها نیست )اگرچه آنها قطعا 
برای سیاست هایی که این تاثیر را دارند، لابی می کنند(. با 
این  حال، آنها باید مسوولیت سوءاستفاده از جایگاه عظیمی 
را که ثروت در شــرایط نابرابری فزاینده برایشان فراهم 
کرده، بپذیرند. این امر به ویژه زمانی صادق است که آنها 
از جایگاه خود برای پیشبرد منافع اقتصادی شخصی شان 
بــه بهای زیان دیگران یا برای قطبی کردن جامعه ای که 
از پیش دچار تفرقه اســت، با لفاظی های تحریک آمیز یا 

رفتارهای نمایشی استفاده کنند.
اگر میلیاردرهای غیرپاســخگو در حــال حاضر نفوذ 
اجتماعی، فرهنگی و سیــاسی بیش  از حد دارند، آخرین 
چیــزی که باید بخواهیم، دادن تریبون های عمومی حتی 
بزرگ تر به آنهاست، برای مثال، به شکل شبکه اجتماعی 
اختصاصی خودشان، همان طور که ماسک اکنون از طریق 
مالکیت X )توئیتر( چنین امکانی را دارد. در عوض باید به 
دنبال راهکارهای نهادی قوی تر برای محدود کردن قدرت 
و نفوذ کســانی باشیم که پیش از این از امتیازات فراوانی 
برخوردار بودند. همچنین باید در مورد سیاست های مالیاتی، 
مقرراتی و هزینه ای که چنین شکاف های عظیمی را ایجاد 

کرده اند، تجدیدنظر کنیم.
اما مهم ترین گام، دشوارترین نیز خواهد بود: ما باید بحثی 
جدی درباره ارزش های واقعی جامعه آغاز کنیم و راه هایی برای 

شناخت و پاداش دادن به مشارکت های کسانی بیابیم که ثروت 
هنگفتی در اختیار ندارند. در حالی که اکثر مردم موافقند که 
روش های متعددی برای کمک به جامعه وجود دارد و اینکه 
برتری در حرفه انتخابی فرد باید منبعی برای رضایت شخصی 
و احترام دیگران باشــد، ما این اصل را نادیده گرفته ایم و در 
معرض خطر فراموش کردن کامل آن هستیم. این نیز یکی 

از نشانه های همین مشکل است.
به نظر می رسد که وضعیت سیاسی ایالات متحده بیش 
از پیش دچار هرج ومرج و عملکرد نمایشی شده است. اتفاقی 
که در مورد لایحه بودجه رخ داد، نشــان دهنده این است که 
سیاستگذاران دیگر به دنبال تصمیمات معقول و کارشناسی 
 شده نیستند، بلکه بیشــتر برپایه نمایش های پوپولیستی و 

جنجالی عمل می کنند.
در این میان، شخصیت هایی مانند ایلان ماسک، دونالد 
ترامپ و جی.دی. ونس با انتشار اطلاعات نادرست و استفاده 
از نفــوذ خود در فضای مجازی، باعث تشــدید بحران های 
سیاسی می شوند. ماسک که حالا یکی از چهره های تاثیرگذار 
در سیاســت ایالات متحده اســت، از قدرت خود در شبکه 
اجتماعی X برای هدایت و تحریک افکار عمومی اســتفاده 
می کنــد، بدون اینکه الزامی به ارائه اطلاعات دقیق و مبتنی 

بر واقعیت داشته باشد.
این وضعیت نشــان دهنده شکست حلقه تصمیم گیری 
دموکراتیک است، جایی که رای دهندگان به سیاستمدارانی 
رای می دهند که سیاســت هایی را تدوین می کنند که نتایج 
آنها بر انتخابات آینده تاثیر می گذارد اما اکنون، این روند از هم 
گسسته شده و جای خود را به نمایش های سیاسی داده است

در آینده، این نوع سیاست ورزی می تواند پیامدهای جدی 
اقتصادی و اجتماعی داشــته باشــد. بازارهای مالی تاکنون 
فرض را بر این گذاشــته اند که ترامپ بسیاری از وعده های 
افــراطی خود را عملی نخواهد کرد اما اتفاقات اخیر نشــان 
می دهد که این فرض ممکن اســت نادرست باشد. تعطیلی 
دولت براســاس اطلاعات غلط تنها آغاز این روند اســت و 
اگر سیاست های پوپولیستی همچنان ادامه پیدا کنند، احتمال 
آسیب های اقتصادی، جنگ های تجاری و بی ثباتی اجتماعی 

افزایش خواهد یافت.
در نهایت، دو سناریو ممکن است رخ دهد:

1- جمهوریخواهان راهی برای بازگشت به سیاست ورزی 
عقلانی پیدا کنند و از تاثیرگذاری شخصیت هایی مانند ماسک، 

ترامپ و ونس بکاهند.
2- دموکرات ها در انتخابات میان دوره ای 202۶ اکثریت 
پایدار و قابل توجهی به دســت آورند و بتوانند سیاست های 

اجرایی را کنترل کنند.
با این  حال، در شرایط کنونی، به نظر نمی رسد که هیچ کدام 
از این گزینه ها به راحتی محقق شوند. دولت فدرال آمریکا تا 
آینده ای نامعلوم در مسیر آسیب های جدی قرار دارد و هنوز 

ترامپ به طور رسمی وارد کاخ سفید نشده است.
آغاز�توافق�واشنگتنی�جدید�	

 کاترینا پیستور؛ اگر یک تصویر ارزش هزار کلمه را داشته 
باشد، تصویر بنیان گذاران و مدیران عامل شرکت های بزرگ 
فنــاوری که در ردیف جلو در مراســم تحلیف دونالد ترامپ 
نشسته اند، یک منشور است. ما به تازگی شاهد این بودیم که 
کسب وکارهای خصوصی در روشنایی روز دولت ایالات متحده 
را بــه تصرف خود درآوردند و تاریخ نشــان می دهد که این 

وضعیت پایان خوشی نخواهد داشت.
به مدت دهه ها، به ما گفته شــده که کســب وکارهای 
دولتی برای اقتصاد بد هستند. یکی از اصول بنیادین »توافق 
واشنگتن« که در دهه 19۸0 شکل گرفت، این بود که »صنعت 
خصوصی به طور کارآمدتری از شرکت های دولتی مدیریت 
می شود« زیرا تهدید ورشکستگی باعث می شود که مدیران 
در شرکت های خصوصی بر روی خط پایین تمرکز کنند. این 
اصول که ابتدا برای کشورهای آمریکای لاتین مطرح شد و 
ســپس در دوران گذار پس از کمونیسم در اروپای مرکزی و 
شرقی به کار گرفته شد، از آن زمان به یک الگوی غالب در 

سیاست های اقتصادی تبدیل شده است.
اما چه اتفــاقی می افتد وقتی که کارآفرینان در دولت 
حضور دارند؟ این به چه معناســت که برای توانایی مردم 
در تعیین قوانینی که براساس آنها حکومت می شوند؟ این 
سوالات به ندرت مطرح می شوند زیرا دعوت از کارآفرینان 
باتجربه به دولت به طور غریزی مورد تحسین قرار می گیرد. 
فرض بر این است که آنها می دانند چگونه امور را به طور 
کارآمد مدیریت کنند و حضورشان معمولا به طور موردی 
اســت اما در حالی که جــذب کارآفرینان فردی به دولت 
موضوعی اســت، به نظر می رســد که دولت ترامپ قصد 

دارد کل دولت را به دست کارآفرینان بسپارد.
بدیهی است که قرار دادن یک تاجر مالی دیگر، اسکات 
بستنت، به عنوان وزیر خزانه داری تعجب آور نیست، با توجه 
به لیست طولانی پیشینیانی با پس زمینه های مشابه. همچنین 

بازگشت به عقب در اجرای قوانین ضدانحصار و نظارت های 
محیط زیستی و مالی از دیگر ویژگی های معمول دولت های 
جمهوریخواه است که اغلب با پیامدهای منفی بلندمدت همراه 
بوده است؛ از بحران مالی 200۸ گرفته تا آتش سوزی ها، امواج 

گرما و طوفان های یخی فزاینده و شدید.
اما دولت دوم ترامپ فراتر می رود. اگر یک تصویر ارزش 
هزار کلمه را داشته باشد، تصویر بنیان گذاران و مدیران عامل 
بزرگ ترین شــرکت های فناوری )از جملــه آمازون، متا و 
ایکس( که در ردیف جلو در مراسم تحلیف ترامپ نشسته اند، 
یک منشــور اســت. آنها حتی اولویت بیشــتری نسبت به 
نامزدهای کابینه رییس جمهور داشــتند. در حالی که صنایع 
 بــزرگ نفت و مالی کمتر نمایان بودند، ســایه های آنها نیز

 به وضوح دیده می شد.
ایــن تصاویر پیامی قوی تر از هر بیانیه کلامی ارســال 
می کنند: نه تنها این دولت ایالات متحده »برای کســب وکار 
خوب است« بلکه خود کسب وکار است. حکمت قدیمی که 
»کسب وکار آمریکا، کسب وکار است« به افراط جدیدی کشیده 
شده است: دولت آمریکا نیز کسب وکار است. می توان آن را 

»توافق جدید واشنگتن« نامید.
البته کسب وکار همیشه در تاریخ آمریکا نقش برجسته ای 
داشته است. یک شرکت ســهامی، شرکت ویرجینیا، اولین 
استقرار دائمی در آمریکای شمالی را تأسیس کرد و شرکت 
هند غربی هلند بسیاری از تجارت برده داری فراآتلانتیک را 
کنترل کرد و قلعه ها و مستعمرات در هند غربی و آمریکا ساخت. 
این نهادها بیشتر از شراکت های عمومی، خصوصی بودند. آنها 
در واقع حاکمان خود بودند و شرکت هند شرقی که حکومت 
استعماری بریتانیا بر شبه قاره هند را برای تقریبا یک قرن برقرار 
کرد، حتی قدرت حاکمیتی خود را بر ســرزمین هایی که فتح 
کرده بود، اعلام کرد. )اگرچه وارنِ هِســتینگز، رییس جمهور 
شــرکت که به عنوان فرماندارکل هند بریتانیا منصوب شده 
بود به دلیل این تلاش برای کسب قدرت، استیضاح شد اما 

در نهایت تبرئه شد.(
تاریخ نشان می دهد که »شرکت-دولت« در بهترین حالت 
یک نعمت مختلط است. منطق کسب وکار جایی برای آزادی 
نمی گذارد مگر اینکه شما یکی از معدود افرادی باشید که در 
رأس قرار دارند. کســب وکار فقط دو نوع انسان را می سازد: 
کارگران و مصرف کنندگان؛ اولی به عنوان نهاده برای تولید و 
دومی به عنوان خریداران محصولات یا خدمات. در هر دو مورد، 

هدف تنها کمک به حداکثر کردن ارزش سهامداران است.
بنابراین، هزینه های نیروی کار باید پایین نگه داشته شود 
و تقاضا باید با هر وسیله ممکن بالا نگه داشــته شود. جایی 
برای وفاداری، جامعه یا حقــوق فردی وجود ندارد. مدیران 
ارشد در ایالات متحده ممکن است زمانی که از کار خود خارج 
می شوند، دســتمزدهای هنگفت دریافت کنند اما کارگران 
می توانند هر زمان که بخواهند اخراج شوند. مصرف کنندگان 
به عنوان کســانی کــه از خرید محصولات دلخواه شــان 
زندگی شــان غنی می شود، به تصویر کشیده می شوند؛ حتی 
زمانی که آن محصولات باعث بیماری یا مرگ آنها می شود، 
مانند مورد تنباکو یا الکل. مدل افزایش سود از طریق اعتیاد 
توســط شــرکت های دیجیتال بزرگ امروزی تکامل یافته 
است. »لایک ها« که دوپامین را افزایش می دهند، پیمایش 
بی پایان و الگوریتم هایی که پســت ها را ویروسی می کنند، 
اطمینــان می دهند که ترک کردن به مانند ترک مواد مخدر 
باعث پریشانی می شــود. هیچ نظارت و تعادلی وجود ندارد، 
هیچ مکانیزمی برای پاســخگویی وجود ندارد و هیچ دفاعی 
در برابر تجاوز به حریم شخصی فرد وجود ندارد. یک کلیک 
ساده هنگام ثبت نام میلیون ها نفر را به دیکتاتوری خصوصی 
تسلیم می کند و اشتباه نکنید: آنچه که با آن روبه رو هستیم 
دیکتاتوری است. بازارها ممکن است در مورد چانه زنی میان 
طرف های آزاد و برابر باشند اما شرکت ها، همانطور که رونالد 

کوز به ما آموخت، مربوط به کنترل مرکزی هستند.
جزایر خصوصی دیکتاتوری شــرکتی همیشه در تضاد 
با خوددولت داری دموکراتیک بوده اند و سرنوشــت شرکت-

دولت های گذشته نشان می دهد که این بار نیز ممکن است 
پایان خوشی نداشته باشد. شورش ها و تمردهای علیه شرکت 
هند شرقی باعث شد که حاکمان بریتانیا کنترل مستقیم بر 
شــبه قاره هند را اعمال کنند و در نهایت شــرکت را منحل 
کردند. در دیگر نقاط، شرکت های استعماری معمولا به طرز 
بی رحمانه ای حکومت می کردند و خود را پشت حمایت های 
قانونی پنهان می کردند که آنها را از مســوولیت پذیری حفظ 
می کرد تا اینکه در نهایت با بدهی های زیاد یا ســوءمدیریت 
فرو پاشیدند. در آمریکای شــمالی، منشورهای شرکت های 
استعماری به تدریج به پیش نویس های قانون اساسی تبدیل 
شــدند که قدرت اجرایی را محــدود می کردند و حق رای را 
به مردم می دادند.نگه داشتن کسب وکارها از دولت و نه  فقط 
در ایالات متحده روزبه روز سخت تر می شود، چشم انداز حذف 
کنترل ها بر قدرت خصوصی به وسیله دســتیابی به قدرت 

عمومی برای رهبران کسب وکار با زمان و پول کافی برایشان 
وسوسه انگیز اســت. حالا که ما شاهد تصرف کسب وکار از 
دولت در روشنایی روز بودیم، تنها گزینه ها دموکراتیزه کردن 
کسب وکار یا کنار گذاشتن هرگونه تظاهر به دموکراسی است

احمق�های�آمریکایی�	
 جِی. بردفــورد دِلانگ؛ با تصمیم ناگهانی دونالد ترامپ، 
ایلان ماسک و جی.دی. ونس برای خرابکاری در یک لایحه 
روتین که هدف آن تامین مالی دولت ایالات متحده بود، جهان 
پیش نمایشی از سیاست آمریکا در سال های آینده دریافت کرد. 
در تمام تصمیمات، نمایش های پرزرق وبرق و حرکات نمایشی 
جایگزین سیاستگذاری منطقی و شایستگی پایه ای خواهند شد

بحران�تعطیلــی�دولت�در�کریســمس�و��	
پیش�نمایشی�از�آینده

تهدید تعطیلی دولت در آستانه کریسمس که توسط سه 
شخصیت محوری یعنی ایلان ماسک، دونالد ترامپ و جی.دی. 
ونس به وجود آمد به  ســختی برطرف شد. با این حال، مرور 
این اتفاق اهمیــت دارد چراکه پیش درآمدی بر بی کفایتی و 
ناکارآمدی است که آمریکا )و جهان( پس از روی کار آمدن 

ترامپ در ژانویه تجربه خواهد کرد.
در آستانه  ضرب الاجل 20 دسامبر برای تصویب لایحه ای 
که بودجه دولت فدرال را تامین کند، رهبران مجلس نمایندگان 
و سنا به یک توافق موقت دست یافتند که تامین مالی دولت را 
برای سه ماه دیگر تضمین می کرد. هیچ یک از طرفین کاملا از 
این توافق راضی نبودند اما همه می توانستند با آن کنار بیایند. 
آنها رای کافی برای تصویب این لایحه را داشتند و دولت جو 
بایدن نیز آماده بود آن را برای امضا به رییس جمهور ارائه کند

اما ناگهان ایلان ماســک وارد ماجرا شد و طبق گزارش 
 X پولیتیکو با انتشــار بیش از 100پست در شبکه اجتماعی
)توئیتر سابق(، فضای حزب جمهوریخواه را ملتهب کرد. او با 
طرح ادعاهای نادرست و گمراه کننده، خشم جمهوریخواهان را 
برانگیخت. از جمله این ادعاها این بود که این لایحه بودجه ای 
را برای توســعه سلاح های بیولوژیکی اختصاص می دهد در 
حالی که در واقع این بودجه برای آزمایشــگاه هایی در نظر 
گرفته شده بود که می توانستند در آینده از انتشار بیماری های 
همه گیر جلوگیری کنند. )فراموش نکنیم که کووید-19 به 
 اندازه ابولا مسری یا کشنده نبود و نمی توانیم در آینده روی 

چنین خوش شانسی ای حساب کنیم.(
ماســک همچنین ادعا کرد که اعضای کنگره 40درصد 
افزایش حقوق خواهند داشــت در حالی که در واقع تنها یک 
افزایش 3/۸درصدی برای جبران هزینه های زندگی در نظر 
گرفته شده بود. او همچنین مدعی شد که این لایحه شامل 
سه میلیارد دلار یارانه برای ساخت یک استادیوم جدید برای 
تیم فوتبال آمریکایی واشنگتن کامندرز است در حالی که در 
واقع این بودجه فقط شامل انتقال زمین استادیوم آر.اف.کی-که 
هیچ تیمی در آن بازی نمی کند- به دولت محلی واشــنگتن 

دی سی برای بازتوسعه آن بود.
نفوذ�ماسک�و�پیروی�جمهوریخواهان�	

اینها تنها نمونه ای از ادعاهای نادرست ماسک بودند. با این 
حال او توانست جمهوریخواهان را مرعوب کند و آنها را مجبور 
کرد که از این لایحه حمایت نکنند. او در پستی تهدید کرد: 
»هر عضو مجلس نمایندگان یا سنایی که به این لایحه رای 
دهد در انتخابات دو ســال آینده باید از کنگره حذف شود!« 
به  جای اینکه جمهوریخواهان ناآگاهی ماسک را زیر سوال 

ببرند، دنباله رو او شدند.
طبق گفته  نمایندگان جمهوریخواه، تا صبح روز 1۸دسامبر، 
خود ترامپ با این لایحه مشکلی نداشت اما بعدازظهر همان 
روز او و ونس موضعی تهاجمی گرفتند و جمهوریخواهان را 
»احمق و نالایق« خواندند چراکه اجازه داده بودند آمریکا در 
سال 202۵ به سقف بدهی برخورد کند. آنها خواستار تصویب 
»لایحه تامین مالی موقت بدون هیچ امتیازدهی به دموکرات ها 
همراه با افزایش سقف بدهی« شدند و هر گزینه دیگری را 

»خیانت به کشور« دانستند.
بی�ثباتی�در�رهبری�جمهوریخواهان�	

تا 19 دسامبر، رهبران دموکرات در مجلس نمایندگان دیگر 
نمی دانســتند که دقیقا با چه کسی باید مذاکره کنند. جیمی 
راسکین پرسید: »واقعا رییس مجلس مایک جانسون است؟ 
یا دونالد ترامپ؟ یا ایلان ماسک؟ یا شخص دیگری؟« حتی 
سناتور رند پال پیشنهاد داد که ماسک به عنوان رییس مجلس 

نمایندگان انتخاب شود.
در نهایت، مایک جانسون)رییس مجلس نمایندگان( و 
حکیم جفریز)رهبر اقلیت مجلــس( توافقی اضطراری را در 
لحظات آخر نهایی کردند که شــامل امتیازات قابل توجهی 
به دموکرات ها بود و هیچ افزایشی در ســقف بدهی نداشت، 
نتیجه ای که شکست سیاسی بزرگی برای ترامپ، ماسک و 
ونس محسوب می شد. اما این موضوع برای آنها اهمیتی ندارد 
زیرا هدف آنها سیاستگذاری نیست، بلکه نمایش و هیاهو است

آینده�سیاســت�آمریکا:�سیاستگذاری�یا��	
نمایش؟

ترامپ و جمهوریخواهان جدید در کنگره به حمایت شدید 
رای دهندگانی متکی هستند که یا اطلاعات کمی دارند یا به  
طور کامل گمراه شده اند. این رای دهندگان متوجه نخواهند 
شد که تعداد دموکرات هایی که به لایحه جانسون رای داده اند، 
بیشتر از جمهوریخواهان بوده است؛ همان موضوعی که باعث 
شد ماسک بپرسد: »پس این لایحه جمهوریخواهان است یا 

دموکرات ها؟«
وضعیت سیاست آمریکا به نمایش های حرفه ای کشتی 
شباهت پیدا کرده است، جایی که واقعیات اهمیتی ندارند و 
تنها نمایش مهم است. چرخه تصمیم گیری دموکراتیک که در 
آن رای دهندگان مسوولان را انتخاب می کنند، سیاست هایی 
تدوین می شود و سپس تاثیر آنها در انتخابات بعدی مشخص 
می شود، اکنون کاملا از هم پاشیده است اما این وضعیت بدون 
پیامد نخواهد بود. مشخص نیست که آیا ترامپ، ماسک و 
ونس عواقب این آشفتگی را در نظر گرفته اند یا نه. همانطور 
که پل کروگمن اشاره می کند »بازارهای مالی پس از انتخابات 
این گونه شرط بندی کرده اند که ترامپ بسیاری از وعده های 
انتخابــاتی خود را عملی نخواهد کــرد و تاثیرات فاجعه بار 
جنگ های تجاری، اخراج های گسترده و دیگر سیاست های 

او را نادیده گرفته اند.«
اکنون به نظر می رســد که این ارزیابی بازار اشتباه بوده 
است. یک تعطیلی غیرضروری و قابل اجتناب دولت براساس 
ادعاهای کاملا نادرست در مورد یک لایحه موقت تامین مالی 
نشان می دهد که پخش کنندگان اطلاعات نادرست خودشان 

نیز تحت تاثیر دروغ هایشان قرار گرفته اند.
آیا قانونگــذاران جمهوریخواه توانــایی ارتباط مجدد با 
پایگاه سیاسی خود را خواهند داشــت؟ آیــا دموکرات ها در 
انتخابات میان دوره ای سال 202۶ اکثریت پایداری به دست 

خواهند آورد؟
هر چیزی ممکن اســت اما من روی آن شرط نمی بندم. 
همه نشانه ها حاکی از آن است که دولت فدرال آمریکا که تا 
حد زیادی از کار افتاده، آسیب های بزرگی به این کشور وارد 

خواهد کرد و هنوز حتی ترامپ روی کار نیامده است. 

تفکر�ترامپ�زیر�بوته�نقد�اقتصاددانان�نوبلیست

ظهور اولیگارشی در آمریکا
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ادامه صدای مدیران 

خبر

نقش هوش مصنوعی در هوش تجاری
سیستم های هوش مصنوعی همچنین تجزیه و تحلیل داده های فوری را فعال 
می کنند که دیدگاه به روزتری را در اختیار تصمیم گیرندگان قرار می دهد. علاوه بر این، 
ادغام هوش مصنوعی در هوش تجاری می تواند اتوماسیون فرآیندهای کسب وکار 
را به ویژه برای کارهای ساده یا معمولی تسهیل کند. انجام این کار باعث ذخیره 

انرژی و بهبود کارایی کلی در شرکت ها می شود.
یکی از مزایای استفاده از هوش مصنوعی در برنامه های کاربردی تجاری احتمالا 
توسط توسعه دهندگان و تحلیلگران بررسی خواهد شد اما برخی روندها هم اکنون 

در حال ظهور هستند. به طور خاص، می توانیم به چهار مزیت زیر اشاره کنیم:
- توانایی هوش مصنوعی برای خودکارسازی فرآیندها با حداقل مداخله انسانی 
یک مزیت اقتصادی مهم است. بیشتر کار در تجارت شامل آماده سازی داده است 
که می تواند کاملا تکراری باشد یا خروجی های مشخصی داشته باشد که مورد نیاز 
هر کسب وکاری است. هوش مصنوعی می تواند هم آماده سازی داده ها و هم تجزیه 
و تحلیل داده ها را به طور موثری خودکار کند و به کاربران تجاری در محیط های 
تجاری این امکان را می دهد  بر وظایف استراتژیک که به تجربه و دانش تجاری 
آنها نیاز دارد، تمرکز کنند. این کار بهره وری کلی کسب وکار را بهبود می بخشد و 

روند آتی آن عملکرد استراتژیک سازمان را نیز بهبود بخشد.
- افزایــش مسیرهــای تصمیم گیری از تنوع های هوش مصنوعی اســت که 
می تواند الگوهای پیچیده را حتی در حجم وسیعی از داده ها شناسایی کند و راهکار 
جدید بسازد. شرکت ها می توانند از الگوریتم های ماشین برای اجرای آزمایش های 
تحلیلی، بررسی و کاوش ســناریوهای مختلف، بــر پیچیده ترین مجموعه داده ها 
استفاده کنند و نتیجه یک رویکرد دقیق تر، تکرارپذیرتر و اغلب روشنگرتر است که 

به تصمیم گیری های تجاری بهتر کمک می کند.
- چابکی کسب وکار از طریق اعمال قدرت عملیاتی در زمان واقعی از توانایی های 
مشهود هوش مصنوعی با توجه به تجزیه و تحلیل سریع داده هاست و کسب وکارها 
را قادر می سازد تا به سرعت به تغییرات بازار واکنش نشان دهند، در نتیجه تجزیه 
و تحلیل ها باید نســبتا ساده نگاه داشته شوند تا جریان داده ها بیش از حد پیچیده 
نشــود. هوش مصنوعی مدیریت پیچیده تر داده ها را با عملکرد بالاتر امکان پذیر و 

هوش تجاری در زمان واقعی اجرای عملیات را بسیار موثرتر می کند.
- رابط های جســت وجو که توسط ابزارهای هوش مصنوعی جدیدتر پشتیبانی 
می شوند، تجربه بسیار ساده تری را برای کاربران تجاری که با داده های BI  کار 
می کنند، فراهم می کنــد. آنها دیگر نیازی به یادگیری زبان ماشین یا حتی نحوه 
اســتفاده از ابزارهای تجســم داده ندارند. با هوش مصنوعی کاربران می توانند با 
اســتفاده از واژگان تجاری خود با سیســتم BI به زبــان طبیعی صحبت کنند. 
همچنین درک نتایج تجزیه و تحلیل آسان تر است و ویژگی های تجزیه و تحلیل 
مبتنی بر هوش مصنوعی می توانند تجسم سازی ایجاد کنند و کد بنویسند تا تجزیه 
و تحلیل های بیشــتر انجام شــود. این افزایش دسترسی به قابلیت های تجزیه و 
تحلیــل برای کاربران غیرفنی می تواند به توســعه یــک فرهنگ واقعی در یک 

سازمان کمک کند.
* مدیر اجرایی شرکت توسعه بازرگانی بین المللی آرتین تجارت پایا

»گوگل« کارمندانش را برای اخراج آماده می کند
انگجت- گوگل به کارمندانش در بخش »پلتفرم ها و دستگاه ها« در آمریکا 
حق انتخاب داده تا قبل از کاهش نیروها به طور داوطلبانه از شغل خود استعفا دهند. 
تیم »پلتفرم ها و دستگاه های« گوگل ۲۵ هزار کارمند دارد و سال گذشته با ادغام 
تیم های اندروید و سخت افزار تشکیل شد. این گروه مسوولیت بخشی از محصولات 
گوگل از جمله اندروید، کروم، کروم او اس، پیکســل، نست و فیت بیت را برعهده 
دارند. البته فقط کارمندان گوگل در آمریکا می توانند به طور مستقیم به ریک اوسترلو 
نایب رییس بخش گزارش دهند و همراه بسته پاداش به طور داوطلبانه شغل خود را 
رها کنند. طبق گزارش ها اوسترلو در یادداشتی به اعضای تیم اعلام کرده »طرح 
خروج داوطلبانه« برای افرادی ارائه شده که در انجام مسوولیت های شغلی با چالش 
روبه رو یا از سیستم کار این شرکت ناراضی هستند. کارمندان این تیم تا ۲۰ فوریه 
۲۰۲۵ میلادی فرصت دارند از طرح مذکور استفاده کنند و طبق یادداشت مذکور 
تا ۲۵ مارس به آنها اطلاع داده می شود که در طرح قبول شده اند یا خیر زیرا برخی 
کارمندان احتمالا نتوانند شغل شان در گوگل را همراه بسته پاداش مذکور ترک کنند
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گروه فناوری- در مراســمی رسمی که 
با حضور رییس جمهور و جمعی از مســوولان 
عالی رتبه کشور برگزار شد، سه ماهواره داخلی 
ایرانی رونمایی شدند. ماهواره های »پارس یک 
ارتقایافتــه«، »پــارس دو« و »ناوک« در این 
رویداد رونمایی شدند؛ رویدادی که نشان دهنده 
رشد چشــمگیر توانمندی های بومی در صنعت 
فضــایی و عزم جدی ایران برای تثبیت جایگاه 
خــود در این حوزه راهبردی اســت. این ســه 
ماهــواره که به  طور کامل توســط متخصصان 
داخلی طراحی و ســاخته شــده اند، بیانگر گام 
مهمی در مسیر خودکفایی فضایی کشــور بوده 
و افق جدیدی را پیش روی برنامه های توســعه 
فنــاوری فضایی ایــران می گشــایند. در این 
مراسم، مقامات مسوول ضمن تاکید بر اهمیت 
این دستاورد، از برنامه ریزی های گسترده برای 
توان  افزایش  فضایی،  زیرســاخت های  توسعه 
پرتــاب و گســترش همکاری هــای علمی و 
فناورانــه در این زمینه خبــر دادند. با توجه به 
تحــولات اخیر و تمرکز ویژه بــر فناوری های 
از این ماهواره ها علاوه بر  پیشــرفته، رونمایی 
اثبات توان مهندسی کشــور، پیامی روشــن از 
عــزم ایران برای حضور موثر در عرصه فضایی 
بین المللی اســت. ماهواره های معرفی شده، هر 
یک با ماموریت های خاص طراحی شــده اند و 
قابلیت های متفاوتی از جمله ارتباطات، سنجش 
از دور و مطالعــات علمی را ارائه می دهند. این 
دستاورد نه تنها زمینه ساز توسعه صنایع وابسته 
به فضایی در کشــور خواهد بود بلکه به ارتقای 
توانمندی هــای علــمی، نظــامی و اقتصادی 
ایران در این حوزه کمک شــایانی خواهد کرد. 
رونمایی از این ماهواره ها در حالی انجام شــد 
کــه برنامه های فضایی ایران طی ســال های 
اخیر با شــتابی چشمگیر پیش رفته و دستیابی 
به مدارهای بالاتر، توســعه سامانه های پرتاب 
بــومی و بهره گیــری از فناوری های نوین در 
دســتور کار قرار گرفته اســت. این روند نشان 
می دهد که ایــران با وجود چالش های موجود، 
به طور پیوسته در حال توسعه توان فضایی خود 
بوده و مسیر دستیابی به جایگاهی پیشرو در این 

عرصه را با قدرت ادامه می دهد.
مســعود پزشــکیان، رییس جمهــور نیز در 
ایــن رویداد گفت: »ما علــم را نه برای تجاوز 
بلکه برای دفاع و عزت مردم مان و ســربلندی 

کشــورمان می خواهیم. آن کسانی که توانستند 
مرزهــای علمی را بشــکنند و مــا را قادر به 
دفاع از ســرزمین مان کنند، خونشــان از خون 
شــهدا باارزش تر اســت چون توانســتند جان  
هزاران هزار نفر را حفظ کنند.« ســتار  هاشمی، 
وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات نیز در 
مراســم بزرگداشــت روز فنــاوری فضایی که 
در همیــن وزارتخانه برگزار شــد، درباره این 
ماهواره هــا گفت: »ماهــواره  ارتقایافته پارس 
اســت  ماهواره ســنجشی تصویربرداری  یک 
کــه دقت ۱۵متری دارد. ماهــواره پارس۲ نیز 
ماهواره تصویربرداری سنجشی است که دقت 
چهارمتر در تصاویر تک رنگ و هشــت متر در 
تصاویــر رنگی دارد. ماهــواره ناوک برعکس 
دو ماهواره دیگر، ماهواره ای مخابراتی اســت 
کــه ماموریت دارد در مدارهــایی با ارتفاع بالا 
با ایستگاه زمینی ارتباط مخابراتی سالم برقرار 

کند.« وزیــر ارتباطات گفت: »دولت چهاردهم 
اعتقاد جدی به توســعه صنعت فضایی دارد. در 
برنامه هفتم توســعه نیز تکلیف شــده جایگاه 
خــود را در مدار زیر هــزار کیلومتر تثبیت کرده 
و به مــدار بالاتر، ژئو، دســترسی پیدا کنیم.« 
او نیز از تهیه نقشــه های پوششی برای کنترل 
تغییر غیرمجــاز کاربری اراضی، مدیریت منابع 
آبی و شناســایی کانون های ریزگرد، به عنوان 

کاربردهای ماهواره های کشور یاد کرد.
از طرفی رییس ســازمان فضــایی ایران از 
توسعه زیرساخت های مهم صنعت فضایی خبر 
داد و گفت: این برنامه در دســتور کار سازمان 
قــرار دارد و طی آن توســعه پایــگاه فضایی 
چابهار و آزمایشگاه های فضایی صورت خواهد 
گرفــت و در حال حاضــر ۸۰ درصد از فاز اول 
این پایگاه پایان یافته اســت. حســن سالاریه 
در این مراســم که صبح روز یکشنبه ۱۴بهمن 

در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار 
شد، گزارشی از فعالیت های سازمان فضایی در 
یک سال گذشته ارائه کرد. او پرتاب موفقیت آمیز 
ماهواره پارس۱ در اسفند سال۱۴۰۲ را یکی از 
اقدامات کشور در حوزه فضایی دانست و گفت: 
ماهواره پارس۱، یک ماهواره سنجشی با قابلیت 
تصویربــرداری بــا دقت ۱۵ متر و بــا قابلیت 
تصویربرداری از سطح زمین است. این ماهواره 
که برای مدیریت منابع طبیعی مورد اســتفاده 
قــرار می گیرد، با موفقیت در مدار تزریق شــد 
و تست های آن به صورت موفقیت آمیزی پاس 
شــده است. ســالاریه با تاکید بر اینکه ساخت 
نمونــه دوم این ماهواره که نمونه ارتقایافته آن 
است، در همین مراسم رونمایی می شود، یادآور 
شــد: پرتاب موفقیت آمیز ماهواره چمران- ۱ از 
دیگر دستاوردهای دانشــمندان فضایی کشور 
است. این ماهواره یک ماهواره تحقیقاتی است 

با هدف تســت عملکرد زیرسیســتم های  که 
مربوط به کنترل و اصلاح مدار توسط ماهواره بر 
قائم۱۰۰ پرتاب شــد. ماهواره بر قائم۱۰۰، یک 

ماهواره بر با سوخت جامد است.
رییس ســازمان فضایی ایران با بیان اینکه 
ماهواره چمران از دو جنبه دارای اهمیت است، 
خاطرنشــان کرد: جنبه اول آن پرتاب سه باره 
متوالی ماهواره بر قائم ۱۰۰ است که با موفقیت 
صورت گرفت و با این اقدام تثبیت آن در مدار 
تضمین شــد و جنبه دیگر این ماهواره عملکرد 
موفقیت آمیــز ماهــواره چمران بــود که برای 
نخستین بار تست های اصلاح مداری توسط این 
ماهواره انجام گرفت. این مســاله برای ساخت 
حائزاهمیت  بسیــار  ماهواره ای  منظومه هــای 
خواهد بود. او با اشــاره به پرتــاب دو ماهواره 
بخش خصوصی هدهد و کوثر در آبان ماه۱۴۰۳ 
یادآور شــد: برای نخستین بار بخش خصوصی 
یک سیســتم کاملا ماهواره ای را ســاخت. در 
گذشــته زیرساخت ها توســط بخش خصوصی 
ساخته می شدند اما این برای نخستین بار است 
که ماهواره ای توســط بخش خصوصی ساخته 
و در یــک تعامــل بین المللی بــه فضا پرتاب 
می شــود. سالاریه خاطرنشــان کرد: آذر سال 
جاری با همــکاری صنایع دفاع عملیات موفق 
تزریق ۳۰۰ گرم جــرم را به ارتفاع مدار پایین 
انجــام دادیم. این اتفاق با دومین پرتاب موفق 
ماهواره بر سیمرغ انجام شد که به همراه بلوک 
انتقال مداری سامان بوده است. رییس سازمان 
فضایی ایران با تاکید بر اینکه برای دســتیابی 
بــه مدارهای ارتفاع بالا به بلوک انتقال مداری 
نیاز داریم، اضافه کرد: در یک ســال اخیر چند 
زیرساخت مهم فضایی در کشور در حال تکمیل 
است که یکی از این زیرساخت های مهم، پایگاه 
فضایی چابهار است که ۸۰ درصد از فاز نخست 
آن به بهره برداری رسیده و می توان از آن برای 
پرتاب اســتفاده کرد. بــه گفته وی، این پایگاه 
فضــایی دروازه پرتاب های بین المللی ایران در 
آینده خواهد بود. سالاریه توسعه زیرساخت های 
آزمایشگاهی را از دیگر برنامه های این سازمان 
نام برد و گفت: امســال توانستیم آزمایشگاهی 
با ظرفیت یک  تن را در دســتور کار پژوهشگاه 
فضایی قرار بدهیم. علاوه بر آن آغاز ساخت دو 
پایگاه دریافت تصاویر ماهــواره ای را در حال 

انجام داریم.

»جهان صنعت« از رونمایی 3 ماهواره جدید داخلی گزارش می دهد

ایران در مدار پیشرفت

بالقوه  آنجایی که سیاســت های  از  »جهان صنعت«- 
دونالــد ترامپ همچنان کانون گفتمــان سیاسی باقی مانده، 
صحبت هایی درباره موضع وی در حوزه ارزهای دیجیتال شکل 
گرفته اســت. یکی از بلندپروازانه ترین ایده هایی که در مورد 
سیاست ترامپ پیش بینی شده، این است که آیا رییس جمهور 
آمریــکا می توانــد برای حذف مالیات بر عایدی ســرمایه در 
پروژه های ارز دیجیتال مســتقر در ایالات متحده اقدام کند؟ 
در حالی که چنین احتمالی، در گوشــه و کنار بازار رمزارزها، 
هیجان ایجاد کرده اســت، تحلیلگران شرکت سرمایه گذاری 
بانکی »تی دی کوئن«، پیچیدگی هــا و چالش های پیرامون 
چنین تصمیمی را برجسته کردند. در حال حاضر ایالات متحده 
آمریکا، ارزهای دیجیتال را به عنوان دارایی طبقه بندی می کند؛ 
به این معنی که معامله گران در صورت فروش این دارایی ها یا 
مبادله آنها با سود، مشمول مالیات بر عایدی سرمایه می شوند. 
این ساختار مالیاتی مورد انتقاد بسیاری از فعالان حوزه رمزارزها 
قرار گرفته زیرا معتقدند مانعی برای نوآوری و رشد است، به ویژه 
در مقایســه با حوزه های قضایی مانند سنگاپور یا امارات که 

چارچوب های نظارتی مطلوب تری دارند.
 طرفداران نیز استدلال می کنند حذف مالیات بر عایدی 
ســرمایه می تواند انگیزه نــوآوری در بلاک چین را ایجاد و 
ایالات متحده را به  رهبر جهــانی بازار رمزارزهای دیجیتال 
تبدیــل کند. با وجود این نظرات، حــذف مالیات بر عایدی 
ســرمایه روی ارزهای دیجیتال کار ســاده ای نخواهد بود؛ 

همانطورکه تحلیلگران اشــاره کردند، چنین تغییر سیاستی، 
به حمایت قانونی قابل توجــهی نیاز دارد. مالیات بر عایدی 
ســرمایه، به شدت در سیستم مالیاتی فدرال مورد توجه است 
و تغییر آن به طور خاص برای یک طبقه دارایی- رمزنگاری- 
احتمالا با مقاومــت قانونگذاران و تنظیم کنندگان این حوزه 

روبه رو خواهد شد.
پایــگاه خبری اینوســتینگ گزارش کــرد آژانس دولتی 

»ســرویس درآمد داخلی«، ایالات متحده آمریکا که بررسی 
دقیق تراکنش های رمزنگاری را گســترش داده، ممکن است 
نگرانی هایی را در مورد خطرات فرار مالیاتی مرتبط با معافیت 
ارزهای دیجیتال از سود سرمایه افزایش دهد. تحلیلگران تاکید 
کردند که حتی اگر ترامپ از این سیاســت به  عنوان بخشی از 
دستور کار مقررات زدایی گســترده تر حمایت کند، چشم انداز 
سیاسی، نقش سرنوشت ســازی خواهد داشــت. کنگره تحت 

کنترل جمهوریخواهان ممکن اســت پذیــرای چنین ایده ای 
باشند، به خصوص اگر راهی برای تحریک نوآوری های فناورانه 
و ایجاد شــغل، محسوب شــود. با این حال، حمایت دوحزبی 
بــرای هر اصلاح مالیاتی معنی داری، بسیار مهم خواهد بود و 
دموکرات ها احتمالا با اشــاره به ضررهای درآمدی و مزایای 
بالقوه آن به سمت سرمایه گذاران ثروتمند، عقب نشینی خواهند 
کرد. مورد دیگر این پیچیدگی، شــامل پیامدهای گسترده تر 
برای اقتصاد ایالات متحده آمریکاست. منتقدان هشدار دادند 
که معافیت مالیاتی بر عایدی ســرمایه برای ارزهای دیجیتال 
می توانــد روشی ایجاد کند و صنایع دیگر را به تقاضای رفتار 

مشابه سوق دهد.
 این مورد می تواند درآمدهای دولت را تحت فشار قرار دهد 
و کسری بودجه فدرال را عمیق تر کند. علاوه بر این، تحلیلگران 
خاطرنشــان کردند چنین سیاســتی ممکن است ناخواسته به 
جای سرمایه گذاری بلندمدت در فناوری بلاک چین، معاملات 
سفته بازی را تشویق کند. با وجود این چالش ها، صنعت رمزارزها 
امیدوار است. مدافعان بر این باورند که ترامپ به خاطر مواضع 
طرفدار در این حوزه شــناخته می شود، حداقل می تواند راه را 
برای محیط مالیاتی مطلوب تر هموار کند، حتی اگر حذف کامل 
مالیات بر عایدی ســرمایه غیرممکن باشد. این مورد می تواند 
شامل اقداماتی مانند کاهش نرخ سود ارزهای دیجیتال، تعویق 
مالیات برای نگهداری طولانی مدت یا دستورالعمل های واضح تر 

در مورد رویدادهای مشمول مالیات باشد.

»جهان صنعت«- هند از ســاخت مدل هوش مصنوعی 
مقرون به صرفه برای رقابت با ChatGPT و دیپ سیک خبر 
داد. هوش مصنوعی به  لطف مدل های زبانی بزرگ )LLM( با 
 ChatGPT .قابلیت های متنوع، جهان را تسخیر کرده است
و مدل نوظهور چینی دیپ سیک نمونه هایی هستند که توجهات 
زیادی را به خود جلب کردند. اکنون به نظر می رســد که هند 
می خواهد با مدل اقتصادی هوش مصنوعی با آنها رقابت کند؛ 
مدلی که می تواند به زودی در سال جاری میلادی از راه برسد. 
در جریان رویدادی مرتبط  با هوش مصنوعی، آشوینی وایشناو، 
وزیر اتحادیه الکترونیک و فناوری اطلاعات هند، اعلام کرد 
که کشــورش در حال کار روی مــدل هوش  مصنوعی خود 
است. وایشــناو در ادامه افزود که این مدل مشابه دیپ سیک 
و چت جی پی تی عمل خواهد کرد اما با هزینه توســعه کمتر. 
مقام مذکور ادعا می کند که مدل هوش مصنوعی جدید هندی 

می تواند تنها در ۸ تا ۱۰ ماه آماده شــود. وایشــناو می گوید 
پژوهشگران در هند در حال توسعه چارچوبی برای اکوسیستم 
هوش مصنوعی هســتند که از مدل اقتصادی خود پشتیبانی 
کند. این مدل در حال توســعه اســت تا تجربه ای متناسب با 
کاربران هندی ارائه دهد و نیازهای زبانی و زمینه ای کاربران 
هنــدی را درک کند. وزیــر اتحادیه الکترونیــک و فناوری 
اطلاعات هند درباره توان محاسباتی این کشور می گوید مدل 
هوش مصنوعی هند با زیرساختی متشکل  از ۱۸69۳ پردازنده 
گرافیکی تغذیه خواهد شد. در مقام مقایسه، ChatGPT  با 
حدود ۲۵۰۰۰جی پی یو و دیپ سیک با ۲۰۰۰جی پی یو آموزش 
 ChatGPT داده شده است. هوش مصنوعی محبوبی مانند
حدود ۳ دلار برای استفاده به مدت یک ساعت هزینه دارد. ادعا 
می شود مدل هوش مصنوعی هند به لطف یارانه دولتی می تواند 

۱۰۰ روپیه )تقریبا ۱/۱۵دلار( هزینه داشته باشد.

مالیات بر عایدی سرمایه رمزارزها حذف می شود؟

هند به جنگ »ChatGPT« و »دیپ سیک« می رود

رمزارز

هوش مصنوعی

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان
اداره کل ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بهار 

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 3803 مورخ 1403/9/19 هيات پنجم موضوع قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي اراضي و ساختمان های فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت 
ملك بهار تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي امير محمودی فرزند عزیزاله  به ش ش 
16870 صادره از بهار در ششــدانگ یك قطعه زمين  مزروعي آبي و باغ متصل به 
آن به مساحت  24826/82مترمربع پلاک 12313فرعي از 139  اصلي واقع در بخش 
چهــار حوزه ثبت ملك بهار خریداری از مالك رســمي  فتح اله طالبي محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شود. 
در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند 
مي توانند از تاریخ انتشــار اولين آگهي به مــدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت یك ماه از تاریخ تسليم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند. بدیهي است در صورت انقضای مدت مذكور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1403/11/15

تاریخ انتشار دوم 1403/11/30
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهار- حسین مرادی
م الف :373

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان 
اداره کل ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بهار 

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر آرای  شماره  3625 و 3626 مورخ 1403/9/11 هيات پنجم موضوع قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي اراضي و ساختمان های فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك 
بهار تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي سيد علي موسوی لقمان فرزند جواد  به ش ش 421 
و سيد رضا موســوی لقمان فرزند سيد علي  به ش ش 16366 در ششدانگ  یك باب خانه و 
مغازه احداثي در آن )بالسویه هر كدام سه دانگ( مساحت  296/43 مترمربع  پلاک 12295 
فرعي از 139 اصلي مفروز و مجزی شــده از پلاک 242 فرعي از 139 اصلي واقع در بخش 
چهار حوزه ثبت ملك بهار خریداری از مالك رسمي حاج سيف اله بهمني محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهي مي شود. در صورتي 
كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ 
انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت یك ماه از تاریخ تســليم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایي تقدیم 
نمایند. بدیهي اســت در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1403/11/15

تاریخ انتشار دوم 1403/11/30
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهار- حسین مرادی
م الف :382 

 آگهی مفقودی
برگ ســبز خودرو ســواری ســمند مدل 1394 به 
شــماره انتظــامي 54-833 س 85 و شــماره موتور 
1470170276 و شــماره شاسي F519368 متعلق به 

حميد رضا بيك مفقود گردیده و اعتبار ندارد.
یزد

آگهی مفقودی
برگ ســبز خودرو ســواری پژو 405 مــدل 1399 
به شــماره انتظامي 54-187ل 99 و شــماره موتور 
1640251601 و شماره شاسي K500612 متعلق به 

فرشاد مكاریان مفقود گردیده و اعتبار ندارد.
یزد

آگهی مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پراید مدل 1384به شماره 
انتظامي 54-562ط65 و شماره موتور 01260443 و 
شــماره شاسي 1412284622793 متعلق به اميرعلي 

اسماعيلي مفقود گردیده و اعتبار ندارد.
یزد

آگهی موضوع ماده  3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابــر  آرا صــادره هيات های موضوع قانــون تعيين تكليف وضعيت ثبــتي اراضي و 
ســاختمان های فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي منطقه غرب اصفهان تصرفات 
مالكانه و بلامعارض متقاضيان محرز گردیده اســت لذا مشخصات متقاضيان و املاک 
مورد تقاضا  به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي 
مي شــود. در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور ســند مالكيت متقاضيان اعتراضي 
داشــته باشــند مي توانند از تاریخ انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به اداره ثبت اســناد و املاک تســليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت یك ماه از تاریخ 

تسليم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایي تقدیم نمایند.
ردیف 1- برابر رای شماره 15074 مورخ 1403/08/16 و رای اصلاحي شماره 20955 
مورخ 1403/11/03 هيات ســوم مالكيت خانم نصرت بهراميان رناني به شناســنامه 
شماره 1216 كدملي 1284729699 فرزند عباس در ششدانگ قطعه زمين محصور 
با ساختمان احداثي مخروبه به مساحت 418/21 مترمربع پلاک شماره 1086 فرعي 
از 36 اصلي واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملك غرب اصفهان مع الواســطه از 

حسين جعفری ولداني فرزند رمضان تایيد و محرز گردیده است.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/15

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/30
شهریاری- رییس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان
شناسه آگهی: 1875917

آگهی مفقودی سند سبز و برگه کمپانی خودرو 
سند كمپاني و برگه ســبز ماشين كشنده كاماز متعلق به شركت 
پخش فرآورده های لبني پاكبان  به شماره پلاک 971ع 55 ایران 22 
مدل 1390 رنگ آبي روغني به شماره موتور 74050082506402 
و شماره شاسي  NAX05460890010940 مفقود گردیده و از 

نظر قانوني فاقد اعتبار مي باشد.
شرکت پخش پاکبان

 آگهی مفقودی سند سبز و برگه کمپانی خودرو 
ســند  كمپاني و برگه ســبز ماشين ميني بوس بنز تيپ 508 ســقف 
بلنــد متعلق به خانم زليخا ميرشــفاعي دارای كدملي 6309230530 
 كــه در اختيار شــركت صنایع غــذایي پاكبان بوده به شــماره پلاک

 439ع 16 ایران 46 مدل 1382 رنگ ســفيد- آبي روغني به شــماره 
موتور 33491110141551 و شــماره شاسي  37930259003075 

مفقود گردیده و از نظر قانوني فاقد اعتبار مي باشد.
از طرف زلیخا میرشفاهی
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حمایت از توسعه گردشگری صنعتی 
اتــاق ایران آنلاین- شــهاب علی عرب، نایب رییــس کمیسیون 
گردشگری اتاق ایران با اشاره به سفر اخیر اعضای این کمیسیون به اتاق 
اراک با هدف آشــنایی با ظرفیت های گردشگری این استان، گفت: استان 

اراک ظرفیت خوبی در گردشــگری صنعتی دارد که باید حمایت شود.
نایب رییس کمیسیون گردشــگری اتاق ایران با بیــان اینکه اعضای 
کمیسیون گردشــگری اتاق ایران در تلاش هســتند هم افزایی لازم را در 
حوزه گردشــگری به کمک اعضای کمیسیون های گردشگری اتاق های 
اســتانی، ایجاد کنند، از سفر اخیر اعضای این کمیسیون به اراک براساس 
دعوت اتاق این استان خبر داد و گفت: استان اراک ظرفیت های خوبی در 

بخش گردشگری صنعتی دارد که باید حمایت شود.
شــهاب علی عرب تصریح کرد: برگزاری نمایشــگاه گردشــگری در 
دستورکار کمیسیون قرار دارد و براساس برنامه ریزی انجام شده قرار است با 
استفاده از ظرفیت کمیسیون های گردشگری اتاق های استانی از گردشگری 

موضوعی با مشارکت در این نمایشگاه، حمایت کنیم.
این فعال اقتصادی ارتباط شبکه ای با کلیه فعالان گردشگری در کشور 
را از اولویت های کمیسیون گردشــگری اتاق ایــران عنوان کرد و گفت: 
ســعی کردیم پیشنهادها و نقطه نظرات همه فعالان این بخش را دریافت، 
دســته بندی و برای وزارت گردشگری ارسال کنیم. از آنجا که قرار است 
به زودی توافقنامه ای بین اتاق ایران و این وزارتخانه منعقد شود، امیدوارم 

این ســطح از روابط بتواند به پیشبرد اهداف بخش خصوصی کمک کند.
او به ســفر اخیر اعضای کمیسیون گردشــگری اتــاق ایران به اراک 
با هدف آشــنایی با ظرفیت های گردشــگری صنعتی استان اشاره کرد و 
گفت: اتاق اراک میزبان اعضای کمیسیون بود و ســعی کرده بود طی این 
ســفر ضمن معرفی ظرفیت های گردشگری استان، برای توسعه تورهای 
گردشــگری صنعتی برنامه ریزی کرده و استفاده بهینه از مزیت این استان 

را مورد توجه قرار دهد.

گلایه از واردات لنت ترمز به کشور 
ایسنا- تولید لنت در داخل برای انواع وسیله نقلیه و غیرنقلیه، در شرایطی 
به خودکفایی کامل رسیده و انبارهای لنت سازان مملو از کالای با کیفیت داخلی 
اســت که راه برای واردات این کالا باز است، همین امر گلایه تولیدکنندگان 
لنت را به همراه داشته است. آنها معتقدند با تخصیص یک هشتم ارز واردات 
به تولیدکنندگان داخل برای تامین مواداولیه، می توان ارزش افزوده قابل توجهی 

برای کشور ایجاد کرد.
لنت ترمز از جمله قطعات پرمصرف و فوق ایمنی خودروهاســت که طی 
سال های اخیر، با تلاش تولیدکنندگان داخل آن هم در شرایط تحریمی، توانسته 
به خودکفایی کامل برسد. در حال حاضر بیش از ۱۰۰ تولید کننده داخلی تحت 
نظارت سازمان ملی استاندارد، در صنعت تولید لنت ترمز و کلاچ، مشغول به 
فعالیت هستند؛ به گونه ای که به همت تولیدکنندگان ایرانی، لنت انواع وسایل 
نقلیه از موتورسیکلت و خودروهای سواری تا خودروهای سنگین و نیمه سنگین 
)اتوبــوس، مینی بوس، ون، کامیون و کامیونــت( و حتی قطارها و متروهای 
شهری و لنت انواع وسایل غیرنقلیه همچون لنت آسانسور، پرس های صنعتی 

و توربین های بادی و... در داخل تولید می شوند.
صنعت لنت در شــرایطی به خودکفایی کامل رسیده و با کیفیت بالا و 
بیش از میزان نیاز داخل تولید می شــود بنابراین هیچ گونه نیاز به واردات 
لنت به کشــور وجود ندارد اما نکته اصلی اینجاســت که واردات بی رویه 
در این حوزه صورت می گیرد. بر این اســاس، واردات لنت ترمز به کشور 
در عیــن بی نیازی به واردات، گله مندی فعالان این صنعت و لنت ســازان 
از سیاســت های متناقض و خلق الساعه مقامات دولتی را به همراه داشته 
است که دبیر انجمن تولیدکنندگان لنت ترمز و کلاچ ایران در گفت وگو با 

ایسنا در این زمینه به ارائه توضیحاتی پرداخت.
مسعود حسن پور، دبیر انجمن تولیدکنندگان لنت ترمز و کلاچ ایران ضمن 
گلایه از واردات لنت به کشور به ظرفیت تولید اشاره کرده و گفت: آمار صنعت 
نشان می دهد که ظرفیت تولید لنت در کشور بیش از ۱۰۰ هزار تن در سال است؛ 
این در حالی است که میزان مصرف انواع لنت در حدود ۷۵ هزار تن در سال است

وی ادامــه داد: ارزبری این صنعت عددی بین ۱۵ تا ۲۰ درصد ارزش لنت 
مصرفی در کشــور اســت که آن هم از بابــت واردات مواداولیه و به روزآوری 
ماشین آلات و تجهیزات خط تولید است اما نکته مهم اینجاست که براساس 
برآوردها، چنانچه صنعت تولید لنت کشور تعطیل شود، برای پاسخگویی به نیاز 

بازار داخل، باید بیش از پنج برابر، خروج ارز از کشور داشته باشیم.
حسن پور با اشاره به اینکه بحث واردات لنت آن هم در شرایطی که تولید داخل 
می تواند پاسخگوی کامل نیاز بازار باشد، جایی تلخ تر می شود که تولیدکنندگان 
لنت برای تامین مواداولیه موردنیاز خود با محدودیت های ارزی مواجه هستند 
امــا واردکنندگان با دریافت ارز، اقدام به واردات لنت به کشــور می کنند. وی 
گفت: این در حالی است که با تخصیص یک پنجم تا یک هشتم ارز واردات به 
تولیدکنندگان داخل برای تامین مواد اولیه، می توان ارزش افزوده قابل توجهی 

برای کشور ایجاد کرد.
دبیر انجمن تولیدکنندگان لنت ترمز و کلاچ ایران لنت سازان در ادامه عنوان 
کرد: تولید کنندگان به دلیل نبود برخی مواداولیه  تولید، همچون گرافیت، ناچار به 
واردات هستند، در برخی مواقع به قدری در صف های طولانی تخصیص ارز قرار 
می گیرند و فرآیند تخصیص و تامین ارز برای آنها زمان بر می شود که تولیدکننده 

مجبور به خرید مواداولیه از بازرگان به سه الی چهار برابر قیمت می شود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر شــرایطی بر بازار حاکم شده که تولیدات 
داخل به تدریج، جای خود را به واردات داده و سهم تولیدکنندگان لنت در بازار 
مصرف کاهش پیدا کرده است، گفت: این در حالی است که به جرات می توان 
گفت لنت های تولیدی داخل از لحاظ کمی و کیفی پاسخگوی نیاز بازار است 
بنابرایــن با توجه به اینکه بازار برای تامین لنت در مضیقه نیســت، نیازی به 

واردات آن به کشور هم وجود ندارد.
حسن پور عنوان کرد: به طور واضح در قانون تاکید شده که واردات کالاهای 
دارای مشابه داخلی در داخل ممنوع است و مقام معظم رهبری نیز بر آن تاکید 
دارنــد اما یک نکته بسیار قابل توجه که فعالان این صنعت بر آن تاکید دارند 
این اســت که »ممنوعیت واردات کالاهای دارای مشابه داخلی همچون لنت 
ترمز تا پایان برنامه ششم توسعه، به معنای آزادسازی واردات کالاهای دارای 
مشابه داخلی به کشور نیست؛ بر همین اساس دولت به جای باز کردن درهای 
واردات و آسیب به تولیدات داخل، می توانست با ایجاد محدودیت در واردات، 
ورود کالاهای دارای مشابه داخل نظیر لنت ترمز که پاسخگوی نیاز خودروسازان 

و بازار مصرف بوده است را مدیریت کند.«
به گفته وی واردات لنت ترمز طی سال های اخیر به کشور آزاد بوده به صرف 
اینکه، بازرگانان طی این سال ها دچار مضیقه بوده و سود آنها در واردات این 
کالا از بین رفته اســت؛ لنت های وارداتی در حالی به وفور ثبت سفارش و به 

کشور وارد می شوند که انبار تولیدکنندگان مملو از لنت است.
دبیر انجمن تولیدکنندگان لنت ترمز و کلاچ ایران عنوان کرد: شرح واقعیت 
صنعت لنت و تشــریح توان تولید داخل و البته گلایه مندی نســبت به شرایط 
پیش آورده شــده و تاکید بر رواج واردات کالای دارای مشابه داخلی به کشور، 
توسط فعالان این صنعت، طی مکاتبات به وزیر صنعت، معدن و تجارت صورت 

گرفته اما همچنان واردات بی رویه لنت به کشور ادامه دارد.

خبر
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»جهان صنعــت«- ناتــرازی صندوق های 
بازنشســتگی در ایران دســت کم قدمتی به اندازه 
یک ربع قرن دارد اما طی سال های اخیر، این بحران 
بیشتر در کانون توجه محافل کارشناسی و رسانه ای 
قرار گرفته است. در تازه ترین گزارش پژوهشی مرتبط 
با این موضوع، مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرده 
که حدود یک پنجم بازنشســتگان تامین اجتماعی، 
کارگران مشــاغل سخت و زیان آور بوده اند و همین 
مســاله منجر به تضعیف صندوق تامین اجتماعی 
شــده و حالا باید قوانین اصلاح شود. این گزارش 
در شــرایطی منتشر شده است که بنا به روایت های 
مختلف دولت مبلــغی در حدود 6۰۰ تا 9۰۰ همت 
)با توجه به به روزشدن بدهی دولت در پایان هر ماه، 
میزان بدهی هم اینک احتمالا از ۱۰۰۰ همت فراتر 
رفته است( به سازمان تامین اجتماعی بدهی دارد. مبلغی 
که به طور قطع اثر قابل توجهی در تضعیف بنیه مالی 
سازمان تامین اجتماعی برجای گذاشته و از همین رو، 
چشم انداز آینده شاغلان امروز را تیره و تار کرده است

کارنامه سالم سازی محیط کار 	
آنگونه که بازوی پژوهشی مجلس گزارش کرده، 
با توجه به پیشــرفت های فناورانه تمرکز بسیاری از 
کشورها در موضوع مشاغل ســخت و زیان آور بر 
سالم سازی محیط کار و رفع عوامل سخت و زیان آور از 
محیط کار قرار گرفته است. در موضوع مشاغل سخت 
و زیان آور تکلیف اصلی قانونگذار، سالم سازی محیط 
کار و رفع عوامل زیان آور اســت که این موضوع در 
عمل محقق نشده است. براساس آمار ارائه شده توسط 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از بین کارگاه هایی 
که تکلیف به سالم سازی محیط کار داشته اند، تنها 
حدود ۳ درصد نسبت به سالم سازی اقدام کرده اند. عدم 
پیش بینی ضمانت اجرایی در قانون و در برخی موارد 
هزینه های بالای سالم سازی محیط کار از جمله موانع 

موجود محسوب می شوند.
مطابق آخریــن آمارهای منتشــره، تعداد کل 
بازنشســتگان مشاغل ســخت و زیان آور تا پایان 
سال۱4۰۱ برابر با ۵۵۰ هزار و 4۵۰ نفر بوده که حدود 
۲۱ درصد از بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی را 
تشــکیل می دهد. این مقدار حدودا ۵ برابر میانگین 

سایر کشورهاست.
بازنشستگی در ســن پایین و حفظ توانایی کار، 
تجربه بالاتر نسبت به نیروی کار جدید و هزینه کمتر 
برای کارفرما در کنار عدم کفایت مســتمری باعث 
می شوند که بخشی از بازنشستگان این مشاغل دوباره 
وارد بازار کار شوند این امر موجب تهدید فرصت های 

شغلی برای افراد جوان و کم تجربه است.
هزینه های مالی برای بیمه گر 	

این گزارش حاکی اســت، علاوه بر عدم تحقق 
سالم ســازی محیط کار و گسترش بی ضابطه دامنه 
این مشــاغل که مهم ترین آسیب های قانون فعلی 
هستند، می توان به ایجاد هزینه های مالی و اجرایی 
برای سازمان های بیمه گر و دستگاه های اجرایی قضایی 
تبعیض بین بخش های مختلف در دریافت مزایا، عدم 
لحاظ شدت مشاغل ســخت و زیان آور در اعطای 
سنوات ارفاقی، موکول شدن احراز مشاغل سخت و 

زیان آور به پایان اشتغال فرد اشاره کرد.
به صورت میانگین سنوات ارفاقی برای بازنشستگی 

مشاغل سخت و زیان آور در سازمان تامین اجتماعی 
برابر با هشت ســال اســت. براســاس برآوردهای 
صورت گرفته هزینه ایجادشده بابت هر فرد بازنشسته 
مشاغل ســخت و زیان آور در ســال۱4۰۳ برابر با 
۱/۷ میلیارد تومان است که از محل کاهش میزان حق 
بیمه پرداختی به صندوق و افزایش سنوات بهره مندی 

از مستمری بازنشستگی ایجاد می شود.
 راهکارهای پیشنهادی 	

مرکز پژوهش هــای مجلس تصریح کرده، با 
توجه به آنچه بیان شــد ضروری است در قانون 
و آیین نامه هــای مربوطه اصلاحات لازم صورت 
پذیرد. از مهم ترین اصلاحات پیشنهادی می توان 
به ایجاد سازوکار مشترک تشخیص و ابلاغ مشاغل 
ســخت و زیان آور به کارفرمایان، ایجاد ضمانت 
اجرایی برای سالم سازی محیط کار در کنار ایجاد 
سازوکار حمایت های مشروط، سامانه محوری در 
فرآیند تعیین مشــاغل سخت و زیان آور به جای 
کمیته محوری، اصلاحات ســنجه ای، اصلاح در 
فرآیندهای احراز و تایید مشاغل سخت و زیان آور 
همچون اصلاح زمان احراز شغل سخت و زیان آور، 
درجه بندی مشاغل سخت و زیان آور و تنوع بخشی 
به روش های حمایت به جای بازنشســتگی پیش 

از موعد اشاره کرد.
تجربه دیگران 	

براســاس این گزارش، تجربه سایر کشورها در 
حوزه مشاغل سخت و زیان آور نشان می دهد که به 
منظور جبران لطمات ناشی از شرایط شغلی یا حفظ 
و تقویت جایگاه برخی از این مشاغل در تعدادی از 
کشورها مقررات بازنشستگی مطلوب تری از جمله 
تخصیص مزایای بازنشستگی یا دسترسی به مقدار 
کامل حقوق بازنشستگی قبل از رسیدن به سن قانونی 
بازنشستگی در نظر گرفته شده است اما در سال های 
اخیر سیســتم های بازنشستگی با توجه به افزایش 

ســن جمعیت، محدودیت های مالی و اصول حاکم 
بر پایداری صندوق ها در حال تغییر به سمت زندگی 
کاری طولانی تر و به تعویق انداختن بازنشســتگی 
هستند. به همین سبب، اتخاذ سیاست هایی همچون 
افزایش سن قانونی بازنشستگی، محدود سازی راه های 
بازنشستگی پیش از موعد و توجه و تاکید فزاینده بر 
راه های جایگزینی بازنشستگی پیش از موعد حتی 

برای مشاغل سخت و زیان آور به چشم می خورد.
در تجربه تقنین داخل کشــور نیز مشــاهده 
می شود که در ابتدای امر حمایت های صورت گرفته 
در مشــاغل ســخت و زیان آور با محوریت حفظ 
سلامتی نیــروی کار و جلوگیری از فرســایش 
جسمی و روحی وی، محدودیت مدت زمان اشتغال 
در مشــاغل ســخت و زیان آور و ممنوعیت های 
اضافه کاری و شب کاری ایجاد شده اما این شیوه 
از حمایت در اصلاحیه های بعدی قانون کمرنگ تر 
شــده و در عمل حمایت از نیروی کار به وسیله 
بازنشستگی زودتر از موعد حتی با وجود به خطر 

افتادن سلامتی وی صورت پذیرفته است. از این 
رو، با گسترش روز افزون مشاغل سخت و زیان آور 
شاهد شــکل گیری روند فزاینده بازنشستگی در 
این مشاغل هستیم به نحوی که حدود یک پنجم 
بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی تحت عناوین 
مشاغل ســخت و زیان آور بازنشسته شده اند. از 
مهم ترین دلایل گسترش مشاغل سخت و زیان آور 
می توان به نظام انگیزشی معیوب قانون در ارتباط 
با بازیگران مختلــف، ضعف های فرآیندی احراز 
مشاغل سخت و زیان آور از جمله عدم احراز سخت 
و زیان آور در حین اشتغال، فرآیند نامناسب پرداخت 
حق بیمه سهم کارفرما، رویه های سنجش ناپذیر و 
غیرقابل نظارت نااطمینانی در صحت گزارش های 
آلاینده ســنجی و وجــود چانه زنی های سیاسی 
در تعیین مشاغل ســخت و زیان آور، نبود بانک 
اطلاعــاتی و عدم تولید و ثبت داده در مشــاغل 
سخت و زیان آور و عدم برقراری مدیریت ریسک 

در مشاغل سخت و زیان آور اشاره کرد.

تعریف شغل زیان آور؟ 	
به گــزارش بازوی پژوهشی مجلس، در تعریف 
مشاغل سخت و زیان آور بیان می شود، »مشاغلی که 
فرد را در مواجه با یک یا چند عامل مخرب سلامتی 
برای مدت نسبتا طولانی قرار می دهد و در نهایت آثار 
بلندمدت و جبران ناپذیری بر سلامتی وی می گذارد 
مشاغل سخت و زیان آور گفته می شود« این عوامل 
مخــرب بر سلامتی به عوامــل فیزیکی، شیمیایی 
مکانیکی و بیولوژیکی محیط کار غیراستاندارد مربوط 
می شود. این یک واقعیت شناخته شده است که برخی 
بخش ها و مشــاغل خطرناک تر از سایرین هستند 
بنابراین حفاظت از کارگران در شرایط خطرناک در 
مشاغلی که اغلب به عنوان مشاغل سه بعدی کثیف 
دشوار و خطرناک شــناخته می شود موضوع بسیار 

مهمی است.
حــوادث و بیماری های نــاشی از کار به ویژه در 
کشورهای در حال توسعه در جایی که تعداد زیادی 
از کارگران در فعالیت های اولیه تولید و اســتخراج 
متمرکز شده اند، خسارت های سنگینی وارد می کند. 
اغلب اتفاق می افتد که این کشورها فاقد ظرفیت های 
فنی و اقتصادی کافی برای ارائه سیســتم های موثر 
بهداشت و سلامت ملی به ویژه مکانیسم های نظارتی 

و اجرایی هستند. 
مطابق ادبیات این حوزه در مشــاغل سخت و 
زیان آور به ســبب کار پر خطر یا سخت نرخ مرگ و 
میر افزایش یافته و امید به زندگی کاهش پیدا می کند. 
در نتیجه احتمال کاهش زمان بهره مندی از مزایای 
بازنشستگی افزایش می یابد. ازاین رو، نیروی کار فعال 
در این حوزه واجد شرایط دسترسی زودهنگام به مزایای 
بازنشستگی نسبت به سایر افراد در طرح بازنشستگی 

آن کشور می شود.
به بیان دیگر کار ســخت به معنای کار دشوار یا 
طاقت فرساست که به تلاش و انرژی جسمی یا ذهنی 
بالایی نیاز دارد. طبقه بندی یک فعالیت خاص به عنوان 
سخت و زیان آور مستلزم مقایسه بین فعالیت سخت 
و فعالیت هایی است که دارای شدت تلاش و انرژی 
استاندارد اســت. معیارهای عینی برای اندازه گیری 
تلاش و انرژی صرف شــده در حین کار وجود دارد 
مانند کالری مصرف شده در هر ساعت کار، در حالی 
که کار پشت میز نشسته 9۲ کیلو کالری در ساعت 
مصرف می کنــد، کار روی خط مونتاژ خودرو ۱۷6، 
باغبانی۳۲۳، اســتخراج زغال سنگ4۲۵ و بارگیری 

کامیون 4۳۵ کیلو کالری مصرف می کند.
با وجود تعاریف بیان شده طبقه بندی یک شغل 
به عنوان کار سخت همواره موضوع بحث است. برای 
مثال، یک کارگر چقدر کالری بیشتری باید مصرف 
کند تا یک شغل در مقایسه با شغل دیگر سخت تلقی 
شود. در ایران نیز گروهی از مشاغل به عنوان مشاغل 
سخت و زیان آور شناخته می شوند. در تعریف قانونی 
این مشاغل بیان می شود »کارهای سخت و زیان آور، 
کارهایی است که در آنها عوامل فیزیکی، شیمیایی، 
مکانیکی، بیولوژیکی محیط کار غیراســتاندارد بوده 
و در اثر اشــتغال بیمه شده تنشی به مراتب بالاتر از 
ظرفیت های طبیعی جســمی و روانی در وی ایجاد 
می شود که نتیجه آن بیماری شغلی و عوارض ناشی 

از آن باشد.«

بازوی پژوهشی مجلس: مشاغل سخت و زیان آور به سازمان های بیمه گر آسیب زده است

تشدید ناترازی صندوق های بازنشستگی

رییس کمیته بازرگانی داخلی کمیسیون اقتصادی مجلس درباره 
بررسی اصلاح قانون اتاق بازرگانی، گفت: با حفظ استقلال این نهاد 
خصوصی، تعاملات آن با بخش های دولتی در اصلاح قانون باید 

بهبود پیدا کند.
رییس کمیته بازرگانی داخلی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی از نشســت های متعدد فراکسیون نظارت بر اتاق اصناف، 
صنایع، معادن و کشاورزی با هیات رییسه اتاق ایران و کمیته بازرگانی 
داخلی با روسای اتاق های تهران، مشهد، شیراز و تبریز برای بررسی 
اصلاح قانون اتاق بازرگانی خبر داد و گفت: با حفظ اســتقلال این 
نهاد خصوصی، تعاملات آن با بخش های دولتی در اصلاح قانون 

باید بهبود پیدا کند.
به گزارش اتاق ایران آنلاین، آرا شاوردیان گفت: تاکنون جلسات 
متعددی با روســا و اعضای هیات مدیره اتاق های بازرگانی ایران، 
تهران، مشهد، شیراز و تبریز و فعالان اقتصادی این مناطق برگزار 

کرده ایم. در این نشست ها، هر یک از اعضا به صورت کارشناسی و 
دقیق دیدگاه های خود را درباره اصلاح قانون اتاق بازرگانی، صنایع، 

معادن و کشاورزی و خلأهای موجود مطرح کردند.
شاوردیان با اشاره به سابقه بررسی این قانون، گفت: این موضوع 
در مجلس یازدهم نیز در دستور کار کمیسیون اقتصادی بود و بررسی 
آن به این دوره مجلس نیز کشیده شده است. نظرات مختلفی درباره 
اصلاح این قانون وجود دارد. اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران یک نهاد کاملا خصوصی است اما در ارکان اتاق ایران، وزرای 
صمت، امور اقتصادی و دارایی و جهاد کشــاورزی نیز در ترکیب 

اعضای شورای عالی نظارت حضور دارند.
رییــس کمیته بازرگانی داخلی کمیسیــون اقتصادی، ابراز 

عقیده کرد: ســاختار اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
باید استقلال خود را حفظ کند اما در عین  حال، تعاملات آن با 
بخش های دولتی و نهادهایی مانند بانک مرکزی، وزارتخانه های 
صمت، اقتصاد و جهاد کشاورزی بهبود یابد. باید به گونه ای عمل 
کنیم که هم منافع بخش خصوصی تامین شود و هم ارتباطات 
موثر و سازنده ای با وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی برقرار شود

وی از برگزاری جلسه ای با رییس اتاق ایران خبر داد و افزود: 
در این جلسه نیز درباره اصلاح قانون، موانع موجود در امر صادرات 

و واردات مواداولیه تولیدکنندگان، بحث و تبادل نظر شد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس خاطرنشان کرد: کمیسیون 
اقتصادی مجلس به عنوان کمیسیون تخصصی و اصلی در خصوص 
اصلاح موادی از قانون اتاق، بررسی و با استفاده از نظرات کارشناسان 
مرکز پژوهش های مجلس و بخش خصوصی، نظر نهایی خود را 

پس از تصویب در کمیسیون اقتصادی به صحن ارائه خواهد داد.

رییس کمیته بازرگانی داخلی کمیسیون اقتصادی مجلس عنوان کرد

شرط اصلاح قانون اتاق بازرگانی 

گزارش 3

وزارت صمــت حدود یک ماه پیش بســته ای تحت عنوان 
حمایت از صنایع به منظور جبران خسارات ناشی از قطعی برق و 
گاز صنایع به دولت ارسال کرد؛ با این حال هنوز از سرنوشت این 
بسته خبری نیست. به گزارش مهر، چند سالی است که ناترازی 
انرژی به جان تولید افتاده و هر ســاله خســارت هایی را به این 
بخش تحمیل می کند که بنا به اذعان صنعتگران و دولتمردان 

قابل اندازه گیری نیست.
برخی از برآوردها حکایت از تحمیل خســارت بیش از ۲۵۰ 
همت در کل صنعت دارد که این حجم از خســارت فقط ناشی 

از قطعی برق است. 
در صنایع فلزی برآورد بدبینانه حاکی از ۸ میلیارد دلار کاهش 
صادرات در یک سال است. در برآورد دیگری ضرر و زیان روزانه 

قطع برق در بخش معدن نیز 4۱ همت بوده است.
حــال حتی اگر همین اعداد را هم مدنظر قرار دهیم، باز هم 
خسارتی که به صنایع وارد شده به همین راحتی ها قابل جبران 
نیست زیرا خسارتی که به دلیل قطعی های برق و گاز به صنایع 
تحمیل می شود فقط »خرابی تجهیزات و ماشین آلات یا کاهش 
عمر مفید و مستهلک شدن تجهیزات« نیست بلکه با توجه به 
کاهش ساعات کار نه تنها تیراژ تولید افت می کند بلکه بازارهای 

هدف به تدریج محدود و محدودتر می شوند.
بر همین مبنا، وزارت صمت تقریبا یک ماه پیش بسته ای تحت 
عنوان حمایت از صنایع به منظور جبران خسارات ناشی از قطعی 
برق و گاز به دولت ارسال کرد؛ این بسته حمایتی شامل طیف 

گسترده ای از مشوق ها و تسهیلات برای شرکت های دانش بنیان 
و فعالان در حوزه صنایع پیشــرفته می شود و هدف از ارائه این 
بسته حمایتی، افزایش صادرات غیرنفتی، تقویت حضور ایران در 
بازارهای جهانی و ایجاد اشتغال پایدار در کشور است. در طراحی 
این بسته حمایتی ابعاد مختلفی از جمله تسهیلات در پرداخت 
حق بیمه، مالیات سررسیدشده، امهال در پرداخت اقساط وام ها 

و... پیش بینی شده است. 
بر این اساس سال رو به اتمام است اما بسته مذکور همچنان 
در دولت معطل مانده است؛ آنطورکه محمد اتابک، وزیر صمت 
گفته »بعد از طرح و موافقت کلیات در کمیسیون زیربنایی، طرح 

حمایتی عینا به دولت رفت و به درخواســت رییس کمیسیون 
اقتصادی دیگر بار به کمیسیون ارجاع داده شده است.« معطلی 
بسته مذکور در هیات دولت در حالی است که وزیر صمت بارها 
و از تریبون های مختلف اعلام کرده که تاب آوری صنایع به اتمام 
رسیده و شــاید عمر صنعت به برنامه های بلندمدتی که مدنظر 

مجلس و دولت است قد ندهد.
اتابک تاکید کرده که »بررسی وضعیت شرکت های بورسی 
نشان می دهد که  درصد سود تمام تولیدکنندگان نسبت به سال 
گذشته نصف شده است. این شــرایط یعنی اینکه باید مراقب 

بنگاه ها باشیم چراکه شرکت ها دیگر تاب آوری ندارند.«

وزیر صمت با بیان اینکه فشاری که به صنایع وارد می شود 
بیش از تاب آوری آنهاست، باید راه کوتاه مدت برای حل مشکل 
صنایع در نظر بگیریم، تصریح کرده که »ما نمی گوییم که برای 
جبران هزینه های تحمیل شده به صنعت مشوق داده شود بلکه 
می گوییم هزینه هایی که صنایع باید بپردازند به تعویق بیفتد تا 

در این فاصله واحدها توان تقویت خود را داشته باشند.«
براساس این گزارش، با وجود تمام تاکیدات اتابک به عنوان 
متولی صنایع کشــور، با این حال بســته حمایت از واحدهای 
صنعتی همچنان در دولت مانده و مشــخص نیست چه زمانی 

ابلاغ شود و به اجرا برسد.
براساس این گزارش، در سال9۰ مجلس در ماده ۲۵ قانون 
بهبود مستمر محیط کسب وکار مصوب کرد که در زمان کمبود 
بــرق، گاز یا خدمات مخابرات، واحدهــای تولیدی، صنعتی و 
کشاورزی نباید در اولویت قطع این خدمات قرار داشته باشند و 
شرکت های عرضه کننده موظفند هنگام عقد قرارداد با واحدهای 
تولیدی اعم از صنعتی، کشــاورزی و خدماتی، وجه التزام قطع 
برق یا گاز یا خدمات مخابرات را در متن قرارداد پیش بینی کنند

از ســویی دیگر نیز طبق این قانون، هــرگاه دولت به دلیل 
کمبودهای مقطعی به شــرکت های عرضه کننده برق یا گاز یا 
مخابرات دستور دهد، به طور موقت جریان برق یا گاز یا خدمات 
مخابراتی واحدهای تولیدی متعلق به شرکت های خصوصی و 
تعاونی را قطع کنند، موظف است نحوه جبران خسارت های وارده 
به این شرکت ها ناشی از تصمیم فوق را نیز تعیین و اعلام کند

بسته حمایت دولت از صنایع همچنان بلاتکلیف
گزارش 2
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واکنش وزارت امور اقتصادی و دارایی به مطلب »جهان صنعت«
 وزارت صمت میزان قطعی عوارض صادرات را 

تعیین می كند
وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به مطلب بیست ونهم دی ماه سال جاری روزنامه 
جهان صنعت باعنوان »عوارض صادراتی بزرگ ترین خیانت به ارزآوری بخش معدن« جوابیه ای 

منتشر کرده است که در ادامه می خوانید.
اساسا وضع عوارض صادراتی بر مواد خام فلزی و غیرفلزی با هدف جلوگیری از صادرات 
مواد خام و کالاهای با ارزش افزوده پایین و افزایش صادرات کالاهای با ارزش افزوده بالا، 
در ماده۳۷ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور )مصوب سال ۱۳۸۴( 
مورد توجه قرار گرفت و پس از آن در قانون بودجه سال۱۴۰۱ کل کشور نیز بر این امر تاکید 
شد. به نحوی که مطابق بند )ص( تبصره )۶( قانون بودجه سال۱۴۰۱ کل کشور، به منظور 
اجرای سیاست های کلی ابلاغی مقام معظم رهبری در جهت تحقق جهش تولید دانش بنیان 
و توسعه زنجیره ارزش تولید و عبور از خام فروشی، درآمد حاصل از صادرات مواد و محصولات 
معدنی و صنایع معدنی فلزی و غیرفلزی از جمله، بیلت، بلوم و اسلپ، محصولات نفتی، گازی 
و پتروشیــمی از جمله قیر و متانول، اور و پلی اتیلن به صورت خام و نیمه خام در تمام نقاط 
کشور، مشمول مالیات و عوارض صادراتی شد. وزارت صنعت، معدن و تجارت در فروردین 
ماه۱۴۰۱، به استناد جلسه۲۲ ستاد تنظیم بازار، فهرست کالاهای مشمول و نرخ عوارض 
صادراتی ردیف تعرفه های مواد معدنی و کالاهای صنایع معدنی و پتروشیمی را تعیین کرد 
که به تایید شورای عالی سران سه قوه رسید. اعمال عوارض یادشده در سال۱۴۰۲ تداوم یافت 
به گونه ای که براساس بند )ز( تبصره )۶( قانون بودجه سال۱۴۰۲ کل کشور، از ابتدای سال 
۱۴۰۲، نیم درصد به ماخذ ارزش صادراتی این کالاها به عنوان عوارض صادراتی افزوده شد. 
لازم به ذکر است میزان قطعی این عوارض در دستورالعملی که توسط وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با همکاری وزارت نفت و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
تدوین شــد، تعیین شده است. با عنایت به سیر تاریخی و تحولات موجود در زمینه وضع 
عوارض صادراتی بر مواد خام و نیمه خام، پرواضح است که مسوولیت های وزارتخانه متبوع 
صرفا به وصول عوارض مذکور توسط گمرک جمهوری اسلامی ایران محدود بوده و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، عهده دار تعیین میزان قطعی عوارض کالاهای یادشده متناسب با 

سیاست های تجاری و تولیدی کشور است.

خاورمیانه چگونه بخش معدن در جهان را بازتعریف می كند؟
فلزات آنلاین- خاورمیانه، منطقه ای که به ثروت های نفت و گاز شناخته شده، اکنون 
در حال بهره برداری از ظرفیت های معدنی خود است. درحالی که عربستان سعودی، امارات و 
قطر پیشگام نوآوری و پایداری در این حوزه هستند، تحولات دیجیتال و همکاری منطقه ای، 
آینده ای درخشان برای این بخش در منطقه رقم می زنند. بندر بن ابراهیم الخورایف، وزیر 
صنعت و منابع معدنی عربستان سعودی اعلام کرده است که بخش معدن جهانی در آستانه 
تحولی بنیادین قرار دارد و پیش بینی می شود طی دهه آینده نیاز به سرمایه گذاری ۶ تریلیون 
دلاری داشــته باشد. در این میان، خاورمیانه به  ویژه در کشورهایی مانند عربستان سعودی، 
امارات متحده عربی و قطر، به  عنوان پیشرو در نوآوری و پایداری معدنی ظاهر شده است. 
خاورمیانه که به  طور تاریخی به  دلیل ذخایر عظیم نفت و گاز خود شهرت دارد، اکنون در حال 
درک ظرفیت های معدنی دست نخورده خود است. طرح »چشم انداز۲۰۳۰« عربستان سعودی 
که با هدف کاهش وابستگی این کشور به نفت طراحی شده، معدن کاری را در مرکز برنامه های 
خود برای تقویت اقتصاد قرار داده است. ذخایر معدنی کشف  نشده عربستان سعودی، باارزشی 
تخمینی بالغ بر ۳/ ۱تریلیون دلار، شامل طلا، فسفات و عناصر نادر خاکی است. این ذخایر 
روایت تاریخی دسترسی ناپذیر بودن منابع معدنی در منطقه را به چالش کشیده و نشان می دهد 
که این منابع می توانند سهم بزرگی در زنجیره تامین جهانی ایفا کنند. قطر با الگوبرداری از 
تجربه امارات متحده عربی و استفاده از توانایی های فناوری و مالی خود، در حال تبدیل  شدن 
به یک مرکز منطقه ای برای نوآوری معدنی است. برنامه های معدنی قطر نه تنها به تنوع بخشی 
به اقتصاد این کشور کمک می کند بلکه تلاش های زیست محیطی را نیز مدنظر قرار داده 
است. بازدیدهای میدانی از معادن قطر، نشان دهنده تلاش آگاهانه این کشور برای توازن بین 
استخراج منابع و پایداری است. کشورهای خاورمیانه پیشگام تحولات دیجیتالی خواهند بود 
که معدنکاری سال۲۰۲۵ را تعریف می کنند. فناوری هایی مانند هوش مصنوعی )AI(، یادگیری 
ماشین و بلاک چین در حال دگرگون  کردن روش های کشف، استخراج و بهره برداری از منابع 
هستند. یکی از این نوآوری ها، فناوری دوقلوهای دیجیتال است که نسخه های مجازی از 
عملیات معدنی واقعی ایجاد می کند. این فناوری با پیش بینی خرابی ها و بهینه سازی بهره برداری، 
هزینه ها را کاهش داده و آسیب های زیست محیطی را محدود می کند. عربستان سعودی پیشتر 
از نقشه برداری منابع مبتنی بر هوش مصنوعی برای حداکثرسازی تلاش های اکتشافی استفاده 
کرده است. همانطورکه کلاوس شواب در کتاب »انقلاب صنعتی چهارم« می گوید: سرعت 
پیشرفت های کنونی بی سابقه است و برخلاف انقلاب های صنعتی پیشین، انقلاب چهارم 
به  صورت نمایی و نه خطی در حال پیشرفت است. این موضوع در بخش معدن نیز صادق 
است؛ جایی که فناوری های نوین توسعه اقتصادی را با سرعتی بی سابقه به ارمغان می آورند. 
در امارات متحده عربی، از بلاک چین برای شــفافیت در زنجیره تامین استفاده می شود که 
اعتماد شرکای بین المللی را افزایش می دهد. همانطورکه دون تپ اسکات در کتاب »انقلاب 
بلاک چین« تاکید کرده است: بلاک چین تنها اقتصاد را دگرگون نمی کند بلکه انقلابی در 
نحوه تفکر ما درباره اعتماد به وجود می آورد. این نوآوری اکنون بیشتر از هر زمان دیگری 
اهمیت دارد چراکه سرمایه گذاران جهانی خواهان رعایت معیارهای محیط زیستی، اجتماعی و 

حاکمیتی )ESG( در تصمیم گیری های خود هستند.
پایداری در مركز تحول 	

پایداری کلید تحولی است که بخش معدن خاورمیانه را دگرگون می کند. به عنوان مثال در 
قطر، سیستم های بازیافت آب و استفاده از انرژی های تجدیدپذیر در عملیات معدنی این کشور 
نشان دهنده حرکت به سمت پایداری است. شرکت معدن قطر )QM(، یکی از بزرگ ترین 
شرکت های معدنی جهان، پیشرو در کاهش انتشار کربن از طریق استفاده از انرژی خورشیدی 
در اســتخراج فسفات است. این تعهد به محیط زیست در اهداف نهایی چشم انداز۲۰۳۰ نیز 
به وضوح قابل مشاهده است. جاه طلبی های معدنی خاورمیانه، موجب تقویت همکاری های 
منطقه ای شده است. کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس)GCC( در حال ترکیب 
نیروها و دانش خود برای ایجاد یک استراتژی معدنی مشترک هستند. این همکاری شامل 
به  اشتراک گذاری بهترین تجربیات در زمینه تحول دیجیتال و پایداری نیز می شود و منطقه 
را در کنار برترین کشورهای معدنی جهان قرار می دهد. با این حال، چالش های ژئوپلیتیکی 
همچنان پابرجاست. سیاست های پیچیده منطقه می تواند ثبات لازم برای سرمایه گذاری های 
بلندمدت را تحت تاثیر قرار دهد. علاوه  بر این، رقابت برای جذب سرمایه گذاری خارجی ممکن 
است به تنش هایی میان کشورهای منطقه منجر شود. حل این مشکلات نیازمند پاسخی متحد 
و تلاشی جمعی است که از طریق رویدادهایی مانند »مجمع معادن آینده« که هر ساله در 
ریاض برگزار می شود، ممکن خواهد بود. لازم به ذکر است که یک بخش معدنی دیجیتالی، به 
نیروی کاری ماهر نیاز دارد. کشورهای خاورمیانه در حال سرمایه گذاری در برنامه های آموزشی 
و همکاری با موسسات برتر جهانی هستند تا شهروندان خود را آماده کنند. در قطر، گفت وگو 
با متخصصان محلی نشان داد که ترکیب دانش سنتی با فناوری های نوین به   عنوان راهکاری 
نوآورانه برای توانمندسازی نیروی کار معدنی مطرح است. این روش نه تنها نوآوری را ترویج 

می دهد بلکه ارتباط نیروی کار با فرهنگ و دانش بومی را نیز حفظ می کند.
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»جهان صنعت«- با توجه به اینکه نگاه دولت به 
بخش معدن صرفا درآمدزایی بوده و شواهد آن را هم 
می توان از عوامل مختلف شــامل وضع حقوق دولتی 
معادن، عوارض صادراتی و .... ملاحظه کرد، در نتیجه 
می توان گفت که در حکمرانی خوب، بد عمل کرده یا 
در حکمرانی بد خیلی خوب پیش رفته ایم! موضوعی که 
مانع جدی برای تحقق رشد ۱۳ درصدی بخش معدن 
ایجاد خواهد کرد و نشان می دهد با اینکه کشور پتانسیل 
تحقق رشــد ۱۳ درصدی در بخش معدن را نیز دارد اما 
دستیابی به این مهم به همان اندازه دستیابی به ۵۵ میلیون 

تن فولاد تا سال۱۴۰۴ آرمانی خواهد بود.
مسوولان در شرایطی که انتظار دارند رشد ۱۳ درصدی 
در بخش معدن اتفاق بیفتد و این عرصه جایگزین نفت 
شود اما بهتر است بدانند که با این نحوه از سیاستگذاری 
رشدی اتفاق نخواهد افتاد. برای رشد ۱۳ درصدی باید 
پرسید که با چه ابزار و بر چه اساسی می توان پیش رفت؟ 
در حال حاضر در چه وضعیتی قرار داریم و برای تحقق 
این رشد چه الزاماتی نیاز است؟ براساس چه مستنداتی 
به این نتیجه رسیده ایم که می توانیم به رشد ۱۳ درصدی 
در بخش معدن برسیم؟ مساله این است که با این نوع 
حکمرانی رسیدن به رشد ۱۳ درصدی در بخش معدن 
بیشــتر یک شوخی است. متاسفانه به واسطه این نوع 
سیاستگذاری  ها در شرایط فعلی حدود ۷ هزار و ۷۰۰ معدن 
تاکنون تعطیل شده اند. مساله مهم این است که همواره 
توسعه همراه با یک طرح، برنامه زمان بندی و بودجه بندی 
بوده و این مهم زیرساخت های خاص خود را می طلبد. 
در این بین بحث قوانین، منابع مالی، حمایت ها، چالش ها 
و مشکلاتی که گریبان گیر صنعت معدن است، مطرح 
می شود. کارشناسان باور دارند که باید تلاش کرد این 
چالش ها رفع شود و به این سمت برویم که فعال معدنی به 
این فکر باشد که توسعه را گسترش و تولیدات را افزایش 
دهد که در نهایت می تواند در رشد ۱۳ درصدی شریک 
باشد. در ادامه کارشناسان باور دارند که مهم تر از داشتن 
زیرساخت بحث اهمیت وجود یک نگاه حمایتی است. 
در واقع مطرح می شود که ما مشکل فنی و مالی نداریم 
بلکه بیشتر مشکل حاکمیتی و مدیریتی داریم. مساله دیگر 
همکاری سازمان هاست، در دنیا همه سازمان ها به صورت 
هماهنــگ عمل می کنند ولی در ایران جزیره ای عمل 
می شــود. این در حالی است که برای رشد ۱۳ درصدی 
در بخش معدن باید همه سازمان  ها هماهنگ با یکدیگر 
عمل کنند. در ادامه تاکید می شود که برای رسیدن به 
 ،FATF رشد ۱۳ درصدی به مواردی همچون پیوستن به

سرمایه گذاری خارجی و سرمایه های داخلی نیاز است.
در نشست خبری کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
اتاق ایران، الزامات رشد ۱۳ درصدی بخش معدن در برنامه 
هفتم، بررسی و تاکید شد دولت به جای دخالت در اقتصاد، 
باید بر آن نظارت کند و اجازه دهد بخش خصوصی بدون 
مانع، کار کند. نشست خبری کمیسیون معدن و صنایع 
معدنی اتاق ایران با حضور محمدرضا بهرامن، قدیر قیافه، 
نواب، رییس اتاق ایران و بهرام شکوری، رییس کمیسیون 

معدن و صنایع معدنی اتاق ایران برگزار شد.
بــه  گفته فعالان اقتصادی بخش خصوصی، برای 
تحقق رشد در حوزه معدن، نیاز به کمک مادی دولت 
نیست، دولت باید سیاســتگذاری کند. دولت نباید در 
اقتصاد دخالت کند و باید وظیفه نظارت را برعهده بگیرد

رسیدن به رشــد 13 درصدی رویا  	
نیست

در ابتدای این نشست محمدرضا بهرامن، نایب رییس 

اتاق ایران با اشــاره به هدف گذاری رشــد ۱۳ درصدی 
حــوزه معدن در برنامه هفتم گفت: معادن ثروت الهی 
در کشور هستند که می تواند به بهبود شرایط اقتصادی 
کشور کمک کند. با وجود نفت و گاز و سایر مواد معدنی 
در کشور، می توان از این ظرفیت های توسعه ای اقتصاد 
کرد اما به دلایلی نمی توانیم در زنجیره ارزش افزوده در 
بخش موادمعدنی قرار بگیریم یا از این ظرفیت به خوبی 
استفاده کنیم. بهرامن یکی از این دلایل را ناترازی انرژی 
عنوان کرد. سه کشور در دنیا دارای منابع همزمان نفت، 
گاز و ســایر مواد معدنی است و ما جز این کشورها در 
کنار آمریکا و روسیه هستیم. از طرفی ایران در منطقه، 
فرصت ســرمایه گذاری بالایی دارد. هدف گذاری رشد 
۱۳ درصد برای برنامه هفتم، با توجه به ظرفیت ها، انتخابی 
درســت و قابل تحقق است اما باید شرایط حصول این 
اهداف را بررسی کرد. با چه الزاماتی می توان به رشــد 

۱۳ درصدی رسید.
او تاکید کرد: همان طور که در ابتدای انقلاب، همه 
بخش های اقتصادی، دولتی شد و در اختیار دولت قرار 
گرفت را دولــتی کردیم، امروز باید بنگاه های دولتی و 
معادن در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد و باید حوزه 

معدن به بخش دارای اهلیت سپرده شود.
بهرامن تصریح کرد: برای رسیدن به رشد اقتصادی 
باید خود را تجهیز کــرد. باید تمام مبانی در مسیر راه 
شناســایی شــود و خود را برای رسیدن به آن هدف، 
مجهز کنیم. از طرفی برای دســتیابی به این هدف به 
اراده جدی نیاز داریم؛ در این صورت می توانیم بگوییم 

که این مقصد است نه رویا.
نایب رییس اتاق ایران درباره برنامه بخش خصوصی 
بــرای تامین مالی حوزه معدن گفت: بخش خصوصی 
انتظار زیادی ندارد. بخش خصوصی امروز با ۲۰ ســال 

قبل در حوزه معدن فــرق دارد. اگر اجازه دهند بخش 
خصوصی خودش سرمایه و راهکار تامین مالی پیدا خواهد 
کرد. بخش خصوصی با همین شرایط هم می تواند خود 
را تجهیز کند و سرمایه بیاورد اما به شرط اینکه الزامات 

کار فراهم شود.
او عنوان کرد: دولت به قانون معادن عمل کند. ذخایر 
معدنی در تمام دنیا، حتی در آمریکا، کانادا و اســترالیا 
حاکمیتی است. معدن در کشور ما هم حاکمیتی است. 
وظیفه دولت نظارت بر حقوق عامه است و نظارت حکم 

اساسی بر عملکرد باشد.
به حفظ منابع انسانی در حوزه معدن  	

توجه شود
در ادامه قدیر قیافه، نایب رییس اتاق ایران مهم ترین 
اولویت بخش معدن را توجه و پاسداری از محیط زیست 
کشور عنوان کرد: بخش معدن برای توسعه پایدار کشور 
تلاش می کند و برای همین متعهد به حفظ محیط زیست 
و عوامل زیست محیطی کشور است. هیچ حوزه ای را به 
این دقت نمی شناسم که هم خود و هم سازمان های ناظر 

بر آن از محیط زیست حفاظت کنند.
قیافه ادامه داد: چند سال پیش رهبر معظم انقلاب، 
موضوع جایگزینی معدن به جای نفت را مطرح کردند، 
ایران یک درصد جمعیت جهان و یک یازدهم مساحت 
روسیــه را دارد و ارزش ذخایــر زیرزمینی آن به ۵/ ۲۷ 
تریلیون دلار می رسد. بااین حال تحقق رشد ۱۳ درصدی 
نیازمند تامین مالی است و مشکل تامین مالی در سراسر 

زنجیره وجود دارد.
او تصریح کرد: تعطیلی گستره معادن کشور نشان 
می دهد که سرمایه گذاری در بخش معدن امنیت ندارد 
در حالی که نرخ تشــکیل سرمایه ثابت در کشور باید 
مثبت شــود که رشــد ۱۳ درصدی محقق شود و این 

میزان از رشــد با شــرایط کنونی مشمول آرزوهای ما 
می شود نه واقعیت امر.

نایب رییــس اتاق ایران افزود: اکتشــافات جدی و 
سیستماتیک و مبتنی بر دانش و تکنولوژی روز در حوزه 
معدن لازم است ولی در طول سال ها به واسطه مشکلات 
و موانع اتفاق نیفتاده اســت. اگر اکتشافات به روز شود، 
وضعیت اســتفاده از منابع زیرزمینی هم بهتر می شود. 
البته قبل از تکنولوژی، به سرمایه انسانی نیاز داریم که 

باید موردتوجه قرار گیرند.
به  گفته قیافه از اکتشــاف معدن تا استخراج آن و 
هوشمندسازی معادن به سرمایه انسانی متخصص نیاز 
داریم اما متاسفانه شاهدیم که این سرمایه ها از کشور خارج 
می شوند. دولت و مجلس برای حفظ اعتلای ایران باید 

سرمایه انسانی را حفظ کنند.
به بقای معدن فکر می كنیم نه توسعه  	
آن

در ادامه بهرام شــکوری، رییس کمیسیون معدن 
و صنایع معــدنی اتاق ایران هم گفــت: مدتی پیش 
۱۰انجمن تولیدی کشور در نامه ای به مقام معظم رهبری 
از سیاست های ارزی بانک مرکزی درباره سرکوب نرخ ارز 
حاصل از صادرات و پیمان سپاری ارزی گفته بودند. در 
ادامه این مسیر دیداری هم با رییس جمهوری انجام شد. 
در آن دیدار مشکلات حوزه معدن به صراحت بیان شد.

وی گفت: قــبلا از جایگزینی معدن به جای نفت 
می گفتنــد ولی حالا می گوییم مس به تنهایی می تواند 

جایگزین نفت شود.
شکوری افزود: در شــرایط کنونی به دنبال توسعه 
نیستیم و با وجود ناترازی برق و تعطیلی سه روز در هفته 
معادن، فقط به بقا فکر می کنیم، می خواهیم به دولت و 
مجلس بگوییم کشور ما ظرفیت های معدنی چشمگیری 

دارد و رسیدن به رشد ۱۳ درصدی ممکن است، مشروط 
به اینکه شرایط مورد نیاز محقق شود.

او ادامه داد: بخش خصوصی متوقع است که حتی 
نیازی به تسهیلات ندارد، همین که اجازه داده شود ارز 
حاصــل از صادرات را بتواند در بــازار آزاد عرضه کند، 

مشکلاتش حل می شود.
شکوری به موضوع ثبات اقتصادی در امارات متحده 
عربی اشــاره کرد. در ترکیه هم که نرخ تورم بالاست، 
همچنان ارز تک نرخی است اما در ایران با انواع نرخ های 

ارز مواجه هستیم.
رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق ایران 
افزود: دولت می تواند مناسباتش را با دنیا اصلاح کند تا 
بســتر برای توسعه فعالیت کسب وکارها فراهم شود و 
تولیدکننده نگران تامین برق و گاز نباشــد. با تاکید بر 
مصرف بهینه انرژی باید گفت مصرف انرژی، شاخص 

توسعه یافتگی، اشتغال آفرینی و رشد است.
وی گفت: ارزآوری بخش مس می تواند از ۳ میلیارد به 
بیش از ۱۰ میلیارد دلار افزایش یابد. به شرط اینکه اجازه 

دهند بخش معدن بدون مانع کار کند.
استراتژی مدونی برای توسعه معدن  	

وجود ندارد
در ادامه این نشســت شــکوری دربــاره وضعیت 
تعطیلی معادن گفت: ۶۵ درصد معادن کشــور تعطیل 
اســت و یکی از دلایل آن افزایش حقوق دولتی است 
که به صورت غیرکارشــناسی افزایش  یافته است. نگاه 
قانونگذار در حقوق دولتی، درآمدی نیست و این حقوق 
باید خرج توســعه معادن و رفاه جمعیت بومی و منابع 
طبیعی و صندوق بیمه فعالیت های معدنی و ســازمان 
نظام مهندسی شود بنابراین اگر نگاه درآمدی به حقوق 
دولتی نیست، چرا باید این نرخ به قدری افزایش یابد که 
درنهایت به تعطیلی معادن بینجامد. البته قول داده اند که 
نرم افزار حقوق دولتی را در سال آینده راه اندازی کنند که 

اگر چنین شود، اقدام خوبی است.
شکوری با بیان اینکه در حکمرانی خوب بد عمل 
می کنیم، تصریح کرد: متاسفانه در حکمرانی بد خیلی 
خوب عمل کرده ایم! عوارض سنگین وارداتی و ممانعت 
از واردات ماشین های معــدنی و عدم تامین مواد اولیه 
عواملی اســت که به تعطیلی معادن می انجامد. به این 
مشکلات بوروکراسی پیچیده پیمان سپاری ارزی را نیز 
بیفزایید. شرایط به گونه ای است که سیاست های غلط 
را دیگر نمی توان کج فهمی نامید بلکه بیشــتر نشان از 

عامدانه بودن است.
رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق گفت: 
رشد اقتصادی ۱۳ درصدی معدن مبنایی ندارد. از طرفی 
استراتژی مدونی برای توسعه در کشور وجود ندارد و اگر 
این استراتژی وجود داشت امروز با ناترازی انرژی روبه رو 
نبودیم. سیاستگذاری ما در حوزه ارز باعث شده واردات 
بیشتر و صادرات و تولید متضرر شود که ۱۷ میلیارد دلار 
کسری تجاری پیدا کرده ایم. دولت باید هماهنگ کننده 
باشد نه اینکه تجارت و تولید کند؛ الگوی بخش خصوصی 

ژاپن تجربه خوبی برای کشور است.

موانع رشد 13 درصدی معدن به روایت اتاق بازرگانی ایران 

دولت به جای دخالت، تسهیلگر باشد

مهر- وزیر صمت با بیان اینکه ناترازی انرژی منجربه کاهش رشد 
صنایع معدنی شد، گفت: در کاتد مس و آلومینا تولید افزایش یافته و فولاد 

و سیمان و کنسانتره زغال سنگ، روند کاهشی داشته اند.
شورای معاونان وزارت صمت حضور محمدرضا عارف، معاون اول 
رییس جمهور و با موضوع طرح مسائل در حوزه صنعت، معدن و تجارت 
تشکیل جلسه داد. سیدمحمد اتابک، وزیر صمت در این جلسه که در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، ضمن ارائه گزارش سرفصل 
عملکرد معاونت ها، ناترازی انرژی را از مسائل مهم پیش روی تولید عنوان 
کرد و گفت: با وجود مشکل ناترازی انرژی با همت تولیدکنندگان و فعالان 
صنعت و معدن تا حد امکان از کمبود محصول در بازار پیشگیری شده 
است. وی در همین رابطه با ارائه گزارشی از ایجاد محدودیت در تحویل 
گاز به واحدهای فولادی افزود: در برخی مقاطع سهمیه واحدها کاهش 

یافته و این کمبود بر رکورد تولید در صنعت فولاد تاثیر داشته است.
كاهش رشد صنایع معدنی 	

وزیر صمت کاهش رشد صنایع معدنی را تاثیر ناترازی انرژی بر صنایع 
دانست و تاکید کرد: در کاتد مس و آلومینا تولید افزایش یافته و فولاد و 

سیمان و کنسانتره زغال سنگ، روند کاهشی داشته اند.
وی رشد ۱۱ درصدی تجارت در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
را امیدوارکننده خواند و افزود: میزان صادرات در صنایع معدنی 9/۸ میلیارد 
دلار و پتروشیمی ۲۲ میلیارد دلار و جمع صادرات غیرنفتی ما رقمی معادل 

۱/ ۴۳ میلیارد دلار است و رشد ۱۱ درصدی را داشته است.

ترمیم ساختار وزارت صمت 	
اتابک از ترمیم ساختار وزارت صمت به عنوان دیگر اقدام اثرگذار یاد 
کرد و ادامه داد: در شروع دولت چهاردهم با ساختاری ناقص و موازی 
مواجه شدیم و در گام نخست با ترمیم آن برای ایجاد پیوند در ارکان 
تشکیلاتی، حلقه های گسسته برای ایجاد یک وزارت واحد در مدیریت 

کلان صنعت، معدن و تجارت بازسازی شد.
وی اضافه کرد: از دیگر اقدامات، تدوین پیش نویس سند سیاست های 
راهبردی صنعتی بود که تاکنون پیشرفت قابل توجهی داشته و آنچه قبلا 
انجام شده و مورد وفاق جمعی است، در دستور کار قرار گرفته و نقایص 

با راهکارهای جامع جایگزین شده است.
وزیر صمت از تامین مالی طرح های پیشــران با هماهنگی بانک 
مرکزی گفت و افزود: این طرح در جریان اســت و طبق گزارش ها از 

پیشرفت خوبی برخوردار بوده است.
تسهیل تامین خودروی جانبازان 	

اتابک موضوع اسقاط خودروهای فرسوده و افزایش ۴۰۰ درصدی آن 
را از نقاط قوت برنامه های وزارت صمت عنوان کرد.

وی تامین خودروی جانبازان را که پیش از این زمان برَ و در برخی 
دوره ها متوقف شده بود را از دیگر کارهای مثبت صورت گرفته در دولت 

چهاردهم برشمرد و خاطرنشان کرد: اقدامات و هماهنگی های لازم با 
بخش های مختلف و دستگاه های اجرایی صورت گرفت که درنهایت 

به افزایش عملکرد مجموعه در تامین خودرو این عزیزان منجر شد.
توسعه دریامحور 	

اتابک توسعه دریامحور را از شعارهای دولت چهاردهم عنوان کرد و 
یادآور شد: ایجاد و توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی تخصصی با توجه 
به طرح دریا محور بودن در کنار آب های ساحلی آغاز شده و برداشت 
ژئوفیزیک از مناطق اطراف هم در برنامه قرار گرفته است و در همین 

رابطه 9۲۵ واحد غیرفعال وارد چرخه تولید شده است.
وزیر صمت واگذاری معادن به مردم را اقتصاد مردمی و قابل رقابت 
دانست و خاطرنشان کرد:۳۸۱ معدن در این برنامه وارد فعالیت مجدد 

شده است.
تبدیل نیروگاه های گازی به سیکل تركیبی 	

وزیر صمت از برنامه وزارت صمت برای تبدیل نیروگاه های گازی به 
سیکل ترکیبی خبر داد و افزود:۲9۰۰ مگاوات تولید انرژی شامل حرارتی 
و تجدیدپذیر در دست اقدام است و نیروگاه های گازی به سمت سیکل 

ترکیبی تغییر وضعیت خواهد داد.
اتابک از اکتشافات جدید که نسبت به سال گذشته رشد داشته در 

بخش ژئوفیزیک و زمین شناسی گفت و تصریح کرد:۳۲ هزار کیلومتر 
کار ژئوفیزیــک هوایی انجام شــده که ۱۲پــروژه دریایی هم در این 

مجموعه قرار دارد.
آخرین وضعیت معادن زغال سنگ 	

اتابک ارتقای ایمنی معادن را از دیگر اقدامات ویژه وزارت صمت نام 
برد و افزود: در این رابطه هم ایمیدرو و هم معاونت معدنی پیگیری موثری 
داشته اند و گروه های بازرسی تقریبا تمام معادن زغال سنگ را به لحاظ 
ایمنی به همراه دیگر دستگاه های اجرایی مورد بازرسی قرار داده اند و با 
تعیین فرصت بازنگری به برخی مجموعه ها با لحاظ بیمه بیکاری برای 

کارگران آن، وضعیت معدن به شرایط ایمن باز خواهد گشت.
اعمال تعرفه صفر برای مبادلات تجاری با اوراسیا 	

وزیر صمت با اشاره به فعال سازی دبیرخانه کمیسیون برند تجاری 
افزود: کمیته تهاتر هم در بین کشورهایی که روابط تجاری آنها با ایران 
برقرار شده و تجارت ترجیحی در جریان است، از تهاتر کالا برای تامین 
نیاز کشور استفاده خواهد شد. وی گسترش رابطه ایران با اتحادیه اوراسیا و 
بلاروس را از گشایش های مهم عرصه اقتصادی و سیاسی کشور برشمرد 
و تاکید کرد: در سایه این روابط، تامین برخی کالاها با تعرفه صفر برای 
کشور امکان پذیر است. اتابک طرح های قابل افتتاح در دهه فجر انقلاب 
اسلامی با ۸9 طرح ملی از مجموع ۴۲۰ طرح که بیشترین آن مربوط به 
صنایع معدنی است را دارای اهمیت خواند و گفت: ایجاد ۳۴ هزار شغل با 

سرمایه گذاری ۳۲۳ همت از ویژگی این طرح هاست.

وزیر صمت:

ناترازی انرژی منجر به كاهش رشد صنایع معدنی شد

چالش

ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکمشهدناحیهدو
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیو

ساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیف

وضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
برابر رای شــماره 140360306004003313 مورخه 1403/10/04 هیات 
اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه دو تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/ خانم بهادر اشکذری فرزند بهروز به شماره 
شناسنامه 666 صادره از مشهد در ششدانگ یک قطعه زمین محصور مشتمل 
بر ساختمان به مساحت 850 مترمربع قسمتی از پلاک 429 فرعی از 1 اصلی 
واقع در اراضی بحرآباد خراســان رضوی بخش 10 حوزه ثبت ملک مشهد 
از محل مالکیت مشــاعی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  و ماده 13 
آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه 
محلی و کثیرالانتشار و در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در 
صورتی که اشخاص ذی نفع به  آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید 
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل 
دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صــورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/29

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/15 
بشیرپاشائی-رئیسثبتاسنادواملاک-مالف4912

ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکمشهدناحیهدو
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیو

ساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیف

وضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
برابر رای شماره 140360306004003316 مورخه 1403/10/04 هیات 
اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه دو 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/ خانم محمدجواد صبوری فرزند 
محمدحسین به شماره شناسنامه 37980 صادره از مشهد در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مســاحت 290 مترمربع قسمتی از پلاک 335 فرعی از 1 
اصلی واقع در خراسان رضوی بخش 10 حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه دو از 
محل مالکیت رسمی آقای/ خانم محمدعلی صائبی راد محرز گردیده است. 
لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی  و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار و در شهرها منتشر 
و در روســتاها رای هیات الصاق تا در صورتی که اشخاص ذی نفع به  آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها 
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع 
ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 

و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/29

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/15 
بشیرپاشائی-رئیسثبتاسنادواملاک-مالف4916

ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکمشهدناحیهدو
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیو

ساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیف

وضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
برابر رای شماره 140360306004003304 مورخه 1403/10/03 هیات اول/ 
دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه دو تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای/ خانم زینب شاملواینچه کیکانلو فرزند براتعلی به 
شــماره شناسنامه 62 صادره از قوچان در ششدانگ یک قطعه باغ، کاربری 
)زراعی- باغی( به مساحت 3313 مترمربع قسمتی از پلاک 75 فرعی از 38 
اصلی واقع در اراضی چهار برج خراسان  رضوی بخش 10 حوزه ثبت ملک مشهد 
ناحیه 2 از محل مالکیت آقای/ خانم حمیدرضا منصوری محرز گردیده است. 
لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد ســند رسمی  و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشــار و در شهرها منتشر 
و در روســتاها رای هیات الصاق تا در صورتی که اشــخاص ذی نفع به  آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 

سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/29

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/15 
بشیرپاشائی-رئیسثبتاسنادواملاک-مالف4914

آگهیموضوعماده3قانونوماده13آییننامهقانونتعیینتکلیفوضعیت
ثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

 نظر به اینکه برابر رای شــماره 9274 مورخ 1403/10/18 صادره از هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی ناحیه یک اهواز  تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضیان در قسمتی از پلاک 
925 باقیمانده واقع در بخش 7 اهواز حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک 
مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رســمی )ســند شماره 114586 مورخ 73/12/21 
دفتر خانــه 27- اهواز عزیز ناصری( به متقاضی ولید داس زرین فرزند علی شــماره 
شناســنامه 9157 کدملی 1756859248 صادره از اهواز نسبت به ششدانگ یک باب 
ساختمان به مســاحت 931/90 متر مربع در قســمتی از پلاک فوق  خریداری شده 
طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی به نام وی محرز گردیده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراقب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های 
محلی و کثیر الانتشار سراسری آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد. ضمناً صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.

تاریخانتشارنوبتاول:14۰3/11/1۵
تاریخانتشارنوبتدوم:14۰3/12/۰1

شناسهآگهی:1۸۷۷6۰۰
بهزادمردانی-رئیسادارهثبتاسنادواملاکناحیهیکاهواز

بینالملل
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مدیر کل دفتر ترانزیت و حمل ونقل بین المللی خبر داد
تداوم سختگیری اروپا در صدور ویزای رانندگان ایرانی

ایلنا- مدیر کل دفتر ترانزیت و حمل ونقل بین المللی ســازمان راهداری 
گفت: پیش از این سفارت آلمان و سفارت ایتالیا پنجره جدا برای صدور ویزای 
رانندگان ایرانی داشتند که براساس نوبت دهی که از طرف انجمن صنفی انجام 
می شد رانندگان به سفارت مراجعه می کردند و ویزای این دو مقصد را دریافت 
می کردند اما با توجه به سیاســت هایی که اتحادیه اروپا از لحاظ کاهش سطح 
همکاری ها با ایران به اجرا رســانده، از ســال گذشته پنجره اختصاصی صدور 

ویزا برای رانندگان حذف شد.
جواد هدایتی درباره اعتراض رانندگان درخصوص عدم صدور ویزا برای مقاصد 
اروپایی اظهار داشت: پیش از این سفارت آلمان و سفارت ایتالیا پنجره ای جدا برای 
صدور ویزای رانندگان ایرانی داشــتند که براساس نوبت دهی که از طرف انجمن 
صنفی انجام می شد رانندگان به سفارت مراجعه می کردند و ویزای این دو مقصد 
را دریافت می کردند اما با توجه به سیاست هایی که اتحادیه اروپا از لحاظ کاهش 
سطح همکاری ها با ایران به اجرا رسانده، از سال گذشته پنجره اختصاصی صدور 
ویزا برای رانندگان حذف شــد. او ادامه داد: از سال گذشته رانندگان ترانزیت هم 
برای دریافت ویزا وارد صف عمومی شدند، بنابراین سیستم نوبت دهی که در هفته 
٣٠ تا ۴٠ راننده برای دریافت ویزا به این سفارتخانه ها معرفی می شدند، عملا حذف 
شد. در شرایطی که رانندگان در صف گردشگران، مهاجران، دانشجویان و... برای 
دریافــت ویزا قرار گرفتند، روند دریافت ویــزا و مدت زمان دریافت آن برای آنها 
طولانی تر از روال سابق شد. مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین المللی  افزود: 
در فصول مختلف سال به ویژه پیک سفر و کار در تابستان به دلیل ازدحام، طبیعتا 
در صف دریافت ویزا تا زمانی که نوبت به رانندگان برسد، مدت زمان طولانی ای 

صرف می شود. بنابراین ویزا صادر می شود اما محدود و غیرقابل رصد است.
هدایتی تاکید کرد: امیدواریم با پیگیری های وزارت امور خارجه و رویکرد سیاست 
دولت چهاردهم برای بهبود روابط با اتحادیه اروپا، نتیجه اقدامات و سیاســت های 
خارجی این باشــد که در کوتاه مدت پنجره اختصاصی صدور ویزا را مجدد برای 
رانندگان باز و احیا شود. او درباره روند صدور ویزا در صف عمومی برای رانندگان 
گفــت: در حال حاضر، رانندگان ویزا را به روش هــای مختلف دریافت می کنند. 
شرکت های حمل ونقل از طریق شرکایی که در اروپا با آنها همکاری دارند نسبت به 
دریافت ویزا برای رانندگان اقدام می کنند. پیش از این دریافت ویزا از هلند و اتریش 
کمتر بود اما الان از طریق همکاری های شرکت های ایرانی با این کشورها، ویزای 
رانندگان این شــرکای اروپایی پیگیری می شود. بخشی دیگر از ویزا هم متاسفانه 

از طریق دلالان پیگیری می شود.
مدیرکل دفتر  ترانزیت و حمل و نقل بین المللی  درباره مدت زمان دریافت ویزا 
برای رانندگان اظهار داشــت: مدت زمان اخذ ویزا بســتگی به سطح تجارت ما با 
کشور مقصد دارد و در چند سال گذشته سطح تجارت ایران با کشورهای اروپایی 
روند کاهشی داشته است. هر زمان که سطح همکاری تجاری ایران با اروپا افزایش 

داشت و بار بیشتر شد از آن سو تقاضای ویزا هم افزایش یافت.
او با تاکید بر اینکه تنها مشکل رانندگان بحث ویزا نیست و در بحث پوشش 
بیمه سبز هم با مشکلاتی مواجه هستند، گفت: در سفارتخانه در برخی از مواقعی 
که قصد سختگیری را دارند، یکی از اسناد مهم برای صدور ویزا، وجود بیمه سبز 

است اما الان رانندگان ایرانی بیمه سبز ندارند.
هدایتی ادامه داد: تقریبا از ابتدای سال ٢٠٢۴ دسترسی به بیمه سبز وجود ندارد 
و رانندگان به اجبار بیمه را از بیمه فرانتیر )مرزی( دریافت می  کنند که هزینه آن 
بسیار بالاتر از بیمه سبز است به طوری که هزینه بیمه سبز برای یک سال ٧۵٠ 
تا ٨٠٠ یورو بوده اما در حال حاضر بیمه مرزی برای ســه ماه ١٢٠٠ تا ١۵٠٠ یورو 

است و هزینه پوشش بیمه ای به بیشتر از ۴ برابر رسیده  است.

وسط

گروه مســکن- بازار مســکن تهران در خبر
ســال های اخیر با تغییرات و نوســانات متعددی 
مواجه بوده اســت. کاهش ساخت وساز، افزایش 
هزینه هــای تولید مســکن و در عین حال عدم 
شــفافیت در آینده قیمتی، باعث شده تا این بازار 
در شــرایطی پیچیده قرار بگیرد. داده های جدید 
مرکز آمار ایران نیز تصویری از این وضعیت ارائه 
می دهد که نشــان دهنده کاهش ساخت وساز در 
پایتخت و همزمان با رشــد هزینه های مربوط به 

تولید مسکن است.
یکی از مهم تریــن عوامل تاثیرگذار بر قیمت 
مسکن، هزینه های ساخت است که به طور مستقیم 
از تــورم عمومی و تغییرات قیمتی در بخش های 
مرتبــط تاثیر می گیــرد. طبق داده هــای جدید، 
هزینه مصالح ســاختمانی و نیروی خدماتی رشد 
قابل توجهی داشته است. افزایش قیمت سیمان، 
آهن آلات، کاشی، ســرامیک، دستمزد کارگران 
ساختمانی و ســایر عوامل اجرایی باعث شده تا 
هزینه ساخت هر مترمربع واحد مسکونی نسبت 

به سال گذشته به شدت افزایش یابد.
بررسی های میدانی نشــان می دهد که تورم 
نهاده های ســاختمانی در برخی مــوارد از تورم 
عمومی نیز پیشی گرفته اســت. این روند موجب 
شده که ســازندگان با هزینه های بالاتری مواجه 
شــوند و در برخی مــوارد، پروژه هــای جدید را 
متوقف کنند. این موضوع یکی از دلایل کاهش 
صدور پروانه های ساختمانی در تهران است چراکه 
بسیاری از سرمایه گذاران دیگر انگیزه ای برای ورود 

به این بازار ندارند.
کاهش ساخت و ســاز؛ چالش بزرگ  	

بازار مسکن
داده های مرکز آمار به وضوح نشان می دهد که 
میزان ساخت وساز در تهران کاهش یافته است. این 
کاهش در حالی اتفاق می افتد که نیاز به مســکن 
همچنان در حال افزایش است. کمبود عرضه در 
بازار به ویژه در شرایطی که تقاضا همچنان بالاست 
می تواند منجر به حفظ روند صعودی قیمت ها شود 

حتی اگر قدرت خرید مردم کاهش یافته باشد.
عوامــل متعــددی در کاهش ساخت وســاز 
نقش داشــته اند. از یک ســو، افزایش هزینه های 
ساخت و عدم توجیه اقتصادی پروژه های جدید، 
ســرمایه گذاران را به سمت بازارهای دیگر سوق 
داده است. از ســوی دیگر، سیاست های مالیاتی 
جدید مانند مالیات بر خانه های خالی و مالیات بر 
معاملات مکرر، نیز تا حدی بر روند سرمایه گذاری 

در بازار مسکن تاثیر گذاشته اند.
تورم مسکن؛ عامل کلیدی در افزایش  	

تورم عمومی
مسکن یکی از اصلی ترین اجزای سبد هزینه 
خانوار در ایران اســت و افزایش قیمت آن تاثیر 

مســتقیمی بر نرخ تورم دارد. طبق گزارش های 
رسمی، تورم بخش مسکن در دی ماه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ٣٧/٨درصد رشد داشته 
است. این رقم نشان دهنده تاثیر چشمگیر مسکن 

بر تورم عمومی کشور است.
تورم در بازار مسکن معمولا به شکل دومینویی 
ســایر بخش های اقتصادی را نیز تحت تاثیر قرار 
می دهد. افزایش قیمــت اجاره بها، کاهش قدرت 
خریــد، افزایش هزینه های زنــدگی و در نتیجه 
کاهش سطح رفاه عمومی از جمله پیامدهای رشد 

قیمت مسکن است.
آینده بازار مسکن؛ نزول یا تثبیت؟ 	

با وجود افزایش قابل توجه قیمت مســکن در 
سال های اخیر برخی کارشناسان از احتمال کاهش 
قیمت ها در آینده نزدیک صحبت می کنند. یکی 
از دلایل این گمانه زنی، کاهش قدرت خرید مردم 
و رکود در معاملات مسکن است. در شرایطی که 
تقاضای مؤثر کاهش یابد، ممکن است فروشندگان 

مجبور شوند قیمت ها را تعدیل کنند.
از سوی دیگر برخی معتقدند که حتی در صورت 
رکود معاملات، قیمت مسکن کاهش چشمگیری 
نخواهد داشت چراکه عوامل تورمی همچنان در 

اقتصاد کشور فعال هســتند. افزایش هزینه های 
ســاخت، نرخ ارز، سیاست های کلان اقتصادی و 
نبود چشم انداز مشخص برای کاهش تورم، همگی 
عواملی هستند که می توانند مانع از کاهش جدی 

قیمت مسکن شوند.
کاهش میزان عرضه در بازار مسکن  	

ســاخت مســکن در تهران ظرف یک سال 
حدود ٣٠درصد آب رفت. این آمار و ارقام برمبنای 
داده های رسمی اعلام شــده و به  معنی کاهش 

عرضه به بازار مسکن پایتخت تلقی می شود.
مرکز آمار ایــران اخیرا گزارشی از پروانه های 
ساختمانی شهرداری تهران منتشر کرده که طبق 
آن تعداد پروانه های ساختمانی در حدفاصل بهار 
١۴٠٢ تا بهــار ١۴٠٣ از ١۵ هزار و ٨٠٧ پروانه به 

١٢هزار و ٣١١ مورد تقلیل پیدا کرده است. 
ســاخت مســکن در تهران به این ترتیب در 
یک ســال دقیقا ٢٨/۴درصد کمتر شده و کاهش 
عرضه به بازار می تواند سیگنال جدیدی برای روند 

صعودی قیمت ها تلقی شود.
افزایش قیمت مصالح 	

قیمت مســکن تحت تاثیر فاکتور های زیادی 
قرار می گیرد ولی گل سرســبد آنها را باید مصالح 

ساختمانی بدانیم. اجازه بدهید بازهم همه چیز را از 
قاب آمار و ارقام بررسی کنیم.

آخرین داده های رسمی از چند و چون قیمت 
مصالح ساختمانی به بهار امسال تعلق دارد. مرکز 
آمار ایران هزینه های ســاخت ســاختمان را در 
۹بخش مختلف بررسی می کند و به عنوان مثال از 
رشد ٣٣/۵درصدی هزینه های مربوط به سیمان، 

بتن، شن و ماسه خبر می دهد.
قیمت گچ در بهار امســال نسبت به بهار سال 
گذشــته رشد بیشتری داشته و حدود ۵٨/۹درصد 

ارتقا پیدا کرده است. 
قیمت بلوک، سفال و آجر به طور متوسط با رشد 
۴٣/۵درصدی دست و پنجه نرم کرده و در بخش 
موزاییک، کاشی و ســرامیک شاهد رشد قیمت 

٣٨/٧درصدی هستیم. 
هزینه ساخت مسکن شامل آیتم های دیگری 
هم می شود. مثلا ســنگی که در حدفاصل بهار 
پارسال تا امسال ٢٠ درصد گران شده است. یا چوبی 
که حدود ١٣ درصد گران شده است. داده های مرکز 
آمار ایــران از افزایش قیمت ١۴درصدی ایزوگام 
و قیرگونی حکایــت دارد. بابت شیرآلات در بهار 
امسال تورم تقریبا ٢٠درصدی داشتیم و هزینه های 

نقاشی ساختمان هم حدود ١٧ درصد بالا رفته است.
هزینه ساخت ســاختمان علاوه بر آیتم هایی 
که اسم بردیم، شامل هزینه کارگر هم می شود و 
مرکز آمار ایران این بخش را به اسم گروه خدمات 
در هزینه ها حساب می کند. طبق داده های مرکز 
آمار ایران هزینه کارگران هم در بخش ساختمان 
ظرف مــدت بهار ١۴٠٢ تا بهار ١۴٠٣، با رشــد 

۴١/۵درصدی رو به رو شده است. 
صدرنشینی مسکن در تورم 	

مرکز آمــار ایران به  شــکل ماهانه گزارشی 
تحت عنوان شاخص قیمت مصرف کننده منتشر 
می کند و در قالب این گزارش نرخ تورم عمومی را 
طبق ١٢ آیتم مختلف می سنجد. نرخ تورم عمومی 
به  زبان ســاده میزان افزایش هزینه خانوار ایرانی 
ظرف یک ســال گذشته را شامل می شود و طبق 
آخرین آمار و ارقام اعلامی از سوی مرکز آمار به 

٣١/٨درصد رسیده است. 
تورم ٣١/٨درصدی دی ماه امسال نشان می دهد 
خانوار ایرانی به  همین اندازه نسبت به دی ماه سال 
اخیر هزینه کرده اما نکته ماجرا اینجاست که نرخ 
تورم در حوزه مسکن بیشتر از این حرف ها محاسبه 

شده است.
تورم مسکن در حال حاضر ٣٧/۹درصد برآورد 
می شود و نسبت به سایر بخش ها از جمله آموزش، 
حمل ونقل، لوازم خانگی، پوشاک، بهداشت، تفریح، 
خوراکی، دخانیات و ارتباطات بیشــترین هزینه را 

روی دوش خانوار ایرانی گذاشته است. 
قیمت مســکن در تهران تا مردادماه امســال 
به  شکل ماهانه روی خروجی بانک مرکزی قرار 
می گرفت. آن زمان متوسط قیمت مسکن در تهران 
متری ٨٨میلیون و ۵٠٠ هزار تومان اعلام می شد و 
خرید خانه ١٠٠ متری در پایتخت، به طور متوسط 
هزینه ای نزدیک به هشــت میلیارد و ٨۵٠میلیون 
تومان روی دست خریداران می گذاشت. تداوم روند 
صعودی قیمت ها احتمالا مظنه مسکن در تهران را 
بالاتر از ارقام اعلام  شده در تابستان برده اما برای 
نزولی شدن قیمت ها، علاوه بر اتخاذ سیاست های 
لازم نیازمند افزایش میزان ساخت وساز و کنترل 

هزینه های ساخت مسکن هستیم.
وضعیت کلی بازار مسکن 	

بازار مسکن تهران در حال حاضر در شرایطی 
متزلزل قرار دارد. کاهش ساخت وساز و افزایش 
هزینه های تولید در کنار تورم عمومی و کاهش 
قدرت خرید، معادلات این بازار را پیچیده کرده 
است. در حالی که برخی نشانه هایی از احتمال 
کاهش قیمت هــا را مطرح می کننــد، به نظر 
می رسد  تا زمانی که عوامل تورمی مهار نشوند 
و سیاست های حمایتی مؤثری اجرا نشود، بازار 
مســکن همچنان در وضعیت بلاتکلیفی باقی 

خواهد ماند.

وضعیت عرضه در بازار املاک و مستغلات پایتخت بررسی شد

رکود تولید مسکن

گزارش نمایندگان »جهان صنعت« از سراسر کشور

سمنان

فرماندار شاهرود خبر داد
گشایش و آغاز 221 طرح عمرانی و اقتصادی

شاهرود- رضائیان - فرماندار شاهرود در 
نشست خبری با خبرنگاران از بهره برداری و آغاز 
عملیات اجرایی ٢٢١ طرح عمرانی و اقتصادی با 
اعتبار ٢۶هزار و ١٠٢میلیارد و ٣٢۹میلیون ریال 
همزمان با دهه فجر  در این شهرستان خبر داد

ابوطالب جلالی گفت: ١٧٨ طرح عمرانی با 
اعتبار ١۵هزار و ١٨٨ میلیارد و ٣۹۹ میلیون ریال 
در دهه فجر امسال افتتاح و بهره برداری می شود

فرماندار ویژه شاهرود افزود : برای بهره برداری 
از ٢٠۶ طرح عمرانی و اقتصادی ٢٢هزار و ۴٠۹ میلیارد و ٨۹۹ میلیون ریال هزینه شده است.  او تصریح کرد: در این ایام عملیات 

اجرایی ١۵ طرح اقتصادی و عمرانی با اعتبار سه هزار و ۶۹٢ میلیارد و ۴٣٠ میلیون ریال آغاز خواهد شد.

همدان

رییس دانشگاه علوم پزشکی همدان خبر داد
بهره برداری از 1۴ طرح بهداشت و درمان در دهه فجر

محبوبه یادگاری - رییس دانشــگاه علوم پزشکی همدان گفت: ١۴ طرح بهداشت و درمان این استان همزمان با دهه 
مبارک  فجر ١۴٠٣ بهره برداری و عملیات اجرایی دو طرح آغاز می شود.

بهروز کارخانه ای در نشست خبری با خبرنگاران افزود: یک هزار و ٨١٠ میلیارد ریال برای بهره برداری از این طرح ها هزینه 
شده است. او اضافه کرد: این طرح ها شامل دو مرکز جامع سلامت در تجرک و درگزین، سه خانه بهداشت، دو واحد مسکن 

پزشکان با هدف افزایش ماندگاری پزشکان، چهار پایگاه اورژانس در عبدالرحیم همه کسی، ورد آورد و قهاوند می شود.
رییس دانشگاه علوم پزشکی همدان، تجهیز بیمارستان علیمردانیان نهاوند، بهسازی اتاق عمل بیمارستان امام حسین، یک 

بلوک ٢٠ واحدی خوابگاه متاهلین را از دیگر طرح های آماده بهره برداری برای دهه فجر عنوان کرد.
کارخانه ای افزود: عملیات اجرایی خانه بهداشت روستای فیازان تویسرکان و مرکز جامع سلامت داغ آباد همزمان با دهه 

فجر ١۴٠٣ آغاز می شود.
او گفت: میزان بدهی دانشــگاه علوم پزشکی همدان به پزشکان، شرکت های مختلف و پیمانکاران ٢۶هزار و ۶۶٠ میلیارد 

ریال است.
رییس دانشــگاه علوم پزشکی همدان بیان کرد: سه هزار و ٢٢٠ میلیارد ریال کارانه پزشکان پرداخت نشده همچنین میزان 
بدهی به پرســنل غیرپرستار ۹۶٠میلیارد ریال، بدهی تعرفه گذاری پرستاری یک هزار و ٨٠٠میلیارد ریال، شرکت های دارویی 

چهارهزار و ٧۵٠ میلیارد ریال، پیمانکاران یک هزار و ٢٠میلیارد و تجهیزات پزشکی دو هزار و ٨٠٠ میلیارد ریال است.
کارخانه ای ادامه داد: ١٠ هزار میلیارد ریال از شرکت های بیمه طلب داریم که در تسویه این بدهی  بخش زیادی از معوقات 
پرداخت می شــود. او بیان کرد: هزینه های علوم پزشــکی همدان بیشتر از درآمد آن است. برای نمونه درآمد بیمارستان بعثت 

۶۵٠ میلیارد ریال و میزان هزینه آن ٧۴٠ میلیارد ریال است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی افزود: میزان حقوق پرسنل شرکتی ۶۵٠ میلیارد ریال با در نظر گرفتن قراردادی ها به ۹٠٠  میلیارد 
ریال می رســد، بنابراین باید دولت به گونه ای برنامه ریزی کند که پس از بهره برداری یک طرح بهداشــتی و درمانی حقوق 
پرســنل به کار گرفته در این محل توســط دولت پرداخت شود، نه از محل درآمد آن مجموعه چراکه این موضوع باعث ضرر 

دانشگاه و نارضایتی پرسنل می شود.
کارخانه ای گفت: پنج هزار و ۵٠٠ میلیارد ریال کارانه معوقه پرســتاران از ســال ١۴٠٠ تاکنون پرداخت شد و مانده بدهی 
کارانه متعلق به امسال است. او افزود: ٣٠هزار میلیارد ریال برای کارهای عمرانی و مرمت هاو تامین نیاز تجهیزاتی، درمانی، 

بهداشت و تجهیزات پزشکی نیاز است که در این راستا نیازمند کمک خیران هستیم.
رییس دانشــگاه علوم پزشکی همدان اظهارکرد: سرانه جمعیت این استان نسبت به متوسط کشوری از نظر خیران بیشتر 

است و این عدد در همدان ۶۵٠ هزار ریال به ازای هر نفر و میانگین کشور ۶٢٠ هزار ریال است.
وی با بیان اینکه استفاده از نیروهای جهادی و خیر در دستور کار است، اظهار کرد: بهسازی محوطه بیمارستان سه سال 
مانده بود که نیروهای جهادی بدون دریافت رقمی این کار را به پایان رساندند. کارخانه ای اضافه کرد: میزان نیروهای درمانی 
همدان نســبت به میانگین کشــور بالاست اما توزیع نیروها متناسب نیست یعنی پرسنل دنبال خدمت در جاهایی هستند که 

استرس و فشار کاری کمتر است.
رییس دانشــگاه علوم پزشکی همدان افزود: همدان با کمبود ۴٨ تخصص مختلف از جمله بیهوشی، غیربیهوشی، بالینی و 

غیربالینی مواجه است.
کارخانه ای ادامه داد: دانش آموختگان برخی رشــته ها مثل گوش و حلق و بینی پس از پایان دوره تحصیلات در دانشــگاه 
علوم پزشــکی مشغول به کار نمی شــوند بلکه به دنبال کار زیبایی که درآمد بیشتری دارد می روند. او تاکید کرد: درآمد کم و 
پیش بینی هزینه های نادرســت برای پزشکان موجب شــده پزشک به سمت دایر کردن مطب برود که چندین برابر دانشگاه 
درآمد دارد. او گفت: رایگان شدن هزینه درمان کودکان زیر هفت سال طرح خسارت باری است چرا که در گام نخست عدالت 
در این طرح رعایت نشــده و افراد ثروتمند و دارای انواع بیمه تکمیلی نیز از این خدمت بهره مند می شــوند. او افزود: این طرح 

موجب شــلوغ شدن بیمارستان ها و خلوت شدن کلینیک ها و مطب های خصوصی شده و نتیجه آن کاهش گرایش به سمت 
تخصص اطفال اســت چرا که درآمد این تخصص به شــدت کاهش می یابد. او با بیان اینکه بیمارستان در مناطقی که نیازی 
نبوده ساخته شده است، گفت: ضریب اشغال تخت در برخی بیمارستان های همدان حداکثر به  ٢۵ درصد می رسد. با این وجود 
عده ای دنبال ساخت بیمارستان جدید در این شهرستان ها هستند. او ادامه داد: بیمارستان کودکان اکباتان در حالی افتتاح شد 
که چارت سازمانی برای آن پیش بینی نشده بود بنابراین برای تامین نیروی مورد نیاز  مجبور به بهره مندی از پرستاران و کادر 

درمان سایر بیمارستان ها شدند.
رییس دانشگاه علوم پزشکی همدان اضافه کرد: این وضعیت موجب خلأ و کمبود نیرو در سایر بیمارستان ها شده و برای 
جبران این کمبود مجبور به اضافه کاری پرسنل شدیم. کارخانه ای با بیان اینکه ۴٠ درصد از تجهیزات وزارت بهداشت بلااستفاده 
مانده توضیح داد: برای نمونه یک دستگاه آمبولانس مجهز در یکی از شهرستان های استان مستقر است که در آنجا کارکردی 

ندارد و اجازه نمی دهند این آمبولانس در شهرستان دیگری استفاده شود.
 

خوزستان

به مناسبت دهه فجر صورت گرفت
بهره برداری از 2۵ پروژه برق رسانی در شهرستان حمیدیه

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز گفت: ٢۵ پروژه برق رسانی، اصلاح و بهینه سازی و روشنایی معابر در شهرستان 
حمیدیه با اعتباری بالغ بر ٣٨٠میلیارد ریال به بهره برداری رسید. محمد فراتی در آیین بهره برداری از ٢۵ پروژه برق رســانی 
شهرستان حمیدیه به مناسبت دهه فجر و پیروزی انقلاب اسلامی که در روستای گمبوعه این شهرستان برگزار شد، اظهار کرد: 
صنعت برق امروزه صنعتی مهم و استراتژیک است که بعد از انقلاب با نگاه ویژه نظام مقدس جمهوری اسلامی به مقوله ای 
مهم تبدیل شده که تمام نقاط کشور از این نعمت برق بهره مند شدند. فراتی تصریح کرد: این میزان برق رسانی در بسیاری از 
کشورهای منطقه بی سابقه بوده و اداره تمامی بخش های آموزش، درمان، بهداشت، پمپاژ آب و کشاورزی بدون آن میسر نیست

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز ادامه داد: جمعیت ایران بعد از انقلاب بیش از دو برابر شده اما وضعیت صنعت 
برق و توسعه یافتگی آن رشد چند برابری داشته است که در این زمینه سرمایه گذاری های عظیمی در زمینه تولید، نیروگاه ها و 
شبکه های توزیع صورت گرفته است. او افزود: با توجه به کمبود بارش باران و ناترازی ها در فصل سرما هموطنان ما به انرژی 
بیشــتری نیاز دارند که این انرژی ممکن اســت از سمت نیروگاه های وابسته به سوخت های فسیلی به سوی مصارف خانگی 
برود، بنابراین باید همه صرفه جویی کنیم. فراتی با اشــاره به اهمیت نیروگاه های خورشیدی گفت: امیدواریم که نیروگاه های 

تجدیدپذیر توسعه پیدا کند و وابستگی ما را به انرژی های فسیلی کاهش دهد.
او ادامه داد: این موضوع همچنین از نظر پدافند غیرعامل بسیار مهم اســت به طوری که ســایر کشورها به دنبال انرژی 
خورشیدی هستند. فراتی با بیان اینکه در ایران با برنامه ریزی دولت جدید و وزیر نیرو امیدواریم ٣۵ هزار مگاوات تولید انرژی 

خورشیدی داشته باشیم، گفت: در استان خوزستان مصوبات خوبی در مسیر توسعه برنامه ریزی شده است.
او با اشاره به احداث نیروگاه خورشیدی برای متقاضیان و خرید تضمینی برق از آنها گفت: شرکت توزیع برق اهواز آمادگی 

همکاری با فرمانداری شهرستان حمیدیه برای اجرای اولین نمونه نیروگاه خورشیدی را دارد.
او با اشــاره به خدمات برق رســانی در این شهرستان افزود: توسعه و اصلاح شبکه روستاهای علی آباد، دهلیز و سیدعباس 
تعدیل بار ترانس های روســتاهای حسینی و حلاف، علاونه، سدره، دو سید و سعدون، توسعه شبکه روستای گمبوعه بزرگ، 
بهینه ســازی روستاهای حزبه و طویبه، تامین روشنایی مسیر اربعین با نصب حدود ۴٠٠عدد کله چراغ، کوی دولت آباد، کوی 

فرهنگیان و ... از جمله پروژه های برق رسانی و اصلاح شبکه در این شهرستان است.

اصفهان

مدیرعامل آبفای استان اصفهان خبر داد
گشایش ۵6 طرح آب و فاضلاب به مناسبت دهه فجر

همزمــان با دهه مبارک فجر و با هزینه ای بالــغ بر۹۴٠٠میلیارد ریال، 
٣٧ طرح آبرسانی شهری و روستایی و ١۹طرح توسعه ای فاضلاب در استان 

اصفهان به بهره برداری می رسد.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهــان با اعلام این خبر افــزود: با هدف 
محرومیت زدایی از روستاها، ٢٢ طرح آبرسانی روستایی در مناطق اردستان، 
براآن و کرارج، بویین و میاندشت، تیران و کرون، سمیرم، جرقویه، شاهین شهر 
و میمه، فریدن، کوهپایه، بادرود، مهردشــت، نایین و منطقه یک اصفهان با 
هزینه ای بالغ بر ١۵٨١ میلیارد ریال اجرا شده است که با بهره برداری از آنها 

۵٨ هزار نفر از جمعیت روستایی، تحت پوشش خدمات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان قرار می گیرند.
ناصر اکبری افزود: ١۵ طرح آبرسانی شهری شامل خطوط انتقال، شبکه توزیع آب، اصلاح شبکه های آبرسانی و ایستگاه های 
تله متری تاسیســات آبرسانی نیز در شــهرهای اصفهان، لایبید، فرخی، خور، محمدآباد، کمه، بیده، کوهپایه، بافران، بادرود، 
خالدآباد، تیران و داران نیز به اجرا درآمده است که در دهه فجر به بهره برداری می رسند. او گفت: برای اجرای این طرح ها بالغ 

بر ١٠٧۵ میلیارد ریال هزینه شده است.
اکبری در خصوص طرح های آماده بهره برداری در بخش فاضلاب نیز گفت: ١۹ طرح اصلاح و توســعه در ســطح استان 
با هزینه ۶٧٠٠ میلیارد ریال آماده بهره برداری اســت که شامل ۴/۶کیلومتر خط انتقال، ١١٢کیلومتر شبکه جمع آوری و نصب 

١١ هزار فقره انشعاب فاضلاب است.

البرز

سرپرست فرمانداری چهارباغ:
 جمعیت فعلی چهارباغ ملاک تصمیم گیری مسوولان باشد

غلامرضا زارع - در نشســتی که به مناســبت دهه فجر با 
حضور محمدرضا البرزی، سرپرســت فرمانــداری، حجت الاسلام 
دربانی، امام جمعه و عباس میرزاوند، مدیر اداره ارشاد شهرستان با 
خبرنگاران برگزار شد، سرپرست فرمانداری با ذکر این نکته که طی 
دهه فجر ســال جاری تعداد ١٣٧ پروژه در بخش دولتی و ١٨پروژه 
در بخش  خصوصی با مبلغی بالغ بر یک هزار میلیارد تومان اعتبار به 

بهره برداری می رسد از عملیات کلنگ زنی تعداد ١٢ پروژه عمرانی دیگر با اعتبار ۵۶ میلیارد تومان در این شهرستان خبر داد.
محمدرضا البرزی در ادامه از عمده دلایل عدم شکل گیری ساختمان ادارات و سازمان ها در شهر را فقدان اراضی مناسب 
مربوطه اعلام داشت و گفت: به دلیل تازه بودن شکل گیری شهرستان، در حال حاضر کار استقرار ادارات و نهادها هنوزکاملا 
شکل نگرفته و برخی راه اندازی شده و تعدادی نیز به صورت نمایندگی و بخش هایی دیگر حتی به صورت نمایندگی نیز راه اندازی 
نشده است. سرپرست فرمانداری، دارا نبودن حتی یک تخت بیمارستانی را متذکر شد و ادامه داد: در شهرستان چهارباغ تعداد 
هفت محله محروم به صورت کم برخوردار شناسایی شده که سعی شده تا نسبت به سایر مناطق توجه ویژه تری به آنها شود. او 
کمبود آب شرب در شهرستان را نیز مطرح و اظهار امیدواری کرد با برنامه ریزی های مقدماتی صورت گرفته ، تلاش خواهد شد 
تا با کلنک زنی تاسیسات مدنظر در سال ١۴٠۴و تامین آب از محل سد طالقان نسبت به رفع این نقیصه در آینده اقدام شود.

مدیرکل بهزیستی استان البرز تشریح کرد
 برنامه های بهزیستی البرز در دهه فجر

غلامرضا زارع - مدیرکل بهزیســتی استان البرز از برنامه های متنوع 
و گســترده این اداره کل به مناسبت دهه مبارک فجر با شعار »جشن حضور 

تا ظهور« خبر داد.
وجیهه محمدی فلاح با اشــاره به اهمیت این ایام اظهار داشــت: دهه 
مبارک فجر فرصتی است تا با یادآوری دستاوردهای انقلاب اسلامی به ویژه 
در حوزه خدمات اجتماعی و حمایت از اقشــار آسیب پذیر گام های موثری در 

جهت تحقق اهداف انقلاب برداریم.
وجیهه محمدی فلاح گفت: در طــول دهه فجر برنامه های متنوعی در 

ســطح اســتان البرز اجرا خواهد شد که از جمله آنها می توان به آذین بندی و نصب بنر و پرچم در کلیه ادارات و مراکز دولتی 
و غیردولتی تحت نظارت بهزیســتی، غبارروبی مزار پاک شــهدا و دیدار با خانواده های معظم و معزز شهدا و ایثارگران اشاره 
کرد. او افزود: افتتاح چندین پروژه مهم از جمله مرکز نگهداری کودکان بی سرپرست در ساوجبلاغ، مرکز مثبت زندگی در دو 
شهرستان فردیس و ساوجبلاغ مرکز توانمندسازی بیماران بهبودیافته از اعتیاد در دو شهرستان کرج و چهارباغ مرکز خدمات 
دندانپزشکی دهان و بلع در فردیس، مرکز نگهداری شبانه روزی از معلولان ذهنی در فردیس، مرکز نگهداری شبانه روزی از 
بیماران اعصاب و روان در فردیس و کلنگ زنی مرکز خدمات جامع بهزیستی در فردیس از دیگر برنامه های پیش بینی شده است

مدیرکل بهزیستی البرز تصریح کرد: مانور سراسری اورژانس اجتماعی با تجهیزات کامل در بزرگراه شهید سلیمانی و نیز 
ایستگاه های صلواتی در مقابل درب تمامی ادارات بهزیستی ستاد و شهرستان ها برپا خواهد شد.

وجیهه محمدی فلاح با تاکید بر اینکه خدمات رایگان فیزیوتراپی، کاردرمانی، گفتاردرمانی و ارتزپروتز به معلولان نیازمند 
تحت پوشش ارائه خواهد شد از توزیع وسایل کمک توانبخشی و کمک توانپزشکی به صورت رایگان در سطح ادارات بهزیستی 
استان خبر داد. محمدی فلاح گفت: ضمن برگزاری پویش های زیر پرچم و کتابخوانی با اولویت موضوعات فرهنگی و سلامت 
اجتماعی در کلیه مراکز و شهرستان ها برای گروه های هدف، جشنواره  بازی های فکری و مسابقات آشپزی بین جامعه هدف 
و خانواده هایشان و همکاران نیز از دیگر برنامه های پیش بینی شده است. ضمن آنکه در تمامی روزهای دهه فجر میز خدمت 
جلوی درب ادارات بهزیستی مستقر شده و از مراجعان پذیرایی به عمل آمده و جلسات آموزشی و تبیینی درخصوص دهه فجر 

و دستاوردهای انقلاب نیز ویژه کارکنان برگزارخواهد شد.
مدیرکل بهزیستی استان البرز ادامه داد: طرح نشاط اجتماعی و روحیه بانشاط به منظور پیشگیری از خودکشی توسط مراکز 
اورژانس اجتماعی در پارک های سطح شهر و نیز جشن رویداد ملی ویژه خانواده های دارای فرزند چندقلو در شیرخوارگاه امام 

علی)ع( از دیگر برنامه های این ایام الله است.
محمدی فلاح با بیان اینکه جشن بزرگداشت پیروزی انقلاب اسلامی در تمامی مراکز دولتی و غیردولتی تحت نظارت 
بهزیســتی برگزار می شــود، تصریح کرد: همزمان با روز ٢٢بهمن ماه و در روز جوان از رتبه های برتر کنکور مددجویان 
بهزیستی تقدیر به عمل خواهد آمد. او با اشاره به اینکه این برنامه ها با هدف ارتقای سطح خدمات اجتماعی و حمایت 
از اقشار آسیب پذیر طراحی شده اند، اضافه کرد: جشن ایجاد اشتغال برای ٢٠۶٣نفر از مددجویان تحت پوشش بهزیستی 
از دیگــر برنامه هــا خواهد بود. او در پایان ضمن اعلام این نکته کــه در روز راهپیمایی٢٢بهمن از تمامی ظرفیت های 
موجود برای شــرکت در راهپیمایی اســتفاده خواهد شــد و خودروهای اورژانس اجتماعی در مسیر راهپیمایی مستقر و 
موکب و غرفه بهزیســتی با هدف اطلاع رســانی و آگاه سازی عموم از خدمات بهزیستی در مسیر راهپیمایی برپا خواهد 
شــد از تمامی همکاران، شرکای اجتماعی ، مددجویان و مردم اســتان البرز دعوت کرد تا در این برنامه ها شرکت فعال 

داشــته و با حضور خود به هرچه باشکوه تر برگزار شدن این ایام کمک کنند.

سال بیست ویکم   دوشنبه15بهمن1403   شماره 5732
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گروه بورس- بازار سرمایه روز گذشته را در حالی آغاز کرد که از یک سو نگرانی 
از شــکل گیری الگوهای نزولی در نمودارها ذهــن بسیاری از فعالان بازار را درگیر 
کرده بود و از سوی دیگر جریان خبری قوی برای تحریک رشد بازار وجود نداشت. 
با این حال تلاش های گســترده ای صورت گرفت تا از افت بیشــتر بازار جلوگیری 
شــود و در چند مقطع مختلف، حمایت هایی برای حفظ روند مثبت شکل گرفت. در 
مجموع وضعیت معاملات نسبت به روزهای قبل بهبود پیدا کرد و بسیاری از فعالان 
بازار بر این باورند که اگر بازار بتواند در این شــرایط ســخت مقاومت کند و منتظر 
موج های خبری قوی تر بماند، احتمال رشد در روزهای آینده بیشتر خواهد شد. یکی 
از عوامل اثرگذار بر بازار در روز گذشــته تحلیل های تکنیکال و نگاه چارتیست ها به 
روند معاملات بود. چارتیست ها همواره در بازار تاثیرگذار بوده اند و هنگامی که یک 
الگــوی خاص در نمودارها توجه همه را جلب کند، تحقق آن بسیار محتمل خواهد 
بود. در همین راستا، حمایت های حقوقی و برخی از سرمایه گذاران بزرگ، به  وضوح 
با هدف برهم زدن این الگوهای تکنیکالی انجام شد اما آنچه اهمیت دارد این است 
که نگرانی از یک ریزش ســنگین در بازار چندان منطقی به نظر نمی رسد. بسیاری 
از ســهام در صورت کاهش هشــت تا 10درصدی به قیمت هایی خواهند رسید که 
از نظر ارزندگی بسیار جذاب خواهند بود، بنابراین حتی بدون حمایت های گســترده 
نیز جریان خرید در بازار شــکل خواهــد گرفت اما چالش اصلی، عدم هماهنگی در 
جریان اخبار و اتفاقات اقتصادی و سیاسی اســت که بازار را دچار نوســانات متزلزل 

و ناهمگون کرده است.
اهمیت نقطه فعلی و تاثیر خبرهای قوی بر روند بازار در نقطه ای حساس قرار گرفته 
و بسیاری در انتظار تحولات جدید برای تغییر مسیر معاملات هســتند. چارتیست ها 
معتقدند که نقاط فعلی برای بازار حیاتی اســت و در صورتی که نتواند روند خود را 

تثبیت کند ممکن است اصلاح بیشتری را تجربه کند.
به همین دلیل، حضور مســتمر حقوقی هــا و حمایت های هدفمند در بازار کاملا 
مشــهود بود اما آنچه بازار را به رشد پایدار می رساند، نه صرفا حمایت ها بلکه انتشار 

اخبار قوی و متفاوتی است که بتواند نقدینگی را دوباره به حرکت درآورد.
نیاز بازار به یک موج خبری جدید 	

همانطور که پیش تر نیز اشــاره شده بود، بازار برای خروج از شرایط فعلی نیاز به 
یک خبر مهم و خاص دارد. جریان نقدینگی همچنان در بازار وجود دارد و صف های 
خرید قوی در نمادهای پتروشیمی نشان می دهد که سرمایه گذاران همچنان انگیزه 
لازم را دارنــد. بــا این حال برای عبور از وضعیت رکود و رخوت باید موجی از اخبار 

مثبت و تعیین کننده شکل بگیرد.
عوامل کلیدی اثرگذار بر بازار 	

اگر لیستی از عوامل موثر بر روند بازار تهیه شود می توان به رویدادهای داخلی و 
خارجی مختلفی اشاره کرد که می توانند مسیر بازار را تغییر دهند.

تحولات صنعت خــودرو از جمله تغییرات مدیریتی و برنامه های تجدید ارزیابی 
دارایی ها، می تواند به  عنوان یک عامل اثرگذار مطرح شود.

تغییرات در فرمول های محاسبه نرخ سود پالایشی ها و تحولات بنیادی در صنایع 
فولاد و پتروشیمی می تواند ثبات بیشتری را به بازار ببخشد.

کاهش نرخ بهره و ارسال سیگنال های محکم از سوی سیاستگذاران پولی می تواند 
باعث تغییر رویکرد سرمایه گذاران شود.

حرکــت جدید در نرخ ارز نیمایی و کاهش فاصلــه آن با نرخ دلار آزاد می تواند 
محرک مهمی برای رشد بازار باشد.

اخبار سیاسی از جمله بررسی FATF و احتمال انتشار سیگنال های مثبت در این 
زمینه می تواند بخشی از نگرانی های سرمایه گذاران را کاهش دهد.

یک تحول مهم در عرصه سیاست خارجی می تواند کلیه عوامل فوق را تحت الشعاع 
قرار داده و روند متفاوتی را برای بازار ایجاد کند.

با در نظر گرفتن این موارد، بازار همچنان در انتظار یک عامل کلیدی برای ایجاد 
یک تغییر فاز اســاسی است و تا زمان تحقق چنین اتفاقی، روند معاملات با احتیاط 

و نوسانات محدود دنبال خواهد شد.

مسیر بازار در صورت ادامه وضعیت فعلی؛ اصلاح زمانی و قیمتی  	
به جای ریزش شدید 

ســؤال مهمی که ذهن بسیاری از ســرمایه گذاران را به خود مشغول کرده این 
است که اگر هیچ اتفاق ویژه ای برای بازار رخ ندهد چه آینده ای در انتظار آن خواهد 
بود؟ بررسی روند فعلی نشــان می دهد که بــازار در حال عبور از یک دوره اصلاح 
همزمان قیمتی و زمانی است، جایی که نه ریزش شدیدی تجربه کرده و نه رشدی 

قابل توجه داشته است.
در این شــرایط، سهام شرکت ها در یک وضعیت معلق میان نزول و صعود قرار 
دارند و بازار در یک روند نوسانی گرفتار شده است. این وضعیت تا زمانی که موجی 
از اخبار جدید و تعیین کننده وارد بازار نشــود، ادامه خواهد داشــت. نکته کلیدی در 
چنین فضایی، مدیریت ریســک و تاب آوری ســهامداران است تا این دوره را بدون 

ضرر سنگین پشت سر بگذارند.
زمانی که بازار، این دوره را پشت سر بگذارد و با یک موج خبری قوی مواجه شود، 
نقدینگی دوباره به جریان خواهد افتاد و مشــابه آنچه در گذشته دیده ایم، سرمایه ها 

مجددا به سمت بازار حرکت خواهد کرد.
اصلاح قیمتی بازار در مسیر صحیح؛ زمینه سازی برای رشد آینده 	

آنچه تاکنون طی شده، بخش مهمی از اصلاحی است که بازار به آن نیاز داشت. 
پیش از این قیمت های سهام در سطوحی قرار داشتند که جذابیت خرید زیادی برای 

سرمایه گذاران نداشتند اما امروز این شرایط تغییر کرده است.
البته بازار هنوز به نقطه ای نرسیده که خریدهای گسترده در آن آغاز شود اما روند 
فعلی باعث خواهد شــد که به تدریج با انتشار حتی اخبار مثبت کوچک، دیگر شاهد 
فروش های ســنگین و هیجانی نباشیم. این موضوع می تواند به نفع خریداران عمل 

کند و آنها را به سمت ورود مجدد به بازار سوق دهد.
در صورتی که بازار بتواند این دوره اصلاح را با کمترین هزینه و کمترین فشــار 

فروش پشت ســر بگذارد، خــود را برای چند ماه آینده بیمــه خواهد کرد. در چنین 
شــرایطی بازار می تواند از یک ریزش سنگین جلوگیری کرده و مسیر خود را برای 

رشدهای بعدی هموار کند.
به زبان ســاده، اصلاح اخیر اگرچه ممکن اســت برای برخی ناخوشایند باشد اما 
به عنوان یک ســد دفاعی در برابر چالش های آینده عمل کرده و فرصت مناسبی را 
برای بازیابی و شروع یک روند جدید ایجاد کرده است. در صورت انتشار اخبار مثبت 
و مهم، بازار با پتانسیل قوی برای رشد مجدد مواجه خواهد شد و احتمالا موج جدید 

صعودی همزمان با پایان این اصلاح آغاز خواهد شد.
پلتفرم های فروش طلا؛ رسوایی جدید در راه است؟ 	

در پایان معاملات روز گذشته بحثی که در محافل اقتصادی و شبکه های خبری 
بسیار داغ شــد، موضوع پلتفرم های فروش طلا بــود. بسیاری از تحلیلگران بر این 
باورنــد که به زودی این مســاله به یک جنجال جدید در فضای اقتصادی کشــور 

تبدیل خواهد شد.
ماجرا از این قرار است که برخی پلتفرم های فروش طلا بدون داشتن مجوزهای 
رســمی اقدام به خریدوفروش طلا با گرم های بسیار محدود کرده اند. گزارش های 
مختلف نشــان می دهد که حدود 10 میلیون نفر در این پلتفرم ها فعالیت داشــته اند، 

هرچند برخی کارشناسان عدد واقعی را کمتر از این میزان تخمین می زنند.
مشکل اساسی اینجاست که این معاملات به صورت واقعی انجام نشده و بسیاری 
از افــراد صرفا در حال خرید و فروش عــددی بوده اند در حالی که طلای فیزیکی 

پشتوانه این معاملات نبوده است.
سؤال اصلی این است که آیا این پلتفرم ها واقعا ذخایر طلای کافی برای پاسخگویی 
بــه معاملات خود دارند یا صرفا در حال فروش صوری و اصطلاحا »خالی فروشی« 
هستند؟ بررسی برخی آمارها نشان می دهد که احتمال خالی فروشی در این پلتفرم ها 
بسیار زیاد است و حتی برخی کارشناسان تخمین می زنند که نیمی از معاملات این 

پلتفرم ها بدون پشتوانه طلای واقعی انجام شده است.
یکی از راه های بررسی این موضوع، مقایسه آمار معاملات این پلتفرم ها با ذخایر 
بانک کارگشایی و صندوق های طلا است که نشان می دهد تناسب درستی بین حجم 

خرید و فروش ها و ذخایر طلایی که باید در دسترس باشد، وجود ندارد.
اگر این فرضیه درست باشد احتمال دارد که در آینده ای نه چندان دور این ماجرا 
به یک بحران تبدیل شــده و باعث ایجاد یک رســوایی مالی دیگر در بازار شود. در 
روزهای آینده، بررسی های بیشــتری روی این موضوع انجام خواهد شــد و انتظار 

می رود که نهادهای نظارتی به این مساله ورود کنند.
بی اعتمادی، بحران واقعی اقتصاد ایران 	

بحث اصلی دیگر این نیست که ریسک های پلتفرم های فروش طلا چه هستند 
چراکه این مســاله برای بسیاری روشن شده اســت. نکته مهم تر این است که چرا 

بخشی از مردم تصمیم گرفته اند سرمایه های خود را به این سمت هدایت کنند؟
این افراد تحت تاثیر شرایط اقتصادی و سیاسی راهی برای حفظ ارزش دارایی های 
خود جست وجو کرده اند و به جای انتخاب مسیرهای سنتی به پلتفرم های غیررسمی 
فروش طلا پناه برده اند. این نه تنها نشان دهنده  نگرانی های مالی مردم، بلکه بیانگر 

سطح بی اعتمادی عمیقی نسبت به پول ملی و بازارهای رسمی است.
نرخ سود ۳0 درصدی بانکی هم نتوانست آنها را جذب کند بلکه برای فرار از کاهش 
ارزش ســرمایه های خود، حاضر شده اند ریسک بالایی را بپذیرند و وارد پلتفرم هایی 
شــوند که نه نظارت دقیقی روی آنها وجود دارد و نه امنیت سرمایه هایشان تضمین 
 شده اســت. این تلنگری جدی برای سیاستگذاران اقتصادی کشور است که ببینند 
چگونه مردم برای حفظ ســرمایه های خود، حاضرند به هر ابزاری متوسل شوند، جز 

آنچه که سیاستگذاران برای آنها تعریف کرده اند.
غفلت سیاستگذاران و سوءاستفاده پلتفرم های طلا 	

نمی تــوان بــه رفتار این افراد خرده گرفت. آنهــا از حق طبیعی خود برای حفظ 
دارایی هایشــان اســتفاده کرده اند اما این میان، دو مساله جدی مطرح است: غفلت 

نهادهای مالی و سوءاستفاده شرکت های غیررسمی.
پلتفرم هــای طلا با هوشــمندی این نیاز مردم را شناســایی کردنــد و آن را از 
ساختار سنتی بازار طلا به فضای آنلاین منتقل کردند اما بی عملی نهادهای مالی و 
سیاستگذاران باعث شد که این منابع به جای ورود به یک ساختار شفاف و قانونی، 

راهی بازارهای غیررسمی شود.
صندوق های طلا در بازار ســرمایه دقیقا می توانستند چنین نقشی را ایفا کنند اما 
نتوانســتند. این نه به دلیل ضعف ابزارهای مــالی بلکه ناشی از کم کاری نهادهای 

مالی، سازمان بورس، وزارت اقتصاد و سایر نهادهای مرتبط است.
اگر این ابزارها به درســتی معرفی و تبلیغ می شــدند بسیاری از سرمایه گذاران 
به جای ورود به پلتفرم های غیررســمی از صندوق های طلا اســتفاده می کردند که 
تحت نظارت کامل هســتند و احتمال تخلف در آنها بسیار کمتر است اما نهادهای 
مالی این فرصت را از دست دادند در حالی که شرکت های غیررسمی از این شکاف 

بیشترین بهره را بردند.
لزوم بازسازی اعتماد عمومی به بازار سرمایه 	

برخی شــاید استدلال کنند که ســازمان بورس در این زمینه کوتاهی نکرده و 
هشدارهای لازم را داده است. درست است که سازمان بورس در ابتدای فعالیت این 
پلتفرم ها، نامه های متعددی به نهادهای نظارتی ارسال کرده و هشدار داده است اما 

مساله اساسی رویکرد انفعالی این نهادهاست.
اگر زودتر به فکر راهکاری برای جذب این نقدینگی بودند، امروز نیازی به برخورد 
با بحران پلتفرم های غیرمجاز نداشتند. سازمان بورس باید قبل از ظهور این مدل های 
کســب وکار، بستری برای جذب سرمایه های مردم در بازار رسمی ایجاد می کرد، نه 

اینکه پس از وقوع بحران به دنبال هشدار دادن باشد.
امروز باید درک کرد که سرمایه گذاران را نمی توان مجبور به خرید سهام کرد. اگر 
مردم به دنبال ســرمایه گذاری در طلا، سکه و سایر دارایی ها هستند باید مسیرهای 

رسمی و ایمن برای آنها فراهم شود.

»جهان صنعت« به بررسی روز گذشته بازار سرمایه می پردازد

شروع تغییر بازار سرمایه؟

سال بیست ویکم   دوشنبه15بهمن1403   شماره 5732

 آگهی مزایده عمومی اموال و املاک غیرمنقول
 )مزایده مرحله سوم سال 1403 مدیریت شعب بانک توسعه تعاون استان تهران(

)شماره مرجع:2336/د/22/1210000- مورخ 1403/07/25(

شرح مختصری از املاک و مستغلات
 مبلغ 5% تضمینتوضیحاتشرایط واگذاریقیمت پایه )به ریال(اعیان )مترمربع(عرصه  )مترمربع(نوع ملکپلاک ثبتیآدرسردیف

)به ریال(

استان مازندران، چالوس، خیابان آیت اله غفاری، 1
قبل از ظفر 21، جنب شمالی مجتمع نگین

1025 و 1160 فرعی از 8 و 9 
اصلی مفروز و مجزی از پلاک 
331 بخش ثبتی یک چالوس 

قطعه 2 و 3

زمین با بنای 
153/000/000/000 ریال 183 مترمربع1296 مترمربعاحداثی

)شش دانگ عرصه و اعیان(

یک قطعه زمین به مساحت 1296 مترمربع که پلاک های تجمیع شده محصور به دیوار و دروازه و با بر تقریبا 3 متر بوده و باقیمانده 100% نقدی
عرصه حیاط و دارای درختان مرکب به صورت باغ می باشد. ملک دارای یک بنای احداثی به مساحت 183 مترمربع با قدمت 29 
سال یک طبقه و سه خوابه بوده و همچنین ساختمان دارای آب، برق و گاز و فاقد پارکینگ و انباری می باشد. ملک مذکور دارای 

متصرف می باشد و خلع ید با برنده مزایده می باشد.ضمناً بازدید از ملک الزامی بوده و واگذاری با وضع موجود می باشد.

7/650/000/000 ریال

2

استان قزوین، تاکستان، اتوبان قزوین - زنجان، 
از جاده مرغداری سابق آقای دائمی به فاصله 

2550 متر به طرف شمال و به فاصله 500 متر به 
سمت غرب

9/500/000/000 ریال ندارد30000زمین5031  فرعی از 1 اصلی
)شش دانگ عرصه(

100% نقدی
یک قطعه زمین به مساحت عرصه 30000 مترمربع با کاربری کشاورزی دیم که فاقد اعیانی و هرگونه مستحدثات بوده و خارج از 

طرح  هادی روستایی و همچنین فاقد منابع آبی مطمئن می باشد. ملک دارای سند تک برگی می باشد. ضمناً بازدید از ملک الزامی 
بوده و واگذاری با وضع موجود می باشد.

475/000/000 ریال

3

استان تهران،  کیلومتر 45 جاده خاوران، شهرک 
صنعتی  علی آباد، بلوار صنوبر، نبش خیابان 

یاسمن 6 ، قطعه B56تحت تصرف شرکت گندم 
طلایی آفتاب

412- 728دفترچه واگذاری 
28001320صنعتیشرکت شهرک های صنعتی

 47/600/000/000 ریال 
)حق بهره برداری از شش دانگ 

عرصه ملک(

100% نقدی

ملک مذکور وفق مستندات دارای عرصه به مساحت 2800 مترمربع و اعیان با مساحت 1320 مترمربع که اعیان در تصرف و مورد 
بهره برداری و متعلق به شرکت گندم طلایی آفتاب می باشد و مبلغ پایه کارشناسی در شرایط عادی، ارزش بهره برداری از عرصه 

ملک معادل ارزش شش دانگ عرصه ملک است که در شرایط فعلی معادل مبلغ قیمت پایه کارشناسی )مزایده( است. ولیکن در حال 
حاضر با توجه به وجود متصرف مذکور، مالک حق بهره برداری از عرصه ملک و حتی ورود به ملک را ندارد و نهایتا با انجام اقدامات 

قانونی و با حکم مرجع قضایی مستحق دریافت اجاره بهای عرصه می باشد که مبلغ اجاره بهای عرصه در مقایسه با قیمت آن ناچیز 
است. عرصه ملک دارای متصرف )توسط مالک و بهره بردار اعیانی( بوده و هرگونه توافق احتمالی با مالک اعیانی جهت واگذاری 

حق بهره برداری عرصه به ایشان با خریدار )برنده مزایده( می باشد.

2/380/000/000 ریال

4
استان قزوین، شهرک صنعتی دانسفهان، بلوار 

میرداماد، انتهای خیابان شیخ بهایی، نبش خیابان 
بیدل دهلوی، ملک تحت تصرف شرکت رعناسمن

 1020 فرعی از 13 اصلی بخش 
5237/231547صنعتی6 قزوین

41/897/840/000 ریال 
)حق بهره برداری از شش دانگ 

عرصه ملک(

100% نقدی

ملک واقع در شهرک صنعتی دانسفهان می باشد و قسمتی از پلاک ثبتی 1020 فرعی از 13 اصلی با شماره ثبت 6604 در دفتر 43 
صفحه 23 بوده که به شرکت شهرک های صنعتی استان قزوین واگذار و این شرکت نیز متعاقبا حق بهره برداری از زمین مورد اشاره 
را طی قرارداد به شماره 1564 مورخ 1389/02/11 به شرکت رعناسمن واگذار نموده است که نهایتا حق بهره برداری عرصه در 
تملک بانک قرار گرفته است و میزان حق بهره برداری ملک مذکور مطابق قیمت گذاری ارائه شده برای عرصه می باشد. ضمنا ملک 

مذکور وفق مستندات دارای اعیانی به مساحت 1547 مترمربع بوده که اعیان در تصرف و مورد بهره برداری و متعلق به شرکت 
رعناسمن می باشد و مبلغ پایه کارشناسی در شرایط عادی، ارزش بهره برداری از عرصه ملک معادل ارزش شش دانگ عرصه ملک 
است که در شرایط فعلی معادل مبلغ قیمت پایه کارشناسی )مزایده( است. ولیکن در حال حاضر با توجه به وجود متصرف مذکور، 

مالک حق بهره برداری از عرصه ملک و حتی ورود به ملک را ندارد و نهایتا با انجام اقدامات قانونی و قضایی مستحق دریافت 
اجاره بهای عرصه می باشد. عرصه ملک دارای متصرف )توسط مالک و بهره بردار اعیانی( بوده و هرگونه توافق احتمالی با مالک 

اعیانی جهت واگذاری حق بهره برداری عرصه به ایشان با خریدار )برنده مزایده( می باشد.

2/094/892/000 ریال
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استان آذربایجان غربی، شهرستان خوی، کیلومتر 
15 جاده سلماس، شهرک صنعتی خوی، بلوار 

علم و صنعت، نبش بلوار صنعتگران 2 ، ملک تحت 
تصرف شرکت اسپیدار سبز خوی

شماره قرارداد 549 مورخ 
42001334/40صنعتی1372/04/06

75/600/000/000 ریال )حق 
بهره برداری از شش دانگ عرصه 

ملک(

100% نقدی

ملک مورد نظر دارای اعیانی سوله و نیم طبقه و سایر اعیانی جمعا به مساحت 2382/80 مترمربع بوده که اعیانی متعلق به شرکت 
اسپیدارسبزخوی می باشد و مبلغ پایه مزایده در شرایط عادی، ارزش بهره برداری از عرصه ملک و معادل ارزش شش دانگ عرصه 

ملک است که در شرایط فعلی معادل مبلغ قیمت پایه کارشناسی )مزایده( است. ولیکن در حال حاضر با توجه به وجود متصرف 
مذکور، مالک بهره برداری از عرصه ملک و حتی ورود به ملک را ندارد و نهایتا با انجام اقدامات قانونی و قضایی مستحق دریافت 
اجاره بهای عرصه می باشد. عرصه ملک دارای متصرف )توسط مالک و بهره بردار اعیانی( بوده و هرگونه توافق احتمالی با مالک 

اعیانی جهت واگذاری حق بهره برداری عرصه به ایشان با خریدار )برنده مزایده( می باشد.

3/780/000/000 ریال

مدیریت شعب بانک توسعه تعاون استان تهران در نظر دارد تعدادی از اموال و املاک تملیکی و مازاد خود را از طریق مزایده عمومی 
)setadiran.ir( به شرح ذیل و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده و با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )مرحله سوم سال 1403( 

 به صورت الکترونیکی به فروش برساند.
• زمان انتشار در سایت و روزنامه های کثیرالانتشار: روز دوشنبه مورخ 1403/11/15 ساعت 8:00 صبح

• تاریخ بازدید: از روز دوشنبه مورخ 1403/11/15 الی روز شنبه مورخ 1403/12/04 از ساعت 9:00 صبح الی 13:00 بعدازظهر
• آخرین مهلت دریافت اســناد مزایده از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت : از روز دوشنبه مورخ 1403/11/15 تا روز چهارشنبه 

مورخ 1403/11/24 ساعت 18:00 
 • آخرین مهلت درج و ارســال پیشــنهاد قیمت در سامانه : از روز دوشــنبه مورخ 1403/11/15  تا روز شنبه مورخ 1403/12/04 تا

ساعت 19:00 
• زمان گشایش پاکات و اعلام اولیه به برندگان مزایده : روز یکشنبه مورخ  1403/12/05 ساعت 10:00 صبح

•  زمان اعلام قطعی به برنده: پس از تأییدیه کمیسیون معاملات مدیریت شعب استان تهران و از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت
•  زمان انعقاد قرارداد با برنده مزایده: پس از اعلام از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت صورت می پذیرد.

 ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی می باشد :
1- کلیة هزینه های نقل و انتقال )مفاصاحساب دارایی، شهرداری، تامین اجتماعی و اخذ سند تک برگی( به عهدة برندة مزایده می باشد.

2- تضمین شرکت در مزایده معادل 5% قیمت پایه به حساب شمارة  1700/111/10000/4 به نام وجوه واریزی واحد مالی مدیریت شعب 
بانک توسعه تعاون استان تهران واریز شود.

3- فروش و واگذاری کلیة املاک به صورت 100% نقدی بوده که برندة مزایده موظف به واریز کلیة مبلغ ثمن معامله معادل 95% از مبلغ 

باقیماندة پیشنهادی )علاوه بر 5% سپرده قیمت پایه و مابه التفاوت پیشنهادی(، ظرف مدت 7 روز از تاریخ اعلام به برنده به حساب اعلامی بانک 
می باشد که در صورت عدم واریز به موقع مبالغ فوق سپرده 5% واریزی اولیه به نفع بانک ضبط خواهد گردید.

4- بانک در همه حال در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات خریداران مختار است.
5- ضمناً تخلیه املاک دارای متصرف بر عهده خریدار می باشد و همچنین بازدید از املاک الزامی بوده و ملک با وضعیت موجود واگذار می گردد

6- واگذاری و انتقال سند کلیة املاک به برندگان مزایده پس از تأیید کمیسیون معاملات مدیریت شعب استان تهران می باشد.
7- متقاضیان می توانند جهت کســب اطلاعات بیشــتر و هماهنگی جهت بازدید )در صورت امکان( در ساعات اداری به مدیریت شعب استان 
به آدرس: تهران، میدان ونک، خیابان ملاصدرا، بعد از پل کردســتان، پلاک 84، طبقه اول واحد اداری و پشــتیبانی مراجعه و یا با شــماره های 

83371111-021 و 83371112-021 تماس حاصل نمایند.
8- برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت میسر می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت 
اســناد مزایده از ســامانه )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پیشنهادات، 

اعلام به برنده و واریز وجه مزایده در بستر این سامانه امکان پذیر می باشد.
9- کلیه اطلاعات املاک و مســتغلات شــامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومی سامانه مزایده، قابل مشاهده، بررسی و 

انتخاب می باشد.
10- علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند:

• مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 41934-021                  11- دفتر ثبت نام استان 88969737 و 85193768- 021
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش »ثبت نام/ پروفایل مزایده گر« موجود است.

شناسه آگهی: 1873404 م الف: 3771

مدیریت شعب استان تهران
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پتانسیل ایران در تبدیل به هاب ترانزیت ریلی اوراسیا
در همین راستا در مسیر اجرای بندهای۱۰ و ۱۱ سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه بر 
مبنای ماده۵۶ از فصل ۱۲، احداث ۳۲۰۰ کیلومتر خط ریلی در این قانون تکلیف شده که شامل 
هزار کیلومتر دوخطه کردن خطوط موجود و برقی کردن، ۴۰۰ کیلومتر خطوط فرعی برای 
اتصال به مبادی بار و مراکز صنعتی و تجاری و احداث ۱۸۰۰کیلومتر خط ریلی جدید است

پس تکمیل کریدورهای ترانزیتی ریلی کشور از جمله راه آهن چابهار- زاهدان، راه آهن 
کرمانشاه- خسروی، راه آهن رشت- آســتارا، خط دوم بندر امام- تهران )درود-خرم آباد- 
اندیمشک(، راه آهن شیراز- بوشهر و خط ریلی رشت- آستارا، تحول در حمل ونقل داخلی و 

بین المللی و توسعه اقتصادی کشور را به همراه خواهد داشت.
در کنار توسعه زیرساخت های سخت افزاری خطوط ریلی، باید به جنبه های نرم افزاری 
راه آهن نیز توجه کنیم. در حال حاضر، دارایی راه آهن کشور به ارزش ۳۰ میلیارد دلار برآورد 
می شود و با همکاری بخش غیردولتی و رویکرد توسعه نرم افزاری، می توان به درآمد ارزی 

سالانه قابل توجهی برای کشور دست یافت.
به عنوان مثال، راه آهن ترنس سیبری در روسیه و راه آهن قزاقســتان )KTZ( که در 
مسیر کریدور شرق-غرب قرار دارند، به عنوان سازمان ها و شرکت های کلیدی در اقتصاد و 
سیاست این کشورها شناخته می شوند. به گونه ای که رییس این راه آهن ها، در زمان ریاست 
یا پس از آن، مسوولیت معاونت نخست وزیر یا حتی نخست وزیری کشور را برعهده می گیرد

ایران با داشتن موقعیت جغرافیایی ممتاز و شبکه ریلی در حال توسعه، می تواند به عنوان 
هاب ترانزیتی اوراسیا شناخته شود که با رفع چالش ها و سرمایه گذاری در زیرساخت ها و توسعه 
رویکرد نرم افزاری و ارتقای بهره وری در حمل بار، کشور می تواند از فرصت های بی نظیر خود 

در عرصه ترانزیت بین المللی بهره برداری کند.
*کارشناس ترانزیت

در نشست صمد حسن زاده و سفیر تونس در تهران تاکید شد
 شورای مشترک بازرگانان ایران و تونس

 احیا می شود؟
در نشست رییس اتاق ایران و سفیر تونس در تهران به اهمیت تبادل اطلاعات به روز 
تجاری میان تجار دو کشور اشاره شده و بر ضرورت احیای شورای مشترک تجار دو کشور 
تاکید شد. رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، گفت: حجم تجارت ایران و 
تونس تناسبی با ظرفیت های تجاری دو کشور ندارد. این امر ناشی از کمبود اطلاعات تجار 

دو کشور از امکانات و ظرفیت های اقتصادی در ایران و تونس است.
صمد حســن زاده، در نشســت خود با ســفیر تونس در تهران با اشاره به نقش مهم 
ســفارتخانه های دو کشور در توســعه روابط تجاری، ادامه داد: اگر سفارت تونس در ایران 
اطلاعات به روزی از نیازهای عمده این کشور و اینکه ایران در چه زمینه هایی امکان پاسخ به 
این نیازها را دارد، به اتاق ایران اعلام کند حتما تاثیر زیادی بر شکل گیری زمینه همکاری ها 

میان بخش های خصوصی دو کشور خواهد داشت.
او افزود: اتاق ایران با اســتفاده از ظرفیت های اتاق های سراسر کشور در ۳۴ استان، ۲۰  
کمیسیون تخصصی در حوزه های مختلف اقتصادی، ۴9 اتاق مشترک و ۲۵۰ تشکل اقتصادی 
در سراسر کشور، در تلاش برای تحقق ظرفیت های تجاری به ویژه تجارت خارجی است و 

این از اولویت های اصلی اتاق ایران است.
حســن زاده تصریح کرد: شــرکت های بخش خصوصی ایران ظرفیت های زیادی در 
صنایع غذایی، پتروشیمی، فولاد، ماشین سازی، مصالح ساختمانی، خدمات فنی و مهندسی، 
ساختمان ســازی، ساخت تونل، راه آهن و پالایشــگاه، خدمات پزشکی و درمانی و به ویژه 
گردشگری سلامت، کشاورزی و تامین ادوات کشاورزی و به ویژه توسعه کشاورزی گلخانه ای، 
خدمات فرهنگی و دانشگاهی دارد. او گفت: تولید مشترک و سرمایه گذاری شرکت های ایرانی 
در حوزه ماشین آلات سنگین و تراکتور در تونس می تواند یکی از زمینه های همکاری میان 
تجار دو کشور باشد. حسن زاده تاکید کرد: اتاق ایران آماده پذیرش و اعزام هیات های تجاری، 
توسعه گردشگری و همکاری های اقتصادی میان ایران و تونس با هدف افزایش حجم تجاری 
دو کشور است. عماد الرحمونی، سفیر جمهوری تونس در ایران نیز با اشاره به تلاش های 
خود برای توســعه روابط تجاری تونس و ایران، گفت: روابط سیاسی ما درخشان است اما 
روابط تجاری هنوز به این سطح نرسیده است. هدف اصلی سفارت تقویت روابط تجاری 
ایران و تونس است.او با اشاره به لغو روادید میان ایران و تونس و امکان توسعه گردشگری 
و افزایش سفر شهروندان و تجار دو کشور به کشورهای یکدیگر، تاکید کرد: اما این امر به 
ایجاد پرواز مستقیم بین ایران و تونس نیز بستگی دارد. در این راستا تلاش می کنیم پرواز 
مستقیم تهران- تونس برقرار شود. الرحمونی بر ضرورت احیای شورای مشترک تجار ایران 
و تونس اشاره کرد و گفت: شورای مشترک بازرگانان دو کشور چندین سال است که برگزار 
نشده و باید فعال شود. ما تلاش می کنیم در حاشیه برگزاری کمیسیون مشترک اقتصادی 
دو کشور این اتفاق بیفتد. هدف ما ایجاد زمینه مناسب برای فعالیت بخش های خصوصی 

ایران و تونس و اطلاع از ظرفیت های سرمایه گذاری دو کشور است.
او با اشاره به توانمندی های ایران در حوزه تجهیزات پزشکی و دارو، اظهار کرد: در تلاش 
هستیم هیاتی از فعالان اقتصادی در این حوزه را از تونس به ایران بیاوریم. باید سرمایه گذاری 
مشترک در زمینه تولید داروهای سرطانی و بیماری های قلبی میان ایران و تونس را توسعه 
دهیم. اگر تجار تونس از ظرفیت های تولید صنعتی ایران که با کیفیت و قیمت ارزان تر تولید 

می شوند، مطلع باشند، حتما زمینه همکاری های بیشتر شکل خواهد گرفت.
سفیر تونس در ایران تاکید کرد: موافقتنامه های تجاری و اقتصادی زیادی بین تونس با 

ایران وجود دارد که عملیاتی نشده و باید فعال شوند.
او گفت: تونس پیمان نامه های اقتصادی و تجارت آزاد با کشورهای آفریقایی دارد و این 

مزیت خوبی برای تجار ایران در تجارت با این کشور خواهد بود.

افزایش ۲۵درصدی قیمت زعفران 
ایلنا- نایب ر ییس شــورای ملی زعفران ایران گفت: افزایش ۲۰ تا ۲۵ درصدی قیمت 
زعفران در کشور به این دلیل است که زعفران کاران دیگر همه محصول خود را در فصل 

برداشت نمی فروشند و الگوی عرضه خود را تغییر داده اند.
غلامرضا میری درباره افزایش قیمت این محصول گفت: افزایش ۲۰درصدی تا ۲۵ درصدی 
قیمت زعفران از حدود دو هفته گذشته به این دلیل اتفاق افتاده که الگوی فروش این کالا 
توسط کشاورزان در سال جاری نسبت به سال های پیشین تغییر کرده است؛ دو ماه پیش، 
همزمان با برداشــت زعفران در کشور و اوج عرضه آن کشاورزان در سال جاری برخلاف 
سال های پیش تمام بار خود را به یکباره به فروش نرساندند و تنها به اندازه نیاز، محصول 

خود را در بازار عرضه و باقی را ذخیره کردند.
وی ادامه داد: حالا و پس از دو ماه با کاهش عرضه زعفران در بازار و در حالی که تقاضا 
برای آن وجود دارد قیمت ها افزایش یافته و در واقع این قیمت، نرخ واقعی است و کشاورزان 
این گونه مانع از عرضه بی رویه زعفران در بازار شده اند و شرایطی را فراهم آورده اند که عرضه 
و تقاضا قیمت را تعیین کند و تجربه نشان داده که با این روش سود حاصل از کشت محصول 
نصیب خود کشاورز می شود نه دلالان. زعفران کاران این موضوع را دریافته اند که ملزم به 
عرضه همه محصول خود در فصل برداشــت نیســتند و در تمام فصول سال تقاضا برای 
محصول آنها وجود دارد.  نایب رییس شورای ملی زعفران ایران در تشریح قیمت های کنونی 
زعفران توضیح داد: در حال حاضر زعفران دســته که پیش از این ۶۷میلیون تومان در هر 
کیلوگرم قیمت داشت اکنون هر کیلو ۷۰  تا ۸۱ میلیون تومان توسط کشاورز فروخته می شود، 
قیمت زعفران پوشال از ۷۴میلیون تومان در هر کیلوگرم به 9۵ میلیون تومان و نگین زعفران 
از ۸۰ تا ۸۴ میلیون تومان در هر کیلوگرم به ۱۰۰ تا ۱۰۵ میلیون تومان افزایش یافته است. 

میری در ادامه از کاهش صادرات زعفران در 9ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال 
قبل خبر داد و گفت: صادرات زعفران در هفت ماهه نخست امسال اوضاع مطلوبی نداشت 
و حجم آن نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴۸ درصد افت کرده بود اما در ماه های هشتم 
و نهم سال صادرات به یکباره رشد چشمگیری پیدا کرد و حجم صادرات در 9 ماهه ابتدایی 

سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۸ درصد کاهش پیدا کرده است.
وی اظهار کرد: امیدواریم تا پایان ســال صادرات زعفران کشور نسبت به سال گذشته 

افزایش یابد چنانچه تولید کشور در سال جاری نسبت به سال گذشته بیشتر شده است. 
 نایب رییس شورای ملی زعفران ایران یادآور شد: رفع موانع صادراتی می تواند تقاضا برای 
زعفران ایرانی را بیش از پیش تقویت کند ضمن اینکه رفع این موانع به کاهش صادرات 
زعفران از مجاری غیررسمی که همان قاچاق است، می انجامد. وی افزود: در اواخر دهه 9۰ 
زمانی که صادرات زعفران ایران در اوج بود حجم صادرات رسمی سالانه به     ۳۲۵ تن می رسید 
و ما به ۴۷ کشور ایران زعفران صادر می کردیم، در سال ۱۴۰۲ تعداد کشورهای خریدار زعفران 
ایران به ۶۷ کشور افزایش یافته اما حجم صادرات رسمی به ۲۲۳ تن کاهش پیدا کرده است. 
ارقام یادشده گویای این است که تقاضای جهان برای زعفران ایرانی افزایش یافته اما به 
دلیل موانع صادراتی که در کشــور وجود دارد صادرات از مسیرهای رســمی به مسیرهای 

غیررسمی سوق پیدا کرده است.

ادامه یادداشت 
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»جهان صنعت«- برقراری دوباره حج عمره 
از ۳ اردیبهشت سال جاری منجر به افزایش تجارت 
میان ایران و عربســتان شده است به گونه ای که 
به گفته مدیرکل دفتر غرب آسیای سازمان توسعه 
تجارت ایران، تجارت ایران و عربســتان در سال 
جاری نسبت به سال گذشته  رشد 9۷9۵ درصدی 

را تجربه کرده است.
به گزارش »جهان صنعت««، ۱۳دی ماه سال 
۱۴۰۲ قرار بود برنامه پروازهای حج عمره پس از 
9 سال عملیاتی شــود اما در ساعت های آخر این 
موعد، به دلیل عــدم دریافت مجوز نهایی، تمام 
پروازها کنســل و پس از مدتی به طور کل »لغو« 
شد. این ناکامی اما دیری نپایید و پس از گذشت 
۱۰۰ روز از آن تاریخ و ســرگردانی مسافران مکه، 
هماهنگی های لازم برای انجام حج عمره میان 
دو کشــور صورت گرفت و از ۳اردیبهشت سال 
جاری از ۱۱ فرودگاه کشــور، حجاج ایرانی راهی 

سرزمین وحی شدند.
عبدالامیر ربیهاوی، مدیرکل دفتر غرب آسیای 
ســازمان توسعه تجارت ایران در تشریح آنچه به 
رشد 9۷9۵درصدی تجارت ایران و عربستان در 
9 ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
انجامیده اســت، گفت: این میزان از رشد تجارت 
ایران و عربستان حاصل ازسرگیری سفرهای حج 
عمره ایرانی ها به عربســتان است و این حجم از 
افزایش تجارت از طریق حجاج انجام شده است. 
از سال گذشته سفرهای حج عمره ایرانی ها پس از 
چند سال توقف مستمر به دلیل قطع روابط ایران و 
عربستان ازسر گرفته شده و بیشتر کالاهایی که 
حجاج ایرانی به عربستان می برند، شامل خشکبار 

به ویژه پسته، فرش و تابلو فرش می شود.
وی در گفت وگــو با ایلنا افــزود: این کالاها 
در گمرک اظهار می شــود و رشد 9۷9۵ صادرات 
براســاس آمار گمرک اعلام شــده است، حتی 
احتمالا کاروان های حجاج، کالاهایی را به عنوان 
نیازمندی غذایی با خود به عربســتان برده باشند 
و این اقلام جزو کالای تجاری محســوب شده 
و افزایش یادشــده در صــادرات کالا از ایران به 

عربستان را رقم زده باشد.
ربیهاوی اظهار کرد: وقتی یک مسافر حج کارت 
بازرگانی داشته باشد مجاز است کالا را به عنوان 

کالای تجاری از کشور خارج کند.
مدیرکل دفتر غرب آسیای ســازمان توسعه 
تجارت ایــران تصریح کــرد: امیدواریم با تداوم 
این رویه تجارت ایران و عربستان افزایش یابد و 
ســازمان توسعه تجارت نیز در تلاش است موانع 

تجارت کالا بین ایران و عربستان را برطرف کند 
و با رایزنی با ســفارت ایران در ریاض و سفارت 
عربســتان در تهران مسیر تجارت را هموار سازد. 
همچنین ســازمان در تلاش اســت شرایطی را 
فراهم آورد که کالاهای ایرانی به واســطه دیگر 
کشورها مانند عمان، امارات و عراق به عربستان 

دوباره صادر شود.
پیشرفت صنعت پسته ایران  	

مدیرکل دفتر غرب آسیای ســازمان توسعه 
تجارت ایران در حالی از »پسته« به عنوان یکی 
از کالاهای چمدانی حجاج ایرانی یاد کرده که عضو 
هیات امنای انجمن پسته ایران از پیشرفت صنعت 

پسته ایران خبر داده است.
او با بیان اینکه ۱۰۰ درصد کانتینرهای پســته 
ایران شامل نمونه گیری و آزمایش هستند، اظهار 
کرد: نکته بسیار مهم این است که پسته ایران در 
سال های اخیر از نظر بهداشتی بسیار پیشرفت کرده 
است. در سنوات بسیار قدیم شاید حتی پسته های 
آلــوده ای را صادر می کردیم اما در حال حاضر در 
انبارها و کارگاه های فرآوری پســته، نظارت های 

بهداشتی سختگیرانه و بیشتری اعمال می شود.
محمودرضــا مهدوی اناری، عضو هیات امنای 
انجمن پســته ایران در گفت وگو با ایسنا، درباره 
بررسی پسته های ایران در اتحادیه اروپا و اعمال 

اســتانداردهای مدنظر که طی روزهای گذشــته 
دوباره جریان ساز شده اند، اظهار کرد: در جلساتی 
که ۱۸ و ۱9 نوامبر مســاوی با اواخر آبان ماه در 
اتحادیه اروپا برگزار شــد، اتحادیه اروپا یک بازه 
زمــانی ۶ماهه را برای ایران در نظر گرفت که در 
خردادماه سال آینده این مهلت تمام می شود تا در 
پایان این دوره، مجددا عملکرد صادرات پسته ایران 
مورد بررسی و بازبینی قرار گیرد و ما امیدواریم که 
عملکرد صادرکنندگان به گونه ای باشد که از این 

قضیه سربلند خارج شویم.
وی با تاکید بر اینکه کانتینرهای ریجکتی تنها 
مختص ایران نیســت و در هر صورت تعدادی از 
کانتینرهای ترکیه، امارات، آمریکا و... نیز ریجکت 
می شــوند، افزود: تا زمانی کــه تعداد ریجکتی ها 
بالا نباشــد، اتحادیه اروپا حساسیتی در این زمینه 
ندارد و تنها با نمونه گیری تصادفی بر بهداشــتی 
بودن پســته وارداتی نظارت می کند اما زمانی که 
میزان ریجکتی ها از حد معقول بیشــتر می شوند، 

محدودیت ها و ممنوعیت هایی را اعمال می کند.
مهدوی اناری ادامه داد: در حال حاضر ۱۰۰درصد 
کانتینرهای ایران شــامل نمونه گیری و آزمایش 
هســتند و این به معنای اعمال سختگیرانه  ترین 
شــرایط برای پســته ایران بوده و طبیعتا مرحله 

سخت تر فقط ممنوعیت کلی واردات است.

وی افزود: متاسفانه برخی از تجار بر این باور 
هســتند که ریجکت شدن پسته صادراتی از اروپا 
ایرادی ندارد چون بار برگشتی به کشور با قیمت 
بالاتــر ناشی از افزایش نــرخ ارز فروش می رود. 
همانطور که طی این چندماه، قیمت دلار افزایش 
یافته و صادرکنندگان کانتینرهای ریجکتی به دنبال 
افزایش قیمت ارز، منتفع هم شده اند! بسیار واجب 
است متوجه باشیم که افزایش تعداد محموله های 
ریجکتی، پیکره صنعت پســته کشــور را متضرر 

می کند و لذا این دیدگاه بسیار خطرناک است.
این فعال صنعت پسته ادامه داد: وزارت جهاد 
کشاورزی نیز درصدد اعمال مقررات سختگیرانه ای 
برای صادرات پسته به اروپاست. مطمئن نیستیم 
کــه چقدر این قوانین تاثیر مثبت دارد اما از جمله 
این قوانین و مقررات می توان به الزام برای داشتن 
پروانه بهداشتی برای صادرکنندکان اشاره کرد که 

همزمان  می تواند خوب ولی محدودکننده باشد.
وی افــزود: از طرفی نیز بــه دلیل اینکه این 
مســاله تاکنون در روال عادی صــادرات نبوده، 
ممکن است مدتی سرعت صادرات را مختل کند 
تا کسانی که خواهان صادرات هستند برای کسب 
پروانه اقدام کنند و این به خودی خود اقدام بزرگی 

محسوب می شود.
عضو هیات امنای انجمن پســته ایران مطرح 

کرد:  مورد بعدی نیز بسته بندی های خاصی بود که 
پیشنهاد شد. در حال حاضر میزان تاثیر اعمال این 
بسته بندی ها مشخص نیست چراکه همین مساله 
نیــز می تواند بر روال صادرات خلل ایجاد کند. به 
هر حال تلاش این است که اخلالی در صادرات 

ایجاد و صادرات به اروپا ممنوع نشود.
وی درباره اینکه در اخباری مطرح شــده که 
قوانیــن و محدودیت هــایی که بــر محصولات 
صادراتی به اروپا اعمال می شــود، بر روی سایر 
بازارها نیز اعمال خواهد شــد، گفت: بله به طور 
غیررســمی این مورد کاملا صحیح است چراکه 
وقتی بر پســته صادراتی ما به اروپا محدودیت و 
سختگیری هایی اعمال می شود، نظر سایر کشورها 
نیز به این محدودیت ها جذب می شــود که شاید 
خواهان تبعیت از سختگیری و قوانین اروپا باشند 
که این به ضرر ایران است؛ بنابراین بهتر است که 
حساسیت های بهداشتی و صادراتی را بیشتر کنیم

فعال صنعت پسته افزود: نکته بسیار مهم این 
اســت که پسته ایران در ســال های اخیر از نظر 
بهداشتی بسیار پیشــرفت کرده است. در سنوات 
بسیار قدیم، شــاید حتی پســته های آلوده ای را 
صــادر می کردیم اما در حــال حاضر در انبارها و 
کارگاه های فرآوری پسته، نظارت های بهداشتی 
سختگیرانه و بیشتری اعمال می شود. کشاورزان 
نیز باوجود فقدان مشوق های مالی موثر در تلاش 
روزمره برای تولید پسته فاقد افلاتوکسین و فاقد 
باقی مانده ســموم هســتند. به طور کلی تلاش 
همه جانبه ای صورت می گیرد تا محصولات بهتر 

و سالم تری را تولید کنیم.
وی افزود: نکته مهم این است که تنها بحث 
آفلاتوکسین مطرح نیست. سموم مصرفی نیز در 
محصولات ما تاثیرگذارند. در بحث ترویج، بسیاری 
از کشاورزان به طور دائم در حال آموزش هستند 
که چگونه پسته سالمی را با حداقل میزان مصرف 
سموم یا حتی بدون سموم تولید و برداشت کرده و 
از محصولات ارگانیک و نهاده های ارگانیک برای 

کنترل آفات استفاده کنند.
مهدوی اناری با تاکید بر اینکه شــرایط نسبت 
به گذشــته بسیار بهتر شــده است، تصریح کرد: 
شــاید بتوان گفت انتظارات بازار اروپا هم بیش از 
حد سختگیرانه است. در حدی که بعضا پسته های 
صــادراتی آمریکا نیز ریجکت می شــود. البته از 
طرفی نیز اگر این ســختگیری ها نبود ما به این 
اندازه در تولید پســته سالم حساسیت نداشتیم و 
این سختگیری ها موجب شده که ما در این زمینه 

رشد و پیشرفت داشته باشیم.

مقام مسوول در سازمان توسعه تجارت: پسته اصلی ترین کالای صادراتی به ریاض است

حج عامل افزایش تجارت ایران و عربستان

صنعت چای ایران با بحران های متعددی دســت وپنجه نرم 
می کند. برخی از کارشناسان و فعالان این عرصه بر این باورند که 
در صورت بی توجهی دولت به این عرصه، این احتمال وجود دارد 
که صنعت تولید چای هم به سرنوشت صنعت ابریشم دچار شود

صنعت چای ایران که روزی یکی از پایه های اصلی اقتصاد 
شــمال کشور محسوب می شد، اکنون در آستانه بحرانی جدی 
قرار دارد. کارشناســان و فعالان این حوزه هشدار می دهند که 
اگــر دولت برای حمایت از چایــکاران و حتی باغ های مناطق 
شمال کشور تدبیری اتخاذ نکند، قطعا صنعت چای ایرانی هم 
به سرنوشت صنعت ابریشم ایرانی دچار می شود. سوالی که پیش 
می آید این است که مشکلات اصلی صنعت چای کشور چیست 

و چه اقداماتی برای حل آن صورت گرفته است؟
صنعت چای با چه بحران هایی روبه رو است؟  	

محمد صــادق حســنی، مدیر اجرایی ســندیکای چای، در 
گفت وگو با تجارت نیوز دربــاره بحران های صنعت چای ایران 
توضیح داد: صنعت تولید چای با بحران های متعددی دست وپنجه 
نرم می کند که اگر شخص رییس جمهور به آن توجه نداشته باشد، 

قطعا صنعت چای ایرانی به سرنوشت ابریشم دچار می شود.
او ادامه داد: در حال حاضر کشــت چــای برای بسیاری از 
چایکاران صرفه اقتصادی ندارد. امروزه کشــت چای نمی تواند 
نیاز معیشتی کشاورزان را تامین کند. به همین دلیل بسیاری از 
مزارع و باغ هایی که روزگاری برای کشت چای استفاده می شدند، 

اکنون به منظور ساخت ویلا مورد بهره برداری قرار می گیرند.
مدیر اجرایی ســندیکای چای درباره اقدامات انجام  شده از 

ســوی دولت و تشــکل ها برای جلوگیری از این اتفاق گفت: 
مکاتبه های متعددی برای حل این مشکل با دولت های پیشین 

صورت گرفته و ذکر شــده بود که اگر دولت تمایل دارد تولید 
چای همچنان ادامه داشــته باشــد، باید سرمایه ای را در اختیار 

چایکاران قرار دهد که آنها بتوانند عملیات به زراعی را انجام دهند
او اضافــه کرد: با انجام عملیات به  زراعی در یک بازه زمانی 
پنج ســاله، باغ های چای شمال از وضعیت کمی به کیفی ارتقا 
می یابند. منظور از وضعیت کمی، افزایش تولید در هر متر است. 
به  عنوان مثال، اگر در حال حاضر میانگین برداشت از هر هکتار 
هفت تن باشد، این مقدار به ۱۰ تا ۱۲تن در هر هکتار می رسد

حســنی افزود: با اجرای این عملیات، کیفیت برگ چای نیز 
بهبود می یابد که ســود بیشتری برای کشاورزان به همراه دارد. 
با انجام این عملیات، کشــت برای کشاورزان صرفه اقتصادی 
پیــدا می کند. ایــن فعال صنفی درباره پیامــد حمایت نکردن 
دولــت از چایکاران گفت: در صــورت حمایت نکردن دولت از 
به زراعی تا ۱۰ ســال آینده فقط ۱۰ درصد از دشت ها و باغ های 

چای باقی می ماند.
وضعیت صادرات و واردات  	

حســنی درباره وضعیت صادرات چای تصریح کرد: در 9 ماه 
گذشته، 9۸۸۱تن چای  صادر شد که میانگین قیمت آن یک دلار 
و ۳۱ سنت بود. همچنین چای ایرانی به ۲۷ کشور صادر می شود. 
البته ۳۸ هزار تن چای وارد شده که متوسط قیمتی آن پنج دلار به 
ازای هر کیلوگرم بود. او با اشــاره به عملیات به زراعی و تاثیر آن 
بر واردات توضیح داد: با انجام این عملیات، چای ایرانی با کیفیت 
بهتری کشت می شود و قابلیت استفاده از ۱۰۰درصد آن در داخل 
کشــور فراهم می شود. بنابراین اگر یک کیلوگرم چای بیشتری 
تولید شــود، یک کیلوگرم کمتر وارد می شود و این موضوع یک 

سود ۳/۵دلاری به ازای هر کیلوگرم برای کشور ایجاد می کند.

پیامدهای ناگوار تبدیل مزارع شمال به ویلا!

تولید چای تا ۱۰ سال دیگر به صفر می رسد؟

گزارش2

بــا افزایش قیمــت برنج درکشــور و در پی آن شــعله ور 
شــدن انتقادات و اعتراضات، رییــس اتحادیه برنج بابل گفت: 
مصرف کننده مدت ها پیش برنج را با قیمت های ۱۴۰ تا ۱۵۰ هزار 
تومان خریداری می کرد اما اکنون قیمت های فعلی به دو سال 

پیش برگشته و با ۱۳۰ هزار تومان معامله می شود.
برنج به عنوان یکی از اصلی ترین ارکان ســفره های ایرانی، 
اهمیت ویژه ای در معیشــت مردم دارد و هــر تغییر جزئی در 
قیمــت آن می تواند موجی از نگــرانی و بحث و جدل در میان 

مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به راه اندازد.
از سوی دیگر، نوسانات قیمت این محصول به  ویژه در ماه های 
اخیر باعث شده بازار برنج در آستانه بحران قرار گیرد. در این میان، 
دلال ها و واســطه ها با دست درازی به بازار و ذخیره سازی های 
بی رویه نقــش پررنگی در این معضل ایفا می کنند. اکنون این 
سوال در ذهن عموم نقش بسته که قیمت اصلی بازار برنج چقدر 

است و علت این افزایش های پی درپی چیست؟
قیمت برنج ۱۳۵هزار تومان است 	

حســن تقی زاده، رییس اتحادیه برنــج بابل، در گفت وگو با 
تجارت نیوز با اشــاره به قیمت های بــازار برنج گفت: برنج به 
قیمت دو سال پیش بازگشته  است. مصرف کننده مدت ها پیش 
برنج را با قیمت های ۱۴۰ تا ۱۵۰ هزار تومان خریداری می کرد 
اما قیمت های فعلی در حدود ۱۳۵ هزار تومان برای مصرف کننده 

عرضه می شود.
او تشــریح کرد: تفاوت زیادی بین قیمت مبدا و مقصد برنج 

وجــود دارد که این ناشی از نبود نظارت صحیح و بی توجهی به 
قوانین تجارت است. در حال حاضر، بازار دست افرادی است که 
چند سالی است وارد این صنعت شده اند و نه تنها در برنج بلکه در 

دیگر کالاها هم همین مشکل وجود دارد. در اواخر سال ۱۴۰۱ 
و اوایل ۱۴۰۲، برنج به قیمــت ۱۳۰  هزار تومان رسید و بعد از 
آن افت کرد. دولت مجبور شد وارد عمل شود و به فروشگاه ها 

تسهیلاتی بدهد تا برنج داخلی بخرند و برنج خارجی وارد کنند
سود دلال ها از  بازار برنج 	

تقی زاده با تاکید بر دلالی ها در بازار اظهار کرد: ســود واقعی 
در این شرایط نصیب کسانی می شود که برنج را ارزان خریداری 
می کنند و با قیمت های بالاتر می فروشند، در حالی که کشاورزان 
از این شــرایط سود نمی برند. او به مشکلات موجود در زنجیره 
توزیع اشــاره کرد و ادامه داد: بخش توزیع به دست افراد بدون 
تجربه و دانشی افتاده که باعث ایجاد نوســانات قیمتی در بازار 
می شوند. در گذشته بازار بر اساس عرضه و تقاضا تنظیم می شد اما 
امروزه شاهد انباشت و دپو از سوی برخی فروشگاه ها و شرکت ها 

هستیم که این اتفاق باعث کمبود محصول در بازار می شود.
وی همچنین بر لزوم نظارت بیشتر بر بازار تاکید کرد و گفت: 
قیمت های کنونی با توجه به شرایط موجود معقول است اما اگر 
نظارت و تنظیم بازار به درســتی انجام نشود، احتمالا قیمت ها 
دوباره افزایش یابد. رییس اتحادیه برنج بابل توضیح داد: تولید، 
تبدیل و توزیع ســه بخش اصلی اقتصاد هستند اما پای توزیع 
همیشه لنگ می زند. قانون تجارت باید دوباره بازنگری شود تا 

تاجرها بر اساس نیاز و عرضه به فعالیت بپردازند.
تقی زاده در نهایت خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۸۰درصد 
برنج در دســت کشــاورزان نیســت و این میزان به دلال ها و 
شرکت های بزرگ منتقل شده است. این نشان می دهد مشکلات 
ساختاری در توزیع برنج همچنان پابرجاست و نیازمند اصلاحات 

جدی است.

 ۸۰ درصد بازار برنج در اختیار دلال ها!
گزارش 3
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دانشگاه صنعت نفت برای وزارت نفت خواهد ماند 
شانا- وزیــر نفت گفت: خوشحالم اعلام کنم براساس توافق صورت گرفته، 
دانشگاه صنعت نفت زیرمجموعه وزارت نفت ابقا و ساختار سازمانی و آموزشی آن با 
هدف تربیت نیروی انسانی متخصص متناسب با نیاز صنعت نفت و ارتقای بهره وری، 

بازطراحی و تقویت می شود.
محسن پاک نژاد اعلام کرد: سازمان اداری و استخدامی کشور روز آخر تیر امسال 
نامه ای به وزارت نفت ارسال و با استناد به ماده۱۰۵ قانون برنامه هفتم پیشرفت، 
فعالیت دانشگاه صنعت نفت را موازی با وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اعلام کرد 
و خواستار ساماندهی آن شد که این موضوع نگرانی هایی برای استادان و دانشجویان 

عزیز این دانشگاه و خانواده بزرگ صنعت نفت ایجاد کرد.
وی با بیان اینکه به دنبال تاکید دکتر عارف، معاون اول رییس جمهوری مبنی 
بر حفظ و تقویت دانشگاه صنعت نفت در نشستی که به تازگی در شورای معاونان 
وزارت نفت برگزار شد، رایزنی هایی با سازمان امور اداری و استخدامی انجام شد که 
خوشبختانه به نتایج مطلوبی رسید، تصریح کرد: خوشحالم اعلام کنم براساس توافق 
صورت گرفته، دانشگاه صنعت نفت در زیرمجموعه وزارت نفت ابقا و ساختار سازمانی 
و آموزشی آن با هدف تربیت نیروی انسانی متخصص متناسب با نیاز صنعت نفت و 

ارتقای بهره وری، باز طراحی و تقویت می شود.
وزیر نفت تصریح کرد: از همکاری و همراهی همکاران سازمان اداری و استخدامی 
کشور، نمایندگان مجلس شورای اسلامی و مدیران ذی ربط صنعت نفت که در این 
مسیر کمک و مشارکت موثری داشتند، تشکر می کنم و امیدوارم دانشگاه صنعت 
نفت با تلاش بیشتری، نسبت به انجام ماموریت های محوله در چارچوب خدمت به 

صنعت نفت و مردم شریفمان گام بردارد.

ساخت یک نیروگاه خورشیدی تا تابستان سال آینده
تسنیم- مدیرعامل شرکت توانیر از احداث نیروگاه خورشیدی ۶۰۰مگاواتی 
در کشــور خبر داد و گفت: ۶۰مگاوات از ظرفیت این نیروگاه به شبکه سراسری 
متصل شــده است و تا قبل از پیک تابســتان ۱۴۰۴ این ظرفیت به ۲۴۰ مگاوات 

افزایش خواهد یافت.
مصطفی رجبی مشــهدی در بازدید از نیروگاه خورشیدی ۶۰۰مگاواتی آفتاب 
شرق در شهرستان کوهپایه اصفهان گفت: این اولین نیروگاه خورشیدی متمرکز با 
ظرفیت ۶۰۰مگاواتی اســت. در زمان حاضر، ۶۰مگاوات از ظرفیت این نیروگاه به 
شبکه سراسری متصل شده است و تا قبل از پیک تابستان ۱۴۰۴ این ظرفیت به 

۲۴۰ مگاوات افزایش خواهد یافت.
وی افزود: این اولین نیروگاهی است که بخش صنعت آن را احداث می کند و در 
ماده۴ قانون ماده زدایی تکلیف شده بود که هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر احداث 
شود که ۶۰ درصد آن فقط در شهرستان کوهپایه اصفهان احداث خواهد شد و باتوجه 
به ناترازی گاز در کشور این نیروگاه های تجدیدپذیر می توانند کمک زیادی به کاهش 

ناترازی و رفع آن داشته باشند.
مدیرعامل توانیر گفت: امیدواریم بقیه صنایع کشور هم به سمت احداث نیروگاه های 

تجدیدپذیر بر ای تامین برق پایدار و رفع ناترازی سوخت قدم بردارند.

اوپک پلاس موضع مشترک می گیرد
رویترز- اعضای اوپک پلاس ضمن بررسی برنامه های آمریکا برای افزایش 

تولید نفت در این باره موضعی هماهنگی اتخاذ می کند.
 الماس آدم ساتکالیف، وزیر انرژی قزاقستان اعلام کرد: اعضای اوپک پلاس 
)ائتلاف تولیدکنندگان عضو سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش( 
قرار است درباره تلاش های دونالد ترامپ، رییس جمهوری آمریکا، برای افزایش تولید 

نفت آمریکا گفت وگو و موضع مشترک اتخاذ کنند.
ترامپ پس از به دست گرفتن سکان هدایت کاخ سفید طرحی گسترده برای به 
حداکثر رساندن تولید نفت و گاز آمریکا از جمله اعلام وضع اضطراری ملی انرژی 

برای تسریع صدور مجوزهای اکتشاف و حفاری ارائه کرد.
رییس جمهوری آمریکا همچنین آشکارا از اوپک و عربستان سعودی خواسته است 
قیمت نفت را کاهش دهند و گفته است انجام این کار سبب پایان تنش های مسکو 
و کی یف می شود.اوپک پلاس هنوز به درخواست ترامپ واکنشی نشان نداده است

وزیر انرژی قزاقســتان گفت: در آینده نزدیک نشســتی در سطح نمایندگان 
اوپک پلاس برنامه ریزی شــده است که در آن سیاست این ائتلاف درباره اوضاع 
کنونی از جمله برنامه های آمریکا برای افزایش تولید نفت بررسی و موضع هماهنگی 

اتخاذ می شود.
شــماری از اعضای این ائتلاف در نظر دارند از آوریل برنامه تعدیل تدریجی 
کاهش عرضه داوطلبانه اضافه روزانه ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه ای )افزایش عرضه 

مرحله ای( خود را آغاز کنند.
اجــرای برنامه تعدیل تدرجی کاهش عرضه داوطلبانه هشــت عضو ائتلاف 
اوپک پلاس به دلیل ضعف تقاضا در بازارهای جهانی پیش از این چند بار به تاخیر 

افتاده است.

صنعت نفت در اندیشه استقلال از دولت
شانا- مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشاره به نقش صنعت نفت در 
اقتصاد کشور طی دهه های اخیر اظهار کرد: در ۴۶ سال گذشته، صنعت نفت پیشران 
اقتصاد ایران بوده و در تلاطم ها و تحریم ها علیه کشور راه نجات انقلاب اسلامی 

به شمار رفته است.
حمید بورد با بیان اینکه صنعت نفت ایران در ۴۶ سال گذشته رشد بسیار زیادی 
داشته است، گفت: ما توانسته ایم میدان های مختلفی مانند پارس جنوبی، آزادگان، 
منصوری و نرگسی را توسعه دهیم، در حالی که پیش از انقلاب توسعه میدان های 
نفتی و گازی در کشور تنها به دست شرکت های خارجی انجام می شد. افزون  بر این، 
در بخش ساخت داخل، تجهیزات زیادی مانند توربین، پمپ، مته و رشته های تکمیلی 

درون چاهی ساخته شده است.
وی ادامه داد: در آخرین روزهای حکومت پهلوی، روسای اکثر اداره های شرکت 
ملی نفت ایران آمریکایی بودند و هنگام ترک دفاتر خود می گفتند برمی گردیم اما 
کارکنــان صنعت نفت در نبود خارجی ها، کارهای بزرگی همچون حفاری هزاران 

حلقه چاه نفت و گاز را انجام دادند.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به نقش صنعت نفت در اقتصاد کشور 
در ســال های پس از انقلاب اظهار کرد: در ۴۶سال گذشته، صنعت نفت پیشران 
اقتصاد کشور بوده و در تمام تلاطم ها و تحریم های شدید علیه کشور راه نجات به 
شمار رفته، تا آنجا که همواره تولید و صادرات نفت به همت کارکنان این صنعت 

پایدار و پابرجا بوده است.
بورد با تاکید بر اینکه به علت تحریم ها، در زمینه سرمایه گذاری در صنعت نفت 
عملکرد خوبی نداشتیم اما می توان با اجرای مجموعه اقدام هایی شرایط صنعت نفت 
را بهبود بخشید، تصریح کرد: باید به استقلال صنعت نفت توجه بیشتری شود. این 
صنعت هر چقدر مستقل تر بتواند تصمیم گیری کند، درآمد بیشتری برای کشور به 

همراه خواهد داشت.
وی با بیان اینکه چالش های مالی عمدتا به علت تحریم ها و محدودیت های 
اقتصادی بوده است اما با تلاش های بسیار توانسته ایم برخی از این مشکلات را حل 
کنیم و به مسیر توسعه ادامه دهیم، گفت: مردم ایران باید بدانند که صنعت نفت، 
حتی در سخت ترین شرایط، با تلاش و همت مهندسان و کارگران ایرانی پابرجاست. 
امیدوارم با حمایت بیشتر دولت و حاکمیت بتوانیم به اهداف بالاتری دست یابیم و 

آینده ای روشن تر برای صنعت نفت کشور رقم بزنیم.
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رکوردزنی تولید بنزین از ابتدای دولت چهاردهم

قاچاق همچنان دردسرساز است
گروه انرژی- مدیرعامل شــرکت مــلی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 

ایران از افزایش تولید بنزین و نفت گاز از ابتدای استقرار دولت چهاردهم خبر داد.
 محمدصادق عظیمی فر در آیین امضای تفاهمنامه مشترک »طرح پایش لحظه ای 
و مدیریت هوشمند زنجیره تامین فرآورده های نفتی کشور« گزارش داد: از ابتدای 
استقرار دولت چهاردهم حدود ۱۰ میلیون لیتر تولید بنزین افزایش یافته و تولید نفت گاز 
در آذر و دی امســال به روزانه ۱۲۴ میلیون لیتر رسیده است. شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی ایران افزون بر افزایش تولید بر مدیریت مصرف بنزین 
تمرکز کرده و گام نخست این اقدام تمرکز بر نقاط اتلاف انرژی است.با استفاده از 
طرح پایش لحظه ای و هوشمندسازی زنجیره تامین فرآورده های نفتی قرار است، 
هر قطره فرآورده تولیدی پایش  شود تا بتوانیم با به حداقل رساندن مداخله انسانی 
بر مبنای داده های لحظه ای از اتلافات مختلف مانند اتلاف زمان، قاچاق و انرژی 
جلوگیری کنیم. این طرح باعث  مدیریت زنجیره پالایش و پخش شده و در اجرای 

آن از پیشرفته ترین سیستم های اندازه گیری استفاده می کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: در این 
طرح از اینترنت اشیا اســتفاده می شــود و پس از جمع آوری داده ها برای تحلیل از 
ابزارهای هوش مصنوعی استفاده خواهیم کرد. در این طرح سه مجموعه درجه یک 
کشــور مشارکت دارند تا بتوانیم با هم افزایی مسوولانه این طرح را هرچه سریع تر 

به نتیجه برسانیم.
عظیمی فر با بیان اینکه پس از انقلاب اسلامی تولید بنزین هفت برابر و نفت گاز 
حدود چهار تا پنج  برابر افزایش یافته اســت، تصریح کرد: پس از انقلاب اسلامی 

اقدام های بسیار خوبی در افزایش تولید فرآورده های نفتی و توســعه ظرفیت های 
پالایشگاهی انجام شده که ساخت پالایشگاه  ستاره خلیج فارس و پالایشگاه بندرعباس 

از جمله طرح های توسعه ای اجرا شده پس از انقلاب اسلامی است.
وی با اشاره به اینکه ناترازی سوخت و انرژی ازجمله چالش های اساسی است که 
صنعت نفت را تحت الشعاع قرار داده است، افزود: بخشی از افزایش مصرف کشور به  
دلیل پدیده قاچاق اســت و میانگین افزایش سالانه مصرف کشور ۷ درصد بوده که 
بخشی از آن طبیعی است. ما قاچاق را کتمان نمی کنیم و به  دنبال کاهش آمار قاچاق 
در کشور هستیم. باید بر مدیریت مصرف تمرکز کنیم البته این به  معنای غافل شدن 
از افزایش تولید نیست بلکه در بخش تولید نیز خوشبختانه از ابتدای استقرار دولت 
چهاردهم حدود ۱۰ میلیون لیتر به تولید بنزین با کیفیت کشــور افزوده شده است. 
در دولت چهاردهم به دنبال بهره برداری از طرح های پالایشگاهی در حوزه افزایش 
ظرفیت و کیفی ســازی فرآورده های پالایشگاهی هستیم. تمرکز صرف بر افزایش 
عرضه تنها راه مقابله با ناترازی نیست و باید زنجیره ناکارآمد تولید بیشتر و مصرف 

بیشتر، شکسته شود که گام نخست آن شناسایایی محل های اتلاف انرژی است.
عظیمی فر درباره واریز ســوخت به کارت بانکی هم گفت: باوجود اینکه مصوبه 
انتقال سوخت به سیستم بانکی هنوز به ما ابلاغ نشده جلسات متعددی با شرکت 
ملی پخش فرآورده برگزار کردیم و معماری جدید سامانه هوشمند سوخت با همکاری 
نظام بانکی و بقیه بازیگران این حوزه در حال تدوین است و امیدواریم سال آینده 
زیرساخت جدید توزیع سوخت کشور را به بهره برداری برسانیم. ما سالانه ۱۰۰ میلیارد 
لیتر انواع فرآورده نفتی با ارزش بالغ بر ۵۵ میلیارد دلار در سطح کشور توزیع می کنیم 
که امانت مردم است. ما  خودمان را در قبال تامین و توزیع فرآورده های نفتی مسوول 
می دانیم زیرا متعلق به یکایک مردم اســت و باید به جای درست و به نحو درست 
به مصرف برســد. او ابراز امیدواری کرد که دســتگاه های متولی در حوزه مصرف 

حســب تاکید رییس جمهور پای کار بیایند و  با راهبری و تنظیم گری ستاد قاچاق 
بقیه پازل های این مجموعه پیشگیری قاچاق سوخت، در کنار همکاری موثری که 
در دســتگاه های امنیتی، فراجا، قوه قضاییه و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز انجام 
می شــود تکمیل شود. عظیمی فر درباره میزان ذخایر استراتژیک سوخت کشور هم 
توضیح داد: ذخایر بنزین بالغ بر ۳۰۰ میلیون لیتر نســبت به ســال گذشته در همین 
زمان بالاتر و مطلوب است و مشکلی دراین حوزه نداریم. در ادامه این مراسم محمد 
مشــکین فام، مدیرعامل شرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت هم گفت: زنجیره 
تامین فرآورده های نفتی کشور با سرمایه گذاری ۳۹۲ میلیون دلار هوشمند می شود

او افزود: براســاس تکالیف قانونی که در برنامه هفتم مصوب شــده، حدود سه 
ماه در این طرح به طور شــبانه روزی کار کردیم و در این مدت تمام سیستم موجود 
شناسایی و تجهیزات مورد نیاز این پروژه وصل شده است و این سیستم به طور کامل 
به سیستم پایش آنلاین مجهز می شود. طی یک ماه گذشته، سه شرکت ایرانسل، 
مپنا و شرکت طراحی و ساختمان نفت شناسایی شده اند و با برگزاری نشست های 
متعدد و شــرح کار موفق به امضای این تفاهمنامه شده ایم و قرار است که قرارداد 

اصلی تا پایان سال امضا شود.
عظیمی فر افزود: مقدار سرمایه گذاری این پروژه ۳۹۲ میلیون دلار است. طرح پایش 
لحظه ای و مدیریت هوشــمند زنجیره تامین فرآورده های نفتی کل زنجیره تولید و 
توزیع فرآورده را پوشش می دهد. نصب سیستم های میترینگ در ورودی و خروجی 
شبکه خطوط لوله، تکمیل شبکه فیبرنوری شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران 
به طول ۴ هزار و ۲۰۹کیلومتر، نصب تجهیزات لازم برای سامانه حفاظت پیرامونی 
نشت یاب خطوط، نصب ســامانه های میترینگ در محل تحویل به مصرف کننده 
عمده مانند نیروگاه ها، تجهیز ناوگان های جاده پیما به سیســتم های ردیاب از جمله 

اقدام هایی است که طی این قرارداد انجام می شود.
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و  این یک طرح ضربتی  گروه انرژی- 
تولدی دیگر برای پارس جنوبی است؛ ۱۷ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری بــرای فشــارافزایی در 
بزرگ ترین میدان مشترک گازی جهان؛ طرحی 
که باید وزارت نفت دولت چهاردهم با همراهی 
صندوق توسعه ملی به اجرا بگذارد و می تواند 
نجات بخش سهم ایران در پارس جنوبی باشد

ســه دهه استخراج گاز غنی از سوی ایران 
و قطر از میدان مشــترک گازی پارس جنوبی 
این میدان را گرفتار افت فشــار طبیعی کرده 
است. قطری ها زودتر دســت به کار شدند و 
بــا جذب ۳۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری کار 
را شــروع کرده اند. در ایران اما با وجود موانع 
بسیار از جمله کمبود نقدینگی و تحریم ها که 
دست وزارت نفت را برای جذب سرمایه خارجی 

بسته است، با تاخیر آغاز خواهد شد.
آنطور کــه رضا دهقان، مدیــر مهندسی 
و توســعه شــرکت ملی نفت ایران می گوید:  
نخستین بهره برداری از تاسیسات فشارافزایی 
که قــرارداد آن به زودی امضا می شــود، تا 
پایان ســال۱۴۰۷ صــورت می گیرد و در آن 
زمان نخســتین گاز تولیدی به شبکه تزریق 

خواهد شد.
 مطالعات انجام شــده از آخرین وضعیت 
میدان مشــترک پارس جنوبی نشان می دهد 
که از سال۱۴۰۶ سالانه معادل تولید یک فاز 
پارس جنوبی )۲۸ میلیــون مترمکعب در روز( 
و از سال ۱۴۰۸ ســالانه معادل تولید ۱/۵فاز 
پارس جنوبی )۴۲ میلیون مترمکعب در روز( از 
تولید آن کاسته خواهد شد. این گزارش عمق 
فاجعه ای اســت که اگر برای آن چاره اندیشی 
نشود، ظرف ســال های پیش رو اتفاق خواهد 
افتاد؛ اتفاقی که  مدیر مهندسی و توسعه شرکت 
ملی نفت ایران دربــاره آن از تعبیر»به خطر 
افتادن امنیت انرژی و اقتصادی« یاد می کند

طرح فشارافزایی از میدان مشترک پارس 
جنوبی از اسفندســال گذشــته کلید خورد اما 
موضــوع در حد یک قرارداد بــاقی ماند زیرا 
مطالعات آن کامل نشده بود. پاییز و زمستان 
ناتراز در گاز باعث شــد کــه طرح به اولویت 
وزارت نفت تبدیل شود و با دستور رییس جمهور  
و پیگیــری وزیر نفت کار مطالعات ســرعت 

بیشتری گرفت.
روایتی از یک سال برنامه ریزی 	

رضــا دهقــان، مدیر مهندسی و توســعه 
شــرکت ملی نفــت آخریــن وضعیت طرح 
فشــارافزایی را روز گذشــته برای خبرنگاران 
تشــریح کرد. او گفت: اواخر ســال گذشــته 
)۱۴۰۲( موافقتنامه فعالیت های مقدماتی طرح 
فشــارافزایی پارس جنوبی با چهــار پیمانکار 
اصــلی و با ارزش حداکثری ۴۰۰ میلیون دلار 
امضا شــد.از ابتدای سال گذشته برای تسریع 
در روند اجرای طرح فشارافزایی پارس جنوبی، 
ســه اقدام مهم انجام شــد؛  نخست کمیته 
ویژه فشارافزایی با عنوان طرح فشارافزایی و 
نگهداشت تولید پارس جنوبی با حضور مدیران 
شرکت ملی نفت تشکیل شد که رییس کمیته، 
مدیرعامل شرکت ملی نفت و دبیر آن نیز من 
بودم. دبیرخانه براساس مطالعات تصمیم سازی 
کرده و آن را مصوب می کرد و در نهایت این 

تصمیم ها وارد برنامه اجرایی می شد.
مرحله دوم تشکیل تیم طرح در تیر ۱۴۰۲ 
بود. اقدام  ســوم این بود کــه اتاق فکری با 
حضور نخبگان صنعت نفت تشکیل دادیم که 
بیشــترین تاثیر و نقش را در طرح فشارافزایی 
پارس جنوبی داشته است و سرانجام با این تغییر 
ساختار وارد سرعت بخشیدن به پروژه شدیم. 
در تیر ۱۴۰۲ دو قرارداد با شــرکت مهندسین 
مشــاور نارگان برای مطالعه فشــارافزایی در 
خشکی و دریا امضا شد تا تصمیم بگیریم کار 

در خشکی یا دریا انجام شود. این در حالی بود 
که شرکت فرانســوی براساس مطالعات خود 
در سال ۱۳۹۵، پیشنهاد کرده بود کار در دریا 
انجام شود. تصمیم شرکت نارگان نیز اجرای 
طرح فشــارافزایی در دریا بــود. همچنین در 
تصمیم دیگر، چیدمان این کار مشــخص شد 
که براســاس آن، هفت هاب که هرکدام دو 
سکوی فشارافزایی دارند، طراحی شد، همچنین 
توربوکمپرسورها و نوع آن مشخص شد. این 

اقدام ها برای کاهش زمان اجرای طرح بود.
او اضافــه کرد: پس از این مرحله، تصمیم 
گرفتیم طراحی هر هفت هاب شبیه هم باشد. 
همچنین تصمیم گرفتیم سکوهای فشارافزایی 
کاملا شــبیه هم باشــد. اگر با همین رویکرد 
اجرای طرح ادامه یابد می تواند جبران بخشی 
از تاخیرها باشــد. با پایــان مطالعات، هفت 
قرارداد اجرایی طرح فشارافزایی پارس جنوبی 

با سرمایه گذاری ۱۷ میلیارد دلار آماده شد.
 با آغاز دولت چهاردهم با توجه به دستورات 
رییس جمهوری و وزیر نفت در خصوص تعریف 
اقدام های ویژه اجرایی به  منظور رفع ناترازی 
گاز در کمترین زمان ممکن همه قراردادهای 
اجرایی طرح به ارزش تقریبی ۱۷ میلیارد دلار 
شامل یک الحاقیه به قرارداد IPC فازهای ۱۱ 
و ۱۲ برای هاب یک و شش قرارداد EPCI با 
قیمت ثابت برای  هاب های ۲ تا ۷ تهیه شد و 
آماده امضا با پیمانکاران اصلی طرح اســت و 
به زودی امضا می شود. برای تامین منابع مالی، 
 EPCI طرح قرارداد تامین مالی شش  پیمان
ذکر شــده )هاب ۲ تا ۶( تا ســقف ۱۵ میلیارد 
دلار با صندوق توســعه مــلی مذاکره انجام 
شــده و پیش نویس آن در حال تهیه است که 
به زودی امضا می شود. با اجرای این طرح و تا 
سال۱۴۳۰، از محل تولید گاز، میعانات گازی 
و ســایر محصولات جانبی، با احتســاب گاز 
۳۳ ســنتی و میعانات گازی ۷۰دلاری، حدود 

۷۸۰ میلیارد دلار برای کشور ایجاد می شود.
دهقان یادآور شــد: با توجه به ســه دهه 
اســتخراج گاز غنی از ســوی ایــران و قطر، 
این میدان دچار افت فشــار طبیعی شده است 
و طبــق مطالعــات اخیر پیش بینی می شــود 
از ســال۱۴۰۶ ســالانه معادل تولید یک فاز 
پارس جنوبی )۲۸میلیــون مترمکعب در روز( 
و از سال۱۴۰۸ ســالانه معادل تولید ۱/۵فاز 
پارس جنوبی )۴۲میلیون مترمکعب در روز( از 
تولید آن کاسته شود. این افت فشار، در صورت 
نبود اقدام به موقــع می تواند پیامدهای جدی 
امنیت انرژی و اقتصادی به دنبال داشته باشد 
بنابراین طرح فشارافزایی میدان گازی مشترک 
پارس جنوبی با هــدف حفظ تولید، مهم ترین 

طرح راهبردی وزارت نفت به حســاب می آید 
بنابراین بایــد در کوتاه ترین زمان ممکن و با 
اولویت بلوک های مرزی با کشــور قطر، طرح 
فشارافزایی در پارس جنوبی اجرا شود. با اجرای 
این طرح می توان افت فشار و کاهش تولید را 
تــا حد زیادی جبران و از ناترازی گاز و بنزین 

کشور جلوگیری کرد.
به اسم  	 ماجرای موافقتنامه ای که 

قرارداد امضا شد
این مقام شرکت ملی نفت همچنین درباره 
این شــائبه پیش آمده که قراردادی که اسفند 
سال گذشته برای طرح فشارافزایی امضا شد 
چه بود که حالا قرار اســت قــرارداد اجرایی 
طرح فشارافزایی امضا شود، توضیح داد: پایان 
ســال گذشته مطالعات شرکت فرانسوی را در 
اختیار داشتیم. مطالعات شــرکت نارگان نیز 
تقریبا به پایــان رسیده بود بنابراین اطلاعات 
خوبی برای تصمیم گیــری پیمانکاران وجود 
داشــت و می توانستیم آنها را نیز عملا درگیر 
طرح کنیم اما مهندسی تا آنجا پیش نرفته بود 
کــه قرارداد اجرایی را امضا کنیم. از همین رو 
برای اینکه پیمانکاران بتوانند به صورت جامع 
از این مطالعات اســتفاده کــرده، در طراحی 
مهنــدسی پایــه از آن بهره بــرده، مذاکرات 
را بــرای تامیــن تجهیزات آغــاز کنند و در 
برنامه ریزی و تصمیم گیری کنار ما باشند، یک 
موافقتنامه فعالیت های مقدماتی امضا کردیم. 
این موافقتنامــه ۱۵ صفحه بود هر موافقتنامه 
حداکثر تا ســقف ۱۰۰ میلیون دلار تعیین شد. 
در مجمــوع چهــار موافقتنامه امضا شــد اما 
اطلاع رسانی این کار درست صورت نگرفت و 
به گونه ای منعکس شد که گویا قرارداد اجرایی 
طرح فشارافزایی پارس جنوبی در آن زمان به 
امضا رسیده اســت ولی اینگونه نبود. در زمان 
امضای موافقتنامه فعالیت های مقدماتی، فلسفه 
کار تبیین نشــد و به مبلغ این موافقتنامه نیز 
اشــاره ای نکردند. در مقابل مبلغ کل قرارداد 
فشارافزایی را که در آن زمان ۲۰ میلیارد دلار 

عنوان می شد، مطرح کردند.
هدف؛ جلوگیری از مهاجرت گاز  	

» اکنون تولدی دیگر بــرای پارس جنوبی 
اتفاق افتاده و طرح عظیم فشــارافزایی میدان 
گازی مشــترک پارس جنــوبی به طور کامل 
ریل گذاری شــده و آماده اجرا اســت«؛ این 
جمله ای است که دهقان در ادامه نشست خبری 
مطرح کرد. جمله ای انگیزشی و امیدوارکننده 
برای مردم ایران و صنایعی که در سه زمستان 
گذشته با فشار ناترازی گاز دست و پنجه نرم 
کرده اند. مهم تر آنکــه وضعیت ناترازی گاز، 
چشــم انداز مبهمی را هم پیش روی آنها قرار 

داده بود.
دهقان می گوید: » این افت فشار، در صورت 
نبود اقدام به موقــع می تواند پیامدهای جدی 
امنیت انرژی و اقتصادی به دنبال داشته باشد 
بنابراین طرح فشارافزایی میدان گازی مشترک 
پارس جنوبی با هــدف حفظ تولید، مهم ترین 
طرح راهبردی وزارت نفت به حســاب می آید 
که باعث بهره مندی تمام اقشار مردم ایران از 
عوایــد حاصل از آن شــده و منجر به ارتقای 
ســطح رفاه کشــور می شــود. انتظار می رود 
نخستین بهره برداری از تاسیسات فشارافزایی 
تا پایان سال۱۴۰۷ صورت پذیرد و در آن زمان 

نخستین گاز تولیدی به شبکه تزریق شود.«
را  پیمانکاران اصــلی طرح فشــارافزایی 
شــرکت های ایرانی پتروپارس، اویک، مپنا و 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا تشکیل می دهند. 
آنطور که دهقان می گوید، تمام این پیمانکاران 
دارای تجربه اجرایی موفق در توســعه میدان 
گازی پارس جنــوبی بوده و از توانمندی لازم 

برای پیشبرد اهداف طرح برخوردارند.
به گفته او، با اجرای این طرح سطح بالاتری 
از دانــش و فناوری توســعه و بهره برداری از 
میدان های گازی به ویژه در بخش ارتقای دانش 
طراحی و ساخت سکوهای ویژه فشارافزایی و 
یاردهای ســاخت سکو از سوی این شرکت ها 
در داخل کشــور نهادینه شده است و در ادامه 
در همین میدان و سایر میدان های گازی کشور 

به کار گرفته خواهد شد.
وزن سازه تجهیزات و تاسیسات همراه در هر 
هاب بالغ بر ۶۰ هزار تن پیش بینی شــده است. 
همچنین قرار است مجموعا در هفت  هاب طرح، 
بیش از ۴۲۰ هزار تن سازه نصب  شود. این در حالی 
است که وزن کل سازه تاسیسات و تجهیزاتی که 
تاکنون در این میدان در بخش فراساحل ساخته و 
نصب شده است، حدود ۲۰۰هزار تن تخمین زده 
می شود. نصب و راه اندازی ۶۰۰کیلومتر خط لوله 
زیردریایی برای انتقال گاز ترش نیز بخش مهم 

دیگری از اقدام های لازم در اجرای طرح است.
از دیگر ویژگی های فــنی این پروژه، تامین 
بخش مهمی از توربوکمپرســورهای این طرح 
است که قرار شده از طریق شرکت های توانمند 
داخلی توگا زیرمجموعه گروه مپنا و شرکت توربو 
کمپرســور نفت )OTC( زیرمجموعه صندوق 
بازنشستگی صنعت نفت تامین شود. بنا به گفته 
دهقان، مذاکرات فنی بین شرکت ملی نفت ایران 
و این شرکت ها انجام  شده و به زودی اقدام های 
لازم برای تامین توربوکمپرسورها انجام می شود

براساس تصمیم وزارت نفت  قرار است که 
بیش از  ۷۰ درصد از ملزومات طرح با استفاده 
پیمانکاران سازندگان  توانمندی شرکت ها،  از 

و تامین کنندگان داخلی محقق شود؛ تصمیمی 
که بنا به گفته دهقان باعث رونق آفرینی برای 
صنایع وابسته به صنعت نفت شده و یک کارگاه 
بزرگ به وســعت ایران برای بخش خصوصی 
کشــور فراهم خواهد شــد. او در این رابطه 
می گوید: علاوه بر اشــتغال گسترده ای که به 
همراه خواهد داشــت، بپیش بینی می شود در 
اوج عملیــات اجرایی طرح، حدود ۱۷ هزار نفر 
به صورت مســتقیم و ۵۰۰ هزار نفر به صورت 
غیرمستقیم مشــغول کار شوند. بدین ترتیب 
طبــق بررسی های انجام شــده انتظار می رود 
ایــن طرح مســتقل از تغییــرات و تحولات 
بین المللی، با تکیه بر توانمندی داخلی اجرایی 

و تکمیل شود.
خارجی ها می آیند؟ 	

هرچنــد صنعت نفــت ایــران در تحریم 
هــای آمریکاســت اما با توجــه به تحولات 
امیدوارکننــده پیش رو، ممکن اســت فضایی 
برای حذف تحریم ها فراهم شــود. آنطور که 
دهقان، مدیرمهندسی و توســعه شرکت نفت 
ایــران می گوید، اگر در ســال دوم یا ســوم 
اجرای طرح، تحریم ها کم شود و شرکت های 
خارجی بتوانند در ایران فعالیت کنند، می توان 
از ظرفیت ســازندگان خارجی بــرای تامین 
تجهیزات اســتفاده کرد امــا بعد از آن اجرای 
طرح از نیمه گذشته و کار با توان شرکت های 

داخلی انجام خواهد شد.
در سال۹۵ یک شــرکت مشاور فرانسوی 
مطالعات مفهومی برای اجرای طرح فشارافزایی 
را انجام داد و پیشــنهادهایی را ارائه کرد. این 
شرکت در اردیبهشت۹۷ و با خروج آمریکا از 
برجام کار را متوقف کرد اما مطالعات پیشرفت 
۹۰ درصدی داشــت. در آن زمان این نگرانی 
وجود داشت که شرکت های داخلی توان اجرای 
طرح فشارافزایی را ندارند، به همین دلیل هم 
برای رفع این نگرانی ها مطالعاتی انجام شد اما 

به تصمیم جدی برای اجرای طرح نرسیدیم.
فشــارافزایی قرار اســت یک پروژه کاملا 
ایرانی باشــد، هرچند نیم نگاهی هم به آینده 
دارد که شــاید در تعــاملات و همکاری های 
بین المللی در میانه راه سرمایه گذارانی هم جذب 

کند اما فعلا همه چیز ایرانی است.
دهقان می گوید: در اجرای طرح فشارافزایی، 
با دو چالش مواجه  هستیم. نخستین مورد کشور 
قطر به عنوان شــریک ایــران در میدان گازی 
پارس جنوبی است که فعالیت خود را برای اجرای 
طرح های فشــارافزایی آغاز کرده است. دومین 
چالش خود میدان و رفتار آن در نیمه دوم است 
که باید به سرعت وارد عمل شویم. هاب ها براساس 
شماره اولویت دارند و سه  هاب اول اولویت اصلی 
هستند و برنامه دریافت توربوکمپرسورها براساس 
زمــان مورد نیاز خواهد بــود. به گفته او، در اوج 
کار ســالانه ۳ میلیارد دلار سرمایه نیاز است که 
صندوق توسعه می تواند، تامین کند، البته باید از 
توان همه ظرفیت های پیمانکاری داخل کشور 
استفاده کنیم. برای مثال شش یارد ساخت سکو 
داریم که همه درگیر کار می شوند. این قراردادها 
مجوز شــورای اقتصاد را نیاز دارد و تقاضا داریم 
یک  ماهه این مجوز صادر شود تا پیش از پایان 

سال تنفیذ صورت گیرد.
از آنجا که شرکت ملی نفت ایران به عنوان 
مهم ترین بنگاه اقتصادی کشور همواره نقش 
مهمی در تامین امنیت انرژی و اقتصاد کشور 
داشــته و امید است با اجرای کامل این طرح 
ضمن تحقق اهداف مهم و راهبردی ذکرشده 
و کنتــرل ناترازی انرژی به ویژه در بخش گاز 
در راستای تحقق اهداف برنامه هفتم پیشرفت 
کشــور بتواند ســبب رونق صنایع وابسته به 
صنعت نفت و گاز ایجاد اشتغال گسترده و در 

نتیجه افزایش سطح رفاه مردم شود.

با امضای قرارداد اجرایی ۱۷ میلیارد دلاری فشارافزایی پارس جنوبی

پارس جنوبی دوباره متولد می شود
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واکنش به ماجرای تجاوز به یک زن در آمبولانس
ســخنگوی اورژانس کشور گفت: 
اگر ماجرای تجاوز تکنسین آمبولانس 
اورژانس به یک زن صحت داشته باشد، 
دو  سال محرومیت شغلی کافی نیست و 
این فرد باید از سیستم سلامت کشور 

حذف شود.
بابک یکتاپرست اظهار کرد: از روز 
انتشار خبر تجاوز تکنسین به یک زن 

در آمبولانس، با جدیت موضوع را مورد پیگیری قرار دادیم.
وی افــزود: اولین بار این خبر در صفحه توئیتر خانم ندا شــمس، وکیل 
دادگستری منتشر شد و ما هم از ابتدا از طریق مجاری مختلف مثل تماس، 
ارســال پیام در صفحه خصوصی شبکه های مجازی این خانم مثل توئیتر 

پیگیری را شروع کردیم اما هنوز جوابی از ایشان دریافت نکرده ایم.
سخنگوی اورژانس کشــور تاکید می کند: ما یک شماره تلفن همراه از 
وکیلی که خبر تجاوز به یک زن در آمبولانس را منتشر کرده پیدا کردیم و 
تماس گرفتیم اما شماره در دسترس نیست و دیگر پیام های ما به این وکیل 
هم بی جواب مانده اســت. ما هنوز نمی دانیم این مساله صحت دارد یا خیر؛ 
هنوز نمی دانیم آمبولانس ۱۱۵ یا مربوط به بخش خصوصی بوده است و در 
چه سالی و در کدام شهر و در کدام مرکز اورژانس ما اتفاق افتاده و هیچ کدام 

از موارد فوق برای ما محرز نشده که واقعیت ماجرا چیست.
یکتاپرســت در پاسخ به اینکه آیا تاکنون گزارش مورد مشابهی از تجاوز 
عوامل اورژانس به آنها اعلام شــده است یا خیر تاکید می کند: هر کسی در 
هر شغلی ممکن است یک سری مشکلات اخلاقی داشته باشد اما ما تاکنون 
مورد مشابه تجاوز که وکیل دادگستری آن را مطرح کرده نداشتیم و عمده 
شــکایات از اورژانس موارد فنی یعنی به دیر رسیدن یا نرفتن آمبولانس به 

محلی که افراد تماس گرفته بودند، مربوط است.
او ادامه داد: پشت تمام آمبولانس های اورژانس شماره »۱۹۰« نوشته شده 
است و اگر کسی هر نوع شکایتی از آمبولانس ها دارد، با این شماره تماس 
بگیرد و موضوع را مطرح و پیگیری کند و بازرسی اورژانس هم شکایت مطرح 

شده را تا حصول نتیجه پیگیری می کند.
سخنگوی اورژانس ادامه می دهد: اگر مورد تجاوز تکنسین اورژانس به بیمار 
در داخل آمبولانس صحت داشته باشد، باید بگویم چنین فردی در سیستم 
اورژانس که هیچ در سیستم درمان کشور جایی ندارد و معتقدیم که محرومیت 
شــغلی دو  ساله کافی نیست و این فرد به کلی باید از سیستم درمان حذف 

شود چراکه اگر بعد از دو  سال برگردد دوباره چنین کاری را انجام می دهد.
او تاکید می کند: حوزه سلامت و درمان، حریم امن مردم اســت و تمام 
افتخار ما این است که امنیت ذهنی را در مواقع نیاز درمان فوری برای مردم 
فراهم می کنیم و اگر چنین اتفاقی افتاده باشد مسلما باید با چنین فردی به 
طور قاطع برخورد شده و باید از این سیستم حذف شود چرا که خود من به 
عنوان شــهروند در چنین مواقعی احساس امنیت نمی کنم و معلوم است که 
باید حذف شــود. ما فقط منتظریم که وکیل مربوطه تکلیف صحت آن را 

زودتر مشخص کنند.

پلاک شهرستانی ها پس از مسافرکشی در 
خودروی خود استراحت می کنند

»جهان صنعت«- رییس شورای 
اسلامی شهر تهران گفت: کمترین حد 
تورم برای افزایش نرخ طرح ترافیک 

مدنظر قرار گرفت.
مهدی چمران دیــروز در حاشیه 
سیصدویکمین جلسه شورای اسلامی 
شهر تهران در خصوص تصویب نرخ 
طرح ترافیک در جلســه شورا اظهار 
کرد: ورود به محدوده مرکزی شــهر 
تهران و طرح ترافیک بحثی است که هر ساله در شورای شهر در مورد آن 

تصمیم گیری می شود.
وی افزود: بسیاری از شهروندان امور خود را در مرکز شهر تنظیم کرده اند 
و ما در مورد محدوده تصمیم نگرفتیم اما بحث در خصوص بهایی است که 
باید برای ورود به مرکز شهر و محدوده طرح ترافیک پرداخته شود. میزانی 
که تعیین می شود برای ایجاد بازدارندگی در ورود به مرکز شهر است چراکه 

ترافیک و آلودگی هوای شدیدتری دارد.
چمران با اعلام اینکه درآمد مطرح نیســت و بازدارندگی مدنظر بوده و 
اگر رقم افزایش یافته به دلیل همین موضوع است که حضور شهروندان در 
محدوده کاهش یابد، تصریح کرد: نرخ پایه ورود به طرح ترافیک از ۷۵هزار 
تومان به ۱۱۲ هزار تومان افزایش یافت که البته اقشار خاص از جمله معلولان، 

جانبازان و بیماران خاص از تخفیف استفاده می کنند.
وی ادامــه داد: خودروهای پلاک شهرســتان گروهی به تهران مراجعه 
می کنند و بیش از ۱۰ روز در تهران می مانند و جای اســکان هم ندارند. در 
مواردی می بینیم که پس از مسافرکشی در خودروی خود استراحت می کنند. 
صحبت یک تاکسیران را هم باید شنید که با رقم بالایی امتیاز تاکسی خریداری 
کرده و مشــخصات فنی ثبت شده دارد و از سویی دیگر فردی با خودروی 
پلاک شهرستان و بدون مشخصات ثبت شده مسافرکشی می کند و پس از 

چند روز به شهر خود بازمی گردد.
رییس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه خودروی پلاک شهرستانی 
که می خواهد وارد محدوده طرح ترافیک شــود با خودروهای پلاک تهران 
متفاوت است، یادآور شد: نرخ طرح ترافیک خودروهای پلاک شهرستان برای 
۵، ۷ و ۱۰ روز به بالا متفاوت است. اگر این خلاف قانون باشد باید بگویند که 
کدام بخش آن خلاف است. برخی هراس دارند که این موضوع به تمام شهر 
تسری پیدا کند اما در خصوص آن هنوز تصمیم نگرفته ایم. در مورد اظهارات 
وزیر کشور چون اطلاع دقیقی ندارم، فعلا اظهار نظر نمی کنم و اگر نیاز بود 

موضوع را برای ایشان توضیح خواهیم کرد.
وی با اعلام اینکه اگر تراموا آزمایش خوبی داشت و توانست حمل و نقل 
روان را انجام دهد و قیمت و نگهداری آن شــرایط مناسبی داشت در شهر 
مورد اســتفاده قرار خواهد گرفت، خاطرنشان کرد: اگر هم تایید نشد، مدتی 

مهمان شهر خواهد بود و بازخواهد گشت.
چمــران با بیان اینکه کمترین حد تورم برای نرخ گذاری ها و افزایش 
نرخ مدنظر است، تصریح کرد: باید نرخ پارک حاشیه ای با نرخ پارکینگ 
عمومی سرپوشیده متفاوت باشد چراکه در غیر این صورت همه در خیابان 
پارک می کنند و برای سایرین مزاحمت ایجاد خواهند کرد. شهرداری و 
کمیسیون عمران و حمل و نقل شورا مطالعات خوبی در این صورت انجام 
دادند و نرخ به تصویب شورا رسید که البته باید در نهایت در فرمانداری 

نیز به تایید برسد.
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مهدیه بهارمست- ایــن روزها بار دیگر اخبار 
مربوط به زن کشی تیتر یک رسانه ها شده است. براساس 
گزارش هــا طی دو هفته اخیر یعنی از ابتدای بهمن تا 
۱3بهمن   جاری، در شــش شهرستان مختلف، هفت 
زن و دختر به دست مردان نزدیک خود، از جمله پدر و 
همسر به قتل رسیده اند. این حوادث در شهرستان های 
»اسدآباد«، »بروجرد«، »مراغه«، »کرمانشاه«، »شوشتر« 
و »پیرانشهر« رخ داده است. قبل از سال۱4۰۰، آمارهای 
موجود از مقاله های دانشگاهی، قتل زنان و دختران را به 
طور میانگین سالانه بین 3۷۵تا4۵۰ مورد اعلام کرده 
بودند. در این آمار، استان هایی همچون »کردستان«، 
»خوزســتان«، »ایلام« و »سیستان وبلوچستان« در 
رده های بالاتری نسبت به دیگر استان ها قرار داشتند. 
قتل هایی با انگیزه های ناموسی یا اختلافات خانوادگی در 
این مناطق به ویژه در استان های ذکر شده، با نگرش مثبت 
نسبت به این جنایات رخ می دهد به طوری که متهمان 
به جنایتی که مرتکب شده اند، افتخار می کنند. در یک 
تقسیم بندی کلی قتل های ناموسی را می توان به دو دسته 
درون خانوادگی و برون خانوادگی تقسیم کرد. قتل های 
درون خانوادگی شــامل به قتل رساندن فرد یا افرادی 
از اعضای خانواده توســط سایر اعضای همان خانواده، 
به تنهایی یا با مشــارکت افراد بیگانه است. قتل های 
برون خانوادگی قتل هایی هستند که با انگیزه انتقام جویی 
از متجاوزان به نوامیس و توســط فرد مورد تجاوز قرار 
گرفته یا خانواده او انجام می شــوند. قربانیان قتل های 
ناموسی درون خانوادگی معمولا دختران ازدواج نکرده ای 
هستند که توسط پدر یا برادرشان کشته می شوند یا زنان 
متاهلی که توسط شوهر، برادر، پدر یا دیگر بستگان خود به 
قتل می رسند. این نوع قتل که به »قتل به خاطر شرف« 
هم معروف اســت، به دلایلی همچون سرپیچی کردن 
از ازدواج هــای اجباری، اصرار برای اینکه زنی بخواهد 
همسر آینده اش را خودش انتخاب کند، برقراری روابط 
عاشقانه غیرمتعارف، خیانت به همسر، زنا و فرار از خانه 
که رفتارهای ضد ناموسی، بی عفتی، بدنامی و فضاحت 
تلقی می شوند، اتفاق می افتد. افرادی که مرتکب قتل 
ناموسی می شوند می خواهند با ریختن خون، آنچه را که 

»یک ننگ« می پندارند، پاک کنند.
اساسا ناموس، بیشتر یک پدیده جامعه شناختی است تا 
مساله ای فقهی و دینی. قتل های ناموسی بیشتر از آنکه از 
دین نشأت گرفته باشند حکایت از نظام پدرسالاری دارد؛ 
نظامی که در آن زن حق خاصی ندارد و با پدر، شــوهر 
و برادرش تعریف می شود. در جامعه پدرسالاری، علاوه 
بر عقاید غلط حاکم و نوع نگرش جامعه نسبت به زن، 
شیوه های رفتاری زنان و عدم آگاهی از حقوق و جایگاه 
انسانی خود در جامعه، از دلایل اصلی سلطه مرد بر زندگی 
زن و از بین بردن حقوق مادی و معنوی وی و سرانجام 
ازخودبیگانگی او محسوب می شود. پدر سالاری یا واژه 
نزدیک به آن مرد سالاری، توسط ماکس وبر، برای نشان 
دادن نظام قدرت در جوامع سنتی به کار می رود. در جوامع 
پدرسالار و در قالب خانوار، اقتدار، توسط وراثت اعضای 
مذکر خانواده انتقال پیدا می کند. تکرار هر روزه قتل های به 
اصطلاح ناموسی و آماری حدود ۱۲۰۰فقره قتل ناموسی 
و تنها در ۲۰سال گذشته ایران نشان از جامعه پدرسالاری 

است که میل به تغییر و گذر از آن با سرعتی کم پیش 
می رود. جامعه پدرسالار در ایران تا جایی پیش رفته که 
مردان در همه جا در مشاغل، سریال ها، فیلم ها و... جزو 
نژاد اول محسوب می شوند و زن جنس دوم است! زنی 
که پدر، عمو، برادر و پسرش می توانند برای او تصمیم 
بگیرند و حقوق زن با این افراد تعریف می شود. این قانون 
نانوشته و این حق ناحق در کنار قانون های نوشته شده و 
نابرابر زنان و مردان طی تاریخ به اسم مردان مهر خورد 

و همچنان نیز ادامه دارد.
وقتی پســران در خانواده ای بزرگ می شوند که 
قدرت برایشان تعریف می شود، این برتری، احساسی 
از مراقبت را در پســران خلق می کند و برایشــان از 
کودکی نهادینه می شود، حس خود برتربینی که حق 
هر کاری را برای آنها تعریف می کند. مردان در این 
جامعه پدرسالارانه رشد می کنند و زنان ناموس شان 
محسوب می شــوند که باید روی آنها غیرت داشته 
باشند و اینکه مبادا با کوچک ترین اشتباهی غیرت شان 
لکه دار شود، زنان را به زندانی هایی بدل می کند که 
همیشه توسط همین ناظران و مالکان به طور آشکار 
یا مخفیانه و حتی در قالب کلمات نظارت می شوند! 
این جامعه پدرسالارانه نیاز به تغییر اساسی و حرکت به 
سمت مدرن شدن دارد و  ای کاش این تغییر با سرعتی 
بیشــتر اتفاق بیفتد قبل از آنکه سرنوشت دلخراش 

عاطفه ها، رومیناها، کانی ها و.... باز هم تکرار شود.

ضعف قانون در برابر زن کشی 	
امیرمحمود حریرچی، جامعه شناس و آسیب شناس 
اجتماعی در واکنش به اینکه در هر دو روز، یک زن کشی 
در ایران رخ می دهد به »جهان صنعت« گفت: ابتدا باید 
به ضعف قوانین اشاره کنیم. این رخدادها در استان های 
ســنتی و کم برخوردار رخ می دهد. متاسفانه قوانین ما 
به نوعی از خشــونت علیه زنان حمایت می کند. به نام 
آنچه ناموس پرســی و غیرت نام گرفته به راحتی دختر 
یا همسرشان را نابود می کنند. چه کسی می آید ادعای 
مردهایی که زنان خود را به قتل می رسانند اثبات کند؟ در 
بسیاری از موارد سوءتفاهم ها باعث چنین مواردی می شود.

وی افزود: در حوزه خشونت علیه زنان تنها مواردی 
را که رسانه ای می شوند می بینیم و در خانواده ها وضعیت 
بحرانی است زیرا قانونی برای حمایت از زنان نیست و 
دختر یا همسر نمی تواند به مراجع قانونی شکایت کند 
چون در نهایت قانــون از مرد حمایت می کند. از نظر 
فرهنگی چالش های زیــادی داریم و در این وضعیت 
رســانه ملی هیچ تحرکی از خود نشان نمی دهد. توجه 
داشــته باشید که غیرت و ناموس پرستی یعنی باید از 
حقوق زنان دفاع کرد. اگر این حمایت وجود داشته باشد 

بسیاری از سوءتفاهم ها رخ نمی دهد.
امیرمحمود حریرچی بیان کرد: قانون این اجازه را 
مستقیما به مرد نداده ولی هنگامی که مرد برای قتل 
دختر یا همســر بهانه های ناموسی می آورد، قاضی با 

نرمش برخورد می کند. در استان های کم برخوردار که 
اکثریت قتل ها مربوط به این نواحی است می بینیم نه تنها 
قانون بلکه اهالی محله هم حق را به  مردها می دهند و 
به  بهانه های ناموس پرستی، قاتل یا فرد خشن را تشویق 
می کنند. ما نیاز به قانون حمایت از خانواده داریم ولی با 
این وضعیت همچنان روی زمین مانده است و گویا برای 
مسوولان اهمیتی ندارد. او ادامه داد: خشونت از خانواده 
شروع می شود و به خیابان می آید به  همین دلایل جامعه 
ما خشن شده است. بحث های اقتصادی اهمیت زیادی در 
این حوزه دارد ولی چرا بحث های فرهنگی را فراموش 
کرده ایم؟ رســانه ملی پاسخگو باشد. اخلاق در جامعه 
سقوط کرده و کسی به آن توجهی ندارد. دعوا و خشونت 

جای گفت وگو را در خانواده ها گرفته است.
این جامعه شناس در تحلیل علل کثرت زن کشی در 
ایران بیان کرد: در جامعه ما پســرکشی هم وجود دارد، 
اما نسبت به دخترکشی خیلی شدید نیست و کمتر به 
آن پرداخته می شود. بااین حال، نکته مهم آن است که 
انتخاب های رفتاری در یک بستر تاریخی- اجتماعی شکل 
می گیرد یعنی باید یک پیشینه تاریخی وجود داشته باشد 
که پدر به موجب آن احســاس کند  اجازه دارد دست به 

چنین رفتارهایی بزند.
وی با اشاره به انتظار جامعه سنتی از مردان گفت: در 
این نوع نظم، پسر ولیعهد پدر محسوب شده و می تواند 
در امور اقتصادی و معیشتی به او کمک کند و به همین 

دلیل قتل پسر از دست  دادن سرمایه محسوب می شود 
اما در نظم جنسیتی دختر ناموس شــمرده شده و باید 
ارزش های جنسیتی را رعایت کند. اگر دختر این ارزش ها 
را رعایت نکند، شرف مرد زیر سوال می رود. به همین 
دلیل رفتارهای دختر تنها مربوط به خودش نیست و در 
این نظم، آبرو و شرف خانواده را زیر سوال می برد. وقتی 
به تاریخ و سفرنامه های کشورمان و... نگاه کنید، زمانی 
که درباره دختر صحبت می شود، جامعه از مردان خانواده 
انتظار دارد  دختر را در نظم جنسیتی مورد انتظار نگهداری 
کند یعنی دختر باید در چارچوب رفتاری ای قرار بگیرد که 
در این نوع نظم برای او در نظر گرفته شده است. دختری 
که با مردان غریبه قرار می گذارد یا از خانه بیرون می رود 
یا به حرف خانواده اش گوش نمی دهد، با بازدارنده های 
اجتماعی مواجه می شود که اصلی ترین آن زیرسوال بردن 

شرافت خانواده است.
این روانشناس اجتماعی ادامه داد: در دوران مدرن اما 
سیستم اجتماعی به گونه ای تغییر کرد که تحصیل زنان 
آزاد شد و آنها به استقلال اقتصادی دست یافتند. همه 
این موارد با نظم جنسیتی که در گذشته وجود داشت، در 
تعارض قرار گرفت. به این معنی که زن دارای استقلال 
اقتصادی و تحصیلات عالیه نمی تواند حافظ شــرافت 
خانوادگی به معنایی باشد که در نظم جنسیتی سنتی وجود 
داشت. به همین دلیل هم این نظم سنتی در شرایط گذار 
قرار گرفت. وضعیتی که امروز مشاهده می کنیم ناشی از 
آن است که برخی حافظان نظم جنسیتی سنتی به مردان 
خانواده فشار اجتماعی وارد می کنند تا زنانی را که خارج 
از این نظم جنسیتی عمل می کنند، به چارچوب گذشته 
بازگردانند و آنها را وادار سازند  مطابق همان سیستم ارزشی 

هنجاری جامعه سنتی رفتار کنند.
 وی افزود: کاربرد الفاظی مانند بی غیرت، بی ناموس 
و... برای آن است که مرد به این نتیجه برسد به زنانی 
که در نظم سنتی تحت مالکیت او تعریف شده اند، باید 
فشار وارد کند تا به چارچوب ارزش ها و هنجارهای سنتی 
بازگردند اما اگر زن به این خواسته تن ندهد، مرد با پشتوانه 
قانونی که بر اساس همان نظم نوشته شده است، می تواند 
از خشونت استفاده کرده و حتی آن زن را حذف فیزیکی 
کند. عاطفه فردی مرد می تواند تحت تاثیر فشار اجتماعی 
قرار گیرد، به ویژه اینکه در نظام ارزشی جنسیتی ما از مرد 
انتظار می رود که به جای گوش دادن به عاطفه خود به 
مسوولیت های اجتماعی که روی دوش او گذاشته شده 
مانند حفظ شرافت خانواده، قبیله و... اهمیت دهد. در واقع 
مردها هم در این نظم جنسیتی اگر به آنچه مورد انتظار 
است عمل نکنند، با تنبیه های اجتماعی مواجه می شوند؛ 

از طردشدن گرفته تا تحقیر و توهین.
حریــرچی در پایان توضیح داد: در چنین فضایی با 
وجود عاطفــه پدری اما انتظار می رود  به جای عواطف 
شخصی اش، وظیفه اجتماعی اش را در اولویت قرار دهد. 
او تاکید می کند که مساله اصلی، اصلاح نظم جنسیتی 
سنتی و این نگاه سنتی به زن در قانون و فرهنگ جامعه 
است. در واقع باید این موضوع پذیرفته شود که آنچه به 
گذشته تعلق داشته، نمی تواند در جامعه جدید که وضعیت 
زن ها در آن کاملا تغییر کرده است، همچنان حفظ شده 

و به همان شکل رعایت شود.
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قتل در خانه

ایلنا- سرپرست ستاد تعلیم و تربیت 
شــورای عالی انــقلاب فرهنگی گفت: 
سه شنبه جزئیات تاثیر سوابق تحصیلی 
مشخص می شود و دغدغه دانش آموزان 

از بین می رود.
جلال موســوی خطیر درباره برخی 
اظهارنظرها در خصوص نشســت اخیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی با موضوع 
تاثیر ســوابق تحصیلی بــر قبولی در 
دانشگاه و تصویب آن اظهار کرد: دستور 
جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی و سه 
سناریو مطرح شــده از شش سناریوی 
ابتدایی در جلســات مشترک ستادهای 
علم و فناوری و تعلیم و تربیت با حضور 
نمایندگان دستگاه های مسوول حاصل 
شــد و البته در صحن شورا نیز پیرامون 
آن به بحث و تبادل نظر پرداخته شد و 
اکثریت اعضای حقیقی و حقوقی شورا 

به آن رأی دادند.
اظهــارات  اشــاره  بــا  موســوی 
رییس جمهور در نخســتین گفت وگوی 
تلویزیونی خود مبنی بر ناعادلانه بودن 
رقابت یک روستایی با دانش آموز ساکن 
شــمال تهران این موضوع را مربوط به 
سهمیه ها دانست و گفت: رییس جمهور 
محترم در این خصوص هم دستور لازم 
را داده اند تا در این ســهمیه ها بازنگری 
انجام شود و واقعا هم حرف درستی است 
یعنی نباید فردی که ساکن شهرستان و 
به هر دلیلی از خیلی از امکانات بی بهره 
اســت با فردی که همه امکانات را در 

اختیار دارد مسابقه بدهد.
از مصوبه کنکوری  	 تا قبــل 

 شــورا، ورودی های دانشــگاه 
هر سال ضعیف تر می شدند

موســوی با اشــاره به معایب شیوه 
ســنتی صرفا تســتی برای سنجش و 
پذیرش در دانشــگاه ادامــه داد: من با 
معاون آموزشی یکی از دانشگاه های برتر 
در سال ۱3۹۹-۱4۰۰صحبت کرده ام. 
ایشــان می گفتند هرســال ورودی ها 
نســبت به قبل ضعیف تر می شوند. من 
پرسیدم چطور چنین چیزی ممکن است؟ 
بچه های الان بسیار بیشتر از ما که ۱۵ 
یا ۲۰ ســال پیش آزمون دادیم تلاش 
می کنند. جواب دادند: نه، ما مجبوریم که 
مباحث دبیرستان را به بچه ها یاد بدهیم

دانش آموز نمی تواند هم درس بخواند 
و هم مهارت تست زنی اش را تقویت کند

موسوی گفت: باید اصل را پذیرفت و 
به این توجه کرد که در اصل چه چیزی 
درست اســت؟ تقصیر نه از دانش آموز 
که از سیاستگذار و تصمیم گیر است. ما 

کاری کرده ایم که دانش آموز به جای یاد 
گرفتــن درس، به دنبال تقویت مهارت 
تست زنی باشــد. او فرصتی دارد و باید 
از آن بهینه اســتفاده کند تا در بهترین 
دانشگاه پذیرفته شود. او نمی تواند هم 
درس بخواند هم مهارت تست زنی اش 

را تقویت کند.
وی افزود: گاهی داوطلب ادبیات را 
در کنکور ۹۰درصد می زند اما نمی تواند 
یک متن ادبی ساده نصف صفحه ای را 
بنویسد چون درس را یاد نگرفته و تنها 
است.  مهارت تست زنی کســب کرده 
یــا اینکه دانش آمــوز درصد بالایی در 
عربی یا زبان انگلیسی کســب می کند 
امــا نمی تواند یک صفحــه از قرآن را 
درســت بخواند یا از یک متن انگلیسی 

روخوانی کند.
۴ سال به گونه ای ریل گذاری  	

کرده ایم کــه بچه ها از محتوای 
درس فاصله بگیرند

موسوی بیان کرد: یک تست معارف 
را بــه یک روحانی درس خارج نشــان 
دادم و گزینــه صحیح را از او پرسیدم. 
با تعجب به من نگاه کرد و گفت آقای 
موســوی هر چهار گزینه صحیح است. 
اینجا باید پذیرفت که خطا صورت گرفته 
است. ما 4۰ سال به گونه ای ریل گذاری 
کرده ایم که بچه هــا از محتوای درس 

فاصله بگیرند.
سرپرســت ســتاد تعلیــم و تربیت 
و دبیری ســتاد شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی تصریح کــرد: چند روز پیش، 
استاد تمام یکی از دانشگاه های تهران 
با من تماس گرفت و گفت شــما را به 
خدا ســابقه تحصیــلی را حذف نکنید. 
ایشــان می گفت مطالعه تطبیقی کنید 
و ببینیــد در جهان چه می کنند. کجای 
دنیا آزمون تستی می گیرند و هرکه بهتر 
تست زد به دانشگاه بهتری می فرستند؟ 
می گفتنــد من مقطع دبیرســتان را در 
آمریکا گذرانده ام، همان جا معلم شــدم 
و دکترایــم را در این کشــور گرفته ام. 
هرگز چنین فضایی در آمریکا نیســت 
و این سوابق تحصیلی است که اهمیت 
دارد. هویت تحصیلی فرد در مدرســه 
شــکل می گیرد. او اصــرار می کرد که 
می خواهم حضوری با شما صحبت کنم 
و می گفت بــه هیچ وجه این مصوبه را 
رها نکنید. اســتادان دانشگاه اینگونه با 

ما صحبت می کنند.
موسوی اضافه کرد: البته شورا در این 
زمینه با مشــارکت اساتید حوزه تعلیم و 
تربیت و همچنین ارزیابی های کارشناسی 

خبرگانی و انجام نظرسنجی های علمی 
توســط مراکز معتبر مانند ایسپا و سایر 
شیوه های سیاست پژوهی مصوبات خود 

را دنبال می کند.
وی تذکر داد: اما اینجا تعارض منافع 
شــکل می گیرد. نمی دانم گفتن این به 
صلاح اســت یا خیر. نباید این را نادیده 
بگیریم. اشخاص بسیار محترم حقیقی 
در سطوح مختلف ساختار آموزش عالی 
مسوولیت داشــته و دارند اما به لحاظ 
ســاختاری وزارتخانــه ای که کنکور را 
برگــزار می کرده؛ اکنــون ۶۰ درصد از 
آن از دستش خارج شده است اما توقع 
داریــم بگوید این چیز خوبی اســت؟ 
وقــتی ۶۰ درصد از اختیــارش را داده 
اســت ناخواسته این موضوع در نظرش 

تاثیر دارد.
سرپرســت ســتاد تعلیــم و تربیت 
شــورای عالی انــقلاب فرهنگی تاکید 
کرد: اصلا بــرای جامعه علمی ما این 
نگاه، نگاه خوبی نیســت. اصل را قبول 
کنیــم که مهــارت تســت زدن نه به 
درد شــغل بچه ها می خــورد نه به درد 

دانشــگاه. چرا باید بر مدلی اصرار کنیم 
که در کشــورهای موفق آموزشی اجرا 
نمی شود؟ ما داریم اصل را نابود می کنیم. 
دانش آموز باید درس بخواند و یاد بگیرد. 
حال چالش هــایی در اجرا هم دارد که 
باید با کمک بــه مجریان و همچنین 
کســب نظرات تخصصی ایشان، آن را 

از بین ببریم.
او در واکنش به پایین بودن میانگین 
معدل امتحان نهایی و متضرر شــدن 
دانش آمــوزان از تاثیــر آن بر پذیرش 
دانشــگاه گفت: معدل کنکــور را هم 
حســاب کنید. اگر معدل آزمون نهایی 
بچه هــا روی ۱۱ ونیم اســت، این را 
به درصد که حســاب کنیم، ۵۵ درصد 
می شــود. در حالی که معدل درس ها در 
کنکور زیر  ۱۰ است. چه دلیلی دارد که 
معدل کنکور زیر ۱۰ درصد و ۲۰ درصد 
باشد؟ این خود عطش خرید منابع تستی 
را ایجاد می کند. هرچه درصد در کنکور 
پایین تر باشد عطش خرید کتاب تست 

بالاتر می رود.
موســوی اظهار کرد: اینها سوالاتی 

است که ذهنم را به عنوان یک کارشناس 
و دانش آموخته دکترای تعلیم و تربیت 
درگیر کرده است. این تقصیر ریل گذاری 
ماســت که دانش آموز می گوید من اگر 
درس بخوانم در دانشگاه خوبی پذیرفته 
نمی شوم، باید مهارت تست زنی ام را زیاد 
کنــم. وی تصریح کرد: به نظر من باید 
بین مسوولان در این زمینه همدلی اتفاق 
بیفتد. از سال ۱3۹۹ هر سال سرزده از 
محل برگزاری کنکور و امتحان نهایی 
بازدید می کنم. در این دو ســالی که ما 
مصوبه سوابق تحصیلی را اجرا کرده ایم 
به اندازه سال های زیادی جلو افتاده ایم

وی همچنین در خصوص علت  عدم 
دعوت از رییس سازمان سنجش اظهار 
داشت: بر اساس آیین نامه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی صرفا اعضای حقیقی 
و حقــوقی شــورا مجاز بــه حضور در 
صحن شــورا هســتند و افــراد مدعو 
هم فقط بــرای ارائه گــزارش امکان 
حضور دارند و روسای سازمان و مراکز 
سنجش وزارتخانه های علوم، بهداشت 
و آموزش وپرورش و دیگر نمایندگان این 

دســتگاه ها در جلسات مشترک ستادها 
حضور داشته اند و نظرات خود را اعلام 
کرده بودند و در جریان جزئیات موضوع 
هم بوده اند و البتــه هیچ نامه کتبی یا 
درخواســت شفاهی برای حضور رییس 
سازمان سنجش از ناحیه وزارت محترم 
علوم در جلسه نبوده و در چند روز اخیر 

این ادعا مطرح شده است.
وقتی مدام توئیت زده می شود،  	

دانش آموزان درگیر می شوند
موسوی درباره اضطراب و دلمشغولی 
دانش آموزان و بلاتکلیفی آنها نیز گفت: 
بچه ها را درگیــر کرده اند. نمی خواهم 
از کسی نام ببــرم اما وقتی پس از هر 
تصمیم و هر جلســه توئیــت می زنیم 
ذهن بچه ها درگیر می شود. درخواست 
من از دانش آموزان و داوطلبان عزیز این 
اســت که درگیر فضای مجازی نشوند. 
البته آنها تقصیری هم ندارند. وقتی مدام 
توئیت زده می شــود درگیر می شوند. از 
مســوولان عزیز هــم می خواهم که 
موضوعــات را از مسیرهای رســمی و 
قانونی مطرح کنند. امیدوارم در جلســه 
همدلی اتفــاق بیفتد و تعارض منافع را 

کنار بگذاریم.

تعارض منافع علت مخالفت با تاثیر قطعی معدل در کنکور
زاویه
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رکورد تازه سفر ایرانی ها به ترکیه
ایسنا- ترکیه در سال ۲۰۲۴، میزبان 
5۲/6میلیون گردشگر بین المللی بود که به 
ترتیب شهروندان روسیه، آلمان، بریتانیا، 
ایران و بلغارستان بیشترین سفر را به این 
کشور داشتند و در این بین، سفر ایرانی ها 
با ۳۰ درصد بیشترین رشد را در میان این 

بازارها تجربه کرده است.
براساس داده های رسمی منتشر شده از 
سوی موسسه آمار ترکیه، در سال ۲۰۲۴ 

در مجموع 6/  5۲ میلیون گردشگر وارد خاک ترکیه شدند که حدود ۷ درصد نسبت 
به سال قبل رشد داشته و درآمد رکوردشکن 1/  61 میلیارد دلار را نصیب این کشور 
کرده است. روس ها با ۷/  6 میلیون بازدیدکننده 8/  1۲ درصد از کل ورودی های خارجی 
ترکیه را تشکیل می دهند که نسبت به سال قبل 6 درصد افزایش را نشان می دهد. 
آلمانی هــا با 6/  6 میلیون بازدیدکننده در رتبه بعدی قرار گرفتند که نشــان دهنده 
9/  6 درصد رشــد نسبت به سال قبل اســت. ترکیه در مجموع میزبان ۴/  ۴ میلیون 

گردشگر بریتانیایی بوده که افزایش ۷/  16 درصدی را نشان می دهد.
۲/  ۳ میلیون گردشگر ایرانی نیز در سال ۲۰۲۴ به ترکیه سفر کردند که با افزایش 

قابل  توجه 9/  ۳۰ درصدی نسبت به سال ۲۰۲۳ همراه بوده است.
از بلغارستان هم 9/  ۲ میلیون نفر به ترکیه سفر داشتند که افزایش جزئی 9/  ۰درصد 
را نشــان می دهد. ترکیه توانسته اســت میلیون ها گردشگر را از اروپا، خاورمیانه و 
آسیــا جذب کند که آلمان، روسیه، بریتانیا، ایران و کشــورهای حوزه خلیج فارس 
از جمله بازارهای کلیدی ترکیه هســتند. استانبول، پرجمعیت ترین شهر ترکیه، با 
 جذب 6/  18 میلیون گردشگر در سال ۲۰۲۴، مقصد اصلی بازدیدکنندگان بین المللی

باقی مانده اســت. شــهر تفریحی معروف آنتالیا نیز با پذیــرایی از 9/  15 میلیون 
بازدیدکننده خارجی در رتبه دوم قرار گرفت. اســتان شــمال غــربی ادرنه که با 
بلغارستان و یونان هم مرز است، با 8/  ۴ میلیون بازدیدکننده در رتبه سوم قرار دارد، 
در حالی که استان موغله در دریای اژه، ۷/  ۳ میلیون گردشگر را جذب کرده است.

ظرفیت های شهر سوخته برای ایجاد پایگاه ملی
»جهان صنعت«- مدیرکل میراث 
 فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
آذربایجان  شــرقی ظرفیت های شــهر 
ســوخته برای ایجاد پایگاه ملی را مورد 

بررسی قرار داد.
احمد حمزه زاده در جریان سفر کاری 
خود به شهرســتان میانه ضمن بازدید از 
ســنگر و حمام تاریخی ترکمانچای، از 
پروژه احداث سفره خانه سنتی بازدید کرد 

و بر تسهیل روند اعطای تسهیلات بانکی و رفع موانع سرمایه گذاری تاکید کرد.
وی با اشــاره به اهمیت حمایت از ســرمایه گذاران حوزه گردشگری، بر لزوم 

همکاری دستگاه های اجرایی برای تسریع در اجرای این پروژه ها تاکید کرد.
وی در ادامــه از ۲۳پل تاریخی میانه بازدید کرد و روند مرمت این اثر را مورد 
ارزیابی قرار داد و بر لزوم اجرای دقیق و اصولی این عملیات تاکید کرد تا این پل 

تاریخی با حفظ هویت اصیل خود، به درستی مرمت شود.
حمزه زاده گفت: همکاری و هم افزایی دستگاه های اجرایی می تواند روند اجرای 
پروژه های گردشــگری و مرمتی شهرستان را تسهیل کرده و زمینه توسعه پایدار 
گردشــگری را فراهم کند. وی از کاروانسرای جمال آباد و شهر سوخته نیز بازدید 
کرد و افزود: ظرفیت های شهر سوخته برای تبدیل  شدن به پایگاه ملی بررسی و 

برنامه ریزی های لازم در این زمینه انجام خواهد شد.

خاطرات یک راهنمای گردشگری پیشکسوت منتشر شد
کتاب »مِســتر ساســان« در قالب 
منتخــبی از مجموعه خاطرات مســتند 
و شــفاهی استاد ابوالقاســم ساسان، از 
ایران  راهنمایان گردشگری پیشکسوت 
در 1۰۳صفحه و مصــور، با بازنویسی و 

گردآوری امیربهادر کریمی منتشر شد.
کتاب »مِســتر ساســان«، بخشی از 
خاطرات این فعال گردشــگری اســت؛ 
خاطرات آنهایی که با راهنمایی او مهمان 

ایران شدند و گاه به رسم دید و بازدید، میزبان او؛ مسافرانی که ره آوردشان، خیالی 
اســت که تا ابد با خود همراه دارند. رنگین کمان خاطرات استاد ساسان، آموزه ای 
اســت برای راهنمایان نوآموز گردشــگری تا بتوانند عالمانه، صادقانه و شیوا، این 
سرزمین را در چند پرده برای مشتاقان نقل کنند. »مِستر ساسان« شرح جاودانگی 
ایشان از لحظاتی باشکوه در حافظه همراهانش است و این کتاب بزرگداشتی است 
برای او. علاقه مندان از سراسر ایران برای تهیه این کتاب با قیمت ۳۲۰ هزار تومان 
می توانند به وب سایت فصلنامه میراث و گردشگری گیلگمش یا شبکه های مجازی 

آن و انتشارات نوسده مراجعه کنند.

سال بیست ویکم   دوشنبه15بهمن1403   شماره 5732

گروه گردشگری- قائم مقام وزیر و معاون میراث 
 فرهنگی کشور با بیان اینکه در ۳1استان کشور انجمن 
خیرین میراث  فرهنگی تشکیل شده است، بر لزوم 
تقویت توجه خیرین، نیکوکاران و دستگاه هایی که 

دارای مسوولیت اجتماعی هستند، تاکید کرد.
علی دارابی در نشســت با خبرنگاران گفت: در 
دهه فجــر 55پروژه در 15اســتان در حوزه مرمت 
بنای تاریخی با اعتباری بالغ بر ۲۰۰ میلیارد تومان به 

بهره برداری می رسد.
قائم مقام وزیر و معاون میراث  فرهنگی کشور ادامه 
داد: به  مناسبت دهه فجر برنامه هایی همچون برپایی 
69نمایشــگاه، افتتاح و بازگشایی موزه، ۲8همایش 
تخصصی، 15کارگاه آموزشی و 1۷ رونمایی خواهیم 

داشت.
او تصریح کرد: آیین نامه نظام فنی بناهای تاریخی 
را به تصویب دولت رساندیم و در شورای عالی معماری 
و شهرسازی بحث بافت های تاریخی و تعیین شهردار 
را مطرح کردیم که این موضوع می تواند به حفاظت از 

این بافت ها کمک کند.
 افزایش تعداد موزه ها  	

دارابی بیان کرد: در برنامه هفتم توسعه که اجرای 
آن در سیاست های دولت قرار دارد، در حوزه میراث 
 فرهنگی برنامه ریزی کردیم و بر این اساس باید تا پایان 
برنامه هفتم توسعه، تعداد موزه ها از 8۴۷ به  هزار موزه 
برسد. هم اکنون ۲6موزه در حال ساخت بوده که از 
این تعداد، 1۲موزه منطقه ای و 1۴موزه استانی است.

قائم مقام وزیر و معاون میراث  فرهنگی کشور از 
آماده سازی مقدمات سند ملی میراث  فرهنگی خبر 
داد و افزود: کارهای مقدماتی مربوط به ســند ملی 
میراث  فرهنگی انجام شده و به زودی در دستور کار 
شورای عالی انقلاب فرهنگی قرار می گیرد و برای 
نخستین بار این سند به راهنمای عمل دستگاه های 
مختلف تبدیل می شود، همچنین سند ملی موزه داری 

در دستور کارمان قرار دارد.
او ادامــه داد: لایحه شــرح وظایف ماموریت و 
اختیارات وزارت میراث  فرهنگی در دستور کار مجلس 
است. کار بزرگی در دولت چهاردهم انجام شد که با 
سازمان امور استخدامی برای مشکل نیروی انسانی 
صحبت شد و ۴۲۰۰پست سازمانی در دستور کار هیات 

دولت قرار گرفت.

 تشکیل ستاد نوروزگاه ها 	
دارابی تصریح کرد: در حال حاضر ستاد نوروزگاه ها 
تشکیل شده و برنامه های گسترده ای برای آن تدارک 
دیدیم و با توجه به تقارن ماه رمضان و نوروز برنامه ها 

در سطح کشور اجرا می شود.
قائم مقام وزیر و معاون میراث  فرهنگی کشــور 
در پاسخ به ســوالی درباره زمان برگزاری چهارمین 
جشنواره چندرسانه ای میراث  فرهنگی و بودجه آن 
گفت: چهارمین دوره جشنوار میراث  فرهنگی چهارم 
آبان ماه 1۴۰۴ در خوزســتان برگزار می شود و بیش 

از 1۷نهاد در برگزاری این جشنواره مشارکت دارند.
او افزود: بخش عمده  هزینه های برگزاری جشنواره 
 بر عهده میزبان اســت و سایر نهادها نیز سهمی را

بر عهده خواهند گرفت. 
دارابی در ادامه به تاثیر برگزاری این جشنواره در 
اعتلای سواد میراثی و ارتقای دانش و آگاهی جامعه به 
گفته کارشناسان حوزه میراث  فرهنگی در سه دوره ای 

که برگزار شده است، اشاره کرد.
قائم مقام وزیر میراث  فرهنگی در ارتباط با بازنگری 
حرایم بیان کرد: بازنگری تکلیفی است که در برنامه 
هفتم توسعه برای میراث  فرهنگی تعریف شده و بر 
این اساس ما نگاه مان از بازنگری تقلیل نیست، تدقیق 
است، به همین منظور کارگروهی در استان، اداره کل 
ثبت و احیا و حریم و شــورای عالی میراث  فرهنگی 

تشکیل می شود تا تمامی موارد بررسی شود. به  عنوان 
مثال باغ عباس آباد که حریم آن 56۰هکتار بوده و پس 
از بازنگری قرار است به هزار و 169 هکتار افزایش یابد

او تصریح کرد: در بحث بازنگری ضمن صیانت 
و حفاظت از میراث  فرهنگی باید به توسعه، عمران 
و سازندگی کشور کمک کنیم و دفاع از حقوق عامه 
مردم را نیز مورد توجه قرار دهیم. دارابی به استفاده از 
ظرفیت انجمن خیرین اشاره کرد و افزود: در ۳1استان 
کشور انجمن خیرین میراث  فرهنگی تشکیل شده و 
دارای برنامه هستند. نیاز است توجه خیرین، نیکوکاران 
و دستگاه هایی که مسوولیت اجتماعی دارند نسبت به 

حوزه میراث   فرهنگی تقویت شوند.
 اســتفاده از ظرفیت هیــات امنا و  	

تعاونی ها 
معاون میراث  فرهنگی کشــور برای حفاظت از 
پایگاه های ثبت جهانی به استفاده از ظرفیت هیات 
امنا، تشکیل تعاونی و مشارکت سایر دستگاه ها اشاره 
کرد و افــزود: کارگروهی برای بررسی ظرفیت های 
ممکن تشکیل شده است که چهار اقدام ساماندهی 
نیروی انسانی، حقوق و دستمزد و احراز صلاحیت ها 

را برای پایگاه ها انجام دهیم.
او در پاســخ به سوالی درباره تخلفات مربوط به 
مجموعه سوارکاری چوگان نوروزآباد بیان کرد: آقای 
ایزدی مسوول پیگیری این موضوع شده اند و با توجه 

به اینکه چــوگان ثبت جهانی و نوروزآباد ثبت ملی 
است باید تمامی ضوابط مربوط به میراث رعایت شود

قائم مقام وزیر میراث  فرهنگی در پاسخ به سوال 
مربوط به ساختار مرکز سرمایه گذاری و امور اقتصادی 
که به تازگی مدیر آن منصوب شده است، بیان کرد: 
براساس توافقات انجام شده با سازمان امور استخدامی 
کشور، مرکز امور بین الملل و مرکز سرمایه گذاری و امور 
اقتصادی تشکیل شده است. اداره کل سرمایه گذاری در 
معاونت گردشگری و اداره کل تسهیلات و کارآفرینی 
در معاونت توســعه مدیریت از این دو معاونت جدا 
شــده و در زیرمجموعه مرکز سرمایه گذاری و امور 
اقتصادی قرار می گیرند و در سه حوزه میراث  فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی فعالیت خواهند کرد.
او ادامه داد: مرکز سرمایه گذاری و امور اقتصادی 
آغاز به کار کرده و  به زودی نیز مدیر امور بین الملل 
منصوب می شود. معاون میراث  فرهنگی کشور درباره 
فعالیت در حوزه انتشار کتاب و مستندسازی بیان کرد: 
برای آثار ثبت جهانی چند کتاب به چند زبان آماده 

کرده ایم که به زودی منتشر می شود.
 ضرورت آمــوزش در حوزه میراث  	

 فرهنگی
دارابی به اهمیت معرفی و آموزش در حوزه میراث 
 فرهنگی اشاره کرد و ساختارمندی و فعالیت جدی در 

این حوزه را مورد تاکید قرار داد.

او به تفاهم با وزیر آموزش وپرورش برای راه اندازی 
زنگ میراث  فرهنگی  در مدارس اشاره و تصریح کرد: 
زنگ میراث  فرهنگی در مدارس به این معناست که 
دانش آموزان به همراه معلمان خود از موزه ها، آثار و 

بناهای تاریخی شهرشان بازدید کنند.
قائم مقام وزیر میراث  فرهنگی همچنین به تشکیل 
کارگروهی با حضور نمایندگان وزارت میراث  فرهنگی، 
پژوهشــگاه و آموزش وپرورش بــه  منظور بررسی 
محتوای کتب درسی و گنجاندن مباحث مرتبط با 
میــراث  فرهنگی خبر داد. او با اشــاره به تلاقی ماه 
رمضان و نوروز از برنامه ریزی برای برگزاری برنامه های 
افطار تا سحر در بناها، پایگاه ها و موزه ها خبر داد که به 

زودی فهرست برنامه ها اعلام خواهد شد.
دارابی درباره تفویض اختیار به  استان ها گفت: در 
بحث تفویض اختیار همانطور که می دانید در سه حوزه 
میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تا امروز ۲8 
امور تفویض اختیار انجام شده که کمترین آنها برای 

میراث  فرهنگی است.
معاون میراث  فرهنگی کشور افزود: بازگرداندن 
درآمدهای اختصاصی اتفاق مهمی است. در برنامه 
هفتم توســعه شــاهد آن خواهیم بود که به خزانه 
بازگردانده می شود و در این باره وزیر میراث  فرهنگی 
دستور داده است تا درآمدهای مخصوص هر موزه و 

هر پایگاه به خود مجموعه برگردانده شود.
او درباره فرونشســت ها بیان کرد: بخشی از این 
فرونشست ها مربوط به اقلیم و شرایط آب و هوای 
بوده و بخشی مربوط به کشــاورزی است،  به همین 
منظور درخواست کردیم که این موضوع در شورای 

عالی شهرسازی بررسی شود.
 استرداد بیش از ۸  هزار اثر تاریخی  	

دارابی درباره اســترداد آثار تاریخی به کشورمان 
گفت: بعد از پیروزی انقلاب اسلامی بیش از 8 هزار 
اثر تاریخی به کشــور استرداد شد و بیش از 9پرونده 

استرداد نیز در دستور کارمان قرار دارد.
علیرضا ایزدی، مدیرکل ثبت آثار و حفظ میراث  
معنوی و طبیعی، فاطمه داوری، مدیرکل حفظ و احیای 
بناها،  بافت ها و محوطه های تاریخی و لیلا خسروی، 
سرپرست اداره کل موزه ها، مصطفی پورعلی، مدیرکل 
امور پایگاه های میراث ملی و جهانی نیز در این نشست 
حضور داشتند و پاسخگوی سوالات خبرنگاران بودند

معاون میراث فرهنگی کشور در نشست با خبرنگاران مطرح کرد

ضرورتتقویتتوجهخیرینبهمیراثفرهنگی

ایرنا- وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با بیان 
اینکه پیگیر اختصاص خط اعتباری از ســوی بانک مرکزی برای 
تسهیل در سرمایه گذاری صنعت هتلداری است، گفت: اگر امروز 
۳۷همت به این بخش تزریق شــود می توان تا دو سال آینده هر 

سال حدود 1۰۰هتل افتتاح کرد.
سیدرضا صالحی امیری درباره راهکارهای این وزارتخانه برای 
تبدیل بخش گردشگری به یک حوزه درآمدزا و موثر در اقتصاد ایران 
اظهار داشت: برنامه مدونی در این زمینه به صورت مجموعه ای پنج 

ساله در حال تدوین بوده و تقریبا نهایی شده است.
وی با یادآوری اینکه در برنامه هفتم نیز موارد دقیقی در این زمینه 
وجود دارد، افزود: باید به این موضوع مهم توجه داشــت که اساسا 
حوزه گردشگری حوزه دستگاهی نیست، بلکه فرادستگاهی بوده و 

۲8دستگاه درگیر در حوزه گردشگری هستند.
وی بــا بیان اینکه وزارت گردشــگری به دنبــال امکانات و 
زیرساخت های لازم برای گسترش صنعت هتلداری است، تصریح 
کرد: در حال حاضر در بخش گردشــگری ۴55 هزار تخت موجود 
اســت که باید در پنج ســال آینده به بیش از یک  میلیون تخت 
افزایش یابد، یعنی باید با ساخت هتل و اقامتگاه های بیشتر 55۰ هزار 

تخت افزوده شود.
 تخت های بخش گردشگری باید افزایش یابد 	

وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری ادامه داد: متاسفانه 
برای ساخت این تعداد هتل دست دولت خالی است و باید سرمایه گذار 
بخش خصوصی وارد این عرصه شود، بنابراین یکی از اقدامات مهم 

این وزارتخانه جذب سرمایه گذار و آماده کردن زیرساخت ها برای 
بخش خصوصی است.

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی با اشاره به 
اینکه برای جذب گردشــگر و رســاندن تعداد تخت های بخش 
گردشگری به یک  میلیون تخت به 55۰توافقنامه نیازمندیم، ادامه 
داد: در این مسیر به 8 هزار اتوبوس، ریل گذاری های جدید در بخش 
راه آهن و امکانات تفریحی در بخش های مختلف در اماکن جذاب 

و گردشگری نیازمندیم.
صالحی امیــری با بیان اینکــه در برنامه هفتم و همچنین در 
کمیسیون دولت مطرح شده که براساس این قانون واردات کشتی 

)مســافربری، تفریحی و کروز( و تجهیزات ویژه گردشگری بدون 
عوارض گمرکی امکان پذیر باشد، افزود: این قدم بزرگی برای ایجاد 

جذابیت جهت حضور سرمایه گذاران در کشور است.
۵۵۰ هتل با پیشرفت فیزیکی بالای ۷۰  درصد  	

در دست ساخت است
صالحی امیری ادامه داد: امروز بخش خصوصی 5۷۰ هزار  میلیارد 
تومان در قالب ۲ هزار و ۷۰۰پژوه سرمایه گذاری کرده که تقریبا در 
هر پروژه ۲ هزار و 5۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام شده است. 
وی افزود: اکنون 55۰هتل در کشــور بالای ۷۰ درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارند و در حال مذاکره با بانک مرکزی برای دریافت خط 
اعتباری برای ســرمایه گذاران جهت تکمیل این پروژه ها هستیم. 
وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری خاطرنشان کرد: 
اگر امروز ۳۷همت به بخش هتلداری تزریق شــود می توان ظرف 
یکی، دو سال آینده هر سال حدود 1۰۰هتل را افتتاح کنیم و این 

حمایت دولت بسیار مهم است.
هتلــداری  	 بخــش  انشــعاب  هزینــه    

حدود ۱۵۰  میلیارد تومان است
صالحی امیــری با بیان اینکه مهم تر از تمامی اقدامات صورت 
گرفته، رفع موانع توسعه بخش گردشگری است، توضیح داد: نظام 
بوروکراسی در کشور، سرمایه گذاران را خسته کرده و فردی دو، سه 

و حتی پنج سال منتظر مجوز است و باید از دستگاه های مختلف از 
جمله وزارت گردشگری، محیط زیست، راه، کشاورزی و ده ها دستگاه 
دیگر مجوز دریافت کند،  بنابراین یکی از مهم ترین اقدامات آینده دولت 

باید رفع این موانع باشد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی ادامه داد: 
شخص رییس جمهوری معتقد به رفع اینگونه موانع است و معاون 
اول رییس جمهور نیز به این موارد ورود پیدا کرده و به دنبال یافتن 

راهی برای کاستن بوروکراسی دولتی است.
وی افزود: یکی از موانع مهم برای توســعه بخش گردشگری 
موضوع انشعابات اســت به شکلی که برای یک هتل به صورت 

میانگین 15۰ میلیارد تومان هزینه انشعابات باید پرداخت شود.
وی افزود: البته براساس تصمیم مجلس شورای اسلامی قرار است 
بخش هتلداری از پرداخت هزینه های انشعاب معاف شود ولی آنچنان 
که باید رخ نداده و همچنان هزینه آب و برق و انشعابات بسیار گران 

است و باید در این زمینه تخفیفات جدی قائل شد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی همچنین درباره 
اســتفاده از انرژی های تجدید پذیر در هتل ها نیز اظهار داشت: به 
تازگی جلسه ای با سرمایه گذاران بخش هتلداری داشتیم که 18 هزار 

و ۴۳مرکز اقامتی، بتوانند از انرژی های تجدیدپذیر استفاده کنند.
صالحی امیری لازمه این کار را پیش بینی زیرساخت ها و امکانات 
مربوط به این تجهیزات دانست و افزود: باید برای استفاده از تجهیزاتی 
که وارد می شود، تسهیلات مناسبی از  بانک ها اعطا کنند تا مراکز 
اقامتی بتوانند در این زمینه که سرمایه اولیه سنگینی دارد، ورود کنند

صالحی امیری عنوان کرد

صنعت هتلداری به ۳۷ همت منابع نیاز دارد

گزارش2

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه

قانون های حل جدول سودوکو:
1- در هر ســطر و ستون باید اعداد یک تا 
9 نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
۲- در هر مربع ۳×۳ اعداد یک تا 9 باید نوشته 
شود و در نتیجه هیچ عددی نباید تکرار شود

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه

سودوکو 
ســودوکو) Sudoku (یک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک ســرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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عمودی: 
1- مظهر حیات و پاکی- پدیده نجومی کسوف

۲- برودت هوا- آنکه دارای نماینده است- ظرف پذیرایی از مهمان
۳- فراهم کردن- وقار و سنگینی- دوستی و علاقه

۴- ســنگ آسمانی- آزاد و رها و حالتی در نشستن- بزرگ ترین 
اقیانوس جهان

5- از علائــم جمع- تخته چوب مســطح و بزرگ- از لقب های 
اشرافی انگلیس برای مردان- رمق واپسین

6- کوه افســانه ای- دستور لازم الاجرا- از واحدهای مشترک در 
کنترل فنی رادیو و تلویزیون 

۷- همه و تمامی- عذر نیرنگ آمیز- مرکب به لفظ انگلیسی
8- فانی و نیست شونده- روز ولادت- بانگ و فریاد از روی خشم

9- تصویری که به وسیله دوربین عکاسی گرفته شــود- پیوسته 
و همیشگی- رشته ای در ورزش شمشیربازی 

1۰- بدون تفاوت- قسمتی از سیم برق- همراه رژه می بینند
11- فــرار حیــوان از روی تــرس- قمر آســمانی- مضطرب 

گشتن- مدرن و جدید
1۲- فرزند مونث- ملایم و لطیف- بخش بالای پرچم گل

1۳- دیوار کوتاه و کوچک- مجموعه داستانی از جلال آل احمد- 
نویسنده انگلیسی کتاب لرد جیم

1۴- رگ دل- شــهری به روی آب در اروپا- فیلمی از داریوش 
مهرجویی با بازی نیکی کریمی

15- شاعر و عارف قرن ششم هجری با آثاری مانند منطق الطیر 
و اسرارنامه- رود آرام روسیه

افقی:
1- پنهانی به گفت و گوی دیگران گوش دادن

۲- تیررس گلوله- صفت شب- از حجم های هندسی
۳- بنشن ریز- می گویند شکر است- لکنت زبان

۴- از محبت .................. گل می شود- پسوندی برای شباهت- 
بخشی از بدن- یکسان و برابر عامیانه 

5- تخته ســنگ پهــن و نازک- شــبانگاهان تــازی- آداب و 
رسوم یک قوم 

6- شــهر مقر حکومت ایتالیــا- تابلوی نقــاشی- چابلوسی و 

چرب زبانی
۷- بدیمن- میگو- اصلاح عکس روی شیشه فیلم

8- کتابی از تولســتوی نویســنده روسی- میوه هسته درشت- 
گویی و پنداری

9- واسطه معامله- نبودن امنیت- شک و شبهه
1۰- شهری در استان همدان- از آحاد طول دستی غیراستاندارد- 

کوتاه شده از او
11- رهاشده و نجات یافته- صف و رسته- چایخوری مسافرتی

1۲- قیمت بازاری- به جز، مگر- بند و زنجیر- شــخصیتی در 
داستان الیورتویست نوشته چارلز دیکنز

1۳- کوره نانوایی- فرهنگ نامه معتبر در زبان فرانسه- اجاره به
1۴- استانی در شمال غرب کشور- آتش ها- گندم آسیاب رفته

15- از القاب کشور آسیایی نپال
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دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی:
حکمرانی باید تسهیل گرانه باشد

عالی  دبیر شــورای  ایرنا- 
انــقلاب فرهنــگی در بازدید از 
اقدامات،  نمایشگاه دســتاوردها، 
برنامه ها و چالش های ســازمان 
تنظیم و مقررات رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر در فضای مجازی 
ایــن نهاد را به عنــوان نمونه ای 

موفــق در عرصه حکمرانی صــوت و تصویر فراگیر معرفی کرد و 
گفت که بعد از مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی در خصوص 
صوت و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی ساترا، رشد قابل توجهی 
در حوزه تنظیم گری داشــته که این پیشرفت ها ۱۰ برابر سال های 
قبل بوده اســت. او به تخصص این نهاد در زمینه فقه حکمرانی و 
مطالعه منابع غربی و اسلامی در این حوزه اشاره کرد و افزود: ساترا 
نمونه ای موفق در پیاده ســازی اصول حکمرانی مبتنی بر ارزش ها 
و علم حکمرانی است و رفع موانع مشارکت فعالان حوزه صوت و 
تصویر فراگیر و رویکرد تسهیل گرایانه این نهاد در جلب نظر ذی نفعان 
از نقاط قوت ساتراست. خسروپناه بر ضرورت تدوین و انتشار الگوی 
حکمرانی ساترا به عنوان الگویی کارآمد برای سایر دستگاه ها تاکید 
کرد و ضمن اشــاره به جایگاه این نهاد در شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی و نقشــه مهندسی فرهنگی کشور، تصریح کرد: تصویب 
ضوابط محتوایی صوت و تصویر فراگیر و شــبکه نمایش خانگی با 
بیشتر از شش ماه تاخیر مواجه شده است. دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی پیشنهاد داد: ساترا گزارشی جامع از عملکرد، مشکلات و 
موانع خود به ویژه در زمینه محتوا به شــورا ارائه دهد. او بر رشــد 
صداوسیما و ساترا در یک سال اخیر در حوزه تنظیم گری اشاره کرد 
و از برگزاری جلسه ای اختصاصی در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
برای بررسی چالش های ساترا در حوزه تنظیم گری صوت و تصویر 
فراگیر و شبکه نمایش خانگی با حضور روسای سازمان صداوسیما 
و ساترا خبر داد. دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی به کافی نبودن 
اقدامات در برخی حوزه ها از جمله حوزه صوت و تصویر فراگیر بر لزوم 
ورود جدی تر شورا و بهره گیری از کمک متخصصان برای تدوین 
و تصویب ضوابط محتوایی و سیاست های لازم در این حوزه تاکید 
کرد. او از مجلس شورای اسلامی به خصوص کمیسیون فرهنگی، 
خواســت با سرعت بیشتری به درخواست ساترا برای تصویب ماده 
واحده صوت و تصویر فراگیر و شبکه نمایش خانگی رسیدگی کند

 اثری که پس از ۱۰۰ سال مخاطب را 
میخکوب می کند

رویترز- نمایشــنامه  جنایی 
اثر  دادستان«  برای  »شــاهدی 
آگاتا کریســتی، ۱۰۰ سال پس 
از انتشــار همچنان مخاطبان را 
با پیچش هــای غیرمنتظره  خود 
میخکــوب می کند. نمایشــنامه 
اثر  دادستان«  برای  »شــاهدی 

آگاتا کریســتی صدمین ســالگرد خود را جشن گرفت؛ اثری که 
همچنان با پیچ وخم های یک دادگاه قتل، مخاطبان را هیجان زده 
می کند. این داســتان کوتاه که ابتدا با عنوان »دستان خائن« در 
۳۱ ژانویه ۱۹۲۵ منتشــر شد، روایتگر محاکمه  یک مرد جوان به 
اتهام قتل بیوه ای ثروتمند اســت. این اثر بعدها برای تئاتر، سینما 
و تلویزیون اقتباس شــد. »النور لوید«، تهیه کننده  تئاتر »شاهدی 
برای دادستان«، درباره  این اثر می گوید: »این داستانی فوق العاده 
است. کریستی طرحی خلق کرده که در آن، همه را به یک مسیر 
مشــخص هدایت می کند. از آنجایی که نویسنده آگاتا کریستی 
است، مخاطب انتظار پیچش های داستانی را دارد اما در نهایت او 
چرخشی ارائه می دهد که باور نکردنی اســت.« نسخه  صحنه ای 
»شاهدی برای دادستان« به تهیه کنندگی لوید، هشت سال است 
که در لندن اجرا می شود اما این نمایش در یک سالن تئاتر معمولی 
اجرا نمی شود بلکه در تالار لندن، یک ساختمان دولتی قدیمی به 
روی صحنــه می رود و این امکان را به مخاطبان می دهد که در 
جایگاه دادگاه قرار گیرند و نمایش را از زاویه ای متفاوت تماشــا 
کنند. »لوید« درباره  این تجربه می گوید: »از دیدگاه تماشاگر هیچ 
چیز ترسناکی در این نمایش وجود ندارد. شما فقط آن را در فضایی 

متفاوت تجربه می کنید.
 از لحظه ای که مخاطبان بلیت های خود را تحویل می دهند، 
به یک دادگاه دهه  ۱۹۵۰ منتقل می شوند.« این نمایش که توسط 
خود آگاتا کریستی و براساس داستانش با عنوان »دستان خائن« 
برای اجرای صحنه ای اقتباس شــد، نخستین بار در سال ۱۹۵۳ 
به روی صحنه رفت. چند ســال بعد، در سال ۱۹۵۷، بیلی وایلدر 
نسخه  سینمایی آن را با بازی مارلنه دیتریش، چارلز لاتون و تایرون 
پاور کارگردانی کرد. همچنین در ســال ۲۰۱۶، بی بی سی نسخه  
سریالی این داستان را ساخت. لوید درباره  محبوبیت پایدار این اثر 
می گوید: »این داســتان به برخی از موضوعات همیشگی درباره  
قضاوت انســان ها توسط یکدیگر می پردازد. کریستی در شناخت 
تعصبات و پیش فرض های ما، اینکه به چه کسانی گرایش داریم 
و از چه کســانی فاصله می گیریم، مهارت بالایی دارد. او از همه  
این کلیشــه ها استفاده می کند و ســپس ما را غافلگیر می کند.« 
آگاتا کریستی که در ســال ۱۸۹۰ در جنوب انگلستان متولد شد 
به پرفروش ترین نویسنده  داستان های جنایی در جهان تبدیل شد 
و آثار او در حدود دو میلیارد نســخه و به ۴۴ زبان به فروش رفته 
است. آگاتا کریستی در سال ۱۹۷۶ درگذشت اما آثار او همچنان 

محبوبیت خود را حفظ کرده اند.

»بروتالیست« جایزه بهترین فیلمبرداری را از 
بریتانیا گرفت

ورایتی- فیلمبرداری »بروتالیســت« برنــده جایزه بهترین 
فیلمبرداری از انجمن فیلمبرداران بریتانیا شد. در بخش تلویزیونی 
جودی لی لیپس برای درام »شنوندگان« از بی بی سی برنده شد و 
در بخش درام تلویزیونی، بندیکت اسپنس اولین جایزه خود را برای 
فیلمبرداری فیلم »اریک« از نتفلیکس دریافت کرد. کراولی برای 
فیلمبرداری فیلم »بروتالیست« از روشی استفاده کرد که توسط آلفرد 
هیچکاک نیز تایید شده بود و وی »برای گرفتن دزد« و »سرگیجه« 
را با این روش فیلمبرداری کرد. کراولی با تاکید بر اینکه این فرآیند 
سینمایی ایجاد شــد تا با ظهور تلویزیون با آن رقابت کند و راهی 
برای بازگرداندن مخاطبان به سینما باشــد، گفت: به جای حرکت 
فیلم به صــورت عمودی در دوربین فیلمبرداری در واقع آن را به 
صورت افقی روی هشــت سوراخ در یک زمان می کشد. بنابراین، 
در نهایت فرمت بزرگ تری به دست می آید و دیگر مجبور نیستید 
با لنزهای زاویه بازتــر برای میدان دید وسیع تر کار کنید. کریس 
پلوین، رابرت پاتزلت و مایکل اول نیلسون نیز از دیگر برندگان این 
 HBO جوایز بودند که برای »کارآگاه واقعی: کشور شب« شبکه
جایزه بردند. در این مراســم همچنیــن از دیک پوپ که پس از 
فوتش جایزه یک عمر دستاورد این انجمن را دریافت کرد، تجلیل 
شــد. پوپ که در طول دوران حرفه ای خود با کارگردان مایک لی 
همکاری کرد، نامزدی اسکار را برای فیلم زندگینامه  »آقای ترنر« 
در سال ۲۰۱۴ کسب کرده بود. وی در ماه اکتبر از دنیا رفت. انجمن 
فیلمبرداران بریتانیا همچنین از دو فیلمبردار برای مجموع کارشان 
تجلیل کردند که شــامل ادوارد همیلتون اســتابر و جان موشامپ 
شــد. »بروتالیســت« تقریبا به طور کامل به صورت ویستاویژن 
فیلمبرداری شده که فرمتی است که آخرین بار در دهه ۱۹۶۰ در 
 هالیوود استفاده شد. در این فیلم برادی کوربت، نویسنده و کارگردان 
داستان لازلو توث، معمار مجارستانی را تصویر می کند که پس از 
جان به در بردن از جنــگ جهانی، به آمریکا مهاجرت می کند تا 
زنــدگی جدیدی را آغاز کند. این فیلم که برنده جایزه گلدن گلوب 
شد با بازی آدرین برودی، فلیسیتی جونز و گای پیرس از مدعیان 
اسکار است. داستان این فیلم بیش از سه دهه را در بر می گیرد و 
۲۱۵ دقیقه طول می کشد. لوکیشن این فیلم با فیلم »سلولوئید در 
بوداپست« و اطراف آن و نیز در پنسیلوانیا فیلمبرداری شده و تنها 

با بودجه ۱۰ میلیون دلاری ساخته شده است.

 »وقتی نور می شکند« برنده
 جشنواره گوتنبرگ شد

»جهان صنعت«- چهل وهشتمین جشنواره فیلم گوتنبرگ 
بــا اعطای جایزه اژدهای طلایی بهترین فیلم نوردیک به »وقتی 
نور می شکند« به کار خود پایان داد. چهل وهشتمین جشنواره فیلم 
گوتنبرگ فهرســت برندگان خود را اعلام کرد و فیلم ایســلندی 
»وقتی نور می شکند« به کارگردانی رونار رونارسون موفق به کسب 
جایزه اژدهای طلایی بهترین فیلم شد. این فیلم پیشتر در بخش 
»نوعی نگاه« جشنواره کن ۲۰۲۴ نیز به نمایش درآمده بود. در این 
مراسم همچنین برندگان بخش های مختلف از جمله بهترین بازیگر، 
بهترین مستند و بهترین فیلم بین المللی معرفی شدند. هیات داوران 
فیلم »وقتی نور می شــکند« را بــه دلیل »صحنه پردازی دقیق و 
استادانه، حساسیت و لطافت ظریف و نگاه امیدبخش کارگردان به 
موضوع اندوه که توسط گروهی از بازیگران جوان به شکلی بی نقص 
به تصویر کشیده شده« شایسته این جایزه دانست. همچنین جایزه 
ویژه هیات داوران به فیلم »تابستان ابدی من« به کارگردانی سیلویا 
لفانو اعطا شد. به گزارش اسکرین، فیلم »خانه امن« به کارگردانی 
اریک سونسون که افتتاحیه جشنواره امسال را رقم زده بود، جایزه 
بهترین فیلم از نگاه تماشاگران را دریافت کرد. جایزه بهترین بازیگر 
نیز به آندریا براین هوویگ برای ایفای نقش در فیلم »عشق« به 
کارگردانی داگ یوهان هوگرو اختصاص یافت و در سایر بخش های 
جشنواره، جایزه بهترین مستند نوردیک به فیلم »خاطره ترنس« به 
کارگردانی ویکتوریا ورسو تعلق گرفت. جایزه اینگمار برگمان برای 
بهترین فیلم اول بین المللی به درام سوئیسی- پرتغالی »هانامی« به 
کارگردانی دنیز فرناندز رسید که اولین بار در جشنواره لوکارنو ۲۰۲۴ 
به نمایش درآمده بود. انیمیشن استاپ موشن »خاطرات یک حلزون« 
به کارگردانی آدام الیوت هم موفق به دریافت جایزه بهترین فیلم 
بین المللی شد. امسال توماس وینتربرگ، فیلمساز دانمارکی جایزه 

افتخاری جشنواره گوتنبرگ را دریافت کرد.

 واکنش برادرزاده فروغ فرخزاد 
به فیلم »رگ های آبی«

ایسنا- برادرزاده فروغ فرخزاد به فیلم »رگ های آبی« واکنش 
نشــان داد و آن را زیر ســوال برد. در پی نمایش فیلم »رگ های 
آبی« ساخته جهانگیر کوثری در چهل وسومین دوره جشنواره فیلم 
فجر، سام فرخزاد، برادرزاده فروغ فرخزاد در یادداشتی نوشته است: 
»این فیلم نه تنها نتوانست زندگی »فروغ فرخزاد« را درست روایت 
کند بلکه به نوعی خیانت به یاد و خاطره او بود. فروغ، شاعری که 
با جسارت و صداقت، دنیای شعر فارسی را تکان داد، در این فیلم 
به یک شخصیت فرعی در داستان عشقش تبدیل شد. جای خالی 
شعرها، فیلمســازی ها و دغدغه های اجتماعی اش در این فیلم به 
شــدت احساس می شد. فروغ بیشــتر از این بود. او زنی بود که با 
کلماتش مرزها را شکســت و با دوربینش واقعیت ها را نشان داد. 
این فیلم نه تنها نتوانست عمق وجود او را نشان دهد بلکه تصویری 
سطحی و نادرست از او ارائه کرد. به عنوان عضوی از خانواده فروغ، 
معتقدم این فیلم نتوانســت حق مطلب را درباره او ادا کند. فروغ 
فرخزاد شایسته یک روایت واقعی و احترام آمیز بود، نه این داستان 

عاشقانه کلیشه ای و بی عمق.«

بهرام رادان رسما از داوری خارج شد
ایسنا- بهــرام رادان که پیشــتر به عنوان یکی از هفت داور 
مســابقه سینمای ایران چهل وسومین جشنواره فیلم فجر معرفی 
شده بود، از هیات داوران جشنواره خارج شد. بهرام رادان به دلیل 
طولانی شدن مدت زمان بازگشت از سفر با ارسال نامه ای از جمع 
اعضای هیات داوران جشنواره فیلم فجر چهل وسوم خارج شد. در 
متــن نامه بهرام رادان آمده اســت: »حضور دبیر محترم و هیات 
محترم داوران جشنواره چهل وسوم فیلم فجر با تقدیم سلام، نظر 
بــه برگزاری این رویداد مهم سینمایی در ماه جاری و با توجه به 
اهمیت فوق العاده امر داوری فیلم های سینماگران و وظیفه خطیر 
قضاوت این آثار، در پی صحبت های قبلی با دبیر محترم جشنواره 
جناب آقای شاهســواری مقرر بود تا در کنار شــما توفیق داوری 
این دوره را داشــته باشم ولی به دلیل طولانی شدن سفر و عدم 
اطمینان از تاریخ قطعی بازگشــتم به وطن، لاجرم از حضور شما 
بزرگواران عذرخواهی می کنم و امیدوارم این دوره از جشنواره فیلم 
فجر نویدبخش ســالی پربار در سینمای ایران باشد.ارادتمند بهرام 
رادان.« براســاس این خبر، بنابه تصمیم منوچهر شاهسواری دبیر 
جشــنواره و موافقت ســایر اعضای هیات داوران، عضو جدیدی 

جایگزین رادان در هیات داوران نخواهد شد.
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 قالی بافی زنان عشایر )شیراز(

گروه فرهنگ و هنر- نخســتین جلسه 
بازنگری و بررسی ســند ملی موسیقی کشور با 
حضور جمعی از کارشناسان، مسوولان فرهنگی 
و صاحب نظران این حوزه برگزار شد. این نشست 
با هدف ارزیابی نقاط قوت و ضعف سند موجود، 
بررسی چالش های پیش روی موسیقی کشور و 
تدوین راهکارهای جدید برای بهبود و توسعه این 
حوزه تشکیل شد. در جریان این جلسه تاکید شد 
که بازنگری ســند ملی موسیقی امری ضروری 
و اجتناب ناپذیر اســت چرا که شرایط فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی کشور طی سال های اخیر 
دستخوش تغییرات اســاسی شده و بسیاری از 
نیازهای  سیاست های پیشین دیگر پاسخگوی 
امروز موسیقی کشور نیستند. یکی از مهم ترین 
محورهای این جلســه لزوم همگامی سند ملی 
موسیقی بــا تحولات جهــانی و فناوری های 
نوین بود. با توجه به تاثیر روزافزون رسانه های 
دیجیتال، پلتفرم های پخش موسیقی و تغییرات 
گسترده در الگوهای مصرف موسیقی، ضرورت 
دارد که سند جدید به راهکارهایی برای حمایت 
از هنرمنــدان، ارتقای جایگاه موسیقی ایرانی و 
تسهیل دسترسی مخاطبان به آثار فاخر بپردازد

در این جلسه نادره رضایی )معاون امور هنری 
وزارت ارشاد(، محمدحسین ایمانی خوشخو )دبیر 
شورای هنر شــورای عالی انقلاب فرهنگی و 
رییس پارک ملی علوم و فناوری های نرم صنایع 
فرهنگی(، محسن صفایی فرد )مدیر دفتر موسیقی 
و ســرود ســازمان صداوسیما(، احمد رمضی 
)سرپرســت مرکز موسیقی حوزه هنری انقلاب 
اسلامی(، حجت الاسلام فلاح زاده )نماینده دفتر 
تبلیغات اسلامی حــوزه علمیه قم(، حمیدرضا 
نوربخــش )مدیرعامل خانه موسیقی ایران( و... 
حضو داشــتند. محمدحسین ایمانی خوشخو در 
ابتدای این نشست ضمن ارائه توضیحاتی مشروح 
درباره روند تاریخی تدوین سند ملی کشور طی 
ســال های اخیر توضیــح داد: »آنچه در تدوین 
سند ملی موسیقی مورد توجه قرار گرفته توجه 
حداکثری به موضوعات و مسائل مرتبط با حوزه 
موسیقی است که اجرای درست و مبتنی بر قانون 
هرکدام از مصوبات آن می تواند راهگشای موثری 
برای حل مشــکلات این سال های موسیقی در 
حوزه های متعدد باشــد.«او افــزود: »اکنون به 
واسطه تصویب سند ملی موسیقی باید در مسیری 
قدم برداریم که بتوانیم با بازنگری و بررسی دوباره 
یک سند مهم بالادستی که به امضای عالی ترین 
مقام اجرایی کشور رسیده، فضایی را با مساعدت 
و همفکری فراهم سازیم که هنرمندان و فعالان 
عرصه موسیقی شاهد اجرای آن باشند. مسیری 
که می تواند هم در جهت تقویت محتوای سند و 
هم رفع معایب و اشکالات آن آینده مطلوبی را 
پیش روی این حوزه ترسیم کند. در این راه بنده 
به عنوان دبیر شورای هنر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی که در جریان جزئیات تدوین این سند 
قــرار دارم، آمادگی دارم که پــس از بررسی و 
بازنگری دوباره سند ملی موسیقی که در جلسات 
بعدی با حضور فعالان این عرصه نیز تداوم خواهد 
داشت، نسبت به تسریع در اصلاحات و اجرایی 

شدن، کارهای عملیاتی لازم را انجام دهم.«
نادره رضایی هم ضمن قــدردانی از همه 
کارشناســان و هنرمندان و اعضای حقیقی و 
حقــوقی مجموعه های مختلــف موسیقی که 
در تدوین ســند ملی موسیقی کشور اقدامات 
موثــری را انجــام دادند از آمــادگی معاونت 
امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
برای دریافت نظرات، پیشــنهادات، انتقادات و 

اصلاحات مورد توجه فعالان عرصه موسیقی در 
جهت بازنگری و بررسی این سند ملی خبر داد. 
معاون امور هنری تصریح کرد: »آنچه ضرورت 
دارد تســریع در امر بازنگری، اصلاح و بررسی 
سند ملی موسیقی به عنوان یک سند بالادستی 
عرصه موسیقی در کشور است که باید به واسطه 
برگزاری جلسات مختلف و رفع اشکالات موجود 
فضا به ســمتی هدایت شــود که هنرمندان و 
فعالان این عرصه بتوانند تحت پوشــش این 
ســند شــرایط بهتر، مطلوب تر و موثرتری را 
برای انجام فعالیت های موسیقایی شان تجربه 
کنند. موضــوعی که برگزاری اولین جلســه 
بازنگری آغازی برای آنچه اشــاره شد، خواهد 
بود و امیدوارم منجر به دستاوردهای مطلوبی 

در حوزه موسیقی شود.«
کم توجهی به ضرورت های دنیای دیجیتال، 
وجود ابهــام در برخی تعاریف و مفاهیم موجود 
در ســند موسیقی، دعــوت از صاحب نظران و 
کارشناسان و فعالان حوزه های مختلف موسیقی 
در بازنگری سند، تعریف دقیق اصلاحات کلیدی 
در سند، ارائه شاخص های روشن برای عملیاتی 
شــدن موارد مطرح شــده در ســند موسیقی، 
استفاده از زبان ساده و قابل فهم، در نظر گرفتن 
جامعیت محتوایی و پوشــش انــواع موسیقی 
در ســند موسیقی، افزودن بخش های جداگانه 
برای موسیقی مدرن، شناســایی و مستند سازی 
جریان های مختلــف موسیقی و تقویت هویت 
فرهنــگی ایــران از مسیر موسیــقی نواحی با 

محوریت ســند موسیقی از جملــه مواردی بود 
که در این جلسه پیرامون آن بحث و تبادل نظر 
شــد. همچنین تشکیل کمیته های تخصصی و 
برگزاری جلســات مشورتی منظم، ایجاد مراکز 
تحقیقاتی برای پژوهش در حوزه سند موسیقی، 
توجــه به زیســت بوم موسیقی کشــور، انجام 
نظرســنجی های علمی برای شناسایی سلایق 
مختلــف، تدوین برنامه هــای حمایتی، تعریف 
اهداف »کوتاه مدت«، »میان مدت« و »بلندمدت« 
در رویکردهــای اجرایی و عملیاتی ســند ملی 
موسیقی، پایش مســتمر و ارائــه گزارش های 
دوره ای دربــاره پیشــرفت اجرای ســند، ارائه 
دقیق تر معانی و تعریف های کلیدی سندنویسی 
در حوزه های فقهی و اندیشه ای، چارچوب سازی 
مفهومی، وجود یک نقشه راه استراتژیک، مطالعه 
و تحلیل وضعیت موجود به انضمام تعریف اهداف 
و ماموریت ها در فرآیند ســندنویسی، توصیه به 
حضور کارشناســان حوزه فناوری در سند ملی 
موسیقی نیز از دیگر موارد مطرح شده در اولین 
جلســه بررسی و بازنگری ســند ملی موسیقی 

کشور بود.
جلســه نخست بازنگری و بررسی سند ملی 
موسیقی کشور نشــان داد که تدوین و اجرای 
یک ســند کارآمد، نیازمند اصلاحات بنیادین و 
نگاهی جامع بــه تحولات موسیقی، فرهنگ و 
فناوری است. یکی از مهم ترین مباحث مطرح 
 شده در این نشست، ضرورت به روزرسانی سند 
براســاس تغییرات دنیای دیجیتال و زیست بوم 

موسیقی کشــور بود چرا که فناوری های نوین 
و پلتفرم های انتشــار موسیقی، ساختار این هنر 
را متحول کرده اند. بنابراین، سیاستگذاری های 
جدیــد باید بتوانند علاوه بر حمایت از موسیقی 
سنتی و نواحی شرایط لازم برای توسعه موسیقی 
مدرن و تعامل با بازار جهانی را نیز فراهم کنند. 
علاوه برایــن، شفاف ســازی مفاهیم و تعاریف، 
تدوین شاخص های عملیاتی و طراحی یک نقشه 
راه استراتژیک از جمله موضوعات کلیدی بود که 
در این جلسه بر آن تاکید شد. اجرای موفق سند، 
مستلزم تعریف اهداف کوتاه مدت، میان مدت و 
بلندمدت، تدویــن برنامه های حمایتی و ایجاد 
مکانیســم های نظارتی بــرای پایش و ارزیابی 
مســتمر روند اجراســت. همچنین بر ضرورت 
تعامل میان نهادهای مختلف فرهنگی و آموزشی 
تاکید شد تا ســند موسیقی به یک ابزار کارآمد 
برای توسعه این هنر در سطح ملی تبدیل شود. 
همچنین لزوم مشــارکت گسترده کارشناسان، 
پژوهشگران و فعالان صنعت موسیقی در فرآیند 
بازنگری سند بود. حضور متخصصان حوزه های 
مختلف به ویژه در بخش های حقوقی، اقتصادی 
و فناوری می تواند به ایجاد یک چارچوب جامع، 
منسجم و کاربردی منجر شود. در نهایت، استمرار 
جلســات تخصصی، ایجاد مراکــز تحقیقاتی و 
بهره گیــری از نتایج پژوهش های علمی، نقش 
مهمی در تدوین سندی خواهد داشت که ضمن 
حفظ هویت فرهنگی ایران، مسیر رشد و پویایی 

موسیقی کشور را نیز هموار کند.

اولین جلسه بازنگری و بررسی سند ملی موسیقی کشور برگزار شد

ضرورت بازنگری سند موسیقی 

عضو انجمن صنفی روزنامه های غیر دولتی و تعاونی مطبوعات

آیین نامه اخلاق حرفه ای:
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